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OPTIMISME

H et gaat steeds beter met 

ons land. De export groeit. 

Het vertrouwen van con-

sumenten in de toekomst neemt 

voor het eerst in jaren toe. En ook 

het vertrouwen bij bedrijven is ge-

stegen. Dat betekent zicht op meer 

orders, meer omzet en dus meer 

banen. Zelfs lees ik in de krant dat 

de bouw de trekker van de aanzwel-

lende groei zal zijn. 

Deze lichtpuntjes bewijzen de veer-

kracht en ondernemingszin van 

onze ondernemers. Ondanks de 

crisis lieten ze de kop niet hangen. 

Ondanks de tegenwind hebben ze 

er alles aan gedaan om hun werk-

nemers zo lang mogelijk vast te 

houden. Ondanks de tegenvallende 

economie in eigen land hebben ze 

kansen gezocht op de wereldmarkt. 

En dan heb ik het niet alleen over 

een Eyeworks, maar ook over een 

Boon Edam dat is uitgegroeid van 

een kleine timmermanszaak in 

Amsterdam tot wereldmarktleider 

in draaideuren. Grote kans dat wie 

uit het vliegtuig stapt in China of 

Dubai, door een Edamse deur loopt. 

Dat is voor mij echt Nederlands.  Je 

vleugels uit willen slaan, kansen 

pakken en gewoon ontzettend goe-

de kwaliteit leveren. 

De economische lichtpuntjes heb-

ben ook te maken met de hervor-

mingen die het kabinet doorvoert, 

en met de politieke rust die Mark 

Rutte en zijn mensen in het kabinet 

voor elkaar hebben gebokst. Het ka-

binet is hard bezig de overheidsfi-

nanciën op orde te brengen. Er zijn 

economen die kritiek leveren, maar 

de rente die we over onze staats-

schuld betalen, is vergeleken met 

andere landen laag. Dat geeft aan 

dat we worden vertrouwd. 

Het kabinet zocht en vond in 2013 

draagvlak voor ingrijpende her-

vormingen in de zorg, de sociale 

zekerheid, de arbeidsmarkt en de 

woningmarkt. Dat draagvlak, en 

de relatieve rust in politiek Den 

Haag, is goed voor het vertrouwen. 

Mensen weten waar ze aan toe zijn. 

En de hervormingen zelf? Blok zou 

de woningmarkt op slot zetten, 

maar inmiddels worden weer meer 

huizen verkocht en ook de bodem 

van de huizenprijzen lijkt in zicht. 

Het optimisme waar wij liberalen 

om bekend staan, is meer dan een 

filosofie. Het is ook een overtuiging 

over waar we toe in staat zijn als 

we hard werken en de juiste keuzes 

maken. Met datzelfde optimisme 

kijk ik uit naar 19 maart. Want we 

hebben wel een heel sterk en posi-

tief verhaal. Bied daar maar eens 

weerstand aan!

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer
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ZELFPORTRET - Eind 2013 bleek uit 

een onderzoek in Vrij Nederland dat de 

rechter midden-links van het politieke 

spectrum is gesitueerd. Rechters hebben 

een overduidelijke voorkeur voor D66 en 

PvdA. Dit zou eenvoudig verklaarbaar 

zijn. Magistraten denken graag in nuan-

ces en zijn niet snel in de uitersten van 

discussies te vinden. Het zit in de aard 

van een magistraat om te wikken en te 

wegen, zo viel te lezen. 

Naast dit zelfportret schetsten de rech-

ters het beeld van een ‘onrustige’ sa-

menleving die roept om vergelding en 

hogere straffen. Termen als ‘onderbuik-

gevoelens’, ‘populisme’ en ‘politieke 

bemoeienis’ karakteriseren de politiek. 

Een citaat uit het interview in Vrij Ne-

derland met enkele van de ondervraagde 
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Mijn eerste VVD ledenvergadering. Als nieuw lid kan ik niet wachten om mijn politieke as-

piraties een duwtje in de juiste richting te geven en kennis te maken met partijgenoten. 

Het was bij ons thuis niet vanzelfsprekend om openlijk te laten zien voor welke idealen je staat. 

Mijn ouders waren dan ook meer dan trots dat ik de stap had durven zetten. Ik haal mijn fi ets 

van het slot en door kou en donkerte baan ik mij een weg naar café de Schout op de markt. 

Met een gezonde gespannenheid in mijn onderbuik besluit ik langs de voorgevel te fi etsen en 

een blik naar binnen te werpen. Het café is leeg. Ik zet mijn fi ets op slot tegen de zijkant van 

het café en loop naar binnen. Ik heb tenslotte niets te verliezen. “Komt u voor de VVD?” vraagt een vriendelijke jonge-

man achter de bar. “Jawel”, antwoord ik met een zekere trots. “Dat is de trap op naar boven.” Vriendelijk knik ik en loop 

het lege café door naar de witte trap. Als ik de treden bestijg hoor ik luid geroezemoes dat mij doet vermoeden dat het 

erg druk is. Eenmaal bovenaan haal ik diep adem en betreed de volle ruimte. Rechts van de deur zitten mensen aan 

een tafeltje. Iedereen praat druk met elkaar. “Ik ben nieuw lid.” zeg ik tegen niemand in het bijzonder. Een uitgestoken 

hand komt me tegemoet. “Welkom bij de VVD!”

Nieuw lid:

Patty de Graaf
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DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT 

OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET VELE PAR-

TIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT – TENZIJ 

ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 

VAN DE VVD WEER.

Europa in alle staten

Wim van Meurs, Robin de Bruin, Carla 

Hoetink, Karin van Leeuwen, Carlos Reij-

nen en Liesbeth van de Grift, Europa in 

alle staten. Zestig jaar geschiedenis van 

de Europese Integratie

In mei van dit jaar zijn er weer verkiezin-

gen voor het Europees Parlement.  Tradi-

tioneel is de opkomst voor deze verkie-

zingen in vrijwel alle lidstaten erg laag. 

Voor veel kiezers voelt Europa als een ver-

van-mijn-bed-show, waar weinig invloed 

op is uit te oefenen. Desalniettemin heeft 

vrijwel iedereen een mening over de Eu-

ropese Unie en haar functioneren.

 

De bundel Europa in alle staten. Zestig 

jaar geschiedenis van de Europese Inte-

gratie biedt een interessant overzicht 

voor iedereen die meer wil weten over de 

ontstaansgeschiedenis van de Europese 

Unie. Naast inzicht in de beginperiode 

en de verschillende fasen die de Europese 

integratie de afgelopen zestig jaar heeft 

doorlopen, proberen de auteurs in het 

boek ook antwoord te geven op de grote 

vragen die zich tijdens het integratiepro-

ces voordeden en nog steeds voordoen.

 

Moet de Europese integratie worden ver-

breed door meer lidstaten toe te laten of 

zouden de bestaande lidstaten veeleer 

een verdieping van de integratie moeten 

nastreven? Wat betekent de (verdergaan-

de) integratie voor de natiestaten en hun 

soevereiniteit? Op welke wijze kan het de-

mocratisch tekort van de Europese Unie 

worden verkleind of zelfs opgelost? Wel-

ke rol kan een Europese grondwet spelen 

in het integratieproces?

 

De auteurs, zes universitair docenten 

Europese integratie van de Radboud Uni-

versiteit Nijmegen en de Universiteit van 

Amsterdam, weten in de bundel het vaak 

wat verhitte niveau van het actuele debat 

te ontstijgen. Daarmee is Europa in alle 

staten zeer de moeite waard voor wie in-

teresse heeft in de vraagstukken achter 

de Europese integratie.

Nijmegen, december 2013, ISBN: 

9789460041266, 352 pp.,,€ 24,50

rechters: ‘Als Tweede-Kamerleden roepen 

dat in Nederland te soft wordt gestraft 

en dat hier alles maar kan, vind ik dat 

een schadelijk geluid. Daarmee breng je 

burgers op het verkeerde idee, want het 

is niet zo.’ We moeten maar blij zijn met 

de onafhankelijke rechter die aan politici 

tegenwicht biedt.

Nuance
Hoe anders is het beeld van de Haagse 

politiek dat jonge theatermakers van 

het Nationale Toneel rond diezelfde tijd 

op de planken brachten in hun theater-

voorstelling Nieuwspoort. Nu zagen de 

acteurs het Binnenhof bepaald niet als 

een plek van morele verheffing. Toch 

was de conclusie geruststellend: in Den 

Haag verstikken emoties onder ‘een de-

ken van nuance’. De theatermakers von-

den dat oersaai, maar het publiek werd 

herinnerd aan het verband tussen de 

ontwikkeling van de democratie en de 

Westerse beschaving. De nuance is im-

mers het resultaat van een proces waarin 

compromissen worden gesloten voordat 

besluiten kunnen worden genomen. In 

dat proces worden standpunten zoals die 

over de (maximale) hoogte van straffen 

gewikt en gewogen voordat die eventueel 

tot een wetswijziging leiden. 

De rechters doen het voorkomen alsof 

de politiek de plek is waar de stem van 

de burger in alle ongenuanceerdheid 

wordt verkondigd en, voor zover die in 

hun ogen daar al thuis zou hoort, in ie-

der geval moet blijven. Nog een citaat uit 

Vrij Nederland: ‘Bij een politicus gaat het 

erom dat je hem kan vertrouwen. Of niet. 

Dat geldt niet voor een rechter. Een rech-

ter doet geen beloftes. Hij doet zijn werk.’ 

De rechter hier aan het woord erkent wel-

iswaar dat hij zijn gezag verkrijgt door 

in een zaak naar de burger te luisteren. 

Maar dat die burger al enig vertrouwen 

(of niet) in de rechter heeft gesteld op ba-

sis van wat hij over de rechtspraak in zijn 

algemeenheid heeft gelezen en gehoord, 

dat wordt vergeten. Hoe verschillend de 

functies van rechter, minister of Tweede 

Kamerlid ook zijn, één overeenkomst 

vloeit voort uit het feit dat alle drie deel 

zijn van de staatsmachten in de demo-

cratische rechtsstaat. Zij kunnen daarom 

niet om vertrouwen van de burger heen.

De taak van de rechter is het waarborgen 

van de vrijheid van een individuele bur-

ger, opdat niet het recht van de sterkste 

geldt, maar de wet in gelijke mate voor 

iedereen. Een magistraat heeft daarvoor 

het soort vertrouwen nodig waarmee hij 

met behoud van zijn gezag een uitspraak 

kan doen die haaks staat op de wens 

van de direct betrokken burger of een 

democratische meerderheid. Maar deze 

onafhankelijkheid betekent niet dat de 

rechter maar kan doen wat hij wil. Want 

als burgers zich niet meer herkennen in 

de rechtspraak in zijn algemeenheid, dan 

dreigen zij de rechtspraak uiteindelijk de 

rug toe te keren. Respect van de rechter 

voor de wetgeving die het resultaat is van 

een proces van wikken en wegen door 

gekozen parlementariërs is daarom ver-

eist. Dat de wet dan soms rechts van het 

politieke midden komt te liggen, heeft 

niets met onderbuikgevoelens, verkeerde 

ideeën of populisme te maken.

Versterking
In een onlangs verschenen publicatie van 

de TeldersStichting doet een werkgroep, 

met Prof.dr. Tom Zwart als voorzitter, 

aanbevelingen om dat basale vertrou-

wen van burgers in de rechterlijke macht 

te verstevigen. In de legitimiteit van de 

rechterlijke macht. Ideeën voor behoud 

en versterking onderzoekt de werkgroep 

of en hoe bijvoorbeeld lekenrechtspraak 

en het spreekrecht voor slachtoffers bij 

kunnen dragen aan het vertrouwen en 

daarmee de legitimiteit van de rechter-

lijke macht. De werkgroep streeft daarbij 

naar het bevorderen van de inbedding 

van de rechterlijke macht in de samenle-

ving, terwijl tegelijkertijd kernwaarden 

als onafhankelijkheid kundigheid van de 

rechter en het voorkomen van de schijn 

van activisme voorop staan. 

Charlotte Maas werkt bij de TeldersStich-

ting en is auteur van het rapport De le-

gitimiteit van de rechterlijke macht. 

Ideeën voor behoud en versterking. Deze 

publicatie is nu verkijgbaar in de web-

shop op www.teldersstichting.nl.

Recht(ers) van het midden?

www.teldersstichting.nl

LEESTIP:

Zestig jaar geschiedenis van de Europese Integratie
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Doesburg (Gelderland) is het drie-

landenpunt op de grenzen van de Achter-

hoek, de Veluwe en de Liemers en geniet 

grote bekendheid door haar prachtige 

historische binnenstad en vestingwer-

ken. Doesburg ontving stadsrechten in 

1237, wat betekent dat dit jaar het ma-

gische getal van 777 jaar stadsrechten 

wordt bereikt. Om dit te vieren worden er 

dit jaar volop activiteiten georganiseerd 

voor en door Doesburgers. Maar voordat 

VVD Doesburg zich in het feestgedruis 

gaat mengen, wordt er eerst een strijd 

aangegaan.  De campagnestrijd voor de 

gemeenteraadsverkiezingen. 

Uitgaande van hun eigen kracht en met 

een positieve instelling gaat de VVD Does-

burg met durf en daadkracht de campag-

ne in. De kandidatenlijst bevat een stevi-

ge mix tussen ervaring en nieuwkomers 

met een frisse kijk op zaken. De kandida-

ten vertegenwoordigen de verschillende 

kernwaarden binnen de gemeente en vor-

men een hechte groep. VVD Doesburg wil 

Doesburg maken tot een stad waar het 

goed en veilig wonen is. Door te letten op 

de financiën van de gemeente en onder-

nemerschap te stimuleren moet de stad 

nog beter op de kaart te gezet worden. 

Met een goed geolied campagneteam 

worden er vele acties voorbereid en uit-

gevoerd. Flyeren, canvassen, de straat op 

–en daarbij vooral het buitengebied niet 

vergeten-, het gebruik van social media, 

bloggen en heuse guerrilla-acties moeten 

zorgen voor een mooi eindresultaat. 

“We kijken echter ook over onze gemeen-

tegrenzen. Met andere afdelingen wordt 

er een advertentie gesponsord in een re-

gioblad dat wekelijks wordt uitgegeven. 

In de vier weken voor de verkiezingen 

zal er een advertentie met de leus ‘Stem 

VVD’ te zien zijn.  We gaan uit van eigen 

kracht, maar we weten ook dat je samen 

meer kunt doen. Doesburg: durven en 

doen!”

Veel enthousiasme, plezier en vertrou-

wen in het liberale geluid is de inzet van 

de campagne in Barendrecht (Zuid-
Holland). De kandidatenlijst is zeer di-

vers. Van de zittende wethouder tot een 

directeur, een postbezorger, een gepensi-

oneerde kandidaat en een student. Neem 

daarbij een mix van ervaring en nieuw 

bloed en de lijst is compleet.

“De VVD voert eigenlijk permanent cam-

pagne in Barendrecht. De witte VVD jas-

sen zijn, ongeacht verkiezingstijd, bij ac-

tiviteiten in onze gemeente aanwezig. De 

verkiezingen win je namelijk niet in de 

laatste 2 maanden, die win je door con-

stant in contact te staan met je inwoners 

en maatschappelijke organisaties. Door 

altijd bereikbaar en aanspreekbaar te 

zijn, laten wij zien dat wij als partij open-

staan voor wat er leeft in onze gemeente. 

Een goed voorbeeld zijn onze fietsacties, 

waarbij we met een klein gezelschap de 

wijken door fietsen en met wijkbewo-

ners in gesprek gaan. Maar ook zichtbare 

aanwezigheid bij evenementen, zoals bij 

het Barendrechtse winterfeest, waar we 

actief waren met een kopje warme cho-

comel, koekje en een praatje. Bovendien 

gaan wij ook regelmatig mee met dien-

sten die zich bezighouden met belang-

rijke thema’s zoals veiligheid. Wij weten 

daardoor wat er leeft bij de politie en de 

buurtpreventie teams.”

Natuurlijk zijn ze rond de verkiezingen 

nog meer op straat te vinden. De VVD 

Barendrecht doet dit met haar inmid-

dels welbekende blikvanger; de oranje 

campagnecaravan. Wekelijks en in de 

laatste fase dagelijks zichtbaar en hoor-

baar, juist op die plekken waar ‘traffic’ is. 

Altijd vanuit de kracht om verder te gaan 

en zoals ze dat zeggen in de campagne: 

“niet remmen, maar sturen”!

Vanuit de samenleving voelt de VVD in 

Tynaarlo (Drenthe) veel steun, sym-

pathie en betrokkenheid voor de rol van 

oppositieleider die de VVD daar heeft. 

“Er is veel antipathie tegen het huidige 

beleid. Onze slogan is ‘Tijd voor een frisse 

wind in Tynaarlo’. Wij gaan voor de eerlij-

ke boodschap, transparantie en ‘afspraak 

is afspraak’. Om veel tijd aan de cam-

pagne en actualiteit te kunnen besteden 

hebben wij eind september al ons verkie-

zingsprogramma en de kandidatenlijst 

vastgesteld. We hebben een geweldige 

top 10 op de lijst, bestaande uit (zeer) er-

varen politici in combinatie met nieuwe  

en ambitieuze kandidaten. Wij dragen de 

campagne samen, zijn goed verdeeld over 

de kleinere kernen in onze gemeenten. 

We bezoeken samen cursussen en laten 

ons begeleiden in  het gebruik van social 

media in de campagne, die we ook graag 

in onze permanente campagne willen 

gaan inzetten als discussieforum en voor 

het creëren en koesteren van betrokken-

heid van liberalen bij onze lokale VVD. 

We hebben leden en we hebben als het 

ware aandeelhouders die zich betrokken 

voelen en zich door ons gehoord en ge-

zien voelen. We profileren ons als team-

VVD met de lijsttrekker als boegbeeld. 

Dat komt in alle uitingen in advertenties, 

borden, posters en de verkiezingskrant 

weer terug. We zijn vertegenwoordigd in 

clubs en verschijnen op vele activiteiten 

die in onze gemeente worden georgani-

seerd. We willen zichtbaar toegankelijk 

en benaderbaar zijn. Maar in de eerste 

plaats zijn we vooral dienstbaar aan onze 

inwoners en ondernemers!

Hengelo (Overijssel) bijt op haar 

lippen. Met nog maar een paar weken te 

gaan voor de campagneaftrap neemt de 

spanning toe. Gaat de gekozen strategie 

werken? Wat gaan de andere partijen 

doen? Een ding is duidelijk: de andere 

partijen die nu al zijn begonnen verschie-

ten hun kruit. 

VVD Hengelo heeft er voor gekozen om 

met de landelijke lijn mee te doen en te 

wachten tot na 1 maart. Ook in Hengelo 

wordt Carnaval groots gevierd, dus als de 

rust is weergekeerd gaat de VVD de straat 

op. Letterlijk, want de laatste dagen voor 

de verkiezingen hebben ze een groot deel 

van de commerciële A0-displays langs de 

Strakblauwe lucht in Brabant
voor gemeenteraadsverkiezing!
GROTE HOOGTE - De Brabantse 

afdelingen van de VVD laten flink 

van zich horen in aanloop naar de 

gemeenteraadsverkiezingen. In alle 

gemeenten wordt intensief cam-

pagne gevoerd om Brabant wederom 

blauw te laten kleuren na 19 maart. 

Naast de lokale campagnes en de 

persoonlijke inzet van actieve partij-

genoten, wordt ook een heel luchtig 

middel ingezet. Letterlijk, want het 

idee dat Frank Boermans van de af-

deling Oosterhout aandroeg en is 

uitgezet door VVD Brabant, slaat 

dermate aan dat maar liefst 20 afde-

lingen en 28 Brabantse kernen zich 

hierbij aansluiten. Een week voor de 

gemeenteraadsverkiezingen stijgt op 

verschillende plekken in Brabant een 

vliegtuig op met een reclamebanner. 

Hierdoor zal onze liberale boodschap 

het grootste deel van de inwoners 

van Brabant niet ontgaan. Boven-

dien heeft het nog een voordeel: wat 

voor weer het ook wordt, op deze 

dag kleurt de lucht in Brabant strak 

blauw! 

Afdelingen zijn zich al druk aan het voorbereiden op de 

gemeenteraadsverkiezingen 2014. In Liber houden we u tot 

aan de verkiezingen op de hoogte van het reilen en zeilen 

in de afdelingen. Als u ook wilt delen hoe uw afdeling deze 

tijd beleeft en hoe het gaat met de campagne, mail dan naar 

liber@vvd.nl

invalswegen geclaimd. Er zal veel oranje-

wit zichtbaar worden met heldere sim-

pele teksten in de bekende huisstijl.

“Het volledig gelijk zetten van alle klok-

ken is nu begonnen”, zeggen lijsttrekker 

Jos Rikkerink, voorzitter Gerard Gerrits 

en campagneleider Sander Janssen. Frac-

tie, bestuur en campagneteam houden de 

lijnen kort door veel overleg met elkaar 

en het belang van de VVD Hengelo voor-

op te stellen. “De uitspraken en uitingen 

moeten nu overal gelijk lopen”, aldus de 

drie heren. De website en social media 

vallen nu voorlopig onder het campag-

neteam. Ze zullen binnenkort synchroon 

gaan lopen en in volle campagnemodus 

zijn. Voor alle verkiesbare kandidaten en 

campaigners is een frisse nieuwe cam-

pagne outfit in bestelling, om de eenheid 

nogmaals te bevestigen. 

Ouderwets
Naast alle moderne uitgingen op inter-

net en professionele displays zal er ook 

een ouderwets tintje aan de campagne 

komen. De lijsttrekker en campagnelei-

der zullen elk lid thuis gaan bezoeken 

om zoveel mogelijk van hen te bewegen 

om weer ouderwets de poster achter het 

voorraam te plakken. Zo kunnen ze laten 

zien dat de VVD midden in de samenle-

ving staat.

Hengelo staat niet alleen. Met de afdelin-

gen Hof van Twente en Enschede zal in 

het bijzonder op zaterdag 15 maart inten-

sief worden samengewerkt. Op ‘SuperSa-

turday’ zullen ze met elkaar een groot 

mobiel campagneteam vormen, dat met 

een bus tussen de plaatsen van de afde-

lingen vervoerd zal worden. Niet met vijf 

man rond een kraampje, maar met zestig 

enthousiaste campaigners door de win-

kelstraten lopen. Dat zal veel meer zicht-

baarheid geven. Niet met 1 afdeling spre-

kers aanvragen, maar met zijn drieën 

(zeg dan maar eens nee, Den Haag!)

Deze samenwerking is niet nieuw. Ook 

bij andere verkiezingen hebben Hengelo 

en Enschede reeds met goede resultaten 

samengewerkt. De aanvulling met Hof 

van Twente maakt het team alleen maar 

sterker. Een goed plan of idee wordt met 

elkaar gedeeld en zo versterken ze elkaar.

De VVD in Hengelo staat klaar voor de 

campagne. Zichtbaarheid, helderheid en 

eenheid zijn hierin de kernwoorden. 

GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN
2014, NOG 40 DAGEN!
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Benk Korthals,
Partijvoorzitter

CAMPAGNETIJD!

Over zo’n anderhalve maand gaat 
Nederland naar de stembus om in 
ruim 400 gemeenten een nieuwe 
gemeenteraad te kiezen. Wij we-
ten als geen ander hoe belangrijk 
deze verkiezingen zijn. Nu Neder-
land opkrabbelt uit de zwaarste 
economische crisis sinds begin vo-
rige eeuw, hebben we een overheid 
nodig –zowel landelijk als in onze 
gemeenten- die mensen de ruimte 
geeft en de juiste randvoorwaarden 
schept. Economische groei komt 
immers niet van de overheid, maar 
van mensen zelf. 

In het verleden behaalde resulta-
ten mogen dan geen garanties bie-
den, maar ze geven vaak wel een 
goede indicatie. Gemeenten waar 
de VVD in 2010 groot werd zijn vei-
liger geworden, hebben de lokale 
lasten onder controle gehouden, 
regeldruk verminderd en ze heb-
ben verkeersproblemen aangepakt. 
In veel gemeenten waar de VVD in 
2010 nog niet zo groot werd is de 
OZB misbruikt om lastige keuzes 
uit de weg te gaan, is er nauwelijks 
geïnvesteerd in veiligheid en is er 
te weinig gedaan aan verkeerspro-
blemen en regeldruk. Zeker nu 
gemeenten een aantal belangrijke 
taken van het Rijk zullen overne-
men is het verschil tussen de VVD 
en onze concurrenten erg groot.

Met andere woorden: het is voor Ne-
derland essentieel dat de VVD deze 
verkiezingen wint. De campagne-
machine draait inmiddels dan 
ook op volle toeren. De afgelopen 
maanden heb ik op bijeenkomsten 
in het hele land erg veel enthousi-
aste en geschikte kandidaat-raads-
leden gesproken en dat geeft veel 
vertrouwen. Als we gezamenlijk de 
schouders eronder zetten ligt een 
heel goede uitslag daadwerkelijk 
binnen handbereik. 

Naast de dingen die we goed moe-
ten doen, moeten we echter ook 
voorkomen dat we fouten maken. 
Campagnes kosten geld en dat 
geld moet ergens vandaan komen. 
Het is absoluut essentieel dat die 
fondsenwerving op integere wijze 
plaatsvindt. In onze partij zijn er 
de afgelopen jaren een paar ver-
velende incidenten geweest, waar-
door juist onze partij onder een 
vergrootglas zal liggen. Mensen 
verwachten terecht dat wij als 
grootste partij ook op het gebied 
van integriteit de leiding nemen 
en de standaard zetten en dat moe-
ten wij ook van onszélf verwachten. 
Na de uitgebreide discussie die wij 
in onze partij vorig jaar over dit 
onderwerp hebben gevoerd, heb ik 
er alle vertrouwen in dat dit goed 
gaat.

Met andere woorden: als we de ko-
mende weken gezamenlijk en met 
enthousiasme en zelfvertrouwen 
ons verhaal blijven vertellen, ben ik 
ervan overtuigd dat alle seinen op 
groen staan voor een goede uitslag. 
Dat is goed voor onze partij, maar 
vooral belangrijk voor Nederland. 

En daar doen we het voor. 

voorzitter@vvd.nl

GR2014 - De stellingen!

We kennen allemaal dat gevoel bij 

het openen van de gemeentelijke be-

lastingaanslag: waar gaat dat geld al-

lemaal naartoe? Is dit nu echt nodig? 

Natuurlijk zijn belastingen nodig om 

belangrijke dingen die we allemaal 

nodig hebben van te betalen. Zoals 

wegen, de politie en goed onderwijs. 

Maar er zijn ook nog steeds veel gemeenten waar op uw kosten politieke stok-

paardjes worden bereden, zoals subsidies voor vage buurtprojecten. Daar wil 

de VVD een eind aan maken. 

Zorgen voor veiligheid is misschien 

wel de belangrijkste taak van over-

heid. In onze rechtsstaat hebben 

we overheid de taak gegeven om 

misdaad en criminaliteit aan te 

pakken, zodat we dat niet zelf hoe-

ven te doen. Maar in de loop der 

jaren hebben we te vaak het gevoel 

gekregen dat de overheid dit niet 

goed genoeg doet: te vaak kwamen 

daders van ernstige misdrijven er met een 

te lichte straf vanaf, als ze überhaupt al werden gepakt. Dat moet anders. 

We moeten erop kunnen vertrouwen dat de overheid criminelen aanpakt en 

voor de veiligheid van de eerlijke, hardwerkende mensen zorgt. Daar staat de 

VVD voor. 

daders van ernstige misdrijven er met een 

In Nederland is er in de loop der ja-

ren een heel woud aan overbodige en 

onduidelijke regels ontstaan, die de 

samenleving en de economie in de 

weg zitten. Dit maakt het onderne-

mers onnodig moeilijk om te doen 

waar ze goed in zijn: ondernemen 

en banen scheppen. Terwijl we die 

banen in deze tijd juist zo hard no-

dig hebben. Daarom wil de VVD zo 

veel mogelijk van die overbodige re-

gels schrappen. Zodat ondernemers 

weer lucht krijgen en de economie 

kan groeien. 

De VVD wil dat in Nederland eerlijke, 

hardwerkende mensen weer het gevoel 

hebben dat de overheid aan hún kant 

staat en niet aan die van criminelen. 

Daarom hebben minister Opstelten en 

staatssecretaris Teeven de afgelopen 

jaren gezorgd dat politieagenten meer 

tijd op straat en minder achter hun 

bureau door kunnen brengen. Daarom 

zorgen we voor strengere straffen. En 

daarom moeten we nu zorgen dat de-

len van steden en wijken, waar nu cri-

minelen de dienst uitmaken, worden 

aangepakt. 

Den Haag
is van u 

en niet van

criminelen

Een minuut
parkeren
mag geen
uur kosten

Gratis parkeren bestaat niet. 

Iemand moet immers voor de 

aanleg en het onderhoud van 

die parkeerplaatsen betalen. In 

sommige gemeenten doet de ge-

meente dit en de betalen de inwo-

ners er via belastingen gezamen-

lijk voor. In andere gemeenten 

betalen de gebruikers, via bewo-

nersvergunningen of de parkeer-

automaat. Als je via de parkeer-

automaat moet betalen, moet dat 

wel eerlijk: de gemeente moet de 

parkeertarieven niet misbruiken 

om extra inkomsten te genereren 

die voor allerlei andere dingen 

worden gebruikt. 

De VVD wil dat iedereen vrij is om te 

leven zoals hij wil. Elke euro die de 

overheid als belasting invordert kunt 

u niet meer zelf uitgeven. Daarmee 

is elke euro die de overheid als belas-

ting invordert een beperking van uw 

vrijheid om zelf te beslissen wat voor 

u belangrijk en van waarde is. Daar-

om wil de VVD niet dat gemeenten 

ongebreideld de Onroerende Zaak-

belasting (OZB, de belasting over het 

eigen huis) gebruiken om allerlei on-

nodige projecten mee te betalen.    

De VVD wil dat iedereen vrij is om te 

leven zoals hij wil. Elke euro die de 

overheid als belasting invordert kunt 

u niet meer zelf uitgeven. Daarmee 

is elke euro die de overheid als belas-

ting invordert een beperking van uw 

vrijheid om zelf te beslissen wat voor 

u belangrijk en van waarde is. Daar-

om wil de VVD niet dat gemeenten 

ongebreideld de Onroerende Zaak-

belasting (OZB, de belasting over het 

eigen huis) gebruiken om allerlei on-

nodige projecten mee te betalen.    

De VVD staat voor veiligheid. 

De overheid moet aan de kant van 

de eerlijke, hardwerkende mensen 

staan en moet criminelen aanpak-

ken. Daar maken we werk van door 

de politie beter in te zetten en stren-

gere straffen in te voeren. Maar we 

moeten ook de pakkans verhogen. 

Cameratoezicht is een heel ef-

fectieve manier om dat te doen. 

Er zijn al heel veel voorbeelden van 

gemeenten waar straten en buur-

ten voelbaar veiliger zijn geworden 

door cameratoezicht. Dat verdient 

navolging in andere gemeenten. 

De VVD staat voor veiligheid. 

De overheid moet aan de kant van 

de eerlijke, hardwerkende mensen 

staan en moet criminelen aanpak-

ken. Daar maken we werk van door 

de politie beter in te zetten en stren-

gere straffen in te voeren. Maar we 

moeten ook de pakkans verhogen. 

Cameratoezicht is een heel ef-

fectieve manier om dat te doen. 

Er zijn al heel veel voorbeelden van 

gemeenten waar straten en buur-

ten voelbaar veiliger zijn geworden 

door cameratoezicht. Dat verdient 

De VVD wil een Nederland waarin ieder-

een zijn best doet en een bijdrage levert. 

Omdat dat rechtvaardig is, maar ook 

omdat het anders gewoon niet werkt: we 

hebben iedereen nodig. We kunnen het 

ons niet veroorloven om mensen langs 

de kant te laten zitten en van het harde 

werk van anderen te laten profiteren. Dit 

geldt voor iedereen en dus ook voor im-

migranten. Het allereerste wat moeten 

doen is de taal leren. Wie geen Neder-

lands spreekt, mag geen aanspraak ma-

ken op een uitkering.    

De VVD staat voor een land waarin 

iedereen de vrijheid heeft om te 

leven zoals hij wil, maar ook de 

verantwoordelijkheid heeft om 

voor zichzelf te zorgen. Wij staan 

voor een land waarin hard werken 

loont en misdaad wordt bestraft. 

En waarin er zorg en ondersteu-

ning is voor de mensen die dat écht 

nodig hebben. Een land dus, waar-

in iedereen krijgt wat hij verdient. 

De gemeente heeft daarin een heel 

belangrijke rol. De gemeente moet 

eerlijke, hardwerkende mensen niet 

opzadelen met te hoge belastingen, 

maar hen beschermen tegen men-

sen die misbruik van ze willen ma-

ken. 

De VVD staat voor een land waarin 

iedereen de vrijheid heeft om te 

leven zoals hij wil, maar ook de 

verantwoordelijkheid heeft om 

voor zichzelf te zorgen. Wij staan 

voor een land waarin hard werken 

loont en misdaad wordt bestraft. 

En waarin er zorg en ondersteu-

ning is voor de mensen die dat écht 

nodig hebben. Een land dus, waar-

in iedereen krijgt wat hij verdient. 

De gemeente heeft daarin een heel 

belangrijke rol. De gemeente moet 

eerlijke, hardwerkende mensen niet 

opzadelen met te hoge belastingen, 

maar hen beschermen tegen men-

sen die misbruik van ze willen ma-

ken. 
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en tekorten heeft moeten oplossen. 

Uit onderzoek is gebleken dat als de 

VVD in het college van Burgemeester en 

Wethouders zit, de uitgaven naar bene-

den gaan en als D66 en GroenLinks aan 

het roer zitten, ze het hardst stijgen.” 

Successen
De VVD heeft in veel gemeenten tast-

bare resultaten geboekt die in de cam-

pagne gebruikt kunnen worden. “Als 

de OZB of andere gemeentelijke lasten 

lager zijn geworden, als je gemeente 

bereikbaarder is door aanleg van we-

gen, of als bedrijven naar je gemeente 

zijn gekomen omdat een VVD wethou-

der zich daar hard voor heeft gemaakt, 

claim dat succes dan ook”, adviseert 

Dijkhoff. “Wij VVD’ers zijn vaak ge-

neigd om vooruit te blijven kijken naar 

wat we nog meer willen veranderen, 

maar dan vergeten we te vertellen wat 

er de afgelopen vier jaar bereikt is. Het 

kan zeker geen kwaad om daar nog 

eens op te wijzen”. 

Tips
Dijkhoff is ervan overtuigd dat de VVD 

prachtige resultaten boekt op 19 maart. 

Heeft hij, voordat het zover is, nog wat 

laatste tips? “ Niets is zo treurig als een 

volle doos flyers na de verkiezingen. 

Dus zorg ervoor dat je tot het laatste 

moment naar buiten gaat! En hou het 

weekend na de verkiezingen vrij, al was 

het maar om de kater die je aan het 

overwinningsfeestje hebt overgehou-

den te laten zakken. Dan kan je maan-

dag beginnen met de college onderhan-

delingen. En o ja, NIET ZINGEN!”

Nog een paar weken en dan gaat Nederland naar de stembus om te bepalen welke 

mensen en partijen de komende vier jaar de koers van de gemeenten gaan bepalen. 

De VVD staat er in de peilingen nu beter voor dan voor de lokale verkiezingen van 2010 

én beter dan de uiteindelijke uitslag van vier jaar geleden. “Een uitstekend vertrekpunt 

voor een mooie campagne met fantastische uitslagen”, zegt Klaas Dijkhoff, de landelijke 

campagneleider. 

“We zijn niet alleen de VVD,
maar ook de beste lokale partij”

Uitdragen
Landelijk beleid speelt ook bij lokale 

verkiezingen een rol. Zeventig procent 

van de stemmers stemt ook bij gemeen-

teraadsverkiezingen ‘landelijk’. Dat 

betekent dat we in het hele land moe-

ten blijven uitdragen waar de VVD voor 

staat. Dijkhoff somt het nog een keer 

op: “We zitten met de schulden van het 

verleden en we hebben beloofd de over-

heid op orde te brengen. Dat doen we 

niet omdat we bezuinigen zo leuk vin-

den, dat doen we omdat de overheid te 

groot is geworden, een te groot beslag 

legt op onze keuzemogelijkheden. En 

omdat, als we zo doorgaan, het land 

gewoon kopje onder gaat, de enorme 

hoeveelheid voorzieningen is gewoon-

weg onbetaalbaar geworden. Dat holt 

de ruimte uit die mensen zelf hebben 

om samen met familie en vrienden pro-

blemen op te lossen. Dit werk krijg je 

niet in twee jaar gedaan. Iedereen in 

Nederland zal ervan doordrongen zijn 

dat de eerste stap van het werk gezet is, 

de hervormingen. We worden er niet 

populair van maar het is wel nodig. En 

langzamerhand beginnen we steeds 

meer te zien dat het medicijn ons niet 

alleen overeind houdt, maar Nederland 

ook beter maakt”. 

Beloning
Inderdaad zijn er tekenen van herstel. 

Het gaat beter met de huizenmarkt, 

met de bouw en met de bedrijfsinves-

teringen. “Dan zie 

je ook dat we niet 

alleen hervormen 

om te overleven 

maar ook echt 

om er sterker uit 

te komen”, zegt 

Dijkhoff. “Als 

straks de banen 

weer komen en 

de uitkeringen af-

nemen dan zie je 

ook dat op aller-

lei terreinen de 

overheid kleiner 

is geworden. Dan 

komt er weer fi-

nanciële ruimte, 

waarbij we heb-

ben afgespro-

ken dat een deel 

daarvan gebruikt 

wordt om de las-

ten te verlichten. 

Dít verhaal moeten we met zijn allen 

de komende weken blijven herhalen en 

uitleggen. Uitleggen dat dit het plan is 

en dat de beloning aan het eind van die 

route ligt”. 

Wat we van de kiezer kunnen vragen 

is te snappen dat we op koers liggen en 

dat de prijs bij de finish ligt. “En je kunt 

het koppelen aan voorbeelden uit de ei-

gen gemeente”, zegt Dijkhoff. “De kans 

is groot dat een VVD afdeling de afge-

lopen periode heeft moeten bezuinigen 

Afdelingen zijn inmiddels volledig op 

stoom. De kandidatenlijsten en het pro-

gramma zijn klaar, de campagneleiders 

zijn aangewezen, de strategie is bedacht 

en de posterpakketten zijn besteld. Alle 

ingrediënten voor een uitstekende cam-

pagne zijn aanwezig. “Waar we nu op 

moeten blijven focussen is eenheid en 

een duidelijke boodschap”, zegt Dijk-

hoff. “Een goede campagne is een cam-

pagne die in het hele land, door iedere 

VVD’er dezelfde focus uitstraalt. Een 

campagne waarbij iedereen die met 

willekeurig welke VVD’er praat, of dat 

nu de premier of een lokale vrijwilliger 

is, weet, ja, dit is de VVD. Die partij die 

eraan werkt dat in mijn gemeente dat 

de lasten laag zijn, dat er werk is, dat 

ik veilig over straat kan en dat ik niet 

iedere keer in het verkeer klem sta als 

ik naar de stad of het centrum wil.” 

Aanspreekpunt
Na de verkiezingen van 2010 kreeg de 

VVD er in één klap 200 raadsleden bij. 

En we werden in veel gemeenten de 

grootste partij. Er zijn nog nooit zo-

veel mensen geweest die namens de 

VVD naar buiten kunnen treden en om 

te vertellen waar de partij voor staat. 

“We hebben veel meer raadsleden en 

wethouders. Landelijk is het kabinet 

voor iets meer dan de helft gevuld met 

VVD’ers en we hebben 41 Kamerleden 

die op verzoek de afdelingen komen on-

dersteunen. En natuurlijk ontzettend 

veel vrijwilligers met hart voor de VVD. 

Samen staan we sterk en dat is ontzet-

tend goed voor de campagne.”

Het is ook de eerste keer dat we de ge-

meenteraadsverkiezingen in gaan ter-

wijl we de grootste partij zijn en de pre-

mier leveren. We zijn de partij waar het 

meest van verwacht wordt. Dijkhoff: 

“Het feit dat mensen naar jou toeko-

men met hun vragen en verwachtingen 

is positief. We hebben er jarenlang voor 

gestreden om niet meer degene te zijn 

waar mensen naar toe kwamen als ze 

bij anderen geen gehoor kregen, maar 

om het aanspreekpunt te zijn. Daar 

moeten we niet voor weglopen maar 

juist actief het gesprek met de kiezer 

aan gaan.” 

Blijf niet teveel ‘onder ons’, zegt Dijk-

hoff. “Sluit je niet in zaaltjes op met 

VVD’ers maar ga naar buiten, ga de boer 

op, wees daar waar je moet zijn. En dan 

niet alleen flyers uitdelen, maar ook 

vragen stellen. Waar loopt u tegen aan? 

Je bent van de VVD en daarnaast ben je 

de beste lokale partij die straks op de 

kieslijst staat. Ga dat gesprek dus aan 

en denk daarbij vooral niet dat als je nu 

iets verweten wordt, dat dat voor het 

eerst is. Dat was de afgelopen verkiezin-

gen altijd al zo. Het hoort erbij, je ver-

tegenwoordigt mensen en daar maak je 

niet altijd iedereen blij mee. Maar als je 

het gesprek aan gaat, dan hebben men-

sen daar ook begrip voor. Dan straal je 

uit dat je erin gelooft”.

"Wat we van de kiezer kunnen vragen 
is te snappen dat we op koers liggen 
en dat de prijs bij de finish ligt"

Klaas Dijkhoff, Campagneleider

Door: Iris van Delden

Natuurlijk staat het 
landelijk campagneteam 

de komende weken
voor u klaar: 

campagne@vvd.nl

INTERVIEW



van het uiteenvallen van de Sovjet-Unie 

uitwissen en de Russische hegemonie in 

oude luister herstellen.

Vanzelfsprekend moet de Europese Unie 

haar hand niet overspelen, maar haar 

economische en geopolitieke belangen 

verstandig verdedigen. De Russische 

doctrine van het nabije buitenland kan 

niet stilzwijgend worden aanvaard. Wit-

Rusland, Oekraïne, Moldavië, Georgië, 

Azerbajdzjan en Armenië moeten als 

onafhankelijke staten hun vrije keuzes 

kunnen maken bij het aangaan van be-

trekkingen met hun buren.

Stabiliteit
Voor de Europese Unie, en dus ook voor 

de lidstaten, waaronder Nederland, is 

een nauwe economische samenwerking 

uiterst aantrekkelijk. Circa 300 Neder-

landse bedrijven in de agrofood-sector, 

energie, weg- en waterbouw, scheeps-

bouw en transport, zijn nu reeds in Oe-

kraïne actief. Vele Nederlandse bedrijven 

hebben ook hun vleugels in de andere 

staten van het Oostelijk Partnerschap uit-

geslagen. Hiernaast brengen nauwe poli-

tieke contacten de stabiliteit die de regio 

nodig heeft. Dat is goed voor Europa en 

voor de partnerlanden. Honderdduizen-

den demonsteren in de straten van Kiev 

en andere grote Oekraïense steden tegen 

de chantage door Poetin en de knieval 

van Janoekovitsj.

Echter, is de situatie wel zo zwart-wit als 

nu wordt voorgesteld? Na de Russische 

winter heeft Janoekovitsj de optie om 
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Outsmarting Poetin. Nieuwe kansen
op EU-verdrag met Oekraïne in 2014

Verkiezingskoorts
in Europa

VOORUITZICHT - Eind 2013 zwichtte 

de Oekraïense president Viktor Janoeko-

vitsj voor de zware druk van de Russische 

leider Vladirmir Poetin en brak de on-

derhandelingen af over een handels- en 

associatieovereenkomst met de Europese 

Unie. Een maand later sloten Janoeko-

vitsj en Poetin een deal, waarin Rusland 

miljardenleningen en goedkope olie en 

gas aan Oekraïne toezegde. Uit protest 

tegen dit besluit ging de Oekraïnse op-

positie massaal de straat op en bleef het 

wekenlang onrustig. De ordetroepen van 

Janoekovitsj traden keihard op. Om de si-

tuatie ter plaatse te beoordelen, bezocht 

ik als rapporteur van de ALDE-fractie 

voor Oekraïne eind januari Kiev. Onze de-

legatie sprak met zowel vertegenwoordi-

gers van de regering als van de oppositie. 

De centrale vraag was of Oekraïne bereid 

is de onderhandelingen met de Europese 

Unie over een associatieovereenkomst te 

hervatten. Dat akkoord is zowel voor de 

Europese Unie als voor Oekraïne zeer lu-

cratief.

Dat Janoekovitsj voor Poetin boog valt te 

betreuren, maar ook te begrijpen. Met 

een barre winter in het vooruitzicht kon 

de Oekraïense regering zich simpelweg 

geen Russische olie- en gasboycot veroor-

loven. De toezeggingen die Europa heeft 

gedaan in de onderhandelingen over het 

associatieakkoord wogen hier niet tegen-

op. Poetin is een keihard politicus, die be-

reid is alle middelen aan te wenden om 

voormalige Sovjetrepublieken terug in 

het gareel te brengen. Via een Euraziati-

sche Douane-Unie wil hij de vernedering 

weer met de Europese Unie aan tafel te 

gaan zitten. De EU moet zich daarom nu 

terughoudend opstellen. Geen overdre-

ven verklaringen, maar realistische ope-

ningszetten na de Europese verkiezingen 

van mei 2014.

Een nieuwe Europese Commissie en een 

nieuw gekozen Europees Parlement zou-

den buiten de publiciteit moeten kijken 

of Oekraïne bereid en in staat is toch tot 

een associatie over te gaan. Dat is een ver-

standige derde weg tussen het voorsorte-

ren op een kandidaat-lidmaatschap dat 

niet aan de orde kan zijn en een afhanke-

lijkheidsrelatie met Rusland die onwen-

selijk is. Mogelijk moet eerst een vrijhan-

delsverdrag worden gesloten, waartegen 

Poetin, zoals hij zelf reeds aangaf, geen 

bezwaar kan hebben.

Oekraïne zal in het hierboven geschetste 

scenario niet tot de Euraziatische Doua-

ne-Unie toetreden en kan later, zonder 

tromgeroffel, haar politieke relaties 

met de EU verdiepen. De EU moet daar-

bij afzien van onrealistische eisen. Het 

zou goed zijn dat de oud-premier Julia 

Timosjenko haar medische behande-

ling in Duitsland kan ondergaan. Toen 

ik haar vorig jaar in de kliniek van de 

Spoorwegen in Kharkov bezocht, maakte 

zij duidelijk dat haar persoonlijke lot 

ondergeschikt is aan een EU-Oekraïense 

toenadering. Omdat de Oekraïense oud-

premier geen toonbeeld is van financi-

ele onberispelijkheid zou deze oplossing, 

welke in smoke-filled rooms kan worden 

beklonken, een uitweg bieden voor alle 

partijen.

Of zoals een lid van de liberale oppositie 

mij eerder toevertrouwde “we have to 

outsmart Putin and not to arm wrestle 

with this political bodyguard”.

Kortom, komt tijd, komt raad.

Hans van Baalen is delegatieleider 

van de VVD in het Europees Parlement

Hans van Baalen

Buitenlandse Zaken,

Veiligheids- en Defensiebeleid, 

Industrie en Energie

Jan Mulder

Burgerlijke Vrijheden,

Justitie en Binnenlandse

Zaken, Begrotingscommissie

en Begrotingscontrole

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

OPVALLEND - Het is duidelijk dat 

er binnenkort verkiezingen voor het 

Europees Parlement plaats zullen vin-

den. Iedereen praat erover. Men weet 

wie er weer kandidaat zijn en wie 

niet. Sommigen zien een onvrijwillig 

vertrek tegemoet, anderen vertrek-

ken vrijwillig. Opvallend is dat beide 

categorieën in het algemeen positief 

over het Europees Parlement spre-

ken. Leden die eerst lid zijn geweest 

van een nationaal parlement zeggen 

dat de manier van werken aanzien-

lijk aantrekkelijker is dan die in het 

nationale parlement. De verdragen 

vereisen dat begrotingen en wetten in 

de Europese Unie met absolute meer-

derheid worden aangenomen en dat 

betekent de helft van het aantal leden 

plus één. Dat betekent in de praktijk 

vaak dat twee derde van het aantal 

aanwezige leden voor moet stemmen. 

Want bij iedere plenaire zitting zijn 

altijd zo’n pakweg honderd leden af-

wezig. Het komt erop neer dat men in 

het EP meer coalities smeedt dan in 

een nationaal parlement waar er een 

duidelijke verdeling is tussen rege-

ringspartijen en oppositie. In het Eu-

ropees Parlement kan men vaker win-

nen op de kracht van het argument. 

Het is een democratische cultuur die 

zoveel mogelijk rekening houdt met 

de diverse meningen. 

Lijstaanvoerder
Nieuw dezer dagen is ook dat de po-

litieke groeperingen voor de eerste 

keer in de geschiedenis lijstaanvoer-

ders aanwijzen voor de a.s. Europese 

verkiezingen. De sociaal-democraten 

waren het eerst. Hun kandidaat is de 

huidige voorzitter van het parlement, 

Martin Schulz. Geboren en getogen 

in de buurt van Aken. Aan zijn Euro-

pese overtuiging hoeft niet getwijfeld 

te worden. De Christen Democraten 

zijn nog volop in discussie. De hui-

dige Franse commissaris van de in-

terne markt, Michel Barnier, doet 

erg van zich spreken, maar andere 

kandidaten worden ook genoemd. 

De eerste ministers van Finland en 

Ierland laten van zich horen. Ook 

de premier van Polen, Donald Tusk, 

wordt genoemd, maar die zou niet 

willen. Bij de Europese liberalen zijn 

er twee kandidaten. Guy Verhofstadt 

de huidige markante fractievoorzit-

ter uit België van de liberale fractie 

in het Europees Parlement en de hui-

dige commissaris voor Economische 

en Monetaire Zaken, Olli Rehn, uit 

Finland. Tot mijn genoegen heeft de 

VVD zich uitgesproken voor Guy Ver-

hofstadt. Inderdaad heeft hij er voor 

gezorgd dat het liberale smaldeel in 

het parlement meer invloed heeft 

dan hun aantal rechtvaardigt 

Compromis
Een groot aantal wetsvoorstellen ligt 

nog op afhandeling te wachten. In het 

parlement is een sterke wil aanwezig 

die nog voor de verkiezingen af te han-

delen maar het is de grote vraag of dit 

zal lukken. In de eerste plaats is daar 

het voorstel over een bankenunie. In 

de Raad is daarover een compromis 

gesloten. Een compromis waarvan het 

onwaarschijnlijk is dat dat door het 

Europees Parlement zal worden over-

genomen. Hoofdbezwaar is dat te be-

sluitvorming zoals die door de Raad 

wordt voorgesteld te weinig Europees, 

te weinig communautair is. Weinig 

onderwerpen konden de afgelopen 

tijd op zoveel belangstelling rekenen 

als het onderwerp dataprotectie. 

De NSA/Snowden affaire is uiteraard 

ook hier niet onopgemerkt gebleven. 

Een vernuftig compromis werd be-

reikt in het EP, ondersteund door alle 

grote fracties. Tot nu toe weigert de 

Raad het in behandeling te nemen. 

Een onderwerp dat niet in deze par-

lementaire periode afgehandeld zal 

worden is een onderwerp dat dezer 

dagen volop hier wordt besproken. 

Aan wie is de z.g. Troika die met Grie-

kenland en andere landen die een be-

roep doen op het Europees Stabiliteit 

Mechanisme onderhandelt verant-

woording verschuldigd? Er worden 

beslissingen genomen met grote reik-

wijdte en er zijn grote bedragen mee 

gemoeid. Maar nog het Europees Par-

lement noch de nationale parlemen-

ten kunnen naar de huidige mening 

voldoende controle uitoefenen. 

Voor een groot aantal van de leden 

van het huidige parlement geldt dat 

men van mening is dat bepaalde 

problemen beter kunnen worden 

opgelost door meer Europese samen-

werking. Dat zou na de verkiezingen 

wel eens kunnen veranderen. Meer 

en meer dringen partijen zich op de 

voorgrond die een andere boodschap 

uitdragen. Het anti-Europese senti-

ment dringt zich op de voorgrond. 

Zetel
Het meest recente voorbeeld is de aan-

gekondigde samenwerking tussen de 

PVV en de partij van Le Pen uit Frank-

rijk. Het was al merkbaar. Waren tot 

voor kort alle Nederlandse partijen 

in het EP van mening dat er een ze-

tel voor het Europees Parlement moet 

komen, bij de laatste stemming daar-

over bleek dat de PVV nu van mening 

was veranderd. Die partij stemde 

tegen een resolutie die zou kunnen 

inhouden dat er niet meer in Straats-

burg vergaderd zou kunnen worden. 

Was het om Le Pen c.s. een genoegen 

te doen? Misschien wordt ook het noe-

men van commissarissen dit keer an-

ders. Een nieuwe president van de Eu-

ropese Commissie zal slechts worden 

aangewezen als de uitslag van de ver-

kiezingen bekend is. Deze benoeming 

zal ook bepalen wie er president van 

de Raad, Hoge Commissaris voor het 

Buitenlands beleid en president van 

het EP wordt. En pas daarna zullen 

de overige commissarissen benoemd 

worden. Alle verkiezingen zijn inte-

ressant maar de komende Europese 

verkiezingen beloven interessanter te 

worden dan alle voorgaande Europese 

verkiezingen.

jan.mulder@europarl.europa.eu

Tussen hulp en handel
EFFECTIEF - Onlangs is in Den Haag 

‘The Great Aid & Trade Debate’ gehou-

den, een Lagerhuisdebat over de effecti-

viteit van internationale hulp en handel. 

Op initiatief van VVD Internationaal en 

in samenwerking met het European Libe-

ral Forum (ELF)  werd hiermee een plat-

form gecreëerd voor het vinden van de 

juiste methode voor democratiebevorde-

ring in buurlanden van de EU.

In het sfeervolle Pulchri gingen twintig 

afgevaardigden van liberale partijen uit 

de Balkan, de Kaukasus, het Midden-Oos-

ten en Noord-Afrika met elkaar in debat 

over het onderwerp. Presentator van de 

avond was Kamran Ullah, VVD Interna-

tionaal trainer en debatleider. Tweede 

Kamerlid Mark Verheijen trad op als gast-

spreker, terwijl Wim van Eekelen, voor-

malig VVD minister van Defensie, de rol 

van juryvoorzitter op zich nam.

Kamran Ullah opende het debat scherp 

door het opwerpen van de controversiële 

vraag: heeft 50 jaar ontwikkelingshulp 

bewezen een ineffectieve vorm van inter-

nationale hulp te zijn? Vervolgens werd 

de kwestie aan de kaak gesteld of Europa 

de Chinese manier van internationale 

hulp zou moeten overnemen, namelijk 

investeren en handel drijven in plaats 

van geld doneren. Aansluitend debatteer-

den de panelleden en het publiek over de 

vraag wat belangrijker is: het stimuleren 

van democratie of het stimuleren de eco-

nomische groei? Ten slotte werd bedis-

cussieerd of bevordering van de democra-

tie zou moeten lopen van zusterpartij tot 

zusterpartij of van staat tot staat. 

Hoewel de panelleden en het aanwezige 

publiek onderling van mening verschil-

den over de antwoorden op de debatstel-

lingen, bleek de conclusie van de avond 

tamelijk eensgezind te zijn: een combi-

natie van internationale (politieke) hulp 

en internationale handel is noodzakelijk 

om de stimulering van zowel democra-

tie als economische groei te bewerkstel-

ligen. De partijen waren het erover eens 

dat naar een accentverlegging op termijn 

van hulp- naar handelsrelatie gestreefd 

moet worden. 

Dankzij de ervaren leden van het panel 

en de betrokkenheid en het enthousias-

me van het publiek, eindigde het ‘Great 

Aid & Trade Debate’ in een levendige dis-

cussie. Aan het einde van het debat had 

juryvoorzitter Wim van Eekelen de eer 

om de Beste Debater van de avond aan te 

wijzen. Echter, vanwege de grote aanwe-

zigheid van sterke debaters, kon de jury-

voorzitter geen keuze maken en besloot 

zowel eervolle vermelding als een prijs-

winnaar aan te wijzen. De hoge opkomst 

en de dubbele prijstoekenning waren re-

presentatief voor de interessante en rele-

vante inhoud van de debatavond.
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Op weg naar 30.000 stemmen!

In de tuin 

van stadsca-

fé De Spaar-

bank zitten 

we een pilsje 

te drinken. 

Jan wilde 

weten hoe 

de politiek 

in Tilburg 

nu eigenlijk reilt en zeilt. Hoe werkt 

dat? Welke onderwerpen spelen op 

dit moment? Wat doe je als wethou-

der en wat doen raadsleden? Zou hij 

een steentje kunnen bijdragen?

Ik leg uit waar we ons als politiek mee 

bezig houden en hoe we te werk gaan. 

Hij weet veel over Tilburg maar niet 

veel over de Tilburgse politiek. Nee-

nee sticker op de deur en geen abon-

nement op het Brabants Dagblad. Het 

blijft niet bij één pilsje en we praten 

door. Over het werk dat hij deed en 

het werk dat hij nu doet. Hij redt het, 

ook in deze tijden. Maar pratend over 

zijn toekomstplannen, zegt hij: “Kin-

deren willen we wel. Maar niet nu, 

dan wil ik meer zekerheid hebben 

over onze inkomsten. Voldoende op-

drachten in de pocket hebben.”

In de vele gesprekken die ik heb, hoor 

ik deze onzekerheid vaak. Heel vaak. 

Het goed kunnen blijven zorgen voor 

het gezin. Het kunnen blijven betalen 

van de hypotheek. Hou ik mijn baan. 

Vindt mijn partner een baan. Red-

den we het met één salaris. Hoe hou 

ik mijn personeel aan het werk. Dat 

is wat de mensen bezig houdt op dit 

moment. 

Antwoord
En daar moeten we als VVD een ant-

woord op geven. Niet door gouden 

bergen te beloven en met subsidies 

banen te creëren. Maar wel door de 

blauwe loper uit te rollen voor bedrij-

ven die naar Tilburg willen komen. 

Voor bedrijven die uit willen breiden 

of onze medewerking nodig hebben 

om te kunnen blijven functioneren. 

Banen, daar gaat het om. Andere be-

langen zijn daar aan ondergeschikt. 

Als een bedrijf zich op locatie A wil 

vestigen, gaan wij niet zeggen - en 

hopelijk de provincie ook niet - dat ze 

eigenlijk naar locatie B moeten ter be-

scherming van grassprieten of omdat 

we als overheid dat nu eenmaal zo in 

onze plannen hebben staan.  Snelle 

service met weinig belemmeringen.

De blauwe loper kunnen we ook op 

andere manieren inzetten. Bijvoor-

beeld in de vorm van asfalt, water en 

rails. Tilburg is een logistieke hotspot. 

Onze regio telt 30.000 volledige ar-

beidsplaatsen in de logistieke sector.  

Bereikbaarheid is voor deze bedrijven 

van cruciaal belang. Daarom investe-

ren we volop in wegen, het Wilhel-

minakanaal, containerterminals en 

de Railport Brabant. Dit natuurlijk 

samen met de provincie, het rijk en 

het bedrijfsleven.

Meekijken
Of het gaat om de bakker om de hoek 

of Fuji of Sony op bedrijventerreinen, 

veilig kunnen werken is belangrijk. 

Daarom werken we met live view zo-

dat de politie kan meekijken met de 

camerabeelden van een winkelier. En 

we camerabewaking verder uit over 

de stad. Ook samen met bedrijven op 

bedrijventerreinen. 

Deze liberale aanpak werpt vruchten 

af. Bedrijven als Tesla en Nokia ves-

tigen zich in Tilburg en gronden op 

het nieuwe bedrijventerrein worden 

verkocht. Maar het allerbelangrijkste: 

banen!

En Jan? Hij is overtuigd en pakt de 

handschoen op. Binnenkort zit ik 

met hem en vijftien mensen uit zijn 

netwerk in een zaaltje boven z’n 

stamkroeg. Allemaal actief in Til-

burg maar niet op het politieke vlak. 

We gaan praten over Tilburg, over de 

politiek, over wat hen beweegt en be-

zighoudt. Daarom ben ik lijsttrekker. 

Zo wil ik het doen.

GASTCOLUMN
ROEL LAUWERIER

Lijsttrekker
TASKFORCE - Toen ik begin 2013 be-

noemd werd tot bestuurlid binnen de KC 

Rotterdam met campagne en communi-

catie in de portefeuille, was men binnen 

onze afdeling al bezig met de voorbe-

reiding op de verkiezingen voor de ge-

meenteraad op 19 maart aanstaande. Het 

bestuur had een taskforce in het leven ge-

roepen die onder leiding van Jock Gesel-

schap de opdracht had meegekregen om 

de permanente campagne door te zetten 

en alle voorbereidingen te treffen voor de 

gemeenteraadsverkiezingen. We hebben 

een stevige ambitie geformuleerd, we 

gaan voor 30.000 stemmen voor de VVD. 

Voorbereiding
De taskforce begon dan ook met een 

uitvoerige analyse van de verkiezingsuit-

slagen van de afgelopen jaren per stem-

bureau. Want het is voor een goede cam-

pagne goed te weten waar onze kiezers 

zich bevinden. Uit deze analyses kwam 

naar voren dat er een groot verschil be-

staat tussen het aantal op de VVD uitge-

brachte stemmen tussen de verkiezingen 

voor de gemeenteraad en verkiezingen 

voor de tweede kamer. Zo stemden er 

tijdens de verkiezingen in 2012 voor de 

tweede kamer 56.292 Rotterdammers op 

de VVD (dat is 20,4% van het totaal aan-

tal uitgebrachte stemmen) In 2010, stem-

den echter maar 21.965 Rotterdammers 

op de VVD voor de gemeenteraad (dat is 

9,6 % van het totaal aantal uitgebrachte 

stemmen). Landelijk wordt er dus ruim 2 

keer zoveel op de VVD gestemd als lokaal! 

Zelfs als je corrigeert voor het verschil in 

opkomstpercentages tussen deze verkie-

zingen, zijn er nog heel veel Rotterdam-

mers die landelijk wel op de VVD stem-

men, maar voor onze eigen stad niet. Een 

belangrijke verklaring daarvoor is de aan-

wezigheid van Leefbaar Rotterdam. Sinds 

de stormachtige entree van Leefbaar Rot-

terdam onder leiding van Pim Fortuyn op 

6 maart 2002, is deze partij onze grootse 

electorale concurrent (zij veroverden in 

een klap 17 van de 45 raadzetels). Want 

de LPF landelijk niet lukte na het wegval-

len van Fortuyn, lukte de Leefbaren in 

Rotterdam wel, ze bleven een grote partij 

in de Rotterdamse politiek. Deze raadspe-

riode bezetten ze 14 raadzetels en samen 

met de PvdA, die ook 14 zetels hebben, 

vormen ze de twee grootste politieke par-

tijen. 

Het campagneplan dat we opgesteld heb-

ben heeft twee belangrijke uitgangspun-

ten. Ten eerste willen we de kiezers die de 

laatste verkiezingen op ons gestemd heb-

ben (landelijk en lokaal) graag behouden 

(onze loyale kiezers). Ten tweede willen 

we nieuwe kiezers aantrekken. We gaan 

hierbij uit van de gedachte dat iemand 

sneller te bewegen is om op de VVD te 

stemmen als hij of zij dat ooit als eens 

gedaan heeft. Binnen onze campagne 

willen we ons focussen op onze loyale en 

potentiële kiezers. Want we zijn beperkt 

in mankracht en middelen, dus een focus 

op die gebieden waar mensen zitten die 

op ons stemmen/gestemd hebben is cru-

ciaal om onze ambitie van 30.000 stem-

men te verwezenlijken! 

Campagne-én actieteam
Weten waar je kiezers zitten en wat zij 

van ons vinden is mooi, maar er moeten 

ook plannen gemaakt én uitgevoerd wor-

den. Halverwege 2013 werd de taskforce 

omgezet in het campagneteam. 

Onze lijsttrekker, Jeannette Baljeu, 

schoof haar collega wethouder An-

toinette Laan naar voren als campagne-

leider. Hiermee had het campagneteam 

een voorzitter. Ook werd begonnen met 

het werven van vrijwilligers voor ons 

actieteam. Een mooi succes was onze be-

lactie. Leden van het campagneteam, be-

stuursleden, wethouders en fractieleden 

hebben onze leden telefonisch benaderd 

met de vraag of zij zich willen inzetten 

voor de komende campagne. Dat leverde 

ruim 200 positief reagerende leden op. 

In de zomer van 2013 organiseerden we 

een kick-off bijeenkomst voor deze leden. 

Daarnaast vinden we het belangrijk onze 

vrijwilligers te trainen. Want de lande-

lijke (en overigens ook de lokale) bezui-

nigingen die noodzakelijk zijn de huis-

houdboekjes van onze overheden op orde 

te krijgen zorgen voor veel vragen vanuit 

het electoraat. De Rotterdamse Tweede 

Kamer leden Mark Harbers en Roald van 

der Linde hebben in het najaar van 2013 

voor kandidaat-raadsleden en onze vrij-

willigers het kabinetsbeleid nog eens uit-

gelegd en de tijd genomen de vele vragen 

te beantwoorden. We rusten onze vrijwil-

ligers op straat uit met een kaartje met 

daarop de belangrijkste ‘facts and figu-

res’, zodat we eenduidig en overtuigend 

kunnen antwoorden op vragen van onze 

kiezers! 

De teams zijn er klaar voor. We hebben 

een prachtig verkiezingsprogramma 

‘Minder Overheid, Meer Rotterdam’ waar-

in belangrijke thema’s voor liberalen zijn 

opgenomen: veiligheid, werk, lage lasten 

en ruim baan voor de auto. Tot slot heb-

ben we een mooie kandidatenlijst voor 

de gemeenteraad. Alle ingrediënten voor 

een mooie uitslag zijn aanwezig.

Ben van Loon

Vanloon.ben@gmail.com

Meer Rotterdam met de VVD

MIX - Van de 25 raadzetels in Teylingen 

bezet de VVD er negen. De VVD zit met 

twee van de vier wethouders in het Col-

lege. En tijdens de Tweede Kamerverkie-

zingen van vorig jaar stemde 40,7% op 

de VVD. Reden voor Liber om eens aan de 

Teylingse campagnecoördinator Alfred 

Pop te vragen hoe Teylingen zich op de 

kaart zet.

Het is een mix van factoren, legt Alfred 

Pop uit. “Al jaren wordt in de drie Tey-

lingse dorpen Sassenheim, Voorhout 

en Warmond permanent campagne ge-

voerd. Dat maakt de VVD bekend onder 

de inwoners, maar ook intern werkt het 

goed. Je moet als partij zichtbaar en aan-

spreekbaar blijven. Alleen tijdens verkie-

zingen actief zijn, is niet voldoende. De 

inwoners verbazen zich er wel eens over 

als we weer op straat staan. Ze onthou-

den het ook. Permanent campagne voe-

ren is een bestuurstaak.” 

Kerngroep
Volgens Pop is het belangrijk om een 

goed team van fractie-, bestuurs- en actie-

ve leden te formeren. In Teylingen is dat 

de VVD Kerngroep. Hierin zitten leden 

waar een beroep op kan worden gedaan 

als er iets op stapel staat. Het bevordert 

de solidariteit en het werkt stimulerend. 

Zeker als ook  ‘VVD kopstukken’  van bin-

nen of buiten de afdeling hun medewer-

king verlenen. “Zó n kerngroep bouw je 

in de jaren op. Regelmatig een beroep 

doen op de leden van de Kerngroep om 

te participeren in afdelingsactiviteiten 

is belangrijk. Anders verflauwt de aan-

dacht. De VVD in Teylingen is dan ook 

promotor van de landelijke Permanente 

Campagnestrategie en adviseert omlig-

gende afdelingen”, aldus Alfred. “Het is 

allemaal niet zo moeilijk”, zegt Alfred 

Pop. “Het is eerder een kwestie van tijd en 

aandacht. Als je bestanden op orde zijn 

en beschikt over een verkiezingsanalyse 

per kiesdistrict van de laatste Tweede ka-

mer verkiezingen kan je snel en efficiënt 

werken. Ik stam nog uit de stencil- en 

postzegelperiode! Dat is nu wel anders:  

Ik geniet gewoon van de snelheid waar-

mee je kunt werken”.

Hulp nodig?
Voor het merendeel van de activiteiten in 

Teylingen wordt de campagne van 2010 

in Teylingen herhaald. Deze is gedocu-

menteerd en kan worden opgevraagd via 

campagne@vvdteylingen.nl. De afdeling 

beschikt over templates voor clips, websi-

teprofielen, draaiboeken, folders, analy-

ses en budgettering, die van nut kunnen 

zijn voor andere afdelingen.

Teylingen voert altijd campagne

omgezet in het campagneteam. 

Onze lijsttrekker, Jeannette Baljeu, 

schoof haar collega wethouder An-

Zeker als ook  ‘VVD kopstukken’  van bin-

nen of buiten de afdeling hun medewer-

king verlenen. “Zó n kerngroep bouw je 

in de jaren op. Regelmatig een beroep 

doen op de leden van de Kerngroep om 
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Ruim baan voor startende ondernemers!

KRACHT - VVD-Tweede Kamerlid Anne-

Wil Lucas presenteerde onlangs de Agen-

da ‘StartupNL’. Een agenda met voorstel-

len die het voor innovatieve startende 

ondernemers makkelijker moet maken 

om in Nederland te starten en groeien. 

Banenmotor
Startups zijn volgens het liberale Kamer-

lid de verborgen kracht binnen onze 

economie. Lucas: “Het zijn innovatieve, 

startende ondernemingen als Spotify en 

Zalando of het Nederlandse WeTransfer 

en Booking.com. Ze beginnen op een zol-

derkamer, maar kunnen in een mum van 

tijd uitgroeien tot grote ondernemingen 

met een wereldwijde afzetmarkt. Deze 

starters dagen de gevestigde orde uit om 

te blijven innoveren, leveren schonere of 

slimmere oplossingen voor maatschappe-

lijke uitdagingen en zorgen ook nog eens 

voor enorme banengroei. 60 Procent van 

de banengroei komt voort uit nieuwe be-

drijven, waarvan een groot deel van tech-

nologische aard is en voor vier keer meer 

banen zorgen dan ‘gewone’ startende on-

dernemers!”

Momenteel kent Nederland zo’n 7.000 

startups die goed zijn voor bijna 16.000 

banen en een omzet van bijna twee mil-

jard euro. “De wereld van de startups 

blijft groeien, maar op de weg naar die 

groei komen ze nog geregeld obstakels 

tegen. Obstakels waar je als overheid iets 

aan kunt doen. Het is een groep onderne-

mers die je niet snel zult horen klagen. 

Ze kijken liever naar zichzelf dan naar de 

overheid. Het is een groep die liever on-

derneemt dan vergadert. Een mentaliteit 

die de VVD alleen maar kan toejuichen 

en omarmen”, aldus Lucas. 

Internationale strijd 

Landen als Frankrijk, Canada en het Ver-

enigd Koninkrijk hebben specifiek beleid 

ontwikkeld om het vestigingsklimaat 

voor startups te verbeteren. De hoofdstad 

van onze oosterburen haalde in 2012 

alleen al bijna 150 miljoen aan durfka-

pitaal voor startups binnen. Nederland 

dreigt door daardoor achterop te raken. 

Lucas: “Tal van regelingen zijn niet toege-

spitst op de specifieke situatie van deze 

jonge, ambitieuze bedrijven. Dat terwijl 

dit in landen om ons heen steeds meer 

het geval lijkt te worden. We hebben 

daarom niet 43 nieuwe regels bedacht, 

maar juist gekeken hoe we bestaande 

barrières kunnen wegnemen om te voor-

komen dat deze bedrijven vroegtijdig het 

nest verlaten of niet van de grond komen. 

Dit doen we door regels te vereenvoudi-

gen, durfkapitaal fiscaal aantrekkelijker 

te maken en bijvoorbeeld buitenlandse 

startups aan te trekken met behulp van 

een startup-visum. Daarnaast moeten we 

zorgen dat kennis gedeeld wordt: over 

technologie, maar ook over succesvol 

ondernemerschap. Daarom zet de VVD 

in op het beschikbaar maken van we-

tenschappelijke kennis, het creëren van 

broedplaatsen en dienen startups bij het 

topsectorenbeleid te worden betrokken. 

Niet door ze alsnog aan de vergadertafel 

te zetten, maar door gebruik te maken 

van hun energie en creativiteit om het 

topsectorenbeleid ook écht innovatiebe-

leid te laten worden”.

Tijdens het debat over de begroting van 

Economische Zaken, erkende minister 

Kamp het belang van startups voor de Ne-

derlandse economie en hun belangrijke 

bijdrage aan oplossingen voor maatschap-

pelijke uitdagingen. Het startup-visum 

was één van de maatregelen die op bijval 

kon rekenen van de minister. Volgens 

hem kan het visum “een belangrijke aan-

vulling op het huidige instrumentarium 

voor zelfstandigen” zijn en het vestigen 

van buitenlandse startups in Nederland 

vergemakkelijken. De voltallige Tweede 

Kamer stemde in met het verzoek aan 

de regering om uiterlijk in het voorjaar 

van 2014 met concrete beleidsvoorstellen 

te komen die het vestigings- en onderne-

mingsklimaat voor startups verbeteren.

Vanuit de startups zelf is zeer positief ge-

reageerd op het VVD-voorstel. Ook MKB-

Nederland en VNO-NCW zijn enthousiast. 

In een reactie laten de ondernemersver-

enigingen weten dat “starters zijn van 

groot belang zijn voor de innovatiekracht 

van Nederland. Nieuwe en jonge bedrij-

ven dwingen bijvoorbeeld het gevestigde 

bedrijfsleven om ook te vernieuwen.” 

Respect
“Voor deze groep ondernemers kan de 

politiek alleen maar de hoed afnemen”, 

zegt Lucas. “Bedenk wel, iedere euro die 

zowel consumenten als overheden uitge-

geven moet eerst door een ondernemer 

worden verdiend. Als overheid moeten 

we de ondernemers zo min mogelijk in 

de weglopen en helpen waar mogelijk. 

Als Rijksoverheid, maar ook als provin-

cie en gemeente. Zo kan je als gemeente 

regelgeving terugdringen, broedplaatsen 

creëren of durfkapitaal en ondernemers 

bij elkaar brengen”. 

Door ondernemers toegang te geven tot 

kapitaal, regels weg te nemen en startups 

bij elkaar te brengen kunnen we deze 

Nederlandse pareltjes de kans geven om 

door te groeien naar een succesvolle, in-

novatieve onderneming. Zo kunnen we 

zorgen dat ze in Nederland gevestigd blij-

ven. En zo kunnen we buitenlandse star-

tups actief naar Nederland halen om hier 

hun droom waar te maken. Zo zorgen we 

voor banen én voor economische groei. 

Zowel lokaal, regionaal als nationaal.

De gehele agenda lezen? Check www.

startupnl.nl! Wil je jouw gemeente ook 

aantrekkelijk maken voor startups? Wij 

denken graag mee.

BASIS - Natuurlijk, 2014 staat in het 

teken van het winnen van twee verkie-

zingen. Gelijktijdig aan onze energie 

voor de campagne maken we in 2014 

samen werk van ledenwerving. ‘1+1’ is 

daarbij de centrale gedachte; werf één 

lid en help zo mee het ledenbestand 

te laten groeien naar van 33.500 naar 

40.000. Leden staan aan de basis van 

de VVD en vormen het hart van onze 

partij. Zonder U heeft de VVD minder 

nieuwe frisse ideeën, minder talenten 

die zich namens de partij kandideren 

en minder vrijwilligers om campagne 

mee te voeren. 

Het is tijd samen in actie te komen. 

Onze Kabinetsleden, leden van de 

Tweede-Kamer, leden van het Hoofd-

bestuur, KC-voorzitters en velen an-

deren hebben inmiddels toegezegd in 

2014 minimaal één lid te werven. Doe 

ook mee, werf één lid. De VVD keer 

twéé! 

Actieplan
Eind 2013 heeft het hoofdbestuur op-

dracht gegeven een actieplan leden-

werving op te stellen. ‘1+1’ is de kern-

gedachte van het actieplan geworden. 

Doelstelling is om eind 2014 weer per-

spectief te hebben op 40.000 leden. 

Kamercentrales werken nu aan acties 

om de 1+1 gedachte op de kaart te 

zetten. Ze worden daarbij financieel 

en anderszins ondersteund door de 

landelijke projectgroep van het ac-

tieplan. Jeannette Baljeu (wethouder 

Rotterdam) is ‘hoofdambassadeur’ 

van het actieplan. “We moeten de 

schroom voorbij, ledenwerving is van 

cruciaal belang voor een sterke VVD 

en dus een liberaler Nederland.”

Daarnaast maken onder meer Wouter 

Kolff (burgemeester Veenendaal) en 

Sjoerd Potters (lid Tweede-Kamer) deel 

uit van de projectgroep. Christophe 

van der Maat coördineert de actie na-

mens het Hoofdbestuur.

Competitie
Wie wordt kampioen ledenwerving? 

Welke afdeling realiseert de hoogste 

groei? Welke Kamercentrale is straks 

het grootst? Een beetje competitie is 

ons liberalen niet vreemd. Alle Kamer-

centrales hebben daarom streefcijfers 

voor ledengroei. Naast eeuwige roem 

strijden de Kamercentrales ook om 

prijzengeld.

Tijdens het voorjaarscongres wordt de 

voorjaarskampioen bekend gemaakt. 

Daarna volgt medio oktober de uitrei-

king van de bonus regeling en aan het 

eind van het jaar worden de winnaars 

bekend gemaakt. Tussentijds ontvan-

gen de Kamercentrales nieuwsbrieven 

met goede voorbeelden uit het land 

en de actuele cijfers van de leden-

groei. Op die manier kan iedereen 

goed zien of je voor of achter loopt in 

de competitie.

Doe mee!
Ga in gesprek met je buurman, sport-

vriend of collega. Vertel ze jouw visie 

op een Liberaler Nederland. Vertel ze 

over onze club, onze leuke activiteiten 

en de vrienden en professionele rela-

ties die je bij de VVD hebt ontmoet. 

Vertel ze ook over de VVD opleidingen 

en natuurlijk over de mogelijkheden 

om ooit verkiesbaar te zijn namens de 

VVD. Breng jouw persoonlijke verhaal, 

neem hem / haar als introducé een 

keer mee en stel uiteindelijk de vraag: 

“wil je lid worden?” 

Heb jij goede ideeën om het ledenbe-

stand te laten groeien? Wil jij jouw KC 

bestuur helpen bij een van de acties? 

Help dan mee de ‘1+1’ actie tot een 

succes te maken. Alle Kamercentrales 

benoemen een contactpersoon en am-

bassadeur voor de actie. Kijk op de site 

van je KC of neem contact op met een 

van de bestuursleden.

Heb je vragen? Neem dan contact op 

met Ronald de Rooij van het Alge-

meen Secretariaat (r.rooij@vvd.nl). 

Actieplan ledenwerving: op naar de 40.000 leden

Met innovatieve starters - ook 

wel technostarters genoemd - 

worden bedrijven bedoeld die 

recent zijn opgestart en waarbij 

een groot deel van de bedrijfsac-

tiviteit R&D-gerelateerd is. Star-

tups worden vaak in één adem 

genoemd met starters, snelgroei-

ende mkb’ers of ondernemers in 

het algemeen. Maar een startup 

is hierbinnen een specifi eke ca-

tegorie. In Silicon Valley -  waar 

vele startups zijn uitgegroeid tot 

grote, succesvolle bedrijven - is 

de volgende defi nitie in gebruik: 

‘a startup is an organization for-

med to search for a repeatable 

and scalable business model’. Het 

verschil met een gevestigd bedrijf 

is dat de oprichters van startups 

erkennen dat ze nog aan het zoe-

ken zijn naar hun verdienmodel 

en een strategie om op te scha-

len, terwijl een gevestigd bedrijf 

al haar product en verdienmodel 

heeft geconsolideerd. 

de competitie.

Kom in actie!
Werf één lid
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Wetsvoorstel voor strengere
eisen immigratie

In 2030 verdubbeling overslag capaciteit

Economie geholpen door betere infrastructuur

WAL EN SCHIP - Binnenkort zal het 

initiatiefwetsvoorstel ‘Regulering vesti-

ging van Nederlanders van Aruba, Cura-

çao en Sint Maarten in Nederland’ van 

VVD Tweede Kamerlid Andre Bosman 

behandeld worden in de Tweede Kamer. 

Het doel van dit wetsvoorstel is het op 

een eenduidige, evenwichtige manier 

reguleren van vestiging van Nederlan-

ders van Aruba, Curaçao en Sint Maar-

ten in Nederland, binnen de grenzen 

van de internationale Verdragen, het 

Statuut van het Koninkrijk en de Grond-

wet. Heldere vestigingseisen vergroot de 

kansen voor deze groep migranten op 

een succesvolle toekomst in Nederland. 

Bovendien voorkomt het dat kansarme 

mensen van Curaçao, Aruba, en Sint 

Maarten naar Nederland komen en hier 

tussen wal en schip raken. 

Voorwaarden 
Migranten afkomstig van de voormalige 

Nederlandse Antillen komen in vergelij-

king met andere groepen relatief veel 

meer in aanraking met de politie, zijn 

vaak vroegtijdig schoolverlater en zijn 

vaker werkloos dan autochtonen of an-

dere allochtone groepen, zo blijkt uit 

onderzoek. In Nederland zijn we bezig 

om deze probleemgroepen aan te pak-

ken en ze weer op het rechte pad te 

krijgen. Maar dat heeft geen zin als we 

met de kraan open aan het dweilen zijn. 

Voor dit structurele probleem moet 

Nederland de mogelijkheid hebben om 

vestigingseisen te stellen. Door de be-

perkende maatregel kan Nederland niet 

meer gezien worden als de automati-

sche achtervang van alle problemen op 

de eilanden en worden problemen in 

Nederland rond criminaliteit, school-

uitval en werkloosheid voorkomen.

Daarnaast vindt de VVD het stellen van 

voorwaarden aan migranten uit de Ca-

riben naar Nederland een goede stap op 

weg naar de volwassenwording van de 

landen, waarbij zij zelf verantwoorde-

lijkheid moeten dragen voor hun eigen 

inwoners. De initiatiefwet legt druk op 

de eilanden om er voor te zorgen dat zij 

zelf gaan investeren in deze groep zodat 

hen lokaal een succesvolle toekomst 

kan worden geboden. Het is ook niet 

in het voordeel van Curaçao, Aruba, en 

Sint Maarten dat de landen leeglopen 

naar Nederland. 

In het kader van de verdere emancipa-

tie van de autonome landen binnen het 

Koninkrijk is het goed dat op het ge-

bied van binnen-Koninkrijkse migratie 

de landen wetgeving hebben op basis 

van wederkerigheid. Curaçao, Aruba en 

Sint Maarten hebben al decennia lang 

strenge wetgeving ten aanzien van de 

instroom van Europese Nederlanders. 

Deze wetgeving hebben zij behouden 

toen de eilanden op 10-10-2010 auto-

nome landen werden in het Koninkrijk.  

De intentie om te komen tot een Rijks-

wet personenverkeer die dit zou kunnen 

regelen op basis van wederkerigheid, 

wordt keer op keer door de eilanden zelf 

opzijgeschoven. Daarom stelt de VVD 

dat het met de huidige problematiek 

niet meer dan redelijk is dat Nederland 

ook criteria stelt aan migranten van de 

eilanden.

Reizen tussen alle landen blijft onver-

kort mogelijk, en verblijf in Nederland 

is vrij gedurende zes maanden. Maar op 

het moment dat mensen zich in willen 

schrijven bij een Nederlandse gemeente 

zal men aan de volgende voorwaarden 

moeten voldoen: 

1.  Het zijn van werknemer of 

 zelfstandige in Nederland;

2.  Het beschikken over voldoende 

 middelen van bestaan;

3.  Een opleiding volgen aan een 

 Nederland instelling en daarbij 

 in eigen levensonderhoud kunnen  

 voorzien; en

4.  Als iemand gezinslid is van een 

 van de bovenstaande personen.

Deze criteria zijn gelijk aan de toet-

sing die de autonome eilanden zelf 

toepassen voor toelating van Europese 

Nederlanders. Nederland wil diezelfde 

toetsing gebruiken, maar dan alleen 

toegespitst op vestiging. Het voordeel 

hiervan is dat mensen vrij van en naar 

Nederland kunnen reizen, maar dat er 

bij de wens tot vestiging sprake is van 

duidelijke eisen. Vestiging in Nederland 

is een bewuste keuze waarbij van de mi-

grant gevraagd mag worden om zich in 

te zetten voor de samenleving. Automa-

tische toegang tot de Nederlandse soci-

ale voorzieningen is geen mogelijkheid 

meer en een belangrijke aantrekkings-

kracht voor de migratie naar Nederland 

wordt zo weggenomen. 

Handvat 
Met deze vestigingscriteria hebben 

grote steden en gemeenten die al tien-

tallen jaren kampen met problematiek 

rondom deze groep ook eindelijk een 

handvat om de veiligheid te handha-

ven. Probleemgevallen die zich al jaren 

bezig houden met criminaliteit en niet 

staan ingeschreven bij de Gemeentelij-

ke Basis Administratie, kunnen nu, als 

zij een dreiging voor de openbare orde 

vormen, teruggeleid worden naar het 

geboorteland en toegang tot Nederland 

geweigerd worden.

Bij de VVD gaat het niet om je afkomst 

maar om je toekomst. Door het stellen 

van duidelijke criteria voor vestiging 

in Nederland voor mensen van de voor-

malige Nederlandse Antillen vergroten 

we de kans op een succesvolle toekomst 

voor een grote groep migranten zowel 

hier als op de Cariben. 

Oog voor ‘probleemgroepen’

Optimalisering goederenvervoer goed voor economie

Minder files op Nederlandse snelwegen

STRUCTUREEL - De gemiddelde 

lengte en duur van files op de Neder-

landse snelwegen neemt structureel 

gestaag af. De afgelopen maanden 

is de filezwaarte met 3,6 procent ge-

daald en is de hoeveelheid uren die 

alle weggebruikers gezamenlijk lan-

ger over hun reis hebben gedaan, om-

dat ze in de file stonden, gedaald met 

4,2 procent. In juli 2013 lag de file-

drukte zelfs 70 procent lager dan het 

gemiddelde van alle juli maanden in 

de afgelopen 7 jaar. Sinds de invoering 

van de geautomatiseerde filemetin-

gen in 2005 is de filedruk in juli nog 

nooit zo laag geweest.

Woordvoerder Infrastructuur Barbara 

Visser:“ En dat is goed nieuws voor 

automobilisten en de transportsector. 

Maar  vooral ook voor het verdienver-

mogen van Nederland. Voor onze eco-

nomie is het essentieel dat de bereik-

baarheid van Nederland goed is.”

Meer asfalt
“Investeringen in het wegennet zor-

gen ervoor dat files structureel afne-

men. Dat zal een blijvende winst zijn. 

En dat is niet omdat we minder rijden. 

Ook niet omdat door de economische 

crisis al onze auto’s op de oprit blijven 

staan. Het verkeer is de afgelopen 8 

jaar immers met 2,2 procent toege-

nomen. En van alle files wordt maar 

een klein deel veroorzaakt door werk-

zaamheden. De afgelopen vier maan-

den is de hinder door werkzaamheden 

zelfs gedaald en is nu nog 4,9 procent 

van de totale filezwaarte.” 

“Het is glashelder” aldus Visser, “dat 

we door meer asfalt minder lang en 

minder vaak vast staan in de file. 

Dankzij de Crisis- en Herstelwet zijn 

de ellenlange procedures rond infra-

structuurprojecten ingekort en wordt 

er niet meer oeverloos geluisterd naar 

natuur- en milieuclubs. Daardoor  

kunnen grote infrastructurele inves-

teringen worden gedaan waardoor de 

files aanzienlijk en structureel zijn 

afgenomen.” 

Investeringen
Deze investeringen in extra asfalt be-

staan uit nieuwe en extra rijstroken, 

de invoering van permanente spits-

stroken, de verlenging van invoegstro-

ken en de verbreding van snelwegen. 

Op onder andere de A1, de A12 en de 

A50 stroomt het verkeer beter door. 

Het verkeer op de A50 heeft, door de 

nieuwe Waalbrug en verbeteringen 

aan de bestaande weg, een tijdwinst 

tussen de vier en negen minuten en 

het verkeer op de A28 heeft ook veel 

tijdwinst, tussen de vier en zes mi-

nuten, door de openstelling van een 

gedeelte van de wegverbreding.  De 

drukte in de ochtend- en avondspits 

zit dit jaar ver onder het gemiddelde 

sinds 2005 en ook aanzienlijk onder 

de lijn van 2012. Veel knooppunten 

van files zijn de afgelopen jaren weg-

gevallen. Natuurlijk zijn er nog steeds 

knelpunten op de ruit rond Rotter-

dam en ten noorden van Amsterdam, 

maar ook daar zie je een daling van de 

filezwaarte van 20 procent sinds 2008.

Filetop-10
De A20 bij Rotterdam neemt sinds 

deze zomer de eerste plaats in binnen 

de filetop 10. De ernst van de files is 

hier licht afgenomen ten opzichte van 

de voorgaande 4 maanden. Op de A50 

bij de Waalbrug zijn de files sterk af-

genomen. Dat komt doordat het ver-

keer daar nu gebruik kan maken van 

de nieuwe brug met 3 rijstroken in 

beide richtingen. Deze locatie staat 

daardoor niet langer op nummer 1. 

Ook voor de meeste overige locaties 

binnen de top 10 geldt dat de ernst 

van filezwaarte licht is afgenomen. De 

A50 tussen Heteren en Valburg de A9 

tussen Haarlem-Zuid en Raasdorp zijn 

uit de filetop-10 verdwenen.

Winst 
Visser ziet in de afname van de file-

druk zowel winst voor de economie 

als voor een schoner milieu. “Het ver-

keer neemt jaarlijks toe en de uitstoot 

ervan vermindert. Waar fors in de we-

gen is geïnvesteerd verdwijnen de files 

en de overlast voor mensen die in de 

omgeving wonen en werken, zoals bij-

voorbeeld rond Den Bosch, Eindhoven 

en de A2 Amsterdam-Utrecht. Minder 

files is goed voor de bereikbaarheid 

van Nederland en daarmee voor onze 

economie. Maar het heeft ook een gun-

stig effect op het milieu. Het betekent 

namelijk schonere lucht voor mensen 

die langs de grote verkeersaders leven. 

Het stilstaan van auto’s is veel slech-

ter voor de luchtkwaliteit dan auto’s 

die doorrijden. Dankzij de enorme 

inspanning die de auto-industrie de 

afgelopen jaren heeft geleverd, is het 

Nederlandse wagenpark nu ook veel 

schoner dan 20 jaar geleden. Het is 

daarom nu mogelijk om op een groot 

deel van de snelwegen 130 km/u te rij-

den, zonder dat milieu-, veiligheids- of 

geluidsnormen in het geding komen.”

Toekomst
Visser: “In de kabinetsperiode Rutte II 

komt er in totaal ruim 760 kilometer 

asfalt bij, in 2014 wordt daarvan 149 

kilometer asfalt gerealiseerd. Mooi, 

maar we zijn er nog niet. Juist in deze 

economische tijden moeten we blijven 

investeren in spoor, wegen en water, 

omdat goede infrastructuur de eco-

nomische ontwikkeling van Neder-

land ondersteunt. Het is van belang 

onze bestaande wegen maar ook onze 

spoorlijnen, vaarverbindingen en zee- 

en luchthavens beter te benutten. 

Denk bijvoorbeeld aan de mogelijkhe-

den van spreiding van verkeer, nieuwe 

technologieën voor vervoer- en ver-

keersinformatie en containervervoer 

over water. Ook dat zorgt voor verdere 

vermindering van filedruk op de weg. 

Alleen met een goede infrastructuur 

kunnen we Nederland in beweging 

houden. ”

Barbara Visser

Lid Tweede Kamer

BIJDRAGE - Nederland is een van de 

belangrijkste spelers voor het internati-

onale goederenvervoer in Europa. Schip-

hol en de havens samen zorgen voor een 

enorme bijdrage aan de Nederlandse 

economie. In de Rotterdamse haven al-

leen al wordt 450 miljoen ton aan goe-

deren per jaar overgeslagen en verder 

vervoerd via boot, trein en vrachtwagen. 

Jaarlijks meren zo’n 32.000 zeeschepen 

en 100.000 binnenvaartschepen aan in 

deze haven. Een fantastische prestatie 

waar de Nederlandse economie mede 

op draait. 

De havens hebben duidelijke vooruit-

zichten om te groeien. De doelstellin-

gen zijn dat in 2030 een verdubbeling 

van de goederenoverslag plaatsvindt. 

Het succes van deze doelstellingen zal 

voor een groot gedeelte afhangen van 

de verbindingen met het achterland. 

Als we niet willen dat de wegen dicht 

slibben door te veel vrachtwagens op de 

weg, moet een groot deel van de goede-

ren vervoerd worden per schip of per 

trein. Daarnaast is bij de aanleg van de 

Tweede Maasvlakte vanwege het milieu 

de eis gesteld dat maximaal 35% van de 

lading over de weg vervoerd mag wor-

den. 45% Moet over het water, en 20% 

over het spoor. Niet alleen vanwege het 

milieu, maar water en spoor zijn hard 

nodig om de groei van op- en overslag 

daadwerkelijk te kunnen realiseren en 

om de wegen te ontlasten. We lopen 

echter wel tegen aan aantal knelpunten 

aan. De VVD heeft hier in de begrotings-

behandeling van Infrastructuur en Mi-

lieu expliciet aandacht voor gevraagd. 

Capaciteit
Voornamelijk op het spoor zal de huidi-

ge capaciteit onvoldoende zijn. Door de 

aanleg van het zogenaamde derde spoor 

in Duitsland zal de Betuweroute tijde-

lijk te kampen krijgen met veel minder 

capaciteit. Dit zal ertoe leiden dat het 

goederenvervoer dat nu via de Betuwe-

route gaat via andere routes moet rij-

den, zoals bijvoorbeeld de Brabantroute. 

Juist deze route is overbelast, nu al rij-

den ongeveer 300 goederentreinen per 

dag langs de Drechtsteden. Wij hebben 

voorgesteld om de zogenaamde bocht 

bij Meteren versneld aan te leggen zodat 

in Dordrecht, Breda en Tilburg minder 

overlast is. Ook heeft de VVD als eerste 

voor gepleit dat wanneer er een capaci-

teitsprobleem is op de Betuweroute, ge-

vaarlijke stoffen met voorrang over deze 

route en over water kunnen worden 

vervoerd om veiligheid te waarborgen. 

Daarnaast wordt met de Basiswet Spoor 

het vervoer van gevaarlijke stoffen via 

spoor beperkt. Uiteindelijk moeten we 

naar een veel hogere belasting van de 

Betuweroute voor ons goederenvervoer 

per trein. Daarnaast moeten de proble-

men bij Vught adequaat opgelost wor-

den. De economische groei is van ons 

allemaal. Dan de problemen ook.

De binnenvaart gaat ook een essentiële 

rol spelen in de toename van het aan-

tal goederen dat door ons land vervoerd 

gaat worden. De Nederlandse binnen-

vaartvloot is de grootste en modernste 

vloot van Europa en levert met 30% een 

belangrijk aandeel aan het Nederlandse 

goederenvervoer. De directe rol voor de 

overheid is het zorgen voor goede infra-

structuur. We investeren daarbij in het 

vergroten van de capaciteit van sluizen, 

de bediening van sluizen en in het on-

derhoud van vaarwegen. 

Wij moeten nu samen met de provin-

ciale en lokale overheden ons ervan  

bewust zijn dat de komende jaren het 

goederenvervoer enorm toe zal nemen. 

De zorg voor infrastructuur is een essen-

tiële taak van de overheid. Als wij willen 

dat ook in de toekomst onze mainports 

de belangrijkste van Europa zijn, moe-

ten we nu maatregelen treffen om de 

doorstroom van goederen te optimali-

seren zodat we in 2030 inderdaad een  

verdubbeling van het aantal goederen 

kunnen verwerken. Hier ligt de ko-

mende jaren een belangrijke uitdaging 

waarbij scherpe keuzes noodzakelijk 

zijn. 

  

Betty de Boer

Lid Tweede Kamer
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“Ik blijf tot aan mijn dood een VVD’er”
“Je bent een liberaal of je bent het niet. 

En dan ben je dus VVD’er”, zegt Jan 

Dammes (70) uit Bleiswijk stellig. “Als 

het maar even wat minder gaat of er 

worden maatregelen genomen die we 

direct in onze portemonnee voelen, 

lopen sommigen weg. Dat is niet mijn 

stijl. Ik hang het liberale gedachtegoed 

aan, ik ben een echte ‘Thorbeckiaan’ en 

zal de partij altijd trouw blijven”, aldus 

Dammes, die al 46 jaar VVD lid is. 

Op de redactie van Liber komt enkele 

maanden geleden een email binnen. 

Dat het natuurlijk erg leuk is dat het 

blad aandacht besteedt aan nieuwe 

leden, maar dat er ook eens gekeken 

moet worden naar leden die de partij 

al jaren door dik en dun steunen. Daar 

konden wij het alleen maar mee eens 

zijn, dus ontmoet Liber voormalig 

transporteur Jan Dammes op een zon-

nige vrijdagochtend in zijn ouderen-

woning in Bleiswijk. Koffie klaar, com-

pleet met tompouce (er mag natuurlijk 

wel wat tegenover staan). Enthousiast 

steekt Jan onmiddellijk van wal. “Ik 

kreeg de VVD met de paplepel ingego-

ten”, zegt hij. Mijn vader was er ‘één 

van de oude stempel’. Hij gilde het uit 

toen Oud ( Pieter Oud, oprichter, frac-

tievoorzitter en minister, red.) aan de 

macht kwam.”

 Jan was erbij toen de VVD afdeling 

Bleiswijk werd opgericht in 1967. Hij 

was penningmeester, secretaris en ver-

antwoordelijk voor ledenwerving bin-

nen het afdelingsbestuur. “Dat waren 

mooie tijden. We hadden begin 70’er 

jaren 150 leden. Dat was ongekend veel. 

Als je nagaat dat Lansingerland met 

55.000 inwoners ( Bleiswijk maakt deel 

uit van de gemeente Lansingerland) er 

nu ook 150 heeft.” Een politieke functie 

heeft hij nooit geambieerd. “Dat kon 

niet in combinatie met mijn drukke 

werk”. Jan staat voor de komende ge-

meenteraadsverkiezingen wel op de 

kandidatenlijst, maar op een lage, on-

verkiesbare plaats. Gezien zijn bekend-

heid in Bleiswijk, leek hem dat wel zo 

verstandig. Iedere stem is er tenslotte 

één.

Hoogdravend
Jan is een ‘hands-on’ persoonlijkheid, 

en vindt dat huidige politici soms wat 

meer mogen ‘doen’ en wat minder 

moeten ‘praten’. “Ik heb het niet zo 

op mensen die zichzelf ‘intellectueel’ 

noemen en met hoogdravende taal 

aan de tafel blijven zitten. We hebben 

hier gedoe gehad met de aanleg van de 

HSL en de geluidsoverlast die dat zou 

veroorzaken.” Er werd over en weer 

veel gepraat, maar Jan nam gewoon de 

proef op de som. “Ben ik een hele dag 

langs die lijn gaan zitten, in verschil-

lende huizen langs het traject vertoefd 

om te horen hoe erg het nu wel of niet 

was.” 

En die’ hands-on’ mentaliteit is ook 

precies wat hem bevalt aan de politieke 

leiders van de VVD. “Ik heb er altijd ver-

trouwen in gehad, ook toen er zoveel 

gedoe in de partij was tijdens Verdonk, 

wist ik dat de sterkste persoon boven 

zou komen drijven. En zie wat er ge-

beurd is”, glimlacht hij. “Ook na Mark 

Rutte zal er ongetwijfeld een sterk per-

soon zijn die verder gaat met de VVD, 

dat komt helemaal goed”.

Wensen heeft hij wel: “De agrarische 

sector moet een steuntje in de rug krij-

gen, ook in deze streek. En het mag af 

en toe nog wel wat strenger als het gaat 

om immigratie en integratie.” Maar als 

dat niet gebeurt, Jan zal je niet zien ver-

trekken.

Trompet
Hans Dijkstal (voormalig fractievoorzit-

ter in de Tweede Kamer) kwam trompet 

spelen tijdens zijn 25-jarig lidmaat-

schap jubileum. Dat was in 1993. Twin-

tig jaar later is Jan onderweg naar zijn 

50-jarig jubileum. Dat gaat hij zeker ha-

len, want Jan blijft “tot aan zijn dood 

een VVD’er.”

ONMISBAAR - Theater De Storm in 

Winterswijk heeft een ‘Liberale Pluim’ 

gekregen van de VVD afdeling Winters-

wijk. De Storm wordt gesubsidieerd door 

de gemeente, omdat zij vindt dat de 

schouwburg onmisbaar is, ook vanwege 

haar regiofunctie. De laatste jaren wordt 

er echter wel minder gesubsidieerd in 

Winterswijk, dus ook theater De Storm 

moet het met minder overheidsgeld 

doen. Zij moeten nu ondernemerschap 

tonen, commerciëler worden en zorgen 

dat zij hun eigen inkomsten genereren.

“De Storm is met dit gegeven meteen 

krachtig en enthousiast aan de slag ge-

gaan. Zij hebben zichzelf uitgedaagd 

om veranderingen door te voeren en 

veel zelfstandiger te zijn. Ondernemer-

schap, creativiteit, financieel gezond, 

samenwerken, zelfredzaamheid en ei-

gen verantwoording nemen zijn nu de 

kernwaarden van de Storm. De kwaliteit 

van De Storm is zeer zichtbaar en de 

VVD in Winterswijk heeft daar bewon-

dering voor. De inzet van management, 

medewerkers en vrijwilligers werpt haar 

vruchten af. De Storm is het theater dat 

in staat blijkt in een krimpregio, zonder 

vraag om extra geld, zich op de kaart te 

zetten. De Storm laat zien hoe het ook 

kan”, aldus de VVD in Winterswijk. 

De Liberale Pluim wordt sinds 3 jaar toe-

gekend aan een persoon, organisatie, in-

stelling of bedrijf, die zich het afgelopen 

jaar bijzonder heeft ingespannen voor de 

Winterswijkse samenleving. 

Het bestuur van de afdeling heeft crite-

ria vast gesteld waar op getoetst wordt en 

kijkt welke criteria het zwaarst wegen. 

Deze criteria zijn afgeleid van de kern-

waarden van de VVD in het algemeen. 

Met minder subsidie uitstekende voorstellingen

Liberale Pluim voor
theater De Storm

Gevonden: In een oude lijst op de ontvangstka-

mer van het Algemeen Secretariaat

In deze editie: De campagneposter met Frits 

Bolkestein tijdens de Tweede Kamerverkiezin-

gen van 1998

Deze poster is op de dag van de verkiezingen 

op 6 mei 1998 achterop de Telegraaf geplaatst. 

Het campagnethema was ‘De VVD Werkt’. In de 

jaren ’90 werd door Bolkestein regelmatig de 

term ‘inspanningssamenleving’ gebruikt. Dit in 

relatie tot de actieve, dynamische mentaliteit 

van Liberalen. Tegenwoordig noemen we het 

‘participatiesamenleving’, maar het principe 

blijft hetzelfde. In de campagne van 1998 werd 

ook gelinked aan de slogan ‘just do it’ van Nike.  

Herinneringen
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Aankondiging
VVD  Noord-Holland Dag

De eerste ‘VVD Noord-Holland Dag’ vindt plaats op zaterdag 8 februari van 

13:00 tot 18:00 uur in het Claus Event Center, Bosweg 19, 2131 LX Hoofddorp.

In navolging van de kamercentrale Noord-Brabant organiseert nu ook 

Noord-Holland een enerverend evenement voor haar leden. 

Op deze dag zullen natuurlijk de gemeenteraadsverkiezingen van maart 

aanstaande centraal staan. Hoe kunnen we zoveel mogelijk kiezers ervan 

overtuigen dat de VVD de enige juiste keuze is op 19 maart? 

 De Noord-Holland Dag is een ‘feel-good’ moment en een boost voor kandi-

daten, lijsttrekkers, campagneleiders, afdelingsbesturen, leden en hun in-

troducés. Natuurlijk wordt deze dag ook bijgewoond door VVD kopstukken. 

zetten. De Storm laat zien hoe het ook 

Liberale Pluim voor
theater De Storm



NEDERLAND KLEURT 
BLAUW EN ORANJE

INTERVIEW:
FRED TEEVEN

VVD LONDEN

3 5 8 9/10
JAARGANG 10
NUMMER 2 
14 MAART 2014

STEM LOKAAL VVD!

W
anneer deze Liber bij u 

op de mat valt, staan de 

gemeenteraadsverkie-

zingen daadwerkelijk voor de deur. 

Op 1 maart hebben we de lokale 

campagneteams landelijk onder-

steund door met een grote groep 

kamerleden, onder aanvoering van 

onze eigen Minister-President, het 

land in te gaan.

Want hoe graag sommige media 

het ons ook willen laten vergeten; 

het zijn lokale verkiezingen, over 

belangrijke lokale thema’s. Op 

steeds meer terreinen worden ver-

antwoordelijkheden bij gemeenten 

neergelegd. Dat betekent dat het 

steeds belangrijker wordt dat de 

VVD ook lokaal goed vertegenwoor-

digd is. Wij willen immers dat ook 

op gemeentelijk niveau verstandig 

met belastinggeld wordt omge-

gaan. Ook daar moet het huishoud-

boekje kloppen en de overheid zo 

klein en slagvaardig mogelijk zijn. 

Zodat kiezers zoveel mogelijk zelf 

kunnen bepalen waaraan zij hun 

geld uitgeven.

Natuurlijk komen we er niet onder-

uit dat VVD-ers op campagne door 

kiezers ook op de landelijke koers 

worden aangesproken. Dat is be-

grijpelijk, want het zijn moeilijke 

tijden waarin soms pijnlijke, maar 

wel noodzakelijke maatregelen 

worden genomen. Daar voelt ieder-

een de effecten van. Daarom grij-

pen wij de gelegenheid graag aan 

om uit te leggen waarom wij doen 

wat wij doen en welk land wij daar-

bij voor ogen hebben.

Juist nu is het van belang dat we 

koers houden. De aanpak van de 

crisis en de hervormingen van het 

kabinet beginnen hun vruchten af 

te werpen. We zien de eerste teke-

nen van herstel van de economie: 

de handel trekt aan, het consumen-

tenvertrouwen volgt voorzichtig 

en ook de meest recente cijfers van 

het CPB wijzen op economische 

groei. Dat is bemoedigend, maar 

we zijn er nog niet. We blijven 

werken aan ruimte voor bedrijven 

om te ondernemen. We zorgen er-

voor dat ze niet gehinderd worden 

door onnodige regels, dat goede 

infrastructuur hun bereikbaarheid 

garandeert. Zodat zij op hun beurt 

zorgen voor de banen die we hard 

nodig hebben. Daarom moeten we 

doorzetten, naar een vrijer, veiliger 

en welvarender Nederland en dat 

begint in je eigen gemeente. Een 

stem op de VVD is daarom onver-

minderd van belang!

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

HET LAND IN!

Campagne in volle gang

ROTTERDAM, 1 MAART - Mark Rut-
te kijkt met bewondering naar de veer-
kracht waarmee de Nederlanders zich 
door de crisis slaan en Nederland er met 
elkaar weer bovenop helpen. Dit heeft 
hij gezegd bij de officiële aftrap van de 
Gemeenteraadscampagne in Rotterdam.

Het zijn moeilijke tijden waarin ieder-
een een deel van de pijn moet nemen. 
Rutte: “Ik ben trots op al die Nederlan-
ders die in deze tijd de schouders eron-
der zetten en de mouwen opstropen. Ik 
ben trots op hun veerkracht en het heeft 
resultaat. Het gaat steeds een stukje be-
ter, maar we zijn er nog niet. Niet stop-
pen of vertragen met de eindstreep in 
zicht. Nú doorpakken.”

Wij Nederlanders zijn het gelukkigst als 
we de ruimte hebben om zelf ons leven 
in te richten. De overheid is ervoor om 
te zorgen dat je vrij bent, dat je veilig 
bent en je genoeg van je inkomen over-
houdt om een comfortabel leven te heb-
ben. Door de crisis is dat onder druk 
komen te staan en hebben mensen het 
moeilijk. Maar Nederland krabbelt weer 
op. Juist omdat mensen niet bij de pak-
ken neerzitten, maar kijken naar wat 
wél mogelijk is. Omdat ze in deze tijd 
het lef hebben om voor zichzelf te be-
ginnen, zich om te scholen of blijven 
solliciteren.

Het kabinet doet wat echt moet gebeu-
ren. De woningmarkt, arbeidsmarkt, 

pensioenen, uitkeringen zijn allemaal 
hervormd en de overheid is kleiner ge-
maakt. Ons land komt gestaag weer op 
stoom. Rutte: “Dat is een aanmoediging, 
maar we zijn er nog niet. We moeten nu 
koers houden en doorzetten naar een 
vrijer, veiliger en welvarender Neder-
land en dat begint in je eigen gemeen-
te.”

Stem VVD!
De komende weken gaan VVD-Tweede 
Kamerleden en bewindspersonen het 
land in om VVD afdelingen in steden 
en dorpen te ondersteunen bij hun cam-
pagnes en om zoveel mogelijk mensen 
te vertellen waarom het belangrijk is 
om VVD te stemmen.

QUOTE

“De VVD is de meest lokale 
partij van Nederland”

Mark Rutte tijdens
campagnebezoeken

Rutte trots op veerkracht Nederlanders
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MATERIALISTEN? - ‘Halen, hebben, 

houden’, zo trachtte ARP-fractieleider 

Aantjes in de jaren zeventig de VVD weg 

te zetten, voor hij van het morele voetstuk 

af donderde waarop hij zelf was geklom-

men. Dat beeld van de VVD sloot aan bij 

een in confessionele kringen diepgewor-

teld sentiment over liberalen, dat ook bij 

links vaak opgeld doet (zoals onlangs nog 

in een column van Wijnand Duyvendak 

voor Trouw). Het zou liberalen alleen om 

geld zijn te doen. Het liberalisme heeft in 

die karikatuur een puur materialistische 

kijk op de wereld.

Dit verwijt van materialisme aan libera-

len is logischer uit confessionele kringen 

dan uit linkse hoek, ook al is het onjuist. 

Confessionelen kennen immers in laat-

ste instantie bovenal een metafysische 

waarheid, en die is nu eenmaal minder 

grijpbaar - voor anderen daarom des te  

glibberiger - dan waar liberalen hun 

houvast in zoeken. Liberalen staan liever 

Mijn naam is Harriëtte de Vries, ik ben 36 jaar oud en sinds dit jaar nieuw lid van de VVD.  
Ik heb in Deventer mijn eigen mediation praktijk, Sapphire Mediation en ben vooral gespe-
cialiseerd in scheidingsmediations en het herstellen van arbeidsrelaties. Naast mijn drukke 
werkzaamheden als mediator, ben ik ook docent Engels aan het AOC Oost in Twello. 

Al jaren ben ik geïnteresseerd in de politiek, maar heb nooit de stap durven zetten om ook 
daadwerkelijk lid te worden van een politieke partij. Tot een jaar of twee geleden was mijn 
politieke voorkleur ook altijd erg gekleurd door de waan van de dag. Nu ik zelf langzaam wat ouder word merk ik dat 
ik mijn eigen mening duidelijker naar voren kan brengen en vaak wel bepaalde visies heb op politieke statements. 
Voor mij zijn individuele vrijheid en gelijkheid van groot belang, evenals een goed en gezond onderwijsklimaat.  
Omdat ik geloof dat de VVD hier hard aan werkt, ben ik lid geworden. Hoogwaardig onderwijs is onontbeerlijk en ik 
hoop dan ook dat ik mijn onderwijservaring en ideeën kan gebruiken om het onderwijs in Nederland naar een hoger 
en vooral stabieler level te brengen. 

Ook probeer ik een platform te creëren voor ouders die in een (v)echtscheiding liggen. In Nederland zijn de vechtschei-
dingen explosief aan het toenemen en ik denk dat hier in de politiek nog een slag gemaakt moet worden, zodat ook 
ouders en kinderen in een (v)echtscheiding een beroep kunnen doen op de overheid. 

Al met al hoop ik dat ik een ‘steentje’ kan bijdragen en de VVD kan steunen in het dienstbaar maken van de overheid 
en versterking van onze democratie

Nieuw lid:

Harriëtte de VriesCOLOFON

Liber is een uitgave van de VVD en
verschijnt in principe acht keer per jaar.
Kopij volgende editie vóór 25 april 2014

Realisatie: VVD algemeen secretariaat in samenwer-
king met Meere Reclamestudio en een netwerk van 
VVD-correspondenten.

Grafische vormgeving en pre-press:
Meere Reclamestudio, Den Haag

Bladmanagement: Iris van Delden

Fotografie: VVD, Shutterstock.com

Druk: Janssen/Pers Rotatiedruk, Gennep

Verspreiding: Sandd B.V., Apeldoorn

Advertenties: liber@vvd.nl
ISSN: 1872-0862

Correspondentieadres:
Algemeen secretariaat VVD
Postbus 30836, 2500 GV Den Haag
Telefoon: (070) 361 30 61
E-mail: liber@vvd.nl

Opzeggen: ledenadministratie@vvd.nl

Bezoekadres:
Laan Copes van Cattenburch 52, Den Haag
Website: www.vvd.nl

COPYRIGHTS  HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER 

KOMT OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET 

VELE PARTIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT 

– TENZIJ ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNT-

BEPALING VAN DE VVD WEER.

DE KIEZER BEPAALT - Op 19 maart 

aanstaande zijn er gemeenteraadsver-

kiezingen. Traditioneel zijn dit op veel 

plaatsen niet de verkiezingen die kun-

nen rekenen op een hoge opkomst. Was 

het opkomstpercentage bij de gemeen-

teraadsverkiezingen in 2006 nog 58 pro-

cent, in 2010 was de opkomst gedaald 

tot 54 procent en de verwachtingen voor 

2014 voorspellen geen hogere opkomst. 

Er zijn steden waar nog niet de helft van 

de kiesgerechtigden de moeite neemt 

naar de stembus te komen. Tegelijkertijd 

zijn er ook uitschieters naar boven, waar 

zelfs 80 procent bij de gemeenteraad-

verkiezingen de gang naar de stembus 

maakt. In hun boekje De gemeenteraad 

heeft geen toekomst. Waarom stemmen 

op 19 maart 2014? vragen samenstel-

lers Jasper Loots en Piet-Hein Peeters 

zich af hoe terecht het is dat mensen 

– al dan niet bewust – de keuze maken 

niet te gaan stemmen. Heeft het gezien 

de positie van de gemeenteraad nog 

wel zin om te gaan stemmen? In inter-

views met negen deskundigen op het 

gebied van lokaal bestuur en met vijf 

raadsleden onderzoeken de samenstel-

lers van het boek deze vraag. Onder de 

ondervraagden is ook Marja Ruigrok, 

VVD-raadslid in Amsterdam. De conclu-

sie is weliswaar dat de gemeenteraad 

aan positie heeft verloren en nog steeds 

verliest, maar dat stemmen op 19 maart 

geenszins nutteloos is. Integendeel.  

De auteurs menen – terecht – dat stem-

men juist nu noodzakelijk is om de ge-

meenteraad de ruimte en kans te geven 

zich opnieuw uit te vinden en terrein te-

rug te winnen op de ambtenaren en het 

college. ‘De stem die wij gaan uitbrengen 

is een mandaat en een opdracht voor al 

die raadsleden om ervoor te zorgen dat 

zij bepalen wat er gebeurt en hoe dat ge-

beurt. Een hart onder de riem inderdaad, 

maar ook de plicht de raad centraal te 

stellen in het democratisch proces. Het 

is belangrijk om duidelijk te maken aan 

de marktpartijen, technocraten, en al te 

zelfstandig opererende samenwerkings-

verbanden dat raadsleden de kiezers 

vertegenwoordigen en dat de kiezer uit-

eindelijk bepaalt wat er gebeurt en hoe 

het gebeurt’, aldus de auteurs in hun 

conclusie. Volgens de grondwet staat 

de gemeenteraad aan het hoofd van de 

gemeente. In de praktijk is dit in veel 

gemeentes helaas niet waar. Het is tijd 

om daar weer verandering in te brengen.  

Het boekje biedt een interessant kijkje 

in de keuken van de gemeenteraad en de 

auteurs doen, evenals de verschillende 

geïnterviewden, nuttige handreikingen 

voor (toekomstige) raadsleden.

Uitgeverij Pepijn Eindhoven, 2013, ISBN: 

9789078709237. 80 pp., € 14,95

nuchter met beide benen op de (aardse) 

grond en zien graag dat wat (vooralsnog) 

voor waar wordt gehouden berust op een 

aantoonbaar wetenschappelijke grond-

slag. 

Dat links het liberalisme van materia-

lisme beschuldigen is veel vreemder. De 

meeste linkse groeperingen zijn of open-

lijk socialistisch of op het socialisme te-

rug te voeren; de veruit invloedrijkste 

vorm van socialisme baseert zich op het 

historisch-materialisme. Volgens Marx 

was de sociaal-economische ‘onderbouw’ 

allesbepalend. Wie socialist is en beweert 

dat het liberalisme materialistisch is, kan 

dat logischerwijs alleen maar als compli-

ment bedoelen. Toch blijkt dat zelden de 

intentie te zijn. 

Maar of het nu als compliment of als 

verwijt is bedoeld, het materialisme-ar-

gument tegen het liberalisme klopt een-

voudigweg niet. Het is juist omgekeerd. 

De kern van het liberalisme ligt in de 

geestesvrijheid, in de vrijheid van ieder 

individu te kunnen denken wat hij wil en 

daaraan uiting te geven. De vrijheid van 

doen ligt in het verlengde, en niet aan de 

basis, van deze vrijheid van denken. En 

die vrijheid van doen kan vervolgens wel 

een materiële maar evengoed een imma-

teriële richting uit gaan.  

Het gaat niet alleen om de vrijheid van 

handel en arbeid - de op materie gerichte 

arbeid is overigens door socialisten, niet 

door liberalen op de troon geplaatst - 

maar ook om de vrijheid lief te hebben 

wie men wil (mits die daarvan evenzo ge-

diend is), vriendschappen te sluiten, zich 

te ontspannen op een wijze zoals men 

zelf aangenaam vindt, en ga zo maar 

door.  Voor zover met handelingen geld 

of andere materie wordt verdiend, vin-

den liberalen wel dat iemand de vruch-

ten van eigen inspanning moet kunnen 

genieten. Zij verschillen daarin diep-

gaand van mening met diegenen voor 

wie herverdelen een ‘feest’ is, maar her-

verdelen is zeker niet minder materialis-

tisch dan het voorstaan van een beloning 

naar inspanning.  

In ieder geval verraadt de wens tot her-

verdelen meer hebzucht. Die wens berust 

op twee menselijke neigingen die alom, 

ook in de bijbel, als kwalijk worden ver-

oordeeld: afgunst en het niet-respecteren 

van het verschil tussen mijn en dijn.  Wie 

is er hebzuchtiger: linkse kiezers en po-

litici die begerige blikken op andermans 

portemonnee werpen en die de staat als 

handlanger inzetten om een greep naar 

die portemonnee te doen, of de burger 

die als hij deze hand in zijn broekzak 

voelt roept: ‘Hé, blijf van mijn geld af!’? 

Patrick van Schie is directeur van de Telders-

stichting, het wetenschappelijk bureau ten be-

hoeve van het liberalisme en de VVD.

Het verwijt van materialisme is één van 

de verwijten waar liberalen vaker meer 

worden geconfronteerd. Zie voor een 

weerlegging van zestien veelgehoorde 

vooroordelen over het liberalisme en de 

VVD de Liberale spiegel van Heleen Du-

puis en Patrick van Schie. Dit handzame 

boekje is voor 5 euro te bestellen in de 

webshop van de Teldersstichting en biedt 

ruimschoots munitie voor (verkiezings)

www.teldersstichting.nl

LEESTIP:

Jasper Loots en Piet-Hein Peeters

De gemeenteraad heeft geen toekomst.
Waarom stemmen op 19 maart 2014?

Wie zijn er nu echt grijpgraag,
liberalen of linkse politici?
Patrick van Schie 
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Afdelingen zijn zich al druk aan het voorbereiden op de  

gemeenteraadsverkiezingen 2014. In Liber houden we u tot 

aan de verkiezingen op de hoogte van het reilen en zeilen 

in de afdelingen. Als u ook wilt delen hoe uw afdeling deze 

tijd beleeft en hoe het gaat met de campagne, mail dan naar 

liber@vvd.nl

GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN 2014,
EINDSPRINT DE LAATSTE DAGEN

De gemeenteraad heeft geen toekomst.
Waarom stemmen op 19 maart 2014?

Bladel (Noord-Brabant)
Door Pauline Hospel

Bladel is een relatief kleine gemeente 

met een kleine 20.000 inwoners. In de 

huidige raad zijn maar liefst zeven partij-

en vertegenwoordigd. Als het goed is, zijn 

dat er bij de volgende gemeenteraadsver-

kiezingen nog “maar”  vijf. Als landelijke 

partijen zijn dan alleen nog de VVD en 

het CDA vertegenwoordigd. De overige 

partijen zijn allemaal lokaal. 

In Bladel hebben we een aantal zeer ac-

tieve verenigingen en lokale bladen die 

allemaal willen inspelen op de aanko-

mende verkiezingen. Er zijn al oproepen 

binnengekomen voor debatten. De ge-

meenteraad heeft besloten om de debat-

ten te bundelen. Nu hopen dat we met 

deze debatten een breed publiek zullen 

trekken, en wij onze standpunten goed 

kenbaar kunnen maken! Hier is de VVD 

Bladel natuurlijk een ster in dankzij de  

debat- en media trainingen van Hans Kos-

ter, die Opleiding en Training verzorgt 

voor Zuid-Oost Brabant (en ver daar bui-

ten). 

In Bladel proberen we zoveel mogelijk 

positieve pers te generen in de lokale 

geschreven media. Wij hebben hier ver-

schillende methodes voor.  In één van de 

lokale kranten wordt twee keer per week 

door wisselende partijen een stelling ge-

deponeerd. Met deze stelling kunnen we 

als VVD ons standpunt bekend maken. In 

weer een andere lokale krant publiceert 

de VVD Bladel wekelijks een advertentie. 

In deze advertentie  introduceren we elke 

week een kandidaat van de lijst, met één 

van de speerpunten  uitgewerkt. 

De campagne-foto’s zijn gemaakt, de  

teksten voor de folder, de ansichtkaart 

en de visitekaartjes worden geschaafd, 

de website wordt regelmatig ge-update, 

we hebben een Facebook- en LinkedIn-

pagina en we hebben de jassen inmiddels 

binnen. In maart zullen we regelmatig in 

de centra te vinden zijn, waar we ballon-

nen, pennen, kaartjes en folders uit zul-

len delen. Kortom: we zijn er klaar voor!

‘Dordrecht: stad die werkt!’ 
Door Carolien van de Lagemaat

Verkiezingen in Dordrecht: inspannend 

spannend. De slogan “Stad die werkt” 

sluit dan ook weer eens goed aan. ‘Dor-

drecht: stad die werkt!’ is de toekomst-

visie van de VVD op Dordrecht. Met een 

stad die werkt bedoelen wij een stad 

met voldoende werkgelegenheid, want 

werk zorgt voor inkomen, zingeving en 

sociale contacten. Maar we bedoelen 

ook een stad die functioneert als een 

geoliede machine, waarin alle raderen 

in elkaar grijpen en waar de gemeente 

meer functioneert als een vliegwiel dan 

als een handrem. Kortom: een aantrekke-

lijke stad om in te wonen, te winkelen, te 

werken en te ondernemen. Na het samen-

stellen van de lijst hebben we de kandida-

ten onderverdeeld over de wijken, veelal 

twee kandidaten per wijk. Ondersteund 

door het campagneteam benaderen we 

de mensen in de wijken persoonlijk. We 

lopen langzaam warm voor de aftrap van 

de full-swing campagne aankomende 

week: Verloven zijn ingetrokken, familie 

is gekust we zien ze elkaar terug na 19 

maart. 

Leerpunten:
• Start vroeg, dan heb je tijd om met 

 elkaar goed van gedachten te 

 wisselen en kunnen de standpunten  

 goed geborgd worden.

• We waren de eerste met ons 

 programma en hebben de toon gezet.  

 Ook dat pakte mooi uit en we zagen  

 al snel een heel aantal van onze 

 punten terug in de verkiezings-

 programma’s van andere partijen.   

 We hebben ze wel met de nodige   

 voorzichtigheid van plagiaat 

 beschuldigd.

Oplopende spanning in Emmen
Door Kees Huysman

De campagne van Emmen komt op stoom. 

We hebben onze campagne ingedeeld in 

vier fases, waarvan we nu in de derde zijn 

beland.. In elke fase worden druk, tempo, 

spanning en intensiteit opgevoerd.

Fase één (het benoemen van kandidaten 

en campagneteam) en twee (het opzet-

ten van campagne-inhoud en –materiaal) 

onttrokken zich wat aan de waarneming, 

hetgeen voor de pers en de lokale partij-

en aanleiding was om redelijk onbesuisd 

in de aanval te gaan op zowel de VVD als 

de zittende wethouder/lijsttrekker. Mooi,  

doe je best maar. Inmiddels is bij menig 

tegenstander het kruit verschoten en het 

nieuws oudbakken. Nu zijn wij aan de 

beurt. Daarbij is de aanval de beste ver-

dediging. Er wordt messcherp ingezet 

via de eigen website en in het verlengde 

daarvan de sociale media. Dit deed ook 

het bezoek aan de website met sprongen 

toenemen.  Er begint rondom de VVD 

een plezierige ‘buzz’ te ontstaan. Heldere 

standpunten, goeie argumenten, duide-

lijke uitspraken: daar houdt de gemid-

delde liberaal wel van, zelfs in de donker-

rode omgeving van Zuidoost Drenthe. De 

VVD krijgt smoel en inhoud en begint 

aan respect en geloofwaardigheid te win-

nen. 

Eigen VVD-winkel
Inmiddels worden de eerste posters ge-

plakt, spandoeken opgehangen en debat-

ten gevoerd. Allemaal in aanloop naar de 

laatste fase, waarin de VVD Emmen echt 

in actie springt. Begin maart komt Erik 

Ziengs, de Liberale Drent in het Parle-

ment, de VVD-winkel in het winkelcen-

trum openen. Van een ons toegenegen 

ondernemer hebben we voor de duur 

van de campagne een leegstaande winkel 

kunnen huren. Deze winkel zal de basis 

vormen voor grootschalige flyeracties op 

donderdagen, vrijdagen en zaterdagen. 

Een week voor de verkiezingen komt de 

VVD-krant uit. Deze krant, met een op-

lage van 50.000 stuks, gaan we huis aan 

huis verspreiden.  

Emmen verschiet langzamerhand van 

kleur: van dieprood naar blauw en oran-

je. 

Campagne VVD Arnhem
Door Steffenie Pape

Eind november werd ik door het bestuur 

van VVD Arnhem benoemd tot campag-

neleider voor de gemeenteraadsverkie-

zingen. Zonder specifieke campagne-

ervaring, maar wel met veel ideeën en 

enthousiasme en gesteund door een 

hechte fractie ben ik aan deze uitdaging 

begonnen.

De VVD heeft in Arnhem zes zetels in een 

raad van 39 mensen. Wij leveren 2 wet-

houders in een coalitie met D66, SP en 

Groen Links. Ons doel is het behalen van 

zeven zetels en doorgaan met besturen. 

Dat is in een linkse stad als Arnhem een 

hele ambitie, maar volgens ons nu haal-

baar. De vraag is: hoe pakken we dit aan?

Tijdens de landelijke campagnedag in 

Utrecht hebben wij als eerste een politiek-

demografisch onderzoek van Stichting 

Politieke Academie aangeschaft. Door 

deze analyse kregen wij een schat aan 

informatie. Veel gedetailleerder dan wij 

zelf al wisten, hebben wij nu onze vaste 

achterban en potentiële kiezers in beeld. 

Ook kennen we door dit programma onze 

positie ten opzichte van onze concurren-

ten. Die informatie is bepalend voor de 

lijnen waarlangs wij campagne voeren. 

Met een Valentijnactie begon onze cam-

pagne. Een groot spandoek met de lief-

desverklaring aan de stad was de eyecat-

cher en we hebben tulpen met dezelfde 

boodschap op een kaartje uitgedeeld. Met 

het doek ondersteunen we alle campag-

neactiviteiten en hiervan zal een slide-

show te zien zijn op onze website.

Canvassen en flyeren
Op basis van de cijfers van de Politieke 

Academie hebben wij twee doelgroepen 

gedefinieerd: potentiële kiezers en trou-

we achterban. 

Voor onze potentiële kiezers hebben wij 

per wijk een specifieke flyer gemaakt met 

daarop de speerpunten die speciaal voor 

die wijk geformuleerd zijn. Op de andere 

kant van de flyer staan de algemene VVD 

speerpunten economie, veiligheid en la-

gere lasten. In alle straten waar onze po-

tentiële kiezers zitten canvassen wij de 

weken voor de verkiezingen. Op 18 maart 

ontvangen alle 30.000 adressen waar po-

tentiële kiezers wonen een flyer met deze 

tekst gericht op hun eigen woonomge-

ving 

Voor onze trouwe achterban hebben wij 

een flyer gemaakt waarop wij aan de ene 

kant ons team voorstellen en op de ande-

re kant de algemene boodschap met onze 

drie speerpunten. In totaal zullen wij ook 

hier 30.000 flyers verspreiden over Arn-

hem op plekken waar de kans groot is dat 

er VVD gestemd wordt. Wij zijn hopen 

zeer dat de gerichte campagne gebaseerd 

op de informatie van de Politieke Acade-

mie onze 7 zetels gaat opleveren.

Positieve campagne
Afspraak is dat VVD Arnhem campagne 

voert vanuit eigen kracht met positieve 

boodschappen. Het is soms moeilijk niet 

te reageren op negatieve acties van ande-

ren. Onze reactie is een bestuurderspartij 

waardig, ‘geen spelletjes, de politiek is 

er voor de stad’. VVD Arnhem kiest voor 

koersvast blijven investeren in de stad. 

Wij merken dat dit wordt herkend en ge-

waardeerd. Wij staan voor een stad voor 

ondernemende mensen met de gemeen-

te als medestander. Ons programma 

heeft niet voor niets als motto: “gezond 

verstand”.

Gezamenlijke aftrap 
VVD afdelingen Drechtsteden
Door Ruben van der Lecq

Dat er samengewerkt wordt door de ver-

schillende afdelingen van de VVD in de 

Drechtsteden is al lang geen verrassing 

meer. In een regio als de Drechtsteden 

waarin van nature op veel vlakken en ni-

veaus wordt samengewerkt, is het op zijn 

minst handig als je elkaar kent en weet 

wat er in de afzonderlijke afdelingen 

speelt. Zeker met het oog op de aanstaan-

de gemeenteraadsverkiezingen.

Begin dit jaar organiseerde een afvaar-

diging van de VVD afdelingen uit de 

Drechtsteden een campagne bijeenkomst 

onder bezielende leiding van Tamara van 

Ark, vicevoorzitter van de Tweede Kamer-

fractie van de VVD. 

Tamara was er met een missie: het in-

spireren van de afdelingen voor de aan-

staande campagne. Het terugkerende 

thema in haar verhaal was: authentici-

teit. Dit betekent dat je moet staan voor 

de keuzes die je maakt, ook als deze las-

tig zijn. Dat je het maken van moeilijke 

keuzen moet durven verdedigen. Het 

gaat om doen wat je belooft en zeggen 

waar het op staat.

Die lijn zette ze door in het vervolg van 

de avond, waarbij ze in gesprek ging met 

de verschillende lijsttrekkers en onze 

campagneleider voor de VVD afdelingen 

binnen de Drechtsteden. Ze ontlokte 

hen hun drijfveren bloot te geven aan de 

hand van de vraag waar zij zich binnen 

hun gemeente het meest kwaad over ma-

ken. Dat zorgde voor een mooi inkijkje 

in “het persoonlijke waarom”. Los van de 

inhoudelijke dossiers kregen we op deze 

manier een blik op de mensen achter de 

politici. 



Geachte medeliberalen,

Sinds een maand ben ik nu lid 
van de uitdrager van het liberale 
gedachtegoed: de VVD. Omdat ik 
achter liberale ideeën sta ben ik 
naar de ledendag geweest om 
kennis te maken met andere li-
beralen. Daar bleek dat VVD’ers 
niet alleen grotendeels dezelfde 
ideeën hebben, wat te verwach-
ten viel, maar ook personen zijn 
met een doel: ze denken aan de 
toekomst. Als civiel student aan 
de TU Delft met ambities voor 
de waterbouw sprak me dat aan. 
Een dijk of een nieuw stuk land plan je ook niet alleen voor nu, je werkt 
voor de toekomstige generatie, je denkt vooruit. Ook dat is liberaal ge-
dachtegoed: niet nu op de pof leven en de toekomstige generatie het zelf 
uit laten zoeken. We hebben nu de verantwoordelijkheid, ook voor de 
toekomst.  Zoals elk kabinet moet ook dit kabinet enige concessies doen, 
wat het gevolg is van je verantwoordelijkheid nemen. Helaas worden 
de liberale punten vervolgens afgezwakt door de welwillende oppositie. 
Commentaar vanaf de zijlijn geven lijkt vaak het gemeengoed van de 
Nederlandse maatschappij, maar om de kans te krijgen om invloed uit 
te oefenen zal er echter meer moeten gebeuren. De beste mogelijkheid 
is om gelijkgestemden te vinden die ook deze denkwijze aanhangen. 
Het voornaamste idee van de Thorbecke-adepten is dat mensen kunnen 
groeien als hen de kans wordt geboden om zich te ontwikkelen en aan-
gespoord worden om dit te kunnen doen. Een sociaal vangnet is nodig 
om de mensen op te vangen die ongeluk hebben, maar juist voor de 
mensen zelf is het dan beter dat zij hier uit klimmen. Het is niet sociaal 
om mensen te laten zwijmelen in zelfmedelijden, het is sociaal om ze 
mogelijkheid te bieden om de eigenwaarde te laten hervinden. Laat het 
vangnet geen hangmat worden. 

Men ondergaat de toekomst niet, men maakt haar.
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VVD maakt arbeidsmarkt klaar voor de toekomst

Sneller, goedkoper en eenvoudiger ontslagstelsel
grote winst voor werkend Nederland

Nieuwenhuizen:,, Veel kleinere onderne-

mers zorgen voor de banen in Nederland, 

onder de huidige economische omstan-

digheden vindt de VVD het goed om hen 

een paar jaar de tijd gunnen om toe te 

werken naar het nieuwe ontslagstelsel. 

Zo kunnen zij reserves opbouwen voor 

het uitkeren van eventuele transitiever-

goedingen bij ontslag en voorkomen wij 

dat kleine ondernemers (nog verder) in 

de financiële problemen komen, waar-

door zij misschien nog wel meer mensen 

moeten ontslaan.” Meer lucht dus voor 

de kleinere ondernemer, dankzij deze 

overbruggingsregeling

WW wordt activerender
Als je op een dag zonder werk komt te 

zitten, hebben we in Nederland een pas-

send vangnet in de vorm van een WW-

uitkering (zo hoort dat ook in een be-

schaafd land), maar we moeten wel alle 

prikkels inbouwen om ervoor te zorgen 

dat mensen zo snel mogelijk weer aan 

de slag gaan. Zo moet de focus worden 

verlegd van inkomensbescherming naar 

hulp bij het zoeken naar werk. Als je zon-

der werk zit dan is het zaak dat je niet te 

lang afhankelijk bent van een uitkering. 

Hoe langer je in een uitkering zit, des te 

moeilijker wordt het om aan het werk te 

komen, het is dus slecht voor je kansen 

op de arbeidsmarkt. 

De duur van de WW wordt daarom te-

ruggebracht van 38 naar 24 maanden. 

Ook aan de opbouw van de WW-rechten 

wordt iets gedaan: vanaf 2016 bouw je 

een maand per jaar op, tijdens de eer-

ste tien arbeidsjaren, daarna een halve 

maand per dienstjaar. Ontvang je een 

uitkering, dan moet je voortaan na een 

half jaar al het werk als passend werk ac-

cepteren, nu staat daarvoor nog 1 jaar. 

En zoals gezegd: werken vanuit de WW 

moet lonen. Daarom gaat er speciale 

inkomstenverrekening gelden vanaf de 

eerste dag van werkloosheid. Dus ook als 

het lager betaald werk of parttime is. Het 

totaalpakket van maatregelen zal naar 

berekening van het CPB leiden tot 20.000 

nieuwe banen. Meer mensen die werken 

en tegelijkertijd minder mensen die af-

hankelijk zijn van een uitkering. Een 

win-win situatie voor Nederland.

Met deze grote hervormingen maakt de 

VVD de Nederlandse arbeidsmarkt klaar 

voor de toekomst. Een toekomst waarin 

meer mensen aan het werk kunnen, aan 

het werk zijn en aan het werk blijven. 

VVD-Tweede Kamerlid Cora van Nieuwen-

huizen, woordvoerder Sociale Zaken

MEER BANEN - Dankzij de VVD we-

ten werkgevers en werknemers voortaan 

veel beter waar ze aan toe zijn. In de Wet 

Werk en Zekerheid, die deze maand in 

Tweede Kamer is behandeld, wordt on-

der meer het ontslagrecht aangepast aan 

de eisen van een moderne arbeidsmarkt. 

VVD-woordvoerder Sociale Zaken, Cora 

van Nieuwenhuizen:

“Het nieuwe ontslagstelsel biedt naar 

wens van de VVD veel meer duidelijkheid 

voor werkend Nederland. Grote winst 

is dat het systeem een stuk sneller en 

goedkoper wordt. Dat voorkomt onnodig 

lange ontslagprocedures en hoge ontslag-

vergoedingen. Ik ben ervan overtuigd dat 

werkgevers voortaan eerder mensen zul-

len aannemen. Dat is goed nieuws voor 

Nederland, want dit betekent in de prak-

tijk: meer banen.” 

Werkgelegenheid staat bij de VVD voor-

op. Tijdens de begrotingsbehandeling 

in december vorig jaar benadrukte Cora 

van Nieuwenhuizen dit al: ”Werk, werk 

en nog eens werk. Daar draait het om. 

Werk is immers veel meer dan een in-

komen. Werk biedt zekerheid, houvast. 

Werk geeft mensen de kans zichzelf te 

ontplooien. Werk geeft een gevoel van 

eigenwaarde. Werkende mensen zijn 

simpelweg gelukkiger. Werk draagt ech-

ter ook bij aan de maatschappij en de col-

lectieve voorzieningen, die we juist nu zo 

graag overeind willen houden”.

De VVD geeft al langer aan dat de huidige 

uitgaven aan de Sociale zekerheid niet 

meer van deze tijd zijn. Cora van Nieu-

wenhuizen: “De situatie is urgent. We 

moeten de uitgaven op het terrein van 

de sociale zekerheid beperken. Deze uit-

gaven zijn gebaseerd op het hoge groei-

niveau uit het verleden, een groeiniveau 

dat we naar verwachting niet meer zul-

len behalen in de toekomst. Daarnaast 

hebben we te maken met een demogra-

fische tijdbom: steeds minder mensen 

moeten steeds meer mensen verzorgen 

en onderhouden. Daarom moet iedereen 

die kan meedoen ook echt meedoen. We 

moeten nu inzetten op een andere koers. 

Dat doet de VVD nu met deze wet: een 

modern ontslagrechtsysteem en een acti-

verende WW met meer prikkels om aan 

de slag te gaan en een nieuwe inkomens-

verrekening, waarbij werken vanuit de 

WW voortaan altijd gaat lonen. Werken 

moet lonen, en meer werken moet meer 

lonen!”

Ontslagsysteem wordt sneller, 
goedkoper en eenvoudiger
Momenteel zijn ontslagkosten voor werk-

gevers hoog, procedures te lang en wor-

den de huidige ontslagvergoedingen te 

weinig effectief ingezet voor het vinden 

van nieuw werk. Als wij onze zin krijgen 

en de wet ook in de Eerste Kamer wordt 

aangenomen, dan wordt het ontslagstel-

sel per 1 juli 2015 al veel sneller, een-

voudiger en goedkoper. Resultaat: werk-

gevers durven zo weer te investeren in 

banen.

Afhankelijk van de reden van ontslag, be-

wandel je voortaan de route via het UWV 

(ontslag vanwege bedrijfseconomische 

omstandigheden of arbeidsongeschikt-

heid, veruit de meest bewandelde route) 

of de route van de kantonrechter (ontslag 

‘ín de persoon gelegen’, zoals arbeidscon-

flicten en disfunctioneren).

Voor de VVD is de snelheid van het ont-

slagproces ook belangrijk. Het UWV wik-

kelt de ontslagaanvraag ongeveer twee 

keer zo snel af als voorheen: pakweg 

in vier weken, in plaats van de tien tot 

twaalf weken, die er nu nog voor staan.

VVD ontziet Kleinere onderne-
mer bij ontslagregeling
Binnen het nieuwe ontslagstelsel dat per 

1 juli 2015 moet ingaan, is de zogenoem-

de transitievergoeding opgenomen. Dit is 

een vergoeding die na ontslag moet wor-

den uitgekeerd aan alle werknemers die 

ten minste voor twee jaar een contract 

hebben. Het geld moet worden gebruikt 

voor scholing of om de overstap te maken 

naar een andere baan. 

De transitievergoeding is voor iedereen 

gelijk en oplopend, van éénderde maand-

salaris tot een half maandsalaris voor 

elk jaar dat je in dienst bent geweest, tot 

maximaal 75.000 euro, of een jaarsalaris 

als dat hoger is. Grote winst voor werkge-

vers is dat je voortaan veel beter kunt in-

schatten wat er op je afkomt aan kosten 

bij ontslag. Nu krijgen werknemers bij 

ontslag vaak een gouden handdruk. Een 

vergoeding van een oudere werknemer 

kan via de kantonrechter, beter bekend 

als de kantonrechtersformule, zelfs zo-

maar in de tonnen lopen.

Bij de behandeling van de wet heeft de 

VVD ervoor gezorgd dat de kleinere on-

dernemer tijdelijk wordt ontzien: Er 

komt een overbruggingsregeling voor 

de transitievergoeding voor bedrijven 

die minder dan 25 werknemers in dienst 

hebben. De regeling moet gelden tot 

2020 en is alleen bedoeld voor die werk-

gevers die mensen moeten ontslaan om 

bedrijfseconomische redenen. Cora van 

FRAUDE - Initiatiefwet moet onder-

nemers beter beschermen tegen valse 

nota’s 

‘Acquisitiefraude is een groeiend pro-

bleem voor het midden- en kleinbe-

drijf.’ VVD Tweede Kamerlid Foort van 

Oosten sprak de laatste tijd met meer-

dere gedupeerde ondernemers. ‘Het 

komt in verschillende vormen voor. 

Maar al die vormen hebben gemeen dat 

de acquisitiefraudeur een ondernemer 

door misleidende handelspraktijken 

beweegt tot het aangaan van een over-

eenkomst waar hij eigenlijk niets aan 

heeft. En vervolgens vaak aan een lang-

durige overeenkomst vastzit.’

Afgelopen zomer vernam Van Oosten 

van een ondernemer die een factuur 

had gekregen die precies leek op een 

factuur van de Kamer van Koophandel. 

‘Of hij wilde betalen voor de inschrij-

ving. Hij ging overstag, mede door de 

professionele lay out en de angst om 

straks niet meer ingeschreven te staan. 

Hij had zo zijn twijfels, maar was druk 

en het kostte niet zoveel geld. Zelfs 

professionals stinken dus in dit soort 

gehaaide trucjes.’

Via het Steunpunt Acquisitiefraude 

kreeg Foort van Oosten nog meer 

voorbeelden. Bijvoorbeeld facturen tot 

betalingen voor advertenties die men 

helemaal niet afgenomen had. De eer-

ste meldingen gaan wel tot dertig jaar 

terug. Het is dus geen probleem van 

deze tijd, maar het speelt al lang. Het 

Steunpunt Acquisitiefraude  probeert 

sinds 2004 ondernemers  te behoeden 

voor acquisitiefraude. Dit kan door 

voorlichting en waarschuwen voor 

bepaalde facturen die in omloop zijn. 

Volgens de initiatiefnemers gaat dit 

echter nog niet ver genoeg en schiet de 

wetgeving nu tekort. Het Steunpunt Ac-

quisitiefraude, maar ook VNO- NCW en 

MKB Nederland, zijn dan ook blij met 

dit initiatief. 

Samenwerking met SP
Dat de wet tekort schiet, werd vorig 

jaar nog benadrukt in een uitspraak 

van de rechtbank Noord-Nederland. De 

rechtbank stelde in deze zaak vast dat 

acquisitiefraude een groot probleem is 

en dat het wenselijk is dat verdergaan-

de maatregelen getroffen worden om 

aan acquisitiefraude een einde te ma-

ken. Foort van Oosten pakt, samen met 

zijn collega Kamerlid van de SP deze 

handschoen nu op door samen een wet 

in te dienen. 

De geschatte schade voor het bedrijfs-

leven is 400 miljoen euro per jaar. Voor 

de VVD reden genoeg om samen met de 

SP een initiatiefwet te maken waardoor 

acquisitiefraude tegen wordt gegaan. 

‘De VVD en SP zijn het veelal politiek 

gezien niet met elkaar eens, maar waar 

we dat wel zijn moeten we niet bang 

zijn om samen te werken’ stelt Van Oos-

ten. De partijen stellen een tweeledige 

aanpak voor. ‘In de eerste plaats zorgen 

we er voor dat ondernemers beschermd 

worden tegen deze oneerlijke handels-

praktijken. Ze moeten op eenvoudige 

wijze af kunnen van overeenkomsten 

die op misleidende wijze tot stand zijn 

gekomen.’ Daarnaast willen de VVD 

en SP ook een expliciete strafbepaling. 

Met andere woorden; acquisitiefraude 

moet strafbaar worden. Van Oosten: ‘Er 

zitten georganiseerde bendes achter 

deze praktijken, die moeten hard wor-

den aangepakt.’

Voorbereiding wet
De eerste stap is gezet. De wet moet 

nu behandeld worden in de Tweede 

en Eerste Kamer. Van Oosten is gemoti-

veerd en positief. SP en VVD hopen nog 

dit jaar het wetsvoorstel door de Twee-

de Kamer te krijgen. ‘Momenteel zijn 

we de adviezen van de Raad van State 

aan het bestuderen en aan het verwer-

ken. Tevens praten we met veel mensen 

uit de praktijk, maar ook met onze col-

lega’s in de Kamers. Als we acquisitief-

raude willen tegengaan met deze wet, 

moeten we natuurlijk een meerderheid 

hebben. Ik heb daar goede hoop op.’ 

Als de wet er komt, is het sturen van 

spooknota’s strafbaar. De rechter heeft 

dan dus ook een middel om dit tegen 

te gaan. Maar, ik blijf benadrukken 

dat ondernemers altijd goed moeten 

blijven opletten, bij welke factuur dan 

ook’, stelt het Kamerlid.

Foort van Oosten

VVD-Tweede Kamerlid

Pas op! Spookfacturen Maurice de Graaf

Nieuw lid:
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het programma Terugdringen Recidive 

(TR) en met toepassing van andere jus-

titiële en civiele maatregelen. Gedeti-

neerden moeten in de toekomst meer 

gaan werken. Zij die van goede wil zijn, 

kunnen met goed gedrag en hard wer-

ken extra faciliteiten verdienen. Onver-

beterlijke criminelen zitten hun straf 

onverkort uit. Zeden- en zware gewelds-

delinquenten moeten levenslang onder 

toezicht kunnen worden gesteld. 

Strijdlustig
Sinds zijn aantreden zijn er dus enorme 

stappen gezet om de criminaliteit in 

Nederland aan te pakken. Toch zijn er 

nog onderdelen waar het nog niet goed 

gaat. Bijvoorbeeld inbraak in woningen. 

“Een heel irritant delict,” zegt Teeven. 

“Als je thuis bent en iemand heeft in-

gebroken, dan voelt dat verschrikkelijk. 

Het raakt je persoonlijke levenssfeer als 

heeft iemand lopen grasduinen in je 

woning.” Ook het aantal autodiefstal-

len stijgt het laatste half jaar weer. Zijn 

aandacht gaat dus ook bijzonder naar 

die twee delicten uit. 

Teeven en Opstelten blijven strijden 

voor een veiliger Nederland. Fred Tee-

ven is er duidelijk in: “Er bestaat geen 

vrijheid zonder veiligheid. Soms belem-

meren mensen met hun daden de vrij-

heid van anderen. Dan ligt er een taak 

voor de overheid om in te grijpen. De 

vrijheid van het individu draagt niet 

alleen bij tot zijn of haar welzijn maar 

ook tot zijn of haar welvaart, wat weer 

bijdraagt aan de productiviteit van 

mensen en dus aan de economie. Maar 

het is dus soms wel nodig om de vrij-

heid van de enkeling te beperken ten 

gunste van de veiligheid van velen.” 

Het gaat hem aan het hart, een veilig 

Nederland. De afgelopen vier jaar heeft 

de VVD al veel bereikt op dat gebied 

maar we “zijn er nog lang niet”, aldus 

Teeven, die samen met Opstelten ook 

nog een inhaalslag wil maken op het 

verbeteren van de recherche afdeling 

van de Nationale Politie. Want “er lo-

pen nog onopgepakte criminelen rond 

die ik zo snel mogelijk van de straat wil 

hebben.”

Veiligheid staat bijzonder hoog in het vaandel bij de VVD. Het is één van de weinige zaken 

waar de overheid wèl zorg voor moet dragen. Zo vlak voor de gemeenteraads-

verkiezingen de hoogste tijd dus voor een gesprek met onze voorvechter 

voor meer veiligheid voor iedereen, Fred Teeven. 

Zonder Veiligheid geen Vrijheid

len of alle genomen maatregelen in de 

hele keten goed werken worden presta-

tie-indicatoren ontwikkeld. En ondanks 

bezuinigingen wordt op de ondersteu-

ning van slachtoffers niet gekort.

Hard voor daders
Hulp voor slachtoffers, hard voor da-

ders. Dat is waar Teeven voor staat. De 

daders moeten wat Teeven betreft di-

rect zijn of haar straf ondergaan, nu 

gaan daar na veroordeling soms maan-

den overheen. Daarom wordt er nu ge-

werkt aan het wetsvoorstel ‘Dadelijke  

tenuitvoerlegging’. Iemand die van de 

rechter een straf van meer dan één jaar 

met slachtoffers of een straf van meer 

dan twee jaar zonder slachtoffers krijgt, 

wordt gelijk vast gezet. Nu blijft iemand 

vrij rondlopen op het moment dat hij of 

zij in hoger beroep gaat. Daar wil Tee-

ven vanaf. Hij geeft een voorbeeld. “Als 

je iemand in elkaar slaat tijdens het 

uitgaan en je richt vernielingen aan of 

je brengt iemand letsel toe, krijg je een 

straf van om en nabij de 15 maanden. 

In hoger beroep gaan betekent  nu nog 

‘op borgtocht vrij zijn’. In mijn voorstel 

verdwijn je voortaan direct achter de 

tralies.”

Dat kost de dader, behalve zijn of haar 

vrijheid, ook geld wat betreft Teeven. 

Hij wil dat gedetineerden voortaan aan 

hun gevangenisverblijf mee gaan beta-

len. “16 euro per dag, voor een maxi-

mum periode van twee jaar. Met andere 

woorden: als je twee jaar in de gevan-

genis zit moet je ongeveer 11.600 euro 

afrekenen. Gedetineerden kunnen met 

de overheid een betalingsregeling tref-

fen en hebben 40 jaar de tijd om te beta-

len, zodat de kans dat er ook echt geïnd 

wordt heel groot is. “Want waarom zou 

de belastingbetaler moeten opdraaien 

voor de verblijfskosten van gedetineer-

den?” 

Ook recidivisten zijn bij Teeven aan het 

verkeerde adres. Los van repressieve 

maatregelen als een gevangenisstraf, 

is het noodzakelijk dat stelselmatige 

daders een verplichte behandeling krij-

gen om te voorkomen dat zij opnieuw 

de fout ingaan. Dit kan in het kader van 

Sinds hij, samen met zijn VVD collega, 

minister Ivo Opstelten, het Ministerie 

van Veiligheid en Justitie leidt, is de 

criminaliteit in Nederland beduidend 

gedaald. Het aantal geweldsmisdrijven 

is met 20 procent gedaald en het aantal 

overvallen maar liefst met 40 procent! 

Daarmee loopt Nederland voorop in 

Europa als het gaat om de aanpak van 

criminaliteit. En dat is maar goed ook, 

zegt Fred Teeven, want “zonder veilig-

heid geen vrijheid”.

Sinds zijn aantreden zijn Teeven en 

Opstelten zeer voortvarend te werk ge-

gaan. Zo komen er meer mogelijkheden 

om te fouilleren.  Alle kentekens die de 

politie met camera’s automatisch vast-

legt  kunnen straks vier weken worden 

bewaard om misdrijven op te sporen 

en voortvluchtige verdachten en ver-

oordeelden aan te houden. Ook zijn 

de straffen voor geweldsmisdrijven en 

overvallen omhoog gegaan. Bovendien 

heeft Fred Teeven het zogenoemde 

‘conservatoir beslag’ mogelijk gemaakt. 

Dat betekent dat wie bij een overtre-

ding gepakt wordt, direct en ter plaatse 

moet afrekenen. “Als een scooterrijder 

schade aan derden rijdt, dan mag hij of 

zij direct alle cash in de portemonnee 

inleveren.” 

Slachtoffers centraal
Slachtoffers van misdaden vinden te-

genwoordig een helpende hand bij 

Teeven. Het rechtssysteem ging veel te 

veel uit van de daders van misdrijven, 

terwijl hij vindt dat juist de 

slachtoffers centraal zouden 

moeten staan. Ze moeten be-

ter worden beschermd, het 

moet voor verzekeraars mak-

kelijker worden de schade op de dader 

te kunnen verhalen en slachtoffers 

moeten – niet als procespartij - zonder 

inhoudelijke beperkingen het woord 

kunnen voeren in de rechtszaal. Teeven 

heeft dan ook een enorme inhaalslag 

gemaakt om de rechten van slachtof-

fers te vergroten. “ Zij krijgen sneller 

schadevergoeding, het spreekrecht is 

uitgebreid en het is makkelijker gewor-

den om informatie te krijgen van de 

overheid over waar de dader in de ge-

vangenis zit. Als mensen de dader wil-

len spreken, dan is dat tegenwoordig 

mogelijk.”

Ook wordt er gekeken naar de totstand-

koming van één slachtofferdienst, de 

reikwijdte van het schadefonds wordt 

uitgebreid en om te kunnen beoorde-

“Waarom moet de belastingbetaler 
opdraaien voor de verblijfskosten 
van gedetineerden?”

“Criminelen wil ik zo snel mogelijk
van de straat hebben.”

Fred Teeven, Staatssecretaris van Veiligheid en Justitie

Door: Iris van Delden

INTERVIEW
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opleving geven.  Goed nieuws voor Ro-

hani en Ayatollah Khamenei. Zij kun-

nen thuis claimen dat Iran het recht 

behoudt om zich nucleair te ontwik-

kelen, terwijl de economie meer lucht 

krijgt. Het bezoek van de EP-delegatie 

voedt het beeld dat er een ‘détente’ op 

komst zou zijn, terwijl hiervan thans 

geen sprake is. Als er überhaupt een 

definitief akkoord komt, is dat op zijn 

vroegst in mei. Het Europees Parlement 

heeft een verkeerd politiek signaal af-

gegeven, waarmee het de positie onder-

mijnt van de Europese Unie en de VS in 

de onderhandelingen met Iran over een 

definitief akkoord.

President Rohani heeft in het Iraanse 

systeem een uiterst wankele positie. 

Los van het feit of zijn hervormings-

intenties al dan niet oprecht zijn, is 

hij afhankelijk van de opperste leider 

Ayatollah Khamenei. Deze bepaalt de 

politieke speelruimte van Rohani en 

andere Iraanse politici. Khamenei staat 

bekend als een hardliner en religieuze 

dogmaticus, die geen ruimte biedt aan 

hervormingen. Hierin wordt Khameini 

gesteund door de Raad van de Hoeders, 

bestaande uit zes Sjiitische geestelij-

ken en zes rechtsgeleerden. De Raad 

is een van de machtigste staatsinstel-

lingen en heeft het laatste woord over 

politieke benoemingen, wetten en de 

censuur. De Revolutionaire Garde is 

de gewapende arm van de Islamitische 

Republiek en haar opperste leider Ay-

atollah Khamenei. De Garde staat los 

van het leger en heeft vertakkingen in 

de economie, politiek en het orthodoxe 

establishment. Alle hervormingspo-

gingen, met als hoogtepunt de roerige 

Presidentsverkiezingen in 2009 tussen 

hardliner Ahmadinejad  en hervormer 

Mousavi, liepen stuk op de ijzeren alli-

antie van Ayatollah Khamenei, de Raad 

van de Hoeders en de Revolutionaire 

Garde. Zij dulden geen democratische 

hervormingen en aantasting van hun 

machtspositie.

Niet te vroeg juichen
Iran heeft nog een lange weg te gaan 

voordat de relaties met het Westen ver-

Peaceniks en Fellow-Travellers
juichen te vroeg voor terreurstaat Iran

Europees geld goed besteed?

AKKOORD - Eind november bereik-

ten Iran, de permanente leden van de 

VN-veiligheidsraad (Verenigde Staten, 

Rusland, China, Frankrijk, Verenigd 

Koninkrijk) en Duitsland een interim-

akkoord over de beperking van het 

Iraanse nucleaire programma. In het 

akkoord is vastgelegd dat Iran geen 

nieuwe nucleaire installaties meer 

bouwt en de verrijking van uranium 

terugbrengt tot een niveau waarmee 

geen atoomwapens kunnen worden ge-

produceerd. Indien alles volgens plan 

verloopt, moet er in mei een definitief 

akkoord op tafel liggen.

Iraanse lente?
In het Europees Parlement ging bij ve-

len de vlag uit. Collega’s van de S&D 

(sociaaldemocraten), Groenen en GUE 

(radicaal links) droomden hardop over 

een Iraanse lente en prezen de Iraanse 

president Rohani voor diens aange-

kondigde hervormingen. Een meerder-

heid in het EP pleit sindsdien voor de 

opening van een diplomatieke missie 

van de EDEO (Europese Diplomatieke 

Dienst) in Teheran. In december bracht 

een officiële EP-delegatie, waar ook D66 

deel van uitmaakte, een bezoek aan 

Iran en sprak met vertegenwoordigers 

van de regering. De VVD zag van deel-

name aan deze missie af. Het boegbeeld 

van het vermeende ‘détente’ - president 

Rohani - schitterde overigens door afwe-

zigheid, evenals oppositiepartijen van 

enige betekenis. 

Het Europees Parlement juicht veel te 

vroeg. Iran heeft in het verleden bewe-

zen een groot talent te hebben om de 

wereld, in het bijzonder het Westen, 

om de tuin te leiden.  Voor Iran zijn 

onderhandelingen een ‘one-way-street’, 

waarbij het juist andere partijen zijn 

die concessies moeten doen. Ook het 

huidige interim-akkoord geeft hier 

blijk van. Iran hoeft de verrijking van 

uranium niet geheel te beëindigen, 

maar  gedeeltelijk. Hier staat een aan-

zienlijke verlichting van de sancties 

tegenover.  Naar verwachting zal dit 

de Iraanse economie - die zwaar onder 

de sancties te lijden heeft - een flinke 

beterd kunnen worden. Het definitieve 

akkoord, dat in mei wordt verwacht, is 

een eerste lakmoesproef. Hieruit moet 

blijken of Iran daadwerkelijk bereid is 

om concessies te doen. Volgens John 

Kerry, de Amerikaanse minister van 

Buitenlandse Zaken, moeten de toe-

zeggingen van Iran verifieerbaar zijn. 

Voorts steunt Iran nog steeds terroris-

tische bewegingen in Libanon (Hezbol-

lah) en de Palestijnse gebieden (Hamas). 

Tevens vervult zij een cynische dubbel-

rol in Syrië. Aan de ene kant wordt het 

misdadige regime van Assad gesteund, 

terwijl aan de andere kant radicale 

jihadisten worden bewapend die As-

sad bestrijden. Mocht het in mei dus 

alleen bij fraaie verklaringen blijven, 

dan zijn de onderhandelingen mislukt. 

Dit betekent geen verlichting van het 

sanctieregime. De Verenigde Staten en 

de Europese Unie moeten hierin geza-

menlijk optrekken en zich niet uiteen 

laten drijven door een combinatie van 

mooie woorden, uitstelpogingen en hal-

ve toezeggingen uit Teheran. Het is tijd 

voor resultaten. Zolang deze niet zijn 

geboekt, kunnen de Iran-adepten in het 

EP maar beter thuisblijven.

Hans van Baalen is voorzitter van de VVD 

in het Europees Parlement en tevens 

president van de Liberale Internationale

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

KWIJTING - De zittingsduur van 

het zevende direct verkozen Euro-

pees Parlement loopt ten einde. Het 

Europees Parlement probeert zoveel 

mogelijk zaken af te handelen voor-

dat de verkiezingen plaatsvinden 

in mei van dit jaar. Er is echter één 

zaak die ieder jaar voor de maand 

mei moet worden afgehandeld. Een 

taak die door het Verdrag wordt 

toebedeeld aan het Europees Parle-

ment. Het Europees Parlement heeft 

de beslissing over de kwijting van de 

begroting van de Europese instellin-

gen.

Negatieve trend
Ieder jaar in november publiceert 

de Europese Rekenkamer haar jaar-

lijkse beoordeling van correctheid 

waarmee de verschillende instellin-

gen van de Europese Unie de begro-

ting uitvoeren. Volgens het Verdrag 

dient de Europese Rekenkamer een 

zogenaamde betrouwbaarheidsver-

klaring af te geven. Hierin wordt 

gekeken of het geld volgens de voor-

schriften is uitgegeven. De Rekenka-

mer stelt als eis voor het afgeven van 

een positieve verklaring dat aan een 

internationaal vastgestelde norm 

wordt voldaan. De foutmarge is 2% 

van het betreffende bedrag. De Re-

kenkamer doet dit sinds 1994. Het 

probleem voor het Europees Parle-

ment is dat deze verklaring in de af-

gelopen 19 jaar nog nooit positief is 

geweest. De trend is negatief. Was in 

het jaar 2012 het foutenpercentage 

3,6 %, voor het jaar 2013 was het  

4,8 %.

(Te) zware ingreep 
Het parlement verleent kwijting, na 

ingewonnen advies van de Raad. De 

Raad besluit steeds met een grote 

meerderheid kwijting aan de Euro-

pese Commissie te verlenen. De laat-

ste keer stemden slechts drie landen 

tegen, Groot Brittannië, Nederland 

en Zweden. Het parlement verleen-

de in 1998 één keer geen kwijting en 

het gevolg daarvan was dat de hele 

Commissie haar ontslag indiende. 

Het is dus een niet te onderschatten 

instrument. 

De 2 % norm wordt slechts in een 

zeer beperkt aantal lidstaten van 

de EU gehaald waarbij Nederland 

een goede uitzondering is. Moet de 

Europese Rekenkamer desondanks 

vasthouden aan die norm? De over-

heersende mening in het Europees 

Parlement is dat dit het geval moet 

zijn. De algemene indruk is dat het 

gebrek aan begrotingsdiscipline ligt 

aan ‘Brussel’. Het zijn echter de lid-

staten zelf die de Europese begro-

ting grotendeels moeten uitvoeren. 

In 2003 werd voor de eerste keer 

in het Europees Parlement een 

motie Mulder/Wynn aangenomen 

die de lidstaten uitnodigde een 

jaarlijkse lidstaatverklaring uit te 

geven waarin een politiek verant-

woordelijk persoon tekst en uitleg 

geeft waarom naar zijn mening de 

Europese fondsen op de juiste wijze 

worden besteed. Nederland, ook op 

aandrang van minister Zalm was de 

eerste die daaraan gevolg gaf. Later 

deden Groot-Brittannië, Denemar-

ken en Zweden hetzelfde. Alle ande-

re lidstaten laten tot nu toe verstek 

gaan. Ze zijn van mening dat het 

hun eigen geld is.

Verdrag van Lissabon
De wens van het Europees Parle-

ment voor het uitgeven van een lid-

staatverklaring is tot nu toe ieder 

jaar herhaald in haar kwijtingsre-

solutie. Met het Verdrag van Lissa-

bon kreeg het Europees Parlement 

nieuwe bevoegdheden. Eén daarvan 

was het medebeslissingsrecht over 

het Financiële Reglement. Onder 

de vele veranderingen die werden 

aangebracht was de verplichting 

voor de lidstaten om zogenaamde 

‘management declaraties’ uit te ge-

ven. Daarin moet per beleidsgebied 

tekst en uitleg worden gegeven hoe 

het Europese geld wordt uitgege-

ven. Daarnaast werd uitdrukkelijk 

de mogelijkheid gecreëerd lidstaat-

verklaringen uit te geven, zij het op 

vrijwillige basis. Er werd een werk-

groep in het leven geroepen, waar 

ik ook deel van mag uitmaken, die 

aanbevelingen doet om de lidstaat-

verklaring aantrekkelijk te maken 

voor de lidstaten.

Jan Mulder is lid van het Europees 

Parlement voor de VVD

jan.mulder@europarl.europa.euEen Liberaal Kompas voor Montenegro
CAMPAGNETRAINING - De ruim 

600.000 inwoners van Montenegro gaan 

in april naar de stembus om nieuwe ge-

meenteraden te kiezen. In de aanloop 

naar deze verkiezingen heeft de enige 

liberale partij van Montenegro, de ‘Libe-

ralna Partija’ aan de VVD gevraagd een 

campagnetraining te geven.

Onafhankelijkheid zonder 
bloedvergieten
Montenegro was lange tijd onderdeel van 

Joegoslavië en na het uiteenvallen ervan 

in een unie verbonden met Servië. Sinds 

2006 - na een referendum waarbij 55.5% 

zich uitsprak voor onafhankelijkheid – 

is Montenegro een soevereine staat. Een 

onafhankelijkheid die zonder bloedver-

gieten tot stand is gekomen, helaas een 

zeldzaamheid in de Balkan-regio. 

Een liberale stem in het parle-
ment
Op dit moment zijn de Montenegrijnse 

liberalen vertegenwoordigd met één 

lid in het Montenegrijnse parlement 

(Andrija Popovic) en maken ze deel uit 

van de regerende coalitie die onder lei-

ding staat van de DPS van premier Milo  

Djukanovic die inmiddels bezig is aan 

zijn zevende (!) termijn.

Van Liberaal Kompas 
naar Stem op Mij!
Trainers Ferdi de Lange en Jelleke van 

Rantwijk hebben – samen met Wouter 

Schröer van VVD Internationaal – het 

beste dat de VVD op campagnegebied te 

bieden heeft gebruikt als basis voor een 

intensieve én interactieve driedaagse 

training. Met het liberalisme zit het wel 

snor bij de Montenegrijnse zusterpar-

tij: Adam Smith, de partijleiding en de  

eigen ouders werden gezien als inspira-

tie. De verhouding tussen individu en de 

staat, waarbij de regering er is voor de 

burgers en niet andersom, is bovendien 

leidend. Via het Liberale Kompas werden 

de thema’s vastgesteld die zowel voor de 

kiezers als de Montenegrijnse liberalen 

van belang zijn: met name de aanpak van 

corruptie en het versterken van de econo-

mie. Zeker in een land waarbij stemmen 

worden geronseld in ruil voor banen en 

de stand van het wegdek voor je huis  

duidelijk maakt of je voor de heersende 

partij hebt gestemd of niet.

Op naar de verkiezingen!
Op grond van dit Liberale Kompas zijn 

best practices op het gebied van cam-

pagne uitgewisseld en heeft iedere  

campaigner op basis van de voor me-

nig VVD-kandidaat bekende ‘Stem op 

Mij!’ training een campagneplan opge-

steld. Daarmee is een eerste basis gelegd 

voor een hopelijk goede uitslag bij de  

komende gemeenteraadsverkiezingen. 

Door: Ferdi de Lange, 

voorzitter partijcommissie 

Europese Zaken
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Benk Korthals,
Partijvoorzitter

CAMPAGNETIJD!
Als op 19 maart miljoenen Neder-
landers naar de stembus gaan is 
dat het begin van een nieuwe lich-
ting gemeentebesturen. Maar het 
is voor onze partij ook het eind 
van de indrukwekkende reis die de 
voorbereiding van deze verkiezin-
gen geweest is. Van alle projecten 
die een politieke partij als de onze 
kan ondernemen, is het voorberei-
den van gemeenteraadsverkiezin-
gen zonder enige twijfel het meest 
ingrijpend. De afgelopen anderhalf 
jaar is op alle lagen van onze partij 
met groot enthousiasme naar deze 
verkiezingen toegewerkt. Het oude 
gezegde luidt dat in het leven de 
reis vaak minstens zo belangrijk is 
als het doel. Zo ver wil ik niet gaan. 
Het doel, namelijk zo veel moge-
lijk liberale gemeentebesturen, is 
namelijk simpelweg enorm belang-
rijk. Maar als voorzitter ben ik, on-
geacht de uitslag, diep onder de in-
druk van hoe onze partij naar deze 
verkiezingen heeft toegewerkt. 

Allereerst vind ik het heel bijzonder 
hoeveel werk de vele honderden 
vrijwilligers in de afdelingsbestu-
ren doen. Dat is bepaald niet van-
zelfsprekend. Zeker niet in een tijd 
waarin we allemaal altijd druk zijn 
en waarin er in het algemeen erg 
veel van mensen wordt gevraagd. 
Veel mensen zijn steeds minder be-
reid om verplichtende vrijwilligers-
functies te bekleden en veel vereni-
gingen kampen daardoor met een 
gebrek aan mankracht. Ik weet dat 
een aantal afdelingen in onze par-
tij met datzelfde probleem te ma-
ken heeft, maar het overgrote deel 
van de afdelingen heeft voldoende 
vrijwillige bestuurders die van aan-
pakken weten. De voorbereiding op 
verkiezingen is een bijzonder veel-
eisende klus, waar de afdelingsbe-
sturen verantwoordelijkheid voor 
dragen en die zij vaak ook voor een 
groot deel zelf uitvoeren. We zijn 
deze mannen en vrouwen heel erg 
veel dank verschuldigd.

De afdelingsbesturen hebben ge-
lukkig op veel steun kunnen reke-
nen van de grote groep enthousi-
aste vrijwilligers om hen heen. Ook 
hun bijdragen zijn onmisbaar. Ik 
denk dan bijvoorbeeld aan de ver-
kiezingsprogrammawerkgroepen. 
Teams van vrijwilligers hebben 
intensief studeer-, denk- en schrijf-
werk verricht om goede liberale 
programma’s te schrijven, die als 
fundament voor een succesvolle 
campagne dienen. En de kandidaat-
stellingscommissies, die met alle 
kandidaten gesprekken hebben 
gevoerd, keuzes hebben gemaakt 
en ook moeilijke beslissingen heb-
ben moeten nemen. En ik denk 
natuurlijk aan de vele vrijwilligers 
in de campagneteams, die deze 
weken veel tijd vrij maken om met 
de kandidaten de straat op te gaan, 
met kiezers in gesprek gaan en op 
vele andere manier een belangrijke 
bijdrage leveren. 

Ik ben ervan overtuigd dat we een 
goede uitslag gaan behalen. Maar 
hoe de uitslag ook zal zijn, ik ben 
onder de indruk van uw werk. 

voorzitter@vvd.nl

AFTRAP - Zaterdag 8 februari om 

10:00 uur begon de VVD Noord-Hol-

land  dag in het Claus Event Centre. 

Onder het genot van een kopje koffie 

begon het laatste teamoverleg samen 

met de Claus Event Managers. Na het 

doornemen van de planning ging ie-

dereen meteen aan de slag met de 

voorbereidingen. VVD banners en 

posters werden opgehangen , de regi-

stratietafels werden ingericht en de 

campagnekraam werd op een tacti-

sche plek neergezet. Ook werden alle 

ledenlijsten, oranje en blauwe pols-

bandjes en de foto- en videotijdkaar-

ten neergelegd. 

Workshops
Terwijl de hulptroepen, enthousi-

aste JOVD’ers, hun positie innamen 

stroomden langzaamaan de eerste 

bezoekers en de Tweede Kamerleden, 

vergezelgd door Benk Korthals bin-

nen. De zaal zat goed vol: ongeveer 

240 personen waren vanuit alle hoe-

ken van de provincie Noord Holland 

naar Claus Event Center in Hoofddorp 

afgereisd om deel te nemen aan deze 

eerste VVD Noord Holland Dag. Zelfs 

ver van buiten de provincie zijn bezoe-

kers er op af gekomen. 

Toen het Claus Event Centre helemaal 

vol stond met mensen riepen de duo- 

dagvoorzitters GertJan Nijpels en Ellen 

von Koczian de bezoekers op om naar 

de Ballroom te komen. Hier werd de 

bezoekers verteld dat zij konden deel-

nemen aan workshops zoals de com-

battraining onder leiding van Rudmer 

Heerema en Anouschka Schut, of de  

campagnetraining  die werd verzorgd 

door Haitske van de Linde en Joost 

Taverne. Omdat deze workshops al-

leen konden worden gevolgd door 

mensen met een oranje polsbandje, 

was er voor niet leden (lees: pers) een 

programma in de plenaire zaal, waar 

Barbara Visser en Pieter Litjens  ver-

telden over het door kabinet Rutte II  

gevoerde beleid. Hierna volgde een 

vlammende presentatie van Trend-

watcher Lieke Lamb over 3D hoedjes 

en lokale issues. 

Fred Teeven
Op het moment dat alle workshops en 

plenaire programma’s waren afgerond 

was het aan Fred Teeven om de aftrap 

voor de lokale verkiezingen te verzor-

gen . Toen hij nog geen 5 minuten op 

het podium stond was al duidelijk dat 

dit een groot succes zou worden. Fred 

gaf zoveel energie aan de zaal dat het 

publiek nog enthousiaster werd om 

met de campagne te beginnen dan zij 

al waren. 

Fred kende zoveel lijsttrekkers van 

afdelingen dat dit hij deze aftrap 

ook direct persoonlijk wist te maken.   

Het publiek smulde ervan. 

Dankzij de inzet van alle enthousiaste 

VVD’ers, JOVD’ers en bezoekers kan er 

worden teruggekeken op een prach-

tige Noord-Holland dag. We hadden 

geen betere start van de campagne 

kunnen wensen. 

Verslag Noord-Holland dag

LEDENDAG - Op zaterdag 25 januari 

2014 kleurde het Tweede Kamergebouw 

voor één dag helemaal blauw/oranje. 

Oorzaak: de VVD hield haar jaarlijkse 

nieuwe ledendag, waar liberalen uit het 

hele land in groten getale op afkwamen. 

Tijdens de binnenloop voor het middag-

programma vormde zich voor de ingang 

van het Tweede Kamergebouw op het 

Haagse Plein een rij VVD’ers die zich uit-

strekte tot om de hoek op de Lange Poten. 

Dat alle liberalen in deze rij het koude 

winterweer trotseerden om vervolgens 

goedgeluimd aan de nieuwe ledendag te 

beginnen, vormt eens te meer het bewijs 

van het vitale liberale hart van Neder-

land. 

Fotoshoot
Bij velen kwam het onvervalste VVD ge-

voel ook naar voren tijdens de fotoshoot 

met Mark Rutte en Halbe Zijlstra. Meer 

dan tweehonderdvijftig leden zagen hun 

kans schoon om met een goedlachse Rut-

te op de foto te gaan. Het programma van 

de dag bestond voor de deelnemers uit 

drie onderdelen: een rondleiding door 

de Tweede Kamer, de workshop ‘netwer-

ken in de partij’ en een simulatie van een 

Tweede Kamerdebat, waaraan bekende 

VVD’ers als Tamara van Ark, Ton Elias, 

Han ten Broeke, Joost Taverne en Klaas 

Dijkhoff meededen. Dit resulteerde niet 

alleen in interessante debatten onder lei-

ding van real-life Tweede Kamervoorzit-

ter Anouchka van Miltenburg en senator 

Jan-Anthonie  Bruijn, maar ook in lach-

wekkende situaties. Zo had de ‘minister 

van alle zaken’, die gespeeld werd door 

verschillende prominenten, een ware 

kluif aan het beantwoorden van alle Ka-

mervragen over Sotsji en een eventueel 

vuurwerkverbod. Op sommige momen-

ten leek de simulatie bijzonder waar-

heidsgetrouw, bijvoorbeeld toen de PVV 

claimde dat “de oorzaak van het vuur-

werkprobleem in Europa lag” en toen 

D66 een referendum over deelname aan 

Sotsji eiste. 

Wat Kamervoorzitter Bruijn aan deze 

simulatie voornamelijk opviel, was de 

kwaliteit van de deelnemende leden in 

het debat: “Er is veel politiek talent on-

der de nieuwe leden. De meesten kunnen 

zich heel goed verplaatsen in de partijen 

die ze vertegenwoordigen in dit debat. 

Soms zelfs te goed.” Bruijn merkte verder 

op dat het debat spannend was en dat het 

met veel plezier werd gevoerd. 

Gedurende de dag bleek een dwarsdoor-

snede van de partij aanwezig te zijn.  

De leeftijdscategorieën waren al even di-

vers als de verschillende regio’s waaruit 

de deelnemers gekomen waren. Bart Suij-

kerbuijk (32 en namens de VVD kandi-

daat voor de Gemeenteraadsverkiezingen 

in Steenbergen) beaamde de diversiteit 

van het publiek. “Het leukste aan de dag 

vond ik het contact met andere VVD le-

den uit het hele land. Het is bijzonder om 

te zien dat de mensen die ik hier tegen-

kom uiteindelijk allemaal om dezelfde 

redenen lid zijn van de VVD, waar ze ook 

vandaan komen en hoe oud ze ook zijn.” 

Gedachtegoed 
Ook de hoeveelheid jonge enthousias-

telingen viel op. Fleur van de Gevel (21) 

werd al op haar zeventiende lid van de 

VVD. Ze vervulde een bestuursfunctie 

bij de JOVD omdat het VVD gedachte-

goed haar aansprak: “Een mens moet 

zelf kunnen beslissen over wat hij met 

zijn leven doet. Hij moet dan echter ook 

voor de consequenties van zijn keuzes 

kunnen instaan.” Fleur vond het simu-

latiespel het leukste element van de dag. 

“Het simulatiespel gaf goed weer hoe een 

Tweede kamerdebat in het echt verloopt. 

De VVD-prominenten die meededen ston-

den allemaal open voor debat. Ik heb een 

vriendin geïntroduceerd op deze dag. 

Voor haar was deelname aan dit interac-

tieve deel van de dag erg leuk. Ze over-

weegt nu lid te worden van de VVD”.

Transparante partij 
Aan het einde van het programma werd 

de dag gemeenschappelijk afgesloten in 

de plenaire zaal. Naast bevlogen verhalen 

van Halbe Zijlstra, Tamara van Ark en 

Klaas Dijkhoff was er voor de aanwezigen 

ook de mogelijkheid om vragen te stellen 

aan de bewindslieden en volksvertegen-

woordigers. Bart Suijkerbuijk: “Mij sprak 

vooral dit deel van de dag aan. Het geeft 

weer hoe transparant onze partij is: er 

was ruimte om over alles te spreken met 

onze volksvertegenwoordigers”. 

De Tweede Kamer voor één dag 100 procent VVD

Ter bezinning van de komende gemeen-
teraadsverkiezingen bezocht ik de VVD-
website. De liberale beginselen trokken 
onmiddellijk mijn aandacht: Vrijheid, ver-
antwoordelijkheid, verdraagzaamheid, 
sociale rechtvaardigheid en gelijkwaar-
digheid van alle mensen. Ik dacht: Hoe 
kun je het hier nou niet mee eens zijn? Met 
interesse heb ik vervolgens de website-
artikelen gelezen. Van het toegankelijk 
maken van wetenschappelijke publicaties 
tot een kritische houding ten opzichte van 
het afkopen door Nederlandse gemeen-
ten van schulden van mensen met een uitkering: ik bleek een echte liberaal.  
Bedenkingen heb ik bij het voorstel om vreemdelingen vaker vast te zet-
ten, maar ik hoef het niet op alle punten eens te zijn om lid te worden 
toch? Het feit dat Mark Rutte op zo’n positieve manier ons land leidt, heeft 
overigens ook geholpen.

Juliette Keulen-Nieuwland
Nieuw lid:

Door: Witte Wijsmuller
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Wat is de toekomst van bankieren? Zullen recente regels effectief blijken in 
het verminderen van risicovol gedrag door bankiers? Zijn er betere maatre-
gelen te bedenken? Eduard Mantz van VVD Londen aan het woord.

Vooralsnog wordt dit debat alleen nog 

door bankiers op topniveau en opinielei-

ders van buiten de financiële sector ge-

voerd, terwijl het  juist interessant is om 

te kijken hoe de huidige generatie jonge 

bankiers tegen deze problematiek aan-

kijkt. Sommigen van hen zijn  pas sinds 

het uitbreken van de crisis werkzaam in 

de financiële sector.

Op 2 december discussieerden daarom 

zo’n 40 in Londen woonachtige jonge Ne-

derlandse bankiers over hervormingen 

binnen de bancaire sector. Initiatiefne-

mers waren VVD- en D66 Londen, in sa-

menwerking met de Nederlandse Ambas-

sade. Discussieleider Prof. Rinnooy Kan 

wist een levendig debat te creëren.  Als 

voormalig lid van de Raad van Bestuur 

van ING en huidig voorzitter van de Raad 

van Commissarissen van De Nederlandse 

Bank bevond hij zich op bekend terrein 

in deze discussie. Zijn inleiding bevatte 

een oproep om na te denken over de toe-

komst van de bankiersprofessie. Vervol-

gens kwamen stellingen aan bod binnen 

thema’s als “strafmaatregelen tegen indi-

viduen” en “beloningsbeleid”. Hierover 

werd gediscussieerd en gestemd.

De financiële sector moet veranderen. 

Steeds méér regels zijn niet de oplos-

sing. De jonge bankiers delen dus de 

mening die Halbe Zijlstra kortgeleden 

heeft neergelegd in zijn recente artikel 

in het NRC Handelsblad: Het moet gaan 

om effectieve regels. Dit artikel beschrijft 

de uitdaging en analyseert oplossingen. 

Het stemgedrag van de jonge bankiers is 

hierin verwerkt.

Doorgeschoten regels
Banken zijn voorzichtig geworden. Er is 

momenteel heftige concurrentie op het 

verstrekken van leningen aan zeer solide 

klanten: Diegenen die de leningen eigen-

lijk niet nodig hebben. Dit terwijl het 

voor de samenleving van belang is dat 

banken ook het MKB financieren. Even-

als riskante projecten als bijvoorbeeld de 

bouw van ouderenhuisvesting.

In het Verenigd Koninkrijk  worstelt de 

overheid met hetzelfde vraagstuk. Het 

Midden en Klein Bedrijf (MKB) in het VK 

is nog steeds verstokt van krediet. Dit ter-

wijl het economisch herstel voor ligt op 

Nederland. De oplossing om dan maar 

overheidsgaranties te verstrekken op 

MKB kredieten is suboptimaal. Immers, 

de overheid is minder goed in staat om 

kredietrisico’s in te schatten. Dat selec-

tieproces is de rol van banken. Die zijn 

echter druk met regelgeving. Het besef 

begint door te dringen dat de hernieuw-

de toezichthouder, inmiddels 4000 man/

vrouw sterk, teveel op de stoel van ban-

kier is gaan zitten: Deze wil meebeslis-

sen over kredietrisico’s. Concluderend:  

Angst voor fouten overheerst bij toezicht-

houder en bankier. De consequentie is 

een focus op eenvoudige, risicoloze kre-

dietverlening. 

Het doel van regels
De crisis toont aan dat er behoefte is aan 

lange termijn regelgeving waardoor risi-

covol gedrag van bankiers wordt beperkt. 

.Voor een goed begrip van wat risicovol 

bankieren inhoudt moet een onder-

scheid gemaakt worden tussen fraude 

en slechte bankieren. Fraude, zoals Libor 

fixing, valt niet onder slecht bankieren 

maar gaat een stap verder. Tegen fraude 

bestaan reeds sterke maatregelen zoals 

strafrechtelijke vervolging. 

Voor slecht bankieren geldt dit niet. 

Slecht bankieren is het verstrekken van 

slechte leningen. Hiervan is sprake wan-

neer een bankier bij aanvang  van een le-

ning zich had moeten realiseren dat het 

toekomstige verlies mogelijk een stuk 

groter uitpakt dan voorspeld. Het gaat 

hierbij dus niet om het verstrekken van 

riskante leningen, want in sommige sec-

toren is een bepaald niveau van verliezen 

op leningen namelijk zelfs maatschappe-

lijk wenselijk. Het gaat om het verkeerd 

inschatten van de kans op, en mogelijke 

omvang van, toekomstig verlies op de le-

ning. 

Slecht bankieren is het type risicovol 

gedrag dat we willen inperken. Staan er 

namelijk slechte leningen op een bankba-

lans (linkerzijde) dan heeft dit negatieve 

gevolgen voor het marktvertrouwen weg. 

Het gevolg is dat spaarders hun geld weg-

halen (aan de rechterzijde). Hierdoor valt 

de bank om. Veel regelgeving is gericht 

op de rechterzijde van de balans, zoals 

ruimere reserves en bail-in structuren. 

Dergelijke regels bestrijden de sympto-

men maar dus niet de oorzaak van het 

probleem.  

Het belang van anticyclisch 
financieren
Bij het voorkomen van slechte leningen 

is anticyclisch financieren een belangrijk 

concept. Hieraan ten grondslag ligt het 

besef dat markten zich bewegen in piek-

dal patronen. Zo heeft de Nederlandse 

commerciële vastgoedsector bijvoorbeeld 

vanaf de Tweede Wereldoorlog een vrij 

regelmatige cyclus getoond van zeven-

goede jaren, gevolgd door drie slechte 

jaren. Stel dat een bank liever niet hoger 

wil financieren dan 70% van de waarde 

het te financieren object. In dit geval zou 

het goed zijn om na een aantal goede ja-

ren de niveaus van nieuwe leningen te 

verlagen tot bijvoorbeeld 50%. In slechte 

tijden daarentegen kan de bank hoger 

gaan dan 70%. Dit is wat bedoeld wordt 

met anticyclisch financieren.

De praktijk toont echter een tegenover-

gesteld beeld. In goede tijden ontstaat er 

opportunisme bij alle partijen. Klanten 

willen zoveel mogelijk kopen en vragen 

dus zo hoog mogelijke leningen, bijvoor-

beeld 90% in bovenstaand voorbeeld. En 

banken staan onder druk om dezelfde 

goede resultaten te laten zien als hun 

concurrenten. De individuele bankier 

moet hier dan over zelfdiscipline be-

schikken. Anders worden zowel klant als 

bank een aantal jaar later met mogelijk 

forse verliezen geconfronteerd.

Recente regels geanalyseerd
Wat betekent bovenstaande voor de ef-

fectiviteit van de recente regels? En Wat 

vinden de jonge bankiers hiervan? 

Laten we als eerste voorbeeld de ban-

kierseed nemen. Zal deze  bankiers met 

gebrekkige zelfdiscipline daadwerkelijk 

tegenhouden? Vast staat dat tuchtrechte-

lijke vervolging achteraf lastig zal blijken. 

Dergelijke individuen kunnen namelijk 

ter verdediging altijd wel  wijzen naar 

andere banken die vergelijkbare, hoge 

risico’s hebben genomen. Toch vond 50% 

van de jonge bankiers invoering in Ne-

derland een goede zaak. 

Een tweede voorbeeld is het door Dijs-

selbloem voorgestelde 20% bonuspla-

fond. Vrijwel geen enkele jonge bankier 

zag hier het nut van in. Dit is opvallend 

aangezien 80% wel meende dat bankiers 

teveel betaald krijgen. Echter,  als gevolg 

van het voorgestelde bonusplafond zul-

len basissalarissen omhoog gaan, maar 

deze moeten juist naar beneden. Hoge 

vaste salariskosten maken Nederlandse 

banken gevaarlijker. Ze zullen minder 

flexibel zijn in geval van crisis.

Een laatste voorbeeld is de nieuwe belo-

ningsrichtlijn van ABN. Werknemers krij-

gen daar voortaan alleen nog een bonus 

aan het eind van een jaar waarin de bank 

als geheel ook goed presteert. Gevolg 

hiervan zou kunnen zijn dat bankiers tij-

dens de piekjaren in de cyclus, wanneer 

bankresultaten relatief goed zijn, veel 

risico willen nemen. Dit is het tegenge-

stelde van het anticyclisch financieren 

waar de sector behoefte aan heeft.

Effectievere regels
Hoe is slecht bankieren dan wel te voor-

komen? Een betere oplossing is wellicht 

om een bonus toe te kennen aan het eind 

van een kalenderjaar maar de betaling 

daarvan jarenlang uit te stellen. Uitbeta-

ling aan de individuele bankier volgt dan 

pas nadat alle gedurende het kalender-

jaar door hem/haar verstrekte leningen 

succesvol zijn afgelost. Bij enig verlies (of 

verlies hoger dan prognose) valt het geld 

vrij aan de bank. Van de jonge bankiers 

vond 75% dit een effectieve oplossing. 

Het stimuleert tenslotte tot anticyclisch 

bankieren. Voor dit idee moeten basis-

salarissen omlaag en bonussen omhoog.

Een andere oplossing is  banken tot meer 

transparantie te dwingen met betrekking 

tot de kwaliteit van hun bezittingen, met 

name de verstrekte leningen. Dit kan bij-

voorbeeld door bepaalde data van iedere 

lening online beschikbaar te stellen. Aan-

deelhouders en financiële markten heb-

ben dit inzicht nodig om hun bank beter 

te begrijpen en te beïnvloeden. Indien be-

paalde risico’s hen niet aanstaan kunnen 

zij het bankbestuur ter verantwoording 

roepen en bijsturen. 

Oproep
De financiële sector is belangrijk voor 

Nederland, zeker gezien haar ambities 

voor de dienstensector. De sector hoeft 

niet zozeer kleiner, maar wel beter. Het 

vinden van effectieve oplossingen voor 

de lange termijn is niet eenvoudig. VVD 

Londen en de stuurgroep willen graag 

een vervolg geven aan de succesvolle de-

batavond. Reacties/ideeën zijn van harte 

welkom via vvdlonden@gmail.com. 

Eduard Mantz is vice-voorzitter VVD 

Londen en deelnemer in de stuurgroep 

achter het debat. Hij werkt 8 jaar bij de 

vastgoedfinancieringsdivisie van een Ne-

derlandse bank, waarvan de laatste 4 jaar 

in Londen.

Effectieve oplossingen voor een solide Nederlandse financiële sector

Mijn achtergrond is distributielogistiek. 
Ik heb  twaalf jaar voor de internatio-
nale express vervoerder DHL gewerkt, 
in drie verschillende landen. De laatste 
positie daar was in Denemarken, waar 
ik verantwoordelijk was voor de dag-
dagelijkse operatie. Op dit moment werk 
ik voor een med-tech bedrijf (Nobel Bio-
care). We maken implantaten en in mijn 
rol ben ik verantwoordelijk voor de wereldwijde distributie van onze  
producten. Vanuit deze achtergrond heb ik ervaring opgedaan met het  
besturen van middelgrote organisaties, import, export, douane en belas-
ting regelgeving en lucht- en wegtransport.

Ik ben getrouwd en heb drie kinderen. De jongste is autistisch en ik 
mag mij dan ook een ervaringsdeskundige noemen op het gebied van 
diagnose, zorg en opvang van dergelijke kinderen. In die wereld ben ik  
geconfronteerd met heel veel deskundige en toegewijde mensen, gecom-
bineerd met een werkelijk stuitende inefficiëntie. Heel veel ruimte voor 
verbetering op dit gebied, waar een aantal grote stappen snel gezet zou-
den kunnen worden.

Met deze ervaring ben ik graag bereid en beschikbaar om een actieve  
bijdrage te leveren aan de VVD. 

Ik kijk erg uit naar de eerstvolgende samenkomst om andere VVD-leden te  
ontmoeten.

Martijn van Marle
Nieuw lid:

vvdlonden@gmail.com

SCOUTING - De rol van jongeren in 

de politiek wordt tegenwoordig door 

de verschillende partijen zo groot mo-

gelijk gemaakt. Ze snappen over het 

algemeen heel goed dat de jeugd de 

toekomst heeft en dat het dus van be-

lang is om goed naar jongeren te luis-

teren. Bovendien weten de jongeren in 

de politiek goed wat er op dat moment 

speelt onder hun eigen generatie, 

waardoor de rest van de politiek daar 

rekening mee kan houden. Tenslotte 

kunnen de jongeren de politiek van 

adviezen voorzien en daarmee zorgen 

voor een nieuwe invalshoek die anders 

wellicht over het hoofd zou zijn gezien. 

De actieve afdeling Rijssen-Holten 

heeft dat signaal goed opgepikt en 

heeft een succesvolle scouting en cam-

pagne onder jongeren opgestart. Dat 

leverde meerdere nieuwe jonge leden 

op. Lijsttrekker Frans Noordam: “Het 

inschakelen en opleiden van jongeren 

als fractie-assistenten is zo’n manier 

om jongeren geïnteresseerd te krijgen 

in de politiek. Door de jongeren direct 

te betrekken kunnen ze samen discus-

siëren over belangrijke zaken in hun 

eigen dorp of stad en hebben ze de mo-

gelijkheid hier hun inbreng te leveren. 

Zo komt de politiek veel dichterbij de 

jongeren te staan en is de kans dan ook 

groter dat ze zich hierin op latere leef-

tijd zullen interesseren. 

Naast het betrekken van jongeren bin-

nen de afdeling moet er ook ruimte 

zijn voor de jeugd om onderwerpen 

te kunnen behandelden die hen aan-

spreken, zoals Onderwijs, Veiligheid 

en Werkgelegenheid. “Daarnaast zijn 

wij van mening dat ook social media 

een belangrijk instrument is om het 

kiezerspubliek te bereiken. Ook daarin 

zijn de jongeren een belangrijk ‘ad-

viesorgaan’ voor onze afdeling”, aldus 

Frans Noordam.

Mediatraining
De afdeling Rijssen – Holten is in meer-

dere opzichten een actieve afdeling 

binnen de Kamercentrale Overijssel. 

Naast de prioriteit jongeren is er ook 

veel aandacht voor het omgaan met de 

pers. Speciale mediatrainingen binnen 

de afdeling hebben de kandidaten voor 

de komende Gemeenteraadsverkiezing 

een heldere kijk gegeven op het onder-

werp ‘Hoe omgaan met de Pers’. In ge-

zamenlijke sessies, maar ook individu-

eel worden de kandidaten betrokken 

bij dat deel van de campagne. Kamer-

centrale bestuurslid Dinand Leferink, 

die de portefeuille Communicatie 

onder zijn hoede heeft, zegt hierover: 

“Het is belangrijk dat met name nieu-

we mensen in de gemeenteraad weten 

hoe men zich moet voorbereiden in de 

omgang met de pers, maar ook in bre-

der perspectief. Hoe bereid ik mij voor 

op een presentatie of hoe ga ik om met 

het voorbereiden van mijn maiden-

speech. Zaken als microfoontechniek, 

gepaste kleding, goed articuleren, 

rust, lichaamstaal: het is allemaal be-

langrijk. Wie is je doelgroep, wie is je 

luisteraar? Dit zijn allemaal zaken die 

het ‘plaatje’ compleet moeten maken 

en waarin wij als VVD ons onderschei-

den van de andere partijen”.

De jeugd heeft de toekomst
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CAMPAGNE GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN 2014

Het land in!
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De VVD wenst u een
mooie verkiezingsdag

met fantastische
resultaten!
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H
et gaat steeds beter met 

ons land. Voor het eerst in 

meer dan zes jaar groeit de 

bouwproductie een jaar lang onaf-

gebroken. Het vertrouwen van aan-

nemers is gestegen naar het hoogste 

niveau in twee jaar. In de industrie 

verwachten ondernemers een groei 

van de investeringen met bijna 10%. 

Het aantal faillissementen daalt en 

het consumentenvertrouwen stijgt. 

De export groeide afgelopen jaar 

met ruim twee procent. Prettig 

nieuws in een land waar een derde 

van de mensen zijn of haar baan 

aan de handel te danken heeft.

 

De hervormingen van het kabinet 

– hoe pijnlijk soms ook – werpen 

hun vruchten af. Daarom blijven 

we werken aan minder regels voor 

ondernemers, een goede bereik-

baarheid en gezonde overheidsfi-

nanciën. Hoe minder geld wij aan 

de overheid af moeten dragen, hoe 

meer er overblijft voor hardwer-

kend en ondernemend Nederland. 

Op die manier ontstaat er ruimte 

voor groei, welvaart en banen.

 

Als handelsland zijn we ook afhan-

kelijk van de economische situatie 

in landen als China, India of Brazi-

lië. Daar hebben we weinig invloed 

op. Waar we wél invloed op heb-

ben, is hoe het de landen vergaat 

waar we het grootste deel van onze 

handel mee drijven: onze Europese 

buurlanden en partners.

 

Over minder dan een week heeft u 

de kans uw stem uit te brengen bij 

de verkiezingen voor het Europees 

Parlement. Wat mij betreft is onze 

prioriteit meer economische groei, 

meer welvaart en meer banen. Niet 

door het strooien met subsidies of 

Brusselse Melkertbanen. Niet door 

het creëren van een Europese su-

perstaat, maar ook niet door uit 

Europa te stappen. Van dat laatste 

worden we echt niet rijker, maar 

juist armer. 

 

De enige manier om Europa voor 

Nederland te laten werken, is door 

het economisch sterker te maken 

via een klassiek liberaal beleid. Het 

beste recept voor een sterke econo-

mie en meer banen is een zo klein 

mogelijke overheid, het wegnemen 

van belemmeringen voor de handel 

en een strakke financiële discipli-

ne. Niet alleen in Nederland, maar 

ook in Europa. 

 

Stem dus VVD volgende week 

woensdag, want ook Europa kan 

zeker wat VVD gebruiken. Voor Ne-

derland, voor banen!

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

EP 2014: 
KANDIDATEN 
HET LAND IN

Europese verkiezingen

QUOTE

“Niet meer of 
minder Europa, 

maar een beter Europa”

Cora van Nieuwenhuizen, 
kandidaat #2 

voor het Europees Parlement

Voor Nederland, voor banen
VAN DE LIJSTTREKKER - Op 22 mei 

heeft u de kans om te stemmen tijdens de 

Europese verkiezingen. Al vijf jaar maak 

ik mij als delegatieleider van de VVD in 

het Europees Parlement sterk voor Ne-

derland, voor een sterke economie en 

voor meer banen. Bovendien zet ik mij 

in voor een sterke VVD in Europa. Ik heb 

in het Europees Parlement gezien hoe 

belangrijk het is dat een sterke liberale 

fractie tegenwicht biedt aan de christen-

democraten en de socialisten, partijen 

met de ideologie van gisteren. Nog be-

langrijker is dat alleen een sterke VVD in 

het Europees Parlement de koers van de 

liberale fractie aldaar wezenlijk kan be-

invloeden. Zonder sterke VVD verliezen 

we een sterke, klassiek-liberale invloed in 

het Europees Parlement: Het liberalisme 

van de vrijheid, van vrije mensen die op 

een vrije markt hun brood verdienen.We 

moeten ervoor te zorgen dat de VVD de 

komende jaren met kracht richting kan 

geven aan de ontwikkelingen in Europa. 

Daarom vraag ik aan u om te gaan stem-

men op 22 mei. Voor Nederland!

 

Ten onrechte wordt gedacht dat de Euro-

pese samenwerking iets is waar je voor of 

tegen bent. Dat is een waanvoorstelling. 

Immers, we zijn ook niet voor of tegen de 

gemeente tijdens de lokale verkiezingen 

of tegen de gezondheidszorg tijdens de 

begrotingsdebatten. Het gaat erom welke 

richting je wilt geven en wat je met de 

EU wil doen.

Minder rompslomp
Ik ben opgegroeid in Rotterdam. Mijn 

overgrootvader had een inklaringsbedrijf 

in de Rotterdamse haven. Hij kwam uit 

Lobith, waar hij de binnenvaartschepen 

dagenlang voor de Duitse grens zag lig-

gen omdat eerst de hele papierwinkel in 

orde gemaakt moest worden alvorens ze 

de grens over mochten. Mijn overgroot-

vader had door dat dit slimmer kon. Hij 

maakte de papierwinkel al in Rotterdam 

in orde, zodat er bij de douane in Lobith 

minder tijd verloren ging. Hetzelfde 

deed hij in Mannheim voor de schepen 

die naar Rotterdam voeren. Uit dit werk 

ontstond ons familiebedrijf.

Toen de Europese Unie ervoor zorgde 

dat dergelijke papierwinkels steeds klei-

ner werden, was het werk van de familie 

Van Baalen eigenlijk niet meer nodig. In 

plaats van met zijn handen in het haar 

te zitten, keek mijn opa naar wat hij nog 

meer kon gaan ondernemen.  Hij stapte 

in de verzekeringen en hypotheken voor 

schippers die handel dreven met Duits-

land., terwijl mijn vader aan de slag ging 

bij de in Rotterdam gevestigde vereniging 

van Duitse hoogovens.

 

Zo heeft mijn familie de afgelopen gene-

raties ervaren hoe belangrijk het is dat 

handel met het buitenland wordt verge-

makkelijkt om meer economische groei 

te scheppen. Europese samenwerking 

moet hieraan bijdragen. We moeten met 

gezond verstand vooruitkijken. Geen Eu-

ropa van hoogdravende pretenties, maar 

een Europa dat werkt aan meer handel 

en meer werkgelegenheid. Dus: meer ba-

nen voor Nederland. 

Kansen voor Nederland
Nederland heeft een van de meest ge-

avanceerde economieën ter wereld. Onze 

bevolking is relatief hoog opgeleid en er 

worden in Nederland goede producten 

gemaakt en diensten ontwikkeld. De Ne-

derlandse belangen worden dus gediend 

door een EU die het mogelijk maakt om 

deze verworvenheden optimaal in te zet-

ten. Daarom zet de VVD zich in voor de 

voltooiing van de gemeenschappelijke 

markt en het sluiten van vrijhandelsak-

koorden met andere economische groot-

machten, zoals de Verenigde Staten en 

Japan. Dit betekent dat we onze hoog-

waardige producten en diensten zonder 

administratieve en protectionistische be-

lemmeringen in heel Europa en in grote 

afzetmarkten buiten Europa kunnen 

verkopen. Voor exportland Nederland 

betekent dit banen, banen en nog eens 

banen. 

 

Een liberaal geluid
Wij zitten in Europa voor Nederland. We 

kijken wat in het Nederlands belang is 

en proberen dat zo goed mogelijk te be-

waken. Natuurlijk krijgen we niet altijd 

helemaal wat we willen. Maar de afgelo-

pen jaren hebben getoond hoe belang-

rijk een sterk liberaal geluid in Brussel 

is. Dankzij Mark Rutte in de Europese 

Raad, onze ministers in de Europese vak-

raden en de VVD in de ALDE-fractie van 

het Europees Parlement is de Europese 

begroting voor het eerst in de geschiede-

nis verlaagd. En niet zo’n klein beetje: 

We zijn erin geslaagd om de Nederlandse 

korting op onze afdracht te behouden. 

Tegelijkertijd wordt er minder subsidie-

geld rondgepompt naar arme regio’s en 

wordt er meer geïnvesteerd in innovatie 

en onderzoek. Dat zijn resultaten waar 

je mee thuis kunt komen. Het gaat er 

niet om wat we van Europa vinden, maar 

wat we in Europa kunnen bereiken voor 

Nederland. Geen woorden, maar daden.  

Dat is waar deze verkiezingen over gaan.

 

Met Mark Rutte in de Europese Raad en 

een sterke VVD in het Europees Parle-

ment kunnen we dat blijven doen. Daar 

zal ik mij persoonlijk dag in, dag uit 

voor inzetten. Samen met de geweldige 

kandidaten die de VVD naar voren heeft 

geschoven op de lijst voor deze verkiezin-

gen. Wij gaan ervoor. Voor de VVD. Voor 

Nederland. Voor banen. We hopen op uw 

stem!

Mei 2014

Hans van Baalen

Lijsttrekker Europese verkiezingen

"Wij willen geen Europa van hoogdravende 
pretenties, maar een Europa dat werkt aan 
meer handel en werkgelegenheid. 
Dus: meer banen voor Nederland."
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ON LIBERTY - De Britse filosoof John 

Stuart Mill is vooral bekend geworden 

door zijn werk On Liberty, een klassieker 

in de liberale filosofische traditie. Hierin 

werkt Mill onder meer het beroemde 

schadebeginsel uit. Conform dit beginsel 

komt iedereen dezelfde mate van hande-

lingsvrijheid toe, die eindigt waar deze in 

botsing komt met de handelingsvrijheid 

van de ander.

 

individualiteit
De vrijheid van meningsuiting gaat voor 

Mill veel verder dan de handelingsvrij-

heid en is vrijwel absoluut. Alleen daar 

waar een uiting direct aanzet tot gevaar 

– in feite het huidige “clear-and-present-

danger” principe – kan deze worden ver-

boden. Mill gebruikt het voorbeeld van 

een situatie waarin hongersnood heerst 

en een woedende menigte zich voor een 

nog goed gevuld graanpakhuis heeft ver-

zameld. Indien een omstander op zo’n 

moment roept ‘dood aan de graanhande-

laar’ is dat een ontoelaatbare uiting om-

dat het directe gevaar bestaat dat de me-

nigte hier inderdaad gehoor aan geeft. 

Voor alle andere meningen geldt dat Mill 

geen beperkingen wil opleggen, ook niet 

voor bijvoorbeeld belediging of godslas-

tering. Dit zijn begrippen die lastig af te 

bakenen zijn.

 

Veel minder bekend is het feit dat Mill in 

zijn werk On Liberty ook het belang van 

Begin dit jaar ben ik lid geworden van de VVD. Ik heb een leuke vriendin, ben de trotse vader 
van 2 dochters en woon in de groene gemeente Bergen (Limburg).  Vanaf mijn diplome-
ring  in 2001 ben ik werkzaam als verzorger in de Individuele Gezondheidszorg bij de Zorg-
groep. Momenteel ben ik bezig met de ambulante nachtzorg, wat inhoudt dat mijn team en ik  
’s nachts cliënten in de thuissituatie bezoeken.  Tijdens mijn werk is het belangrijk om goed te 
luisteren. Ook in de politiek is luisteren “goud waard”, want  ik vind dat je als politicus goed 
moet luisteren naar de burgers in je omgeving en serieus werk moet maken van de punten 
die er leven! 
Ik wil me graag voor de VVD inzetten, juist door goed te luisteren. Mijn politieke doel is het verbeteren van de ge-
zondheidszorg. De grootste uitdaging? Het creëren van een respectvolle gezondheidszorg die betaalbaar is en waar 
elk individu op maat kwalitatief goede zorg kan krijgen. Mensen die zorg nodig hebben zijn kwetsbaar. Het sociale 
isolement en de overbelasting van mantelzorgers baren mij grote zorgen. De thuiszorg zal een steeds grotere rol gaan 
spelen in samenwerking met gemeenten. Er zal een krachtig beleid gemaakt moeten worden om deze zorg nu en in 
de toekomst goed te kunnen blijven verlenen. Hierin moeten snel grote stappen genomen worden, op basis van een 
goed fundament! Het lijkt me super om mee te bouwen aan een solide en betaalbare gezondheidszorg en aan een 
gezonde gemeente Bergen!

Nieuw lid:

Ivo Arts
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER 

KOMT OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET 

VELE PARTIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT 

– TENZIJ ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNT-

BEPALING VAN DE VVD WEER.

zoveel mogelijk ruimte voor individuali-

teit duidelijk maakt. De menselijke na-

tuur is in de woorden van Mill geen ma-

chine die naar een bepaald plan gevormd 

kan worden. Integendeel, zij is als een 

boom die zich in alle richtingen moet 

kunnen ontwikkelen.

Met de nadruk op het belang van indi-

vidualiteit is meteen duidelijk waarom 

Mill zo’n afkeer aan de dag legt tegen pa-

ternalisme, zowel richting volwassenen 

als richting kinderen.  Indien de over-

heid, de ouders of bijvoorbeeld de school, 

de kerk, verenigingen, vrienden en fami-

lie de individuele ontplooiing van een 

mens te zeer beperkt, kan dit persoon 

zich onvoldoende ontwikkelen. Mensen 

die teveel in een bepaalde richting wor-

den gedrongen hebben, aldus Mill, niets 

meer nodig dan het vermogen tot imita-

tie, zoals apen.

Ongetwijfeld heeft Mill’s eigen onor-

thodoxe opvoeding bijgedragen aan zijn 

visie op het belang van individualiteit. 

Hij beschreef zijn opvoeding in het zeer 

leesbare werk Autobiography, dat veel in-

zicht geeft in de persoon Mill. Zijn vader, 

de filosoof James Mill, leerde John Stuart 

Mill al op jonge leeftijd diverse talen en 

nam hem mee op lange wandelingen, tij-

dens welke hij zijn zoon steevast de stof 

in diens eigen woorden liet herhalen. 

Voor sport en spel was weinig tot geen 

tijd omdat zijn vader dit simpelweg on-

belangrijk vond.

Zelf hield Mill van deze opvoeding het 

rotsvaste vertrouwen over dat indivi-

duen tot grote hoogte gebracht kunnen 

worden mits hen de juiste opleiding ter 

hand wordt gesteld. Hoewel hij de wel 

zeer Spartaanse en harde leerschool die 

hij zelf moest doorlopen later niet altijd 

positief zou beoordelen was hij wel met 

zijn vader eens dat je kinderen moet sti-

muleren om iets van zichzelf te maken. 

Daartoe moeten zij in de juiste omstan-

digheden geplaatst worden en dat is vol-

gens de filosoof nadrukkelijk een taak 

van de ouders,.

Ontplooiing 
Mill baseerde zijn werk voor een belang-

rijk deel op het eerdere werk The limits 

of state action van de Duitse denker Wil-

helm von Humboldt. Ook deze denker, 

die geldt als exponent van het Duitse 

Bildungsliberalismus, benadrukt het be-

lang van individualiteit en ontplooiing. 

Beide denkers waren van mening dat 

ontplooiing gestimuleerd moet worden 

ten einde de individualiteit zoveel moge-

lijk ruimte te geven. Om die reden vond  

Von Humboldt bjivoorbeeld dat ouders 

hun kinderen niet mochten dwingen het 

familiebedrijf voort te zetten. Het zou 

immers zomaar zo kunnen zijn dat hun 

individualiteit daarmee geweld zou wor-

den aangedaan omdat hun talenten el-

ders liggen. Overname van het familiebe-

drijf zou slechts een keuzemogelijkheid 

moeten zijn voor het individu.

Voor ons liberalen is individualiteit en 

ontplooiing nog steeds een belangrijk 

onderdeel van het gedachtengoed. Dat 

verklaart ook hun afkeer van paternalis-

me waarmee individuen te zeer beperkt 

worden in hun individualiteit. Paterna-

lisme is, zoals Mill in On Liberty schreef, 

als de schoenen waarmee de voeten van 

Chinese vrouwen worden opgebonden: 

Een praktijk die toch geen navolging ver-

dient.

Drs. F.D. de Beaufort is wetenschappelijk 

medewerker bij de prof.mr. B.M. Telders-

Stichting, het wetenschappelijk bureau 

ten behoeve van het liberalisme en de 

VVD.

www.teldersstichting.nl

John Stuart Mill en het belang van individualiteit

ICOON - Neelie Kroes is een veelbe-

sproken politica. Sinds ze in Brussel 

zit krijgt ze vele lovende perskritieken, 

maar dat is niet altijd zo geweest. Vanaf 

het begin van haar Tweede Kamer-

lidmaatschap in 1971 werd ze razend 

populair bij de VVD-achterban, die haar 

waardeerde vanwege haar no-nonsense 

houding en liefde voor vrije marktwer-

king en privatisering. Maar in de ge-

polariseerde jaren zeventig en tachtig 

moest progressief Nederland niets van 

haar hebben. Op het ministerie van Ver-

keer en Waterstaat noemden ze toen-

malig minister Smit-Kroes ‘de ijzeren 

maagd van de Plesmanweg’, in navol-

ging van de eveneens door links gehate 

Britse ‘iron lady’ Margaret Thatcher. 

Gedurende haar loopbaan raakte Neelie 

betrokken bij een aantal affaires. Deze 

bleven zonder juridische en politieke 

gevolgen, maar de vraag bleef rond-

zingen of ze eigenlijk wel integer is. 

Pas toen ze in 2007 als eurocommis-

saris voor mededinging Microsoft een 

recordboete oplegde en wereldwijd lof 

oogstte, verstomde ook in Nederland de 

kritiek. 

Omdat er in het verleden veel aandacht 

is uitgegaan naar de affaires waarin 

Neelie belandde, zijn haar kwaliteiten 

onderbelicht gebleven. In een eerder 

boek dat over haar verscheen wordt het 

beeld geschetst dat het eigenlijk meer 

geluk dan wijsheid is dat Neelie Kroes 

in 2004 als eurocommissaris in Brussel 

belandde. Dit is echter een onderschat-

ting van een politica die met een bijna 

vijftig jaar tellende loopbaan al haar 

mannelijke generatiegenoten professio-

neel heeft overleefd. 

Wat heeft het gevergd van Neelie om 

carrière te maken in een tijd dat het 

gros van de vrouwen anoniem achter 

het fornuis stond? Wat is het geheim 

van haar succes? In Neelie wordt met 

de hulp van familie, partijgenoten, vij-

anden en Neelie zelf het uitzonderlijke 

leven geschetst van een vrouw die haar 

tijd vaak vooruit was.

Amsterdam, mei 2014, ISBN: 9789461050328, 

LEESTIP:

Neelie Wetenswaardigheden uit ‘Neelie’:
•  Neelie Kroes, in haar beginjaren wel een anti-feministe  

 genoemd,  nodigde in de jaren zeventig de pers bewust bij  

 haar thuis uit om als rolmodel aan te tonen dat een vrouw  

 werk en gezin best kan combineren.

•  ‘Plankgas Neelie’ verhoogde als Minister van Verkeer en  

 Waterstaat de maximum snelheid van 100 km/u tot 120 

 km/u, 

•  Neelie is sinds haar studie als vervoerseconoom aan de  

 Erasmus Universiteit in Rotterdam altijd voorstander  

 geweest van rekeningrijden, hoewel deze opvatting niet in  

 lijn was met het officiële standpunt van de regering. Zij heeft 

 zich dus niet pas eind jaren tachtig bekeerd tot deze gedach- 

 te door toedoen van het Nationaal Milieuplan. 

• Oud-Eerste Kamervoorzitter David Luteijn heeft in 1989 

  bewust ingezet op de val van het kabinet-Lubbers II, omdat 

  hij Ed Nijpels uit het hart van de partij wilde lozen en vond  

 dat Joris Voorhoeve door Frits Bolkestein moest worden ver- 

 vangen als VVD-leider. 

•  PvdA’ers Arie van der Zwan en Paul Scheffer schreven op ver- 

 zoek van Ayaan Hirsi Ali in het geheim een integratienota 

  voor de VVD, waarin Ayaan in 2003 plannen ontvouwde om  

 islamitische scholen te onderwerpen aan een vergunning- 

 stelsel.
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Op 19 maart  ging Nederland naar de stembus om zijn nieuwe 

lokale vertegenwoordigers te kiezen. Veel hulde voor de goede 

lokale campagnes! De VVD heeft in een aantal afdelingen een 

tik gekregen, maar er is ook goed nieuws. De opkomst was  

hoger dan verwacht: 53,8% van de kiesgerechtigden maakte de 

gang naar de stembus. Bovendien heeft de VVD het in een aan-

tal afdelingen zeer goed gedaan. In sommige gemeenten zijn 

we zelfs de grootste partij geworden. Wat is hun verhaal?

WAAR DEDEN WE HET GOED
EN WAAROM?

Amstelveen
Woensdagavond 19 maart rond een uur 

of half elf. Waarnemend VVD-burgemees-

ter Fred de Graaf stapt met een briefje in 

zijn hand het podium op in de foyer voor 

de Amstelveense raadszaal om de uitein-

delijke uitslag bekend te maken. Blijft de 

VVD de grootste in Amstelveen? Of sneu-

velt ook dit VVD-bolwerk? De opluchting 

is groot bij VVD-voorzitter Claudio Man-

cinelli en lijsttrekker en wethouder Her-

bert Raat als De Graaf zegt: “Dames en 

heren, met 9 zetels is de VVD de grootste 

partij van Amstelveen.” Wat verklaart dit 

succes? Hoe is het de Amstelveense VVD 

gelukt om tegen de landelijke trend in en 

ondanks een periode van forse bezuini-

gingen de grootste te blijven zonder één 

zetel te verliezen?  

 

Om dit succes te begrijpen, gaan we vier 

jaar terug in de tijd Toen werd Herbert 

Raat wethouder van Financiën. Vanaf 

dat moment gaat hij, in de woorden van 

een lokale journalist, als “de zo langza-

merhand wel noodzakelijke olifant door 

de porseleinkast.” Op dat moment hangt 

een oud wurgcontract als een zwaard 

van Damocles boven de stad. Door een 

bijdrage te beloven van 100 miljoen euro 

om een deel van de A9 te ondertunnelen, 

stevent de gemeente af op een financieel 

drama. Zeker nu de vastgoedcrisis heeft 

toegeslagen en het onmogelijk lijkt om 

dit bedrag te verdienen met de verkoop 

van grond. Binnen een half jaar breekt 

Raat het contract open en steunt de ge-

meenteraad hem om opnieuw te onder-

handelen met het ministerie van I en 

M. Bijna vier jaar en vele intensieve on-

derhandelingen verder lukt het om en-

kele maanden voor de verkiezingen een 

handtekening te zetten onder een nieuw 

contract. Het Amstelveens Nieuwsblad 

kopt op 25 september 2013: “Verdiepte 

A9 scheelt 62 miljoen”.  

 

Daar bleef het niet bij. Raat bond samen 

met VVD-burgemeester Van Zanen de 

strijd aan met de angst om op te treden 

tegen wantoestanden op het woonwa-

genkamp waar al 10 jaar lang geen hon-

denbelasting meer betaald werd terwijl 

het geblaf in het raadhuis te horen was. 

Halverwege de raadsperiode trekt hij de 

stekker uit het lokale welzijnswerk dat 

het jongerenwerk ondanks vele miljoe-

nen niet op orde kreeg. Tegen de liberale 

grondbeginselen in besloot Raat het dan 

maar zelf te doen met ambtenaren die 

wel bereid waren om in het midden van 

de nacht de straat op te gaan om overlast-

gevende jongeren aan te spreken.   

 

Politiek-bestuurlijk succes kan alleen 

maar verzilverd worden als er een goed 

geoliede partij achter staat. VVD-voorzit-

ter en ondernemer Claudio Mancinelli 

zorgt al jaren voor de noodzakelijke rust 

en stabiliteit binnen de Amstelveense 

VVD. Met een uitgekiende campagne die 

startte in september is de VVD elke week 

aanwezig in het nieuws. 

Aalsmeer
In Aalsmeer behaalde de VVD ook een 

overwinning. Wij stegen van vijf naar 

zes zetels en werden de winnaar van de 

verkiezingen! Waar komt dat succes van-

daan? Wij kunnen wel een aantal rede-

nen aanwijzen.

In Aalsmeer heeft de VVD in de afgelopen 

vier jaar een constructieve en inhoude-

lijke oppositie gevoerd en als enige oppo-

sitiepartij gezorgd voor de zondagsopen-

stelling voor twee supermarkten. Op het 

gebied van zorg waren we  pionier door 

niet òver maar mèt de zorgverleners te 

gaan spreken over de uitdagingen in de 

zorg. Kritisch was de VVD ten aanzien 

van de hoge uitgaven aan bestemmings-

plannen en huisvesting, terwijl er toch 

weinig gebouwd werd. 

In de aanloop naar de verkiezingen bleef 

de VVD constructief, zette zijn werkbe-

zoeken voort en voerde een campagne 

met de slogan: “Aalsmeer werkt!” (daar-

mee teruggrijpend op de landelijke VVD 

campagne uit 1989: De VVD werkt). Met 

gerichte acties en de steun van provin-

ciale en landelijke VVD’ers die iets voor 

Aalsmeer hebben betekend, moesten de 

inspanningen van vier jaar lang opposi-

tie voeren wel verzilverd worden. Boven-

dien is de VVD in voortdurende dialoog 

gebleven met haar inwoners en was zij 

vier jaar lang aanwezig op elke lokale bij-

eenkomst. 

Pieter Litjens, oud-burgemeester van 

Aalsmeer en huidig Tweede Kamerlid, 

prees de lokale VVD voor de constructie-

ve houding die de partij de afgelopen ja-

ren toonde. Sterk op de inhoud, continu 

trachten te verbinden en vasthouden aan 

de liberale koers. Niet alleen op de van 

oudsher VVD-portefeuilles, maar ook op 

het zorgdossier kan de VVD te komende 

jaren haar meerwaarde laten zien. Lit-

jens: “Waar keuzes gemaakt moeten wor-

den, heb je de VVD nodig. Deze partij is in 

staat om het geld rechtvaardig te verde-

len en oog te houden voor de menselijke 

maat.” 

Texel
Op Texel heeft de VVD goede zaken ge-

daan. Het harde werken van de afgelopen 

4 jaar door de wethouder en fractie, een 

mooie kieslijst met betrokken leden en 

een campagne gericht op inhoud hebben 

geresulteerd in verkiezingswinst op 19 

maart. VVD Texel ging van 2 naar 3 ze-

tels. Stemde in 2010 nog 15,9 procent van 

de kiezers op onze partij, nu was dat 17,5 

procent. De VVD is nu de tweede partij na 

de lokale partij Texels Belang.

De VVD Texel heeft met een strakke op-

dracht een informateur aangesteld, de 

heer Fred Winkel. Inmiddels leidt Rob-

bert de Jong, voorzitter VVD Texel, de for-

matieronde waarin de basiscoalitie VVD 

& PVDA zijn aangevuld met een plaatse-

lijke partij. 

De zakelijke manier van aanpakken van 

de informateur heeft veel goodwill opge-

leverd. Naast een advies voor collegevor-

ming heeft het ook een drietal adviezen 

voor de raad opgeleverd. Wij hopen dat 

hiermee een goede basis is gelegd voor 

een goede samenwerking tussen college- 

en niet collegepartijen voor de komende 

vier jaar.

Haarlemmeermeer
Haarlemmermeer is een groot kiesdis-

trict met ruim 140.000 inwoners. Van 

oudsher is de VVD sterk vertegenwoor-

digd in het district. Vóór afgelopen ver-

kiezing telde de partij tien zetels en nu 

zeven. Ondanks het verlies van drie zetels 

is de VVD de grootste partij gebleven. 

Volgens lijsttrekker Henk Kuipers is de 

uitslag even wennen. “Wanneer je een 

deel van je positie inlevert in dat nooit 

fijn. Zelf had ik gerekend op een gelijk 

aantal zetels. Natuurlijk ben ik blij dat 

we nog als grootste partij Haarlemmer-

meer mogen vertegenwoordigen en kij-

ken we nu vooral vooruit. Leermomenten 

zitten er ook in.”

De verkiezingscampagne, met de werk-

naam ‘Haarlemmermeer Werkt’, was 

gericht op persoonlijk contact. Cam-

pagneleider Casper Bierman vertelt: “In 

Haarlemmermeer zijn veel ondernemers 

gevestigd die het VVD gedachtegoed on-

dersteunen. Het doel van de campagne 

was om, naast algemene branding, deze 

kiezers op een zo persoonlijk mogelijke 

manier te overtuigen om ook echt te gaan 

stemmen. Om dit voor elkaar te krijgen 

zijn samen met een acteur de kandidaten 

getraind om hun verhaal te verkopen. 

Iedere kandidaat had beschikking over 

flyers en visitekaartjes met eigen beeld 

en tekst. Met locatieonderzoek is gekeken 

in welke wijken nog stemmen te winnen 

zouden zijn. De kandidaten zouden ver-

volgens per huis de geleerde ‘handshake’ 

gaan toepassen en kiezers gaan overtui-

gen om VVD te stemmen. Ook is dezelfde 

methode toegepast in winkelcentra. Deze 

aanpak zorgde voor zeer veel positieve re-

acties. Daarnaast was het goed om te zien 

dat de kandidaten elkaar versterkten en 

er een steeds sterker team ging ontstaan”.

Rucphen
De Rucphense VVD heeft een mooi verkie-

zingsresultaat behaald. Met 7 van de in 

totaal 19 raadszetels is de VVD de grootste 

partij binnen de gemeente Rucphen ge-

bleven.  Bovendien zijn we  in stemmen-

aantal gegroeid: maar liefst 38 procent 

van de kiezers zette het kruisje achter 

een VVD kandidaat.  Het scheelde dan 

ook niet veel of via een restzetel was een 

achtste zetel binnengehaald.

Als resultaat van de informatieronde 

heeft de informateur als formateur de 

opdracht opgepakt om een tweepartij-

encoalitie van VVD en Rucphense Volks-

partij (RVP) te vormen. Evenals de vorige 

bestuursperiode is er deze keer voor geko-

zen om, in plaats van een coalitieakkoord, 

een hoofdlijnenakkoord op te stellen, 

waarin de coalitiepartijen de voornaam-

ste onderwerpen richtinggevend met el-

kaar hebben afgesproken. Hierdoor blijft 

voor de gemeenteraad en het College nog 

voldoende ruimte voor inbreng tot aan de 

definitieve besluitvorming.

De VVD en RVP hebben zich bereid ver-

klaard om op basis van gelijkwaardig-

heid het college te vormen. Beide partij-

en zullen 2 wethouders leveren voor het 

gezamenlijk bezetten van drie voltijds-

banen. De coalitiepartijen zijn hierbij 

samen goed voor 13 van de in totaal 19 

beschikbare raadszetels. Met deze ruime 

meerderheid is een stabiele coalitie voor 

de komende vier jaren geformeerd. In 

de raadsvergadering van 24 april zijn de 

wethouders van beide partijen geïnstal-

leerd. De VVD wordt de komende vier jaar 

verantwoordelijk voor Bouwen, Wonen 

en Ruimtelijke Ordening, Economische 

Zaken, Participatie, Sport, Welzijn en 

Cultuur, Personeel en Organisatie en Fa-

cilitaire Zaken. Eigenlijk voor zo’n beetje 

alle dus. En dat is zeer goed nieuws voor 

het Brabantse Ruchphen!

Albrandswaard
Toen alle stemmen waren geteld, vielen 

de VVD kandidaten elkaar op 19 maart 

juichend in de armen. Na vier jaar oppo-

sitie voeren, is er 1 zetel winst en is de 

VVD met zes van de 21 zetels de grootste 

partij geworden. Al op diezelfde avond 

werd er flink tegen ons aan geschurkt. 

We realiseerden  ons op dat moment heel 

goed dat we op de voet gevolgd werden 

door de lokale partij “Echt voor Albrands-

waard”  (EVA) met vijf zetels, maar we 

weten ook dat het verlies van twee zetels 

hard bij hen is aangekomen. Opvallende 

nieuwkomer is de partij Ouderen Politiek 

Actief (OPA) met drie zetels. 

De lijsttrekker van de VVD nam als for-

mateur de uitdaging aan en in korte tijd 

werden er, ondanks fikse verschillen tus-

sen de partijen, flinke stappen gemaakt. 

Op het moment van schrijven van dit ar-

tikel is nog niet alles uit onderhandeld, 

maar lijkt de VVD een mooie portefeuille 

binnen te halen. Ruimtelijke Ordening, 

Volkshuisvesting en Economie worden 

naar alle waarschijnlijkheid onze verant-

woordelijkheid waarbij wij waarschijn-

lijk vrijwel geen compromissen hoeven 

te sluiten op de inhoud. De strategische 

insteek, die  al vroeg in de campagne is 

voorbereid, heeft duidelijk zijn vruchten 

afgeworpen.

     

Met Raad en Daad
Bent u in 2014 voor het eerst gekozen 

in de Gemeenteraad? Of zit u al een 

termijn? Noteer 28 juni 2014 in uw 

agenda want dan organiseert de Haya 

van Somerenstichting in samenwer-

king met de Bestuurdersvereniging 

een dag voor nieuwe èn ervaren Ge-

meenteraadsleden. Op het programma 

staan trainingen van ervaringsdeskun-

digen die u tips & trics geven en die 

nieuwe inzichten verschaffen. Onder 

leiding van Anouk van Eekelen komen 

er verschillende onderdelen voorbij, 

zoals “Het Liberaal Kompas voor Ge-

meenten”, Dillema’s, Interviews met 

jonge ‘oud-gedienden’, interactieve ca-

ses en een nuttig en gezellig lunchon-

derdeel. Zorg dat u erbij bent met uw 

fractie(genoten). Het wordt niet alleen 

heel leerzaam, maar ook gezellig!

Kijk op de site bij www.vvd.nl/raaden-

daad en meldt u aan op Mijn VVD.

Robert van Rijn, lijsttrekker Aalsmeer

Campagnevoeren in Rucphen.

Minister Schultz-van Haegen met wethouder Raat van Amstelveen.
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Hans van Baalen

Buitenlandse Zaken,

Veiligheids- en Defensiebeleid, 

Industrie en Energie

Jan Mulder

Burgerlijke Vrijheden,

Justitie en Binnenlandse

Zaken, Begrotingscommissie

en Begrotingscontrole

Jan Mulder: Terugblikken op twintig jaar Brussel

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

VERANDERINGEN - In twintig jaar 

tijd is er veel veranderd in het Euro-

pees Parlement. Niet alleen omdat 

het aantal leden tegenwoordig aan-

zienlijk groter is, maar ook omdat de 

bevoegdheden van het Parlement sub-

stantieel zijn uitgebreid.

 

Meer bevoegdheden 
Twintig jaar geleden was de begro-

tingscommissie de enige commissie 

waarin parlementsleden werkelijk 

invloed konden uitoefenen. Het Par-

lement moest de uiteindelijke begro-

ting goedkeuren, en wie de uitgaven 

kan controleren kan in bepaalde 

mate het beleid bepalen. In eerste 

instantie middels het Verdrag van 

Maastricht en later middels dat van 

Amsterdam, Nice en tenslotte dat van 

Lissabon heeft het Parlement niet 

alleen een volledige begrotingsbe-

voegdheid gekregen voor wat betreft 

de EU-uitgaven, maar deelt het nu 

op veel gebieden met de Raad wetge-

vende bevoegdheden. Wat nog op zich 

laat wachten is een bevoegdheid van 

het Parlement op het gebied van de 

zogenaamde ‘eigen middelen’, name-

lijk de bevoegdheid om mee te beslis-

sen over de inkomsten van de EU. Nu 

is dat nog een exclusieve bevoegdheid 

van de lidstaten.

Het Parlement heeft onmiddellijk 

gebruik gemaakt van de nieuwe be-

voegdheden. Voorstellen van de Com-

missie worden ruim geamendeerd en 

eenmaal aangenomen door de ple-

naire vergadering wordt in de daar-

opvolgende onderhandelingen met 

de Raad en de Commissie veel van de 

originele punten van het Parlement 

gehonoreerd. Olli Rehn, de ‘Euro’ 

commissaris, zou zonder de vast-

houdendheid van het Parlement veel 

minder bevoegdheden hebben.

Ongefundeerde vrees 
De slagkracht van het Parlement is 

dus aanzienlijk toegenomen. Echter, 

tegelijkertijd is de tegenstand tegen 

meer Europese samenwerking toe-

genomen. Soms hebben Nederlan-

ders de vrees dat ons land in de EU 

te weinig in de melk te brokkelen 

heeft. Voor deze vrees is echter geen 

goede grond. Ieder land krijgt een 

bepaald aantal stemmen; de kleinere 

landen relatief meer dan de grotere. 

Hetzelfde geldt voor het aantal Euro-

parlementariërs per land: Hoe kleiner 

het land, hoe meer leden het relatief 

heeft. Voor effectieve besluitvorming 

zijn tamelijk hoge stemdrempels no-

dig, zowel in de Raad als in het Par-

lement. Een ieder moet iets van zijn 

wensen kunnen terugvinden in de 

uiteindelijke besluitvorming. Geen 

land heeft de macht zijn wil aan de 

anderen op te leggen.

Het dagelijkse parlementaire hand-

werk is uiterst gevarieerd. Het is 

eigenlijk een mirakel dat parlemen-

tariërs uit 28 lidstaten met uit ieder 

land zo’n zes politieke partijen toch 

tot besluitvorming kunnen komen. 

Parlementariërs kunnen in ‘Brussel’ 

meer winnen op de kracht van het 

argument dan in nationale parlemen-

ten het geval is.

Interne markt 
Zonder twijfel is de ontwikkeling van 

de interne markt één van de belang-

rijkste aspecten van de EU. Dat die 

werkt blijkt wel uit het feit dat Oe-

kraïne en Polen twintig jaar geleden 

even arm waren. Nu heeft Polen een 

drie keer zo hoog inkomen per hoofd 

van de bevolking dan Oekraïne. Maar 

Europa is meer: Polen geniet van de 

Europese democratische normen. Oe-

kraïne kan daar nog slechts van dro-

men. 

Europese samenwerking blijft nood-

zakelijk en zal verder ontwikkeld 

moeten worden willen wij onze wel-

vaart en onze democratische waarden 

behouden.

Democratische controle van de Euro-

pese macht is essentieel. Niet alleen 

door het Europees Parlement, maar 

vooral ook door de nationale parle-

menten. 

Het was een voorrecht namens de 

VVD bijna twintig jaar als Europees 

volksvertegenwoordiger te mogen 

fungeren.

Jan Mulder

jan.mulder@europarl.europa.eu

Indammen Poetin-Rusland vergt sterke Navo

SPANNINGEN - In 1992 kondigde de 

Amerikaanse filosoof Francis Fukuy-

ama in zijn boek ‘The End of History 

and the Last Man’ het einde van de ge-

schiedenis aan. Hij meende dat de grote 

ideologische botsingen na de val van de 

Muur en de implosie van de Sovjet-Unie 

waren beslecht. De Westerse liberale 

democratieën hadden, volgens hem, ge-

zegevierd en grote militaire dreigingen 

tussen landen behoorden definitief tot 

het verleden. De economie zou blijven 

groeien en die groei zou alle grote pro-

blemen oplossen.

De recente ontwikkelingen tussen Oe-

kraïne en Rusland hebben glashard het 

ongelijk van Fukuyama 

aangetoond. Helaas. 

Poetin koestert impe-

riale ambities en wil 

de invloedssfeer van 

de Sovjet-Unie in oude 

luister herstellen. Hij 

schroomt niet om aan-

grenzende landen poli-

tiek, maatschappelijk 

en economisch te de-

stabiliseren, waarmee 

vervolgens militaire 

interventies worden 

gerechtvaardigd. Deze 

tactiek heeft hij succes-

vol toegepast in Geor-

gië, waar de Russen de 

provincies Zuid-Ossetië 

en Abchazië bezetten 

en ook in het grensge-

bied tussen het Roe-

meens sprekende Moldova en Oekraïne 

(Transnistrië). De Krim is de laatste ter-

ritoriale trofee van Poetin en werd na 

een illegaal referendum zonder inter-

nationale onafhankelijke waarnemers 

via een militaire interventie bij Rus-

land ingelijfd. 

Nu rommelt het in het oosten van Oe-

kraïne, waar Russische infiltranten 

en provocateurs voor aansluiting bij 

Rusland pleiten en de pro-Russische-

gemoederen met grof geweld ophitsen. 

Het Westen aarzelt. Harde maatrege-

len blijven vooralsnog uit. Poetin weet 

dat hij ver kan gaan zolang het Westen 

geen vuist maakt. Michail Kasjanov, van 

2000 tot 2014 premier onder Poetin, en 

Michail Godorkovski, een van de meest 

succesvolle Russische ondernemers die 

door Poetin vele jaren werd vastgezet, 

zijn ervaringsdeskundigen. Ik kon hen 

tijdens mijn voorzitterschap van de Li-

berale Internationale, een aantal ma-

len, indringend spreken. Zij zijn ervan 

overtuigd dat Poetin alleen zwicht voor 

een harde Westerse tegenmacht. Toen 

Poetin eens op de Russische TV werd 

gevraagd wat hij zou doen als één van 

zijn dochters huilend naar huis zou 

komen vanwege pesten op school, was 

hij als vader glashelder: Zij zou slaag 

van hem krijgen omdat ze haar zwakte 

had getoond. Zwakte wordt bestraft. 

Hardheid wordt beloond. Juist om een 

nieuwe Koude Oorlog te voorkomen is 

Amerikaans-Europese trans-Atlantische 

samenwerking van cruciaal belang. 

Dat geldt op militair en politiek gebied 

binnen de NAVO en op economisch ge-

bied via een trans-Atlantisch handels-

verdrag, het zogenaamde Transatlan-

tic Trade and Investment Partnership 

(TTIP). Een harde opstelling dwingt bij 

Poetin respect af. Een zwakke opstel-

ling leidt tot slaag.

Een sterke NAVO 
Deze situatie roept om een sterke 

NAVO, die weer aan de basis moet staan 

van onze gemeenschappelijke defensie 

en veiligheid. De nadruk moet komen 

te liggen op de verdediging van ons 

gemeenschappelijk grondgebied. Hier-

toe zijn forse investeringen nodig in 

onze krijgsmacht. Vrijheid is immers 

niet gratis, zoals minister van Defensie 

Jeanine Hennis onlangs aangaf. Ook 

premier Mark Rutte koos deze lijn tij-

dens de liberale Vrijheidsrede, die hij 

bij de FDP in Berlijn hield. Landen aan 

de buitengrenzen van het NAVO-gebied, 

zoals de Baltische staten, moeten zich 

verzekerd weten van NAVO-steun op ba-

sis van artikel 5 (een aanval op één is 

een aanval op allen). Dit betekent een 

geloofwaardige krijgsmacht, met vol-

doende afschrikkende, militaire capaci-

teit. De Amerikaanse president Obama 

en NAVO-opperbevelhebber Generaal 

Philip Breedlove (SACEUR) hebben in 

dit kader, terecht, gewezen op het prin-

cipe van ‘burden sharing’, waarbij de 

NAVO-partners evenredig bijdragen 

aan de militaire inspanningen. Tevens 

heeft Generaal Tom Middendorp, de 

Nederlandse Commandant der Strijd-

krachten, recentelijk benadrukt dat de 

NAVO-bijdrage beschouwd moet wor-

den als een collectieve verzekeringspre-

mie voor onze vrijheid en veiligheid. 

De nieuwe NAVO-secretaris-generaal, de 

Noorse oud-premier Jens Stoltenberg, 

moet daarom zo spoedig mogelijk be-

zien hoe de NAVO versterkt moet wor-

den om Rusland in te dammen. Het vre-

desdividend is schoon op; de Russische 

beer moet terug in zijn kooi.

Energie onafhankelijkheid
Geo-politieke veiligheid betekent ook 

onafhankelijkheid op het gebied van 

energie. Thans is Europa voor zijn 

energiebehoefte afhankelijk van nabij-

gelegen en politiek instabiele regio’s, 

zoals het Midden-Oosten, Noord-Afrika 

en Rusland. Terecht pleitte VNO-NCW-

voorzitter Bernard Wientjes onlangs 

voor een energie-onafhankelijk Europa. 

Na jaren van praten is het tijd voor 

actie: Europa heeft een Energiewende 

nodig. Door een slimme en gecombi-

neerde ontwikkeling van kernenergie, 

kernfusie, schaliegas, kolen en duur-

zame energie van eigen bodem en de 

bouw van een Europese infrastructuur, 

ontnemen we Moskou en andere anti-

Westerse regimes de mogelijkheid Eu-

ropa politiek en economisch te chante-

ren. Nederland heeft daarbij met zijn 

energierotonde veel te winnen. Een 

gemeenschappelijk en onafhankelijk 

energiebeleid zou ook de economische 

dimensie van de NAVO kunnen verster-

ken, waardoor toekomstige sancties 

in NAVO-verband extra gewicht in de 

schaal leggen.

Alleen energie-onafhankelijkheid van 

Rusland en een geloofwaardige krijgs-

macht aan de buitengrenzen van het 

NAVO-territorium kan Poetin dwingen 

zijn machtspolitiek en het bedreigen 

van buurlanden te stoppen. In het be-

lang van het vrije Westen, in het belang 

van Oekraïne en voormalige Sovjet-re-

publieken en in het belang van Rusland 

zelf. Een democratisch Rusland is een 

gewilde partner voor het Westen. Het 

Rusland van Poetin is dat niet.

Hans van Baalen 
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duidelijke standpunt wordt ingenomen 

door het CDA. Zij willen eigenlijk een 

ouderwets Europa in stand laten met 

het ouderwetse rondpompen van te 

veel geld. Tenslotte de PvdA. Die partij 

wil een 5% werkloosheidsnorm Euro-

pees invoeren. Nadat we Zuid-Europese 

landen hebben gesteund om hun begro-

ting overeind te houden, wat voor veel 

chagrijn heeft gezorgd, moeten we dan 

nu Melkert-banen in Griekenland en 

Spanje gaan betalen? Ik dacht het niet. 

De VVD wil geen Melkert-banen maar 

marktbanen.”

Wat is de kracht van de eerste 
kandidaten op de lijst? 

“Laat ik alleen de eerste drie even langs-

lopen, het erepodium. Om te beginnen 

hebben we de bekendste en de beste 

lijsttrekker: Hans van Baalen. Hij is bo-

vendien volstrekt eerlijk is over waarom 

hij daar zit. Zoals hij vanaf het begin 

af aan zei: Hans staat met één been in 

Den Haag, en met één been in het Euro-

pese. Bovendien is Hans internationaal 

gezien één van de meest ervaren poli-

tici die Nederland kent en hij heeft een 

goede neus voor de plekken waar je als 

politicus maximaal je invloed kunt uit-

oefenen. Daar heeft Nederland veel aan.

Op de tweede plek hebben we een ener-

gieke en extreem kundige vrouw in de 

persoon van Cora van Nieuwenhuizen. 

Zij heeft in alle bestuurslagen haar spo-

ren al verdiend: ze begon in de Oister-

wijkse gemeenteraad, ging door als sta-

tenlid en gedeputeerde en zit nu sinds 

Rutte I in de Tweede Kamer. Cora zal als 

een verfrissende bezem door het Euro-

pees Parlement gaan. Daar gaan we nog 

veel plezier van hebben. 

Op nummer drie staat Maarten Smit. 

Hij is nog geen politicus geweest, maar 

heeft wel politici op het allerhoogste ni-

veau geadviseerd. Hij is zeer deskundig 

op het gebied van financiën en land-

bouw en hij heeft inhoudelijk bijna 

overal verstand van. We zullen hem in 

de Haagse fractie zeker gaan missen. 

Met deze mensen hebben we qua per-

soonlijkheid, talent, charisma,  energie 

en ook nog eens qua cruciale deskun-

digheid van interne markt tot finan-

ciën, transport en handel helemaal wat 

we nodig hebben. Dit is echt een heel 

goed samengestelde lijst.”

Hoe gaan we het voor elkaar 
krijgen om zoveel mogelijk 
van onze kandidaten naar 
Brussel te krijgen? 
“Na de gemeenteraadsverkiezingen 

zijn de mensen verkiezingsmoe, dus we 

moeten extra hard werken. Toch heb ik 

heb groot vertrouwen in de campagne 

omdat we een heel duidelijk verhaal 

hebben: Wij doen het voor Nederland, 

in Europa. Wij hebben als VVD een beeld 

over waar we Nederland naartoe willen 

brengen, en langzaam beginnen men-

sen te zien dat dit vruchten af gaat wer-

pen. We zijn er nog lang niet, dus heb-

ben we ook de Europese bestuurslaag 

nodig om in dienst te staan van dit her-

stel. Banen in Nederland bestaan niet 

alleen bij de gratie van de thuismarkt, 

want daarvoor zijn we te klein. Willen 

wij ons verdienvermogen weer opkrik-

ken, en dat is cruciaal voor het herstel 

van Nederland, dan zal er een Europa 

moeten komen dat ruimte geeft aan on-

dernemers, individuen en initiatieven. 

Het moet een Europa zijn dat je niet 

dooddrukt met regeltjes of subsidies, 

maar dat erkent waar de kracht van dit 

werelddeel zit. Die kracht zit hem niet 

in handjes ophouden, maar in de eigen 

broek ophouden. Daar is vertrouwen en 

optimisme voor nodig. Dat hebben wij!”

Nog een paar dagen en dan gaat Nederland naar de stembus om te bepalen welke koers 

het Europees Parlement de komende vijf jaar zal kiezen. Voor het eerst hebben de ver-

kiezingen ook implicaties voor de benoeming van hoge EU-functionarissen bij de Euro-

pese Commissie en de Raad. Belangrijke verkiezingen dus. De VVD zou volgens de huidige 

peilingen meer zetels halen dan we nu hebben. Volgens Han ten Broeke, de landelijke 

campagneleider, draait het tijdens deze Europese verkiezingen vooral om economisch 

herstel van ons land. “In concreto moet Europa zorgen voor meer Nederlandse banen.” 

“De VVD doet het
vóór Nederland, in Europa”

groeit. Bij de gemeenteraadsverkiezin-

gen scoorde de VVD 12%: dat vonden we 

teleurstellend. Echter, als iedereen die 

toen VVD stemde dat nu weer doet, dan 

winnen we de verkiezingen. Daarom 

wil ik uitdrukkelijk diegenen die op 19 

maart VVD hebben gestemd oproepen 

op om dat 22 mei weer te doen.” 

Waar komt het negatieve  
sentiment onder de kiezer  
jegens Europa vandaan? 

“Sinds wij in 2005 tegen de Europese 

grondwet hebben gestemd, zijn er vijf 

terugkerende redenen tot chagrijn over 

de EU onder de Nederlanders: Europa 

werd te snel, te groot, te bemoeizuchtig 

en beslist niet alleen over ons, maar ook 

nog eens zonder ons. Voor al die rede-

nen tot chagrijn is wat te zeggen. Aan 

de andere kant is Europa voor ons een 

kip met gouden eieren, als je kijkt naar 

de interne markt, de potentie van de 

munt, wat we samen kunnen bereiken 

als handelsblok in de wereld, en wat de 

EU voor de veiligheid binnen en buiten 

Europa zou kunnen doen. Het is wel-

licht een kip die te veel kakelt en die te 

veel voer pikt, maar toch een kip met 

gouden eieren: die gaan we dus niet 

slachten. 

Is de VVD dan een pro-Europese 
partij?
“Het is eigenlijk een zinloze discussie 

om de vraag te stellen: ‘Ben je voor of 

tegen Europa?’  Niemand vraagt toch 

immers: ‘ben je voor of tegen de ge-

meente?’ Met andere woorden, je kan 

wel voor of tegen een bepaald beleid 

zijn (denk aan een rondweg of de bouw 

van een gemeentehuis), maar je kan 

niet ‘voor of tegen’ de eenheid van be-

stuur zijn. Toch vraagt men nog te vaak: 

‘Ben je voor of tegen Europa?’ De VVD 

vindt dat onzin. 

Wat we echter wèl een valide vraag 

vinden, is: ‘Wil je meer of minder Eu-

ropa?’ Op het gebied van sommige za-

ken hebben we namelijk meer Europa 

nodig, en op andere zaken hebben we 

minder Europa nodig. We hebben meer 

van Europa nodig waar het gaat om af-

spraken om de munt en de markt goed 

te laten functioneren. Aan de andere 

kant hebben we minder Europa nodig 

als het gaat om regels die ondernemers 

beperken. 

Samenvattend kan ik klip en klaar zijn: 

De VVD wil niet uit de Europese Unie. 

We spannen ons in voor Nederland, 

maar dat doen we in Europa.” 

Waarmee onderscheiden we 
ons tijdens de Europese ver-
kiezingen van andere partijen? 

“We onderscheiden ons van een partij 

als de PVV omdat die wel de kip met 

de gouden eieren wil slachten. Iedere 

Nederlander snapt wel dat die actie 

niet handig is, als je je boterham voor 

70% in Europa moet smeren. Mensen 

snappen ook dat het van belang is voor 

onze vrijheid en onze veiligheid dat dit 

continent rustig en stabiel blijft, en dat 

Nederland dat niet in zijn eentje kan 

regelen. De PVV heeft dus een heldere 

maar extremistische positie, die Neder-

land niets vooruit helpt. Als mensen op 

de PVV stemmen biedt dat ze – bij wijze 

van proteststem – wellicht opluchting, 

maar nooit een oplossing op de pro-

blemen. Aan de andere kant van het 

politieke spectrum bevinden zich D66 

en GroenLinks, die het liefst vandaag 

Nederland zouden willen inwisselen 

voor Europa. In antwoord op die positie 

zegt de VVD: wij geloven niet dat je een 

goede deal doet voor Nederland door 

op je rug te gaan liggen. Het meest on-

Waar gaan deze verkiezingen 
nou echt over?
“Zoals gezegd gaan de verkiezingen 

in eerste instantie over banen. Europa 

moet Nederlands weer weten te overtui-

gen van zijn bestaansrecht. De EU moet 

voor Nederland gaan werken en niet 

omgekeerd. 

Ook voor de Europese bestuurslaag 

geldt dat deze moet bijdragen aan vrij-

heid, welvaart en veiligheid. Het meest 

concrete is dat Europa moet bijdragen 

aan het herstel van Nederland, een 

Europa dat ruimte biedt aan markt en 

handel leidt tot banen.”

Kan Europa dat nu dan niet? 
Jawel. Die potentie heeft de EU zeker, 

maar er moet nog heel wat worden 

verbeterd. Om optimaal te functione-

ren moet de interne markt soepeler 

gaan werken, afspraken moeten beter 

worden nagekomen en de groeiagenda 

moet worden neergezet. Europa moet 

gaan overtuigen door resultaten, en 

niet alleen door mooie plannen.”

In 2009 waren de opkomst- 
cijfers 36,8%; nu zijn de prog-
noses nog lager. Hoe kan het 
dat de kiezer niet inziet dat 
Europa belangrijk is? 
“De fout zit nooit bij de kiezer. Europa 

zal duidelijker moeten gaan overtuigen. 

Dat kan zij doen door zich te richten 

op de kerntaken. Europa moet doen 

waar ze goed in is. Ons verkiezingspro-

gramma heet dan ook niet voor niets 

‘Europa waar nodig’. Europa is heel 

hard nodig op bepaalde terreinen. In 

eerste instantie is dat natuurlijk de 

economische welvaart. Echter, Europa 

is ook nodig om onze buitengrenzen te 

beveiligen en om ervoor te zorgen dat 

ondernemers en burgers de ruimte die 

ze krijgen binnen de EU ook ten volle 

kunnen benutten. Dat is een oerliberale 

gedachte.”

Wordt het een doel op zich om 
de  kiezer naar de stembus te 
krijgen? 
“Voor ons is het tijdens deze campagne 

zeker een doel om zoveel mogelijk VVD 

stemmers naar de stembus te krijgen, 

omdat we er op die manier voor kun-

nen zorgen dat we met een sterke libe-

rale afvaardiging in het Europees Par-

lement terecht komen. Dat is nu zeer 

belangrijk want de Europese liberale 

partij, de ALDE, moet weer de op twee 

na grootste partij worden in Europa. Dit 

is belangrijk omdat we dan het verschil 

kunnen blijven maken tussen de beide 

grote blokken, namelijk een groot con-

servatief christendemocratisch blok en 

een socialistisch blok. Deze beide blok-

ken houden Europa nu in een conserva-

tieve houdgreep. Als Europa moderner 

wil worden, hervormen en de kiezer wil 

overtuigen, dan heb je meer liberalen 

nodig. Dat moeten er het liefst 90 in Eu-

ropees Parlement worden, maar daar-

voor is het wel noodzakelijk dat de VVD 

“Als Europa de burger wil overtuigen, 
dan heb je meer liberalen in het 
Europees Parlement nodig”

Han ten Broeke, campagneleider

Door: Witte Wijsmuller
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VVD in Europa: Banen, 
banen en nog eens banen
De afgelopen maanden is er veel, 

heel veel werk verzet door het 

campagneteam onder leiding van 

Han ten Broeke en natuurlijk door 

onze kandidaten. Als lijsttrekker 

ben ik trots op de lijst, die ik mag 

aanvoeren, en op het verkiezings-

programma van de commissie-Van 

Ballekom. Nu gaat het echte werk 

beginnen. Het wordt een uphill bat-

tle maar when the going gets tough, 

the tough get going!

Met een sterke VVD kunnen we ook 

in de periode 2014 - 2019 weer het 

verschil maken. Daarom telt iedere 

stem. Laten we de uitdaging aan-

gaan en keihard campagne voeren 

tot de laatste stem op 22 mei binnen 

is. Er is maar één weg en dat is de 

weg omhoog!!

Ik richt mijn campagne vooral op 

Utrecht en de thema’s transport en 

energie. Februari tot en met april ston-

den nog vooral in het teken van de 

voorbereidingen, zodat in de maand 

mei Utrecht overal gaat horen dat de 

VVD in Europa werkt voor Nederland-

se banen. 

Dat de Europese verkiezingen niet 

zouden leven onder de kiezers merk 

ik absoluut niet als ik mij baseer op 

de hoeveelheid werkbezoeken, techni-

sche briefings en debatten waarvoor 

ik ben uitgenodigd door bedrijven 

en brancheverenigingen. Achter die 

bedrijven en brancheverenigingen, 

met hun eigen (sociale) media staan 

tienduizenden werknemers: potenti-

ele kiezers! Een stevig debat was bij-

voorbeeld het Grote Energiedebat op 

27 maart. De ontwikkelingen rond 

Oekraïne en de afhankelijkheid van 

het Russisch gas maakten dit debat be-

hoorlijk spannend. Je wilt hier als kan-

didaat natuurlijk vooral de landelijke 

media mee halen en dat is in dit geval 

ook gelukt. 

Het is inspirerend om te zien dat na 

alle inspanningen van de gemeente-

raads-campagne, vrijwilligers in heel 

Utrecht zich weer opladen voor een 

korte, maar intensieve EP-campag-

ne. De EP campagne is in de eerste 

plaats een opkomstcampagne: als 

we in Utrecht de VVD stemmers van 

19 maart weten te mobiliseren op 22 

mei, winnen we van PVV, D66 en CDA. 

Daarvoor gaan we met zoveel mogelijk 

VVD leden in de KC onze eigen netwer-

ken aanspreken: alle buren, collega’s, 

vrienden en familie van wie we weten 

dat ze 19 maart VVD hebben gestemd. 

Als nummer 2 op de lijst mag ik met 

een enthousiast team deze campagne 

versterken. Dat doe ik met een paar 

eigen accenten: Banen, Ondernemers, 

en Brabant. Gelukkig zijn de VVD-ers 

niet campagne-moe. We krijgen gewel-

dige steun vanuit het land, van VVD-

afdelingen, van vele ondernemers en 

natuurlijk vooral ook vanuit Brabant. 

We zijn koortsachtig en dagelijks in de 

weer met debatten, interviews, flyers 

maken en verspreiden, social-media 

en ga zo maar door. Tientallen vrij-

willigers helpen mee de campagne te 

voeren. We willen als VVD straks sterk 

aanwezig zijn in Brussel (en helaas 

ook nog steeds in Straatsburg). 

Veel te veel is in de media ‘voor of 

tegen Europa’ de vraagstelling gewor-

den. Het 'hoera en zoveel mogelijk Eu-

ropa' van D66 staat tegenover het com-

plete anti-geluid 'uit de EU en terug 

naar de gulden'  van de PVV.  De dis-

cussie ‘voor of tegen Europa’ is echter 

een complete non-issue. Europa met 

28 landen en een half miljard inwo-

ners is een gegeven. De Europese Unie 

maakt dat we op het wereldtoneel van 

handel en veiligheid mee kunnen pra-

ten. Onze Nederlandse ondernemers 

zijn krachtiger en succesvoller dankzij 

wereldhandelsverdragen, de interne 

Europese markt en vrij verkeer van 

personen en goederen. Juist die onder-

nemers zorgen voor de banen in Ne-

derland, die we zo hard nodig hebben. 

Daarom heb ik in mijn campagne de 

focus gelegd op wat de Europese Unie 

betekent voor de Nederlandse onder-

nemers. Wat gaat goed in Europa en 

moeten we vasthouden en wat gaat 

niet goed genoeg en moet verande-

ren. Dat is wat de VVD en de VVD-

Europarlementariërs op de agenda 

zetten in Brussel. Dit doen ze vanuit 

de overtuiging dat de Europese Unie 

moet werken voor de lidstaten en niet 

andersom. Als ondernemers de ruimte 

krijgen kunnen ze investeren, groeien 

en banen creëren. De Europese Unie 

moet dat faciliteren en niet frustreren 

met idiote regels en bureaucratie. De 

VVD begrijpt dat van alle partijen het 

beste. Ik ga voor een ranke en slanke 

Europese Unie!

Mijn campagneteam en ik zijn on-

langs een dag langs ondernemers 

gegaan. Een gespecialiseerde boom-

kweker, die door heel de wereld zijn 

hoge kwaliteit bomen verkoopt, een 

transportbedrijf, een tandwielenma-

ker en een horeca-ondernemer kwa-

men aan bod. Zij schetsten hun belang 

bij de Europese Unie. In een flitsende 

youtube-clip (o.a. te zien op Faceboo-

kpagina 'Cora in Europa') hebben we 

dat in beeld gebracht. Daar doen we 

het voor: Ondernemers krachtig hou-

den door de Europese Unie niet een 

verstikkende en te dure instelling te 

laten zijn. Tegelijkertijd willen we wel 

de garantie bieden dat ondernemers 

optimaal over de grenzen heen kun-

nen ondernemen.

Nog twee weken knallen we met de 

campagne door. Want wat willen we 

graag onze invloed vergroten. Brussel 

heeft dringend meer VVD nodig!

Hans van Baalen,
Lijsttrekker

Cora van Nieuwenhuizen, #2

Campagne kandidaten Europees Parlement

Tijdens mijn campagne ga ik veel op 

werkbezoek. Bij het bedrijfsleven, bij 

(agrarische) ondernemers en bij hoge-

scholen en universiteiten. Op 4 april 

was ik op bezoek bij de Erasmus Uni-

versiteit Rotterdam waar ik in debat 

ging over de bankenunie met Michiel 

Bijlsma van het Centraal Plan Bureau 

en met Bas Jacobs, bijzonder hoogle-

raar openbare financiën en economie. 

Vooral de laatste spreker vond dat lan-

den zoals Nederland moeten opdraai-

en voor de schulden van zuidelijke 

lidstaten, zoals Griekenland, omdat 

deze niet in staat zouden zijn om te 

hervormen. Ik vind dit onbegrijpelijk. 

Landen moeten eerst orde op zaken 

stellen voordat zij aanspraak kunnen 

maken op middelen.

  

Woensdag 16 april mocht ik spreken 

voor honderd plattelandsvrouwen in 

Drenthe. Het doel van deze avond was 

om uit te leggen hoe Europa werkt. Ik 

vind het belangrijk dat politici vertel-

len hoe de de EU functioneert en daar-

over in gesprek te gaan met iedereen. 

Ook als ik Europarlementariër ben, 

zal ik dit blijven doen. Ik heb de plat-

telandsvrouwen uit Drenthe dan ook 

uitgenodigd om naar Brussel te ko-

men als ik verkozen word.

 

Tijdens mijn campagne zet ik me 

ook in voor gelijke rechten van ie-

dereen. Iedere overheid moet men-

sen gelijkwaardig behandelen. Ook 

de EU en de lidstaten van de EU. He-

laas is dat nog geen vanzelfsprekend-

heid. Die boodschap breng ik tijdens 

het bevrijdingsdebat in Amsterdam op 

5 mei en daarom steun ik het initiatief 

van het COC: GayVote.nl.

 

Binnenkort ga ik op werkbezoek in 

Groningen om mijn oude werkgever 

te bezoeken. Hij is agrarisch onder-

nemer en als 15-jarige begon ik daar 

mijn werkende leven. Dankzij zijn on-

dernemerschap kon ik aan het werk. 

Dankzij zijn ondernemerschap heb ik 

geleerd wat het is om hard te werken 

en daar een beloning voor te krijgen. 

Dat ondernemerschap mag niet ver-

loren gaan door verstikkende regel-

geving uit Europa. Dat ondernemer-

schap verdient alle ruimte en vrijheid. 

Daar sta ik voor. Daarvoor kom ik op in 

het Europees Parlement.

Maarten Smit, #3

Mark Dijk, #4
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Europa draait om banen in Nederland. 

Ik ga daarom in gesprek met onderne-

mers die veel te maken hebben met 

Europese regelgeving. Als fractievoor-

zitter in de Provinciale Staten van 

Zuid-Holland kom ik regelmatig voor-

beelden tegen van Europese regels die 

beter kunnen. Uit gesprekken met bij-

voorbeeld een transportondernemer, 

een levensmiddelenfabrikant en een 

bollenexporteur blijkt hoe belangrijk 

Europa is voor deze bedrijven: Er zijn 

honderden banen mee gemoeid.

Zo praatte ik met John Boot, directeur 

van C.S. Wijers en Zonen B.V. uit Hille-

gom. Recent was Mark Rutte hier ook 

te gast tijdens een regiobezoek. John 

Boot legde uit dat zijn bedrijf bij ex-

port binnen de EU al veel voordeel on-

dervindt van afgenomen papierwerk, 

maar dat Brussel nog veel zou kunnen 

verbeteren op het gebied van elektro-

nisch berichtenverkeer voor weder-

export naar bijvoorbeeld Japan en de 

Verenigde Staten. De EU kan met han-

delsverdragen hieraan een belangrijke 

bijdrage leveren. 

De gesprekken met ondernemers zijn 

opgenomen op film en zijn in de loop 

van de campagne te zien via www.

floorvermeulen.nl en op www.face-

book.com/floorvermeulen

 

Tijdens de campagne blijft ik in ge-

sprek met ondernemers. In de lucht- en 

ruimtevaarttechnologie (o.a. ESA-ETEC 

Noordwijk), bioscience (o.a. Leiden 

BioScience-park), transport, land- en 

tuinbouw en recreatie. 

Caroline van Doorn, #5

Joost van den Akker, #7

Jan Huitema, #6
Rotterdam is een stad van doen en 

durven. Onze haven zorgt ervoor dat 

140.000 Nederlanders als ze wakker 

worden een baan hebben. Hier hou-

den we niet van oeverloos gepraat 

maar stropen wij de mouwen op en 

doen we het gewoon. Op die manier 

voer ik ook campagne. Het past bij 

mij om iedereen één-op-één te bena-

deren. Het lijkt op papier een hels 

karwei, maar dat begrip kennen we 

niet in Rotterdam. Als ik mensen het 

vertrouwen van hun support en stem 

vraag, dan betekent dat voor mij dat 

ik knok voor iedere stem. Zoals we in 

Rotterdam alles aanpakken: niet door 

beren op de weg te zien, maar door 

met opgestroopte mouwen en lef elke 

klus te klaren.

Als jonge boer met 130 melkkoeien in 

Makkinga heb ik dagelijks te maken 

met Europese regelgeving. Ik merk 

dat we hierdoor steeds minder de 

ruimte krijgen om te doen waar we 

in Nederland goed in zijn, namelijk 

ondernemen en innoveren. Vóórdat 

ik in het boerenbedrijf van mijn ou-

ders stapte heb ik ruim vier jaar in 

het Europees Parlement gewerkt voor 

VVD-Europarlementariër Jan Mulder 

en de Duitse FDP-Europarlementariër 

Holger Krahmer. Ik heb toen talloze 

wetsvoorstellen, opi-

nies en rapporten 

voorbij zien komen 

die op papier prach-

tig lijken, maar in de 

praktijk onwerkbaar zijn voor onder-

nemers.

Als ondernemer die zijn weg goed kent 

in Brussel wil ik het gezond boerenver-

stand terugbrengen in de Europese 

politiek. Vandaar mijn slogan “Brussel 

kan wel wat boerenverstand gebrui-

ken”. Voor mijn campagne ga ik dan 

ook letterlijk de boer op met een oldti-

mer trekker, waarmee ik het hele land 

door rijd om aandacht te vragen voor 

de VVD en mijn kandidatuur. Deze 

campagnetrekker mag zich met recht 

een ‘stemmentrekker’ noemen, want 

mensen reageren er heel leuk op.

Europa waar nodig - geen 
woorden maar banen!
Ik trapte op 12 april de Limburgse 

VVD EP campagne af op het drukbe-

zochte symposium ‘Grensverleggend 

Limburg’ in Maastricht. Uniek was 

dat er liberale sprekers en onderne-

mers uit zowel Nederland, België als 

Duitsland deelnamen. In mijn ogen 

is Limburg niet de staart van Neder-

land, maar het hart van Europa! 

Op het symposium hield ik dan ook 

een pleidooi voor een open, bereikba-

re grensregio met lage prijzen voor te-

lefonie, energie en openbaar vervoer; 

en zónder discriminerende tolvignet-

ten aan de landsgrens. 

Allereerst vind ik het fantastisch dat 

ik voor de VVD op de verkiezingslijst 

voor het Europarlement ben gekomen. 

De campagnetrein komt nu op stoom. 

Naast de verbouwing van ons huis (ik 

moet vóór 28 mei verhuizen!) gaat ie-

dere vrije seconde in de VVD zitten. 

Ik ben erg blij met mijn campagneteam 

dat bestaat uit het jongste VVD lid van 

Maassluis Robin Dercksen, waarvan 

we in de toekomst binnen de VVD vast 

meer gaan horen, en Sandra Mulder 

die haar sporen binnen de VVD ruim-

schoots heeft verdiend. Naast Robin en 

Sandra word ik ook nog door mensen 

geholpen bij met het bouwen van mijn 

website www.erikhoogendoorn.nl en 

met het ontwerpen en drukken van 

flyers. 

Als piloot en veteraan richt ik mijn 

campagne vooral op mijn achterban: 

luchtvaart en defensie. In het vetera-

nenblad “Checkpoint”  is een redacti-

oneel stukje verschenen over mijn kan-

didatuur. Daarmee heb ik toch 70.000 

mensen weten te bereiken! Over het 

algemeen zijn veteranen redelijk libe-

raal ingestelde mensen en ik hoop dat 

ze door een kandidaat uit hun midden 

nu wél de gang naar de Europese kies-

lokalen maken. Het gaat tenslotte ook 

om opkomst deze verkiezing. 

Daarnaast ben ik geïnterviewd door 

een vakblad voor stewardessen zodat 

ik ook een grote hoeveelheid mensen 

weet te bereiken uit mijn huidige be-

roepsgroep. Ook heb ik een interview 

mogen geven aan het vakblad van 

AOPA, een internationale vereniging 

voor piloten en vliegtuigeigenaren. 

Hierdoor bereik ik piloten uit de klei-

ne luchtvaart waarvan ik zelf als vlieg-

instructeur onderdeel uitmaak. In de 

luchtvaart hebben we veel met Brussel 

te maken. Dus ook hier is de gedachte 

dat de gang naar de stembus nu eer-

der gemaakt wordt voor een kandidaat 

met dezelfde achtergrond in de lucht-

vaart.

Het leukste deel moet nog komen. Ik 

ben van plan een aantal kleine vlieg-

velden aan te doen met het vliegtuig 

dat op de foto staat zodat ik daar flyers 

kan uitdelen en spreken met de lokale 

vliegclubs, luchtvaartbedrijven en ver-

enigingen. Dit vanuit de gedachte dat 

een succesvolle campagne zich concen-

treert op een specifieke doelgroep. De 

flyer bevat weinig tekst en veel beeld. 

Ik gebruik een foto uit mijn Lucht-

macht tijd zodat ik niet in tekst hoef 

uit te leggen wat mijn achtergrond 

is. Een beeld zegt meer dan duizend 

woorden, toch?

Erik Hoogendoorn, #16

Floor Vermeulen, #9

Robert van Rijn, #14

Ik richt me in de campagne voor 

EP2014 op een Europa dat goed is 

voor een ondernemend Nederland 

op het gebied van onderwijs, werk en 

arbeidsmigratie. Ik ben van  Pools-Ne-

derlandse afkomst en in het dagelijks 

leven docent Rechten aan Hogeschool 

Leiden.

Op 18 april deed ik mee  aan een ver-

kiezingsdebat voor het Europees Par-

lement. De organisator van het debat 

was een 5 VWO klas van het Regius 

College in Schagen. De opkomst was 

zeer goed, een zaal vol met geïnteres-

seerde scholieren zat klaar om de ver-

schillende kandidaten aan de tand te 

voelen over het Europese beleid. 

Een vrijer, veiliger en welvarender Eu-

ropa was mijn kernboodschap en ik 

ging in op de actualiteit van een veilig 

Europa dat bijdraagt aan vrij handels-

verkeer. Het eerste thema wat cen-

traal stond was het nut en de nood-

zaak van de Europese Unie. Al vrij 

snel bleek dat eigenlijk de hele zaal 

het eens was over het feit dat Neder-

land niet zonder Europa verder kan. 

Verder legde ik het accent op onder-

wijs en werkgelegenheid: ‘Als VVD 

willen wij niet alleen in koeien in-

vesteren maar ook in kennis, zoals 

de knappe koppen die hier in de zaal 

zitten. Zonder die knappe koppen 

zijn we nergens als Europa’. Veel scho-

lieren beaamden ook dat hier zeker 

nog terrein te winnen viel. Grensover-

schrijdende uitwisselingsprogram-

ma’s, diploma-erkenning en meerta-

ligheid zijn noodzaak.

Door Polonia.nl, portaal van de Poolse 

Gemeenschap, ben ik de afgelopen 

maand geïnterviewd in het licht van 

de gemeenteraadsverkiezing en de 

Europese Parlementsverkiezingen. De 

Europese Unie heeft veel vrijheid met 

zich meegebracht, maar ook enkele 

negatieve effecten,  zoals overlast en 

oplichting. Hier  moeten we  grens-

overschrijdend aandacht aan beste-

den om een tot goede oplossingen te 

komen. De VVD is en blijft voor vrij 

verkeer van werknemers. Polen zijn 

hardwerkende mensen en geen uitke-

ringstoeristen wat mij betreft. 



EU-KENNERS - Ook in Brussel is 

de marsroute naar de Europese ver-

kiezingen ingezet. Voor onze afde-

ling staat er veel op het spel. 

De VVD’ers in Brussel werken dage-

lijks met de Europese instellingen. 

Dat doen ze als vertegenwoordigers 

van ons bedrijfsleven in Europa, of 

als diplomaat of medewerker van 

de instellingen. Na de verkiezin-

gen krijgen zij dus rechtstreeks te 

maken met een nieuw Europees 

Parlement. Echter, daar houden de 

veranderingen niet mee op.

Voor het eerst is het uitgangspunt 

dat de verkiezingsuitslag bepaalt 

wie de voorzitter van de Euro-

pese Commissie wordt. Wanneer 

de regeringsleiders zich daaraan 

houden, zal de partij die in mei 

het grootste wordt de voorzitter 

leveren. Hij of zij zal een politieke 

kleur hebben die wordt gedeeld 

met een groot deel van het Parle-

ment. De keuze van de voorzitter 

beïnvloedt op zijn beurt wie de 

nieuwe voorzitter van de Europese 

Raad van regeringsleiders wordt, 

en wie de belangrijke portefeuil-

les in de Commissie krijgt. Na deze 

stoelendans is duidelijk wie de 

komende vijf jaar in Brussel de be-

sluiten neemt. 

Levend kenniscentrum
Voor de Brusselse VVD’ers staat 

er dus veel op het spel. Alle reden 

om mee te werken aan een stevige 

campagne. Natuurlijk helpt de af-

deling bij het promoten van onze 

kandidaten. Ook assisteert zij Ne-

derlanders in België bij het registe-

ren voor de Europese verkiezingen. 

Maar dat is niet alles.

Brusselse VVD’ers zijn vanaf de 

aftrap bij de verkiezingsstrijd be-

trokken als een soort een levend 

kenniscentrum voor onze EP-kan-

didaten. Dat begon met het ver-

kiezingsprogramma waarmee wij 

naar de kiezer trekken. De Brus-

selse afdeling leverde maar liefst 

drie leden aan de commissie die 

dat programma heeft geschreven, 

waaronder de voorzitter Pim van 

Ballekom. Met het verhaal dat zijn 

commissie heeft neergezet kan de 

afdeling prima uit de voeten. Dat 

verhaal drijft niet op geschreeuw 

aan de zijlijn over de tegenstelling 

“voor of tegen Europa”. Het pro-

gramma concentreert zich daar-

entegen op oplossingen voor con-

crete problemen. De VVD zet zich 

in voor een Europa dat zich bezig-

houdt met zijn kerntaken en onze 

economie aanjaagt, maar afblijft 

van onze pensioensystemen en 

geen betuttelende regels vaststelt. 

Dat soort maatregelen zijn hard 

nodig om het vertrouwen in Eu-

ropa te herstellen. Natuurlijk heeft 

de afdeling bij het vinden van die 

maatregelen goed met de program-

macommissie meegedacht.

We hebben in Brussel reeds een 

aantal kandidaten op bezoek ge-

had. Op 24 april ging Mark Dijk, 

onze nummer vier op de lijst, in 

debat met de “Europa experts” van 

de afdeling. De consensus was dat 

kiezers meer verdienen dan een 

uitleg over Europa. Zij verdienen 

een Europa dat voor Nederland 

werkt en waaraan zij iets hebben. 

Ook bij Mark is er aandacht voor de 

ondernemer. Concrete suggesties 

kwamen voorbij om onze vervoer-

ders in Europa aan meer handel te 

helpen.

Jong & dynamisch 
Tot slot is de VVD afdeling in Brus-

sel één van de jongste binnen onze 

partij. Passend is dat zij het initi-

atief neemt om een Europa debat 

voor en door jongeren neer te zet-

ten. Thema’s zoals jeugdwerkloos-

heid en de Digitale Agenda van 

Neelie Kroes leven bij de jeugdige 

kiezer. Jonge kandidaten van de 

politieke partijen kruisen de verba-

le degens op 6 mei in het Brusselse 

Café Depot. Iedereen is welkom 

om te zien hoe onze nummer drie 

Maarten Smit jongeren overtuigt 

dat de VVD de beste keus is en daar-

bij het levende bewijs levert dat de 

VVD jong en dynamisch is.

Elke verkiezing wijst weer uit dat 

de VVD onder de Nederlanders 

die in het buitenland wonen goed 

scoort. Een mooi perspectief voor 

onze afdeling!

In Brussel zien de leden de verkie-

zingen met vertrouwen tegemoet. 

Om dat te bewijzen, bieden zij op 

de uitslagenavond een vat bier aan 

voor elke zetel die de VVD haalt. 

Liber heeft nagevraagd hoeveel va-

ten er koud staan. De afdeling be-

gint met vijf.
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KIEV - In het laatste weekend van maart 

waren wij met een kleine VVD-delegatie 

in Kiev: Frank van Kappen (Eerste Kamer), 

Maarten Smit (Kandidaat nr. 3 Europees 

Parlement), Wouter Schroer (VVD inter-

nationaal) en Lennart Salemink (beleids-

medewerker Tweede Kamer). We waren 

er om de politieke situatie beter te begrij-

pen en om Nederlandse ondernemers op 

te zoeken die in Oekraïne geïnvesteerd 

hebben. Oekraïne kan in potentie een 

grote handelspartner van Nederland en 

de EU worden. Daarvoor is het wel nodig 

dat het land hervormt en dat Rusland 

Oekraïne toestaat om over haar eigen toe-

komst te beslissen.

Crisis
250 Nederlandse bedrijven zijn momen-

teel actief in Oekraïne. De handelsrelatie 

tussen onze landen bedraagt ongeveer  

 2 miljard per jaar (die tussen de EU en 

Oekraïne bedraagt zelfs  38 miljard per 

jaar). Ondernemers in Oekraïne worden 

direct getroffen door de crisis. “De busi-

ness gaat gewoon door, maar leningen 

worden nauwelijks nog verstrekt”, ver-

telde een ondernemer ons. 

Terwijl wij ons gesprek voerden met on-

dernemers in het land, stonden de Rus-

sische troepen langs de grens in staat 

van paraatheid. Rusland heeft de Krim 

al ingenomen. In Oekraïne is er een 

grote angst dat dit binnenkort ook zal 

gelden voor andere delen van Oekraïne. 

We spraken niet alleen met liberale par-

tijen en ondernemers, maar ook met 

vertegenwoordigers van het ministerie 

van buitenlandse zaken van Oekraïne, 

de Nederlandse ambassade in Kiev en in-

ternationale organisaties zoals de NAVO. 

Vooral de plekken waar veel Russen wo-

nen zouden doelwit kunnen zijn, zoals 

de stad Charkov. De weken na ons bezoek 

zijn de spanningen helaas verder opgelo-

pen. 

Vooralsnog doet de Oekraïense regering 

wat zij moet doen. Er wordt niet gerea-

geerd op de Russische provocaties. Onder 

leiding van premier Jatsenjoek worden 

bovendien economische hervormingen 

doorgevoerd en wordt toenadering ge-

zocht tot de EU. De regering Jatsenjoek 

is zich ervan bewust dat vrijhandel met 

de EU op de lange termijn meer biedt 

dan het ‘gasgeld’ van Rusland. Jatsenjoek 

weet ook dat er pijnlijke hervormingen 

nodig zijn om vrijer en welvarender te 

worden. Het zijn wel hervormingen die 

voor nog meer investeringen uit de EU en 

Nederland kunnen zorgen.

Bureaucratie 
Eén ondernemer die we spraken vertelde 

dat hij veertig mensen in dienst heeft. 

Van hen zijn er drie jurist en vijf boek-

houder. De bureaucratie van Oekraïne 

is zo ingewikkeld dat een kwart van het 

personeel zich ermee bezig moet houden.  

De hervormingen die de EU afdwingt 

met de verdragen die nu zijn afgesloten 

kunnen daar verbetering in brengen.  

Dat is in het belang van Oekraïne, maar 

zeker ook in het belang van Nederland.

VVD Brussel: Op naar 22 mei
Oekraïne: Meer dan politieke spanning

Herinneringen

In deze rubriek duiken wij in de hoeken en gaten van het Algemeen Secretariaat en in 

onze archieven. Daar komt namelijk zoveel interessants uit: voorwerpen en geschriften 

die een prachtig inkijkje geven in de geschiedenis van onze partij.

Fo
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Ongeveer 70 jaar hing in de rooksalon van de Tweede Kamer, gelegen naast de oude Vergaderzaal,  

een schilderij van het kabinet-Cort van der Linden (1913-1917), geschilderd door Piet van der Hem. 

Cort van der Linden was de laatste liberale minister-president van Nederland voordat Mark Rutte zijn 

termijn in 2011 begon.

Bij de renovatie van Binnenhof 1A, in de periode 1993 – 1996, is dit schilderij helaas spoorloos verdwe-

nen. Vanuit historisch besef is dit een groot gemis voor de parlementaire geschiedenis. Om deze reden 

heeft de VVD-fractie een reproductie van dit unieke schilderij laten maken.

Het schilderij is aan de hand van foto’s nauwkeurig nagemaakt. Op donderdag 24 april is het schilderij 

tijdens een feestelijke bijeenkomst onthuld door Mark Rutte. 

De onthulling met Mark Rutte en Lysbeth Lely (achterkleindochter van Dr. C. Lely, minister van Waterstaat in het kabinet Cort van der Linden).

Maarten Smit (l.) tijdens een ALDE bijeenkomst.
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Benk Korthals,
Partijvoorzitter

AFSCHEID

Dit is mijn laatste column als voor-

zitter van onze partij. Zoals ik u 

eind vorig jaar heb laten weten, 

stel ik mij niet herkiesbaar als par-

tijvoorzitter. Tijdens het voorjaars-

congres op 14 juni komt daarom 

voor mij het moment om af te tre-

den. Ik heb het als een voorrecht 

ervaren om onze mooie partij de 

afgelopen drie jaar als voorzitter te 

mogen dienen. 

Hoewel er in de politiek eigenlijk 

niet zoiets als een ‘gewoon’ jaar 

bestaat, waren de afgelopen drie 

jaren voor onze partij wel bijzon-

der ongewoon. Voor het eerst in 

zijn geschiedenis was de VVD de 

grootste partij, terwijl ons land 

met de heftigste economische 

crisis in bijna een eeuw te maken 

had. We hebben als partij in korte 

tijd erg veel op ons bord gekregen. 

Het was een periode waarin we 

veel en snel hebben moeten leren. 

Meestal ontdekten we dat we goed 

tegen de klus waren opgewassen, 

maar we hebben bij tijd en wijle 

ook duur leergeld moeten betalen. 

We hebben ervaring opgedaan, wat 

rimpels gekregen en zelfs een paar 

krassen opgelopen. Dat is goed. 

Als politieke partij zijn we ervan 

gegroeid. Van de Nederlandse poli-

tieke partijen zijn wij nu die man 

met dat karakteristieke, doorleefde 

gezicht, maar ook met nog steeds 

de fonkel in de ogen. Omdat we er 

nog steeds zoveel plezier in hebben, 

maar vooral ook omdat we nog 

steeds met zoveel overtuiging voor 

onze idealen staan. 

Die fonkel in de ogen zie ik ook 

daadwèrkelijk bij al die VVD’ers die 

ik de afgelopen jaren overal in het 

land aan het werk heb gezien. Bij 

Rutte en de andere bewindsperso-

nen, bij Zijlstra en de goede man-

nen en vrouwen in zijn fractie, bij 

onze Eerste Kamerleden, bij onze 

provincie- en gemeentebestuur-

ders, bij onze medewerkers en bij 

die duizenden vrijwilligers in het 

hele land die zoveel onbetaalbaar 

werk afleveren. Het was een voor-

recht om voorzitter van onze partij 

te mogen zijn, in de eerste en in 

de laatste plaats vanwege al deze 

mensen. 

Onze partij is sterker dan ooit en 

gaat nog een heel aantal mooie ja-

ren tegemoet. Daar ben ik van over-

tuigd. En dat is goed nieuws voor 

Nederland.

voorzitter@vvd.nl

VOLGENDE STAP - Bent u al gerui-
me tijd politiek of bestuurlijk actief 
voor de VVD? En wilt u onderzoeken of 
u toe bent aan de volgende stap in uw 
liberale loopbaan? Meld u aan voor de 
workshop Liberale Loopbanen op vrij-
dag 21 en zaterdag 22 november 2014!

Workshop 
Liberale Loopbanen
In deze workshop wordt, tijdens een 
intensief programma, inzicht geboden 
in de eigen drijfveren en ambities, en 
wordt dieper ingegaan op kansen en 
mogelijkheden met op het eind een 
actieplan voor de eigen politieke of 
bestuurlijke carrière. Tijdens de work-
shop kunt u in een één op één gesprek 
met alle inleiders uw ambities en twij-
fels bespreken. Aan deze workshop, 
die door Talentmanagement wordt 
georganiseerd, verlenen Hans van den 
Broek, Bruno Bruins, Frans Gosses, 
Mark Harbers en Mark Rutte hun me-
dewerking.

Aanmelden
De workshop Liberale Loopbanen is 
bestemd voor VVD’ers die al geruime 
tijd politiek of bestuurlijk actief zijn 
en toe zijn aan de volgende stap. Het 
aantal plaatsen is beperkt en de groep 
wordt zo optimaal mogelijk samenge-
steld. Kandidaten worden geselecteerd 
op basis van hun (VVD-) CV en politiek 
bestuurlijke ervaring. De bijdrage is  
160 per persoon; dit is inclusief maal-
tijden en overnachting (consumpties 
zijn voor eigen rekening). 

Vragen
Mocht u algemene vragen hebben 
over uw aanmelding, dan kunt u 
tijdens kantooruren contact opne-
men met het Algemeen Secretariaat  
(070 - 361 30 61). 

Mocht u vragen hebben over de 
workshop Liberale Loopbanen, dan 
kunt u tijdens kantooruren con-
tact opnemen met Graciela Duran  
(070 - 361 30 34).

Workshop Liberale Loopbanen

Verkiezing partijvoorzitter
Binnenkort wordt weer een nieuwe par-

tijvoorzitter gekozen. Hieronder vindt u 

informatie over de procedure die de VVD 

daarbij zal volgen.

Voordracht kandidaten
Vanaf 5 april kunnen door ledenvergade-

ringen van Kamercentrales en Afdelin-

gen kandidaten worden voorgedragen. 

Zij kunnen tot uiterlijk 26 mei 12.00 uur 

een kandidaat voordragen bij het Alge-

meen Secretariaat, voorzien van een CV 

en een bereidverklaring van de kandi-

daat om de kandidatuur te aanvaarden 

(via l.wigboldus@vvd.nl). 

De kandidatuur van Henry Keizer is 

door het Hoofdbestuur op 5 april be-

kendgemaakt. Bert Homan en Peter Smit 

zijn kandidaat gesteld door de afdeling 

Utrechtse Heuvelrug. 

Op 27 mei publiceert het Hoofdbestuur 

welke kandidaten zijn voorgedragen voor 

het voorzitterschap van de VVD. 

Procedure
Het Hoofdbestuur van de VVD legt op 14 

juni aan de Algemene Ledenvergadering 

de vraag voor of de leden een nieuwe 

voorzitter via een ledenraadpleging wil-

len kiezen of dat ze dit via de Algemene 

Ledenvergadering willen doen.

Het is voor het Hoofdbestuur van het 

grootste belang dat de voorzitter geko-

zen wordt op een manier die voor de le-

den acceptabel is. Het Hoofdbestuur had 

om meerdere redenen gekozen voor een 

verkiezing van de voorzitter via de Alge-

mene Ledenvergadering waar alle leden 

van de VVD voor uitgenodigd zijn. Toch 

vangen we signalen op van leden die veel 

waarde hechten aan een ledenraadple-

ging. Het Hoofdbestuur wil hier recht 

aan doen en de keuze daarom voorleggen 

aan de Algemene Ledenvergadering. Dat 

is het hoogste orgaan van de VVD.

• Verkiezing 

   Algemene Ledenvergadering

Indien de Algemene Ledenvergadering 

besluit de voorzitter tijdens de Alge-

mene Ledenvergadering te kiezen, dan 

geldt het ‘one man, one vote’ principe: 

Ieder lid kan op het congres zijn stem 

uitbrengen op één van de kandidaten en 

alle stemmen tellen even zwaar. Na het 

besluit wordt in dat geval meteen overge-

gaan op de stemming.

• Verkiezing Ledenraadpleging

Als de Algemene Ledenvergadering be-

sluit om de voorzitter via een Ledenraad-

pleging te kiezen dan loopt de ledenraad-

pleging van 25 juni tot en met 4 juli `s 

nachts (10 dagen). De nieuwe partijvoor-

zitter wordt in dat geval op 7 juli bekend 

gemaakt via een extra Thorbeckeweb en 

op de website.

Richtlijnen campagnevoeren
De campagnes van kandidaat voorzitters 

dienen te verlopen volgens speciale richt-

lijnen, die zijn opgenomen in de “Ge-

dragscode verkiezingen partijvoorzitter”. 

De campagne loopt van 27 mei tot en met 

14 juni. Uitgangspunt is dat alle kandida-

ten tijdens deze periode dezelfde kan-

sen/toegang tot de VVD-communicatie-

middelen krijgen. Op de website van de 

VVD zal een (beknopt) overzicht komen 

van alle kandidaten, waarin een link zal 

worden gemaakt naar (indien aanwezig) 

de website van betreffende kandidaat.  

De teksten moeten de kandidaten zelf 

aanleveren; maximaal 400 woorden, 

eventueel met foto, en link naar eigen 

site. Aanleveren kan middels een e-mail 

aan Bas Erlings: b.erlings@vvd.nl voor 25 

mei.

Campagnebijeenkomsten 
kandidaat voorzitters
Het hoofdbestuur draagt zorg voor maxi-

maal vier campagnebijeenkomsten, re-

gionaal gespreid, waar alle leden kennis 

kunnen maken met de kandidaten voor 

het voorzitterschap van de VVD. 

Vragen
Voor vragen omtrent de procedure, cam-

pagne etc. kunt u contact opnemen met 

Lucie Wigboldus, directeur van het par-

tijbureau van de VVD. Dit kan doormid-

del van het sturen van een e-mail naar: 

l.wigboldus@vvd.nl. 

Liberale vrouwen actief en verbonden

EVENEMENTEN - Voor het Liberaal 

Vrouwennetwerk waren de gemeen-

teraadsverkiezingen, maar ook de 

aankomende verkiezingen voor de 

Provinciale Staten en de Waterschap-

pen, aanleiding om verschillende ac-

tiviteiten te organiseren.

Vrouwelijke lijsttrekkers
Medio februari was er  een bijeen-

komst voor de vrouwelijke lijsttrek-

kers van de VVD voor de gemeente-

raden. Het waren er maar liefst 84! 

De dag bood een goede gelegenheid 

elkaar te ontmoeten en tips uit te 

wisselen voor de komende campagne. 

Eric Trinthammer (mediatrainer voor 

de VVD) deed dat door de aanwezi-

gen media-adviezen te geven,  Remco 

Dijkstra (lid Tweede Kamer) gaf aan 

wat de landelijke politiek kon beteke-

nen voor de lokale campagnes en Ca-

roline Nagtegaal-van Doorn (nr. 5 op 

de lijst voor het Europees Parlement) 

ging in op het belang van Europa.

Speeddate workshop 
Rotterdam
De KC Rotterdam slaagde erin op zeer 

korte termijn een speeddate work-

shop te organiseren om vrouwen aan 

te moedigen zich kandidaat te stel-

len voor de Provinciale Staten en de  

Waterschappen.

Dit was een zeer geslaagde bijeen-

komst waardoor een aantal vrouwen 

zich daadwerkelijk hebben gekandi-

deerd voor de lijsten van deze verkie-

zingen.

Internationale Vrouwendag
In het kader van de Internationale 

Vrouwendag werden op verschillende 

plekken in Nederland informele di-

ners georganiseerd. Met het oog op de 

gemeenteraadsverkiezingen werd ook 

tijdens deze diners volop gesproken 

over campagne strategie, hoe kiezers 

te verleiden op de VVD te stemmen 

maar ook hoe de eigen achterban te 

activeren voor de campagne.

Op de foto’s een deel van de vrouwelijke lijsttrekkers van de VVD en een impressie 
van het vrouwendiner van de KC Amsterdam.

Spreiding Plaats  Datum

West  Rotterdam  Donderdag 29 mei

Noord  Zwolle  Donderdag 5 juni

Zuid  Breda  Dinsdag 10 juni

Oost  Utrecht  Dinsdag 3 juni

Campagnebijeenkomsten (onder voorbehoud) 

ARBEIDSMIGRATIE - Is arbeidsmigra-

tie een zegen of een zorg? Hoe kijken 

liberalen tegen dit actuele thema aan? 

Deze prikkelende vragen vormden de 

basis voor de partijraad die op 29 maart 

werd gehouden bij Nyenrode University 

te Breukelen. Centraal stond daarbij het 

in november 2013 gepubliceerde rapport 

van de TeldersStichting ‘Arbeidsmigratie: 

zegen of zorg? Een liberale kijk op intra-

EU migratie en sociale zekerheid’. Met 

de sprekers Jeannette Baljeu (wethouder 

in Rotterdam en voorzitter van de werk-

groep van het rapport) en Afshin Ellian 

(hoogleraar Sociale cohesie, burgerschap 

en multiculturaliteit aan de Universiteit 

Leiden) als visitekaartje was een interes-

sante dag voor de aanwezige leden gega-

randeerd. 

Oorzaak migratie
Jeannette Baljeu gaf de aftrap met een 

presentatie waarin ze de kern van het 

rapport toelichtte. De werkgroep is op 

zoek gegaan naar een antwoord op de 

vraag welke maatregelen er, vanuit libe-

raal perspectief, kunnen worden geno-

men om de positieve gevolgen van intra-

EU migratie voor Nederland te versterken 

en de negatieve effecten tegen te gaan. 

Om daar iets nuttigs over te kunnen zeg-

gen is uitgebreid onderzoek gedaan naar 

de cijfers en determinanten van migra-

tie. Een combinatie van welvaart, lage 

werkloosheid en hoge lonen, aangevuld 

met andere factoren, blijkt de reden ach-

ter de komst van veel arbeidsmigranten 

te zijn. Voor de veelgehoorde stelling dat 

migranten afkomen op uitkeringen is 

geen wetenschappelijk bewijs gevonden. 

Wel is het goed mogelijk dat zij de aan- of 

afwezigheid van ‘welvaartstaatsvoorzie-

ningen’ laten meewegen bij het besluit 

om zich al dan niet in Nederland te ves-

tigen. 

Dilemma

Voor liberalen speelt binnen het thema 

een pittig dilemma, waarop ook in het 

rapport werd ingegaan. Een eerste school 

liberalen, die de staat als nationaal kader 

neemt, stelt dat gemeenschappen hun 

nationale identiteit mogen beschermen 

door migratie te beperken. De tweede 

school, de zogenaamd kosmopolitisch 

liberalen, stelt dat ieder individu zich on-

geacht bestaande landsgrenzen overal ter 

wereld zou moeten kunnen vestigen. Een 

positie bepalen binnen dit spanningsveld 

is de uitdaging.

Ook Afshin Ellian nam dat dilemma als 

kader voor zijn voordracht. De vraag die 

hij naar voren schoof is wat men van 

nieuwkomers mag verwachten. Wat hem 

betreft hoeft van assimilatie zeker geen 

sprake te zijn, maar wel mag worden ver-

wacht dat migranten – zeker wanneer zij 

zich vestigen – de basisbeginselen van 

de Nederlandse cultuur respecteren en 

omarmen. Onze inmiddels 200 jaar oude 

grondwet speelt daarbij een cruciale rol, 

omdat daarin is vastgelegd wat zulke ba-

sisbeginselen zijn: vrijheid van menings-

uiting, vrijheid van godsdienst, het recht 

van vereniging, maar ook de scheiding 

van kerk en staat. Zonder dergelijke mi-

nimumafspraken kan een samenleving 

niet functioneren, aldus Ellian.

Na de presentaties werd met de aanwe-

zige leden aan de hand van stellingen 

een levendige discussie gevoerd. Dient 

Nederland zich meer te richten op het 

aantrekken van hoogopgeleide migran-

ten en zo ja, hoe dan? Welke rol dient het 

onderwijs te spelen bij integratie? Mogen 

eisen worden gesteld aan de Nederlandse 

taalvaardigheid indien migranten een 

uitkering aanvragen? Zoals een goede 

liberale discussie betaamt, liepen de me-

ningen uiteen en werden controverses 

niet geschuwd. 

Zegen of zorg?
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TOEKOMST - Op vrijdag 13 en zaterdag 

14 juni vindt in het Spant! in Bussum het 

VVD-congres plaats. Het congres staat dit 

keer in het teken van de toekomst: hoe 

zien Nederland en de VVD eruit in de 

nabije toekomst en hoe kan de VVD van 

toegevoegde waarde zijn voor uw eigen 

toekomst?

Ook spreken we over de wijzigingsvoor-

stellen op het Huishoudelijk Reglement 

en de Statuten en worden de nieuwe 

Hoofdbestuursleden gekozen tijdens de 

137e Algemene Ledenvergadering.

Uiteraard zullen er ook speeches zijn van 

onder meer Mark Rutte en Halbe Zijlstra.

U kunt zich voor dit congres aanmelden 

tot en met 6 juni 12.00 uur via MijnVVD 

(www.mijnvvd.nl). Mocht u niet zijn aan-

gemeld, dan bent u uiteraard ook van 

harte welkom op het congres. Wij zullen 

u dan ter plaatse aanmelden.

Meer informatie over het congres 
vindt u ook op www.vvd.nl/av

Vrijdag 13 juni

16.30 uur  Registratiebalies open

18.00 uur - 19.30 uur Plenair Programma met o.a. Mark Rutte 

19.30 uur  Diner

20.30 uur  Voetbal Nederland-Spanje en feestavond

Zaterdag 14 juni

09.00 uur  Registratiebalies open

10.30 uur  Workshops

    1. De toekomst van de Statuten en het Reglement van de partij,

        die bepaal jij!

    2. VVD, een sterk merk: nu en in de toekomst!

    3. Succes in de toekomst? Word actief binnen de VVD!

    4. Het politiek café van de toekomst

    5. De liberale lakmoestest - referentiekader voor de toekomst

12.30 uur  Lunch

13.30 uur  Start plenair programma, met o.a. Halbe Zijlstra

14.00 uur  ALV, met o.a. verkiezing nieuwe Hoofdbestuursleden

15.30 uur  Einde programma met aansluitend een borrel

Programma (onder voorbehoud van wijzigingen) 

Machtigingskaart 137e AV

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart als volmacht aan een 

ander stemgerechtigd VVD-lid worden afgegeven.

Naam 

Postcode 

Huisnummer 

Handtekening 

Verleent volmacht aan:

Naam 

Postcode 

Huisnummer 

137e AV: 13 en 14 juni 2014, Het Spant!, Bussum

Heeft u behoefte aan een extra machtigingskaart, 

dan kunt u hiervoor terecht op www.vvd.nl/av

Zie voor het volledige programma www.vvd.nl/av

VVD-congres op 13 en 14 juni in Bussum

Besluitenlijst 137e AV

1. Partijvoorzitter A.H. (Benk) Korthals opent de 136e Algemene Ledenvergadering op zaterdag 23 november 2013 

 om 13.00 uur.

2. Er zijn afmeldingen ontvangen van W.H. (Helmi) Huijbregts-Schiedon, A.W. (Anne-Wil) Duthler, R.J. (Remco) Dijkstra, 

 F. (Frits) Korthals Altes, E.G. (Erica) Terpstra, M.H. (Melanie) Schultz van Haegen-Maas Geesteranus en nog enkele 

 bewindspersonen.

3. De advieslijst van kandidaten voor de Europese verkiezingen 2014 is ongewijzigd vastgesteld in de Advieslijstvergadering  

 van Afgevaardigden.

4. De begroting voor 2014 wordt goedgekeurd.

5. Het Kaderstellend advies voor de Eerste Kamer verkiezingen 2015 wordt vastgesteld. Met nadruk wordt opgemerkt dat 

 de sluitingstermijn voor het kandideren van kandidaten met een maand wordt vervroegd naar 30 mei. 

 Daarnaast wordt opgemerkt dat indien er een wijziging in de kandidaatstellingsprocedure wordt aangenomen in de  

 voorjaarsvergadering, deze al van toepassing kan worden gemaakt voor de procedure Eerste Kamer. 

6. Er vindt een verantwoording plaats van de Tweede Kamerfractie, 

 Eerste Kamerfractie en de fractie in het Europees Parlement.

7. Het Jaarplan voor 2014 wordt goedgekeurd.

8. Tot leden van de stem- en notulencommissie worden per acclamatie benoemd:

 • L. (Leon) Mol uit ’s-Heerenhoek;

 • V.M. ( Vannessa) Storm Van ’s Gravesande-Penn;

 • A.P. (Aart) Bos uit Middelburg.

9. Na de deelsessies waarin de amendementen op het Europees verkiezings programma zijn besproken, 

 zijn er nog vieramendementen over die plenair behandeld worden.

 a.  Amendement 93, ingediend door Kamercentrale Zuid Holland Noord  en afdeling Almere, 

  wordt gewijzigd vastgesteld. 

 b. Amendement 97, ingediend door Kamercentrale  Zuid Holland Noord en afdeling Almere, 

  wordt in stemming \ gebracht. Het amendement wordt met 421 tegenover 129 stemmen verworpen.

 c. Amendement 98, ingediend door Kamercentrale Zuid Holland Noord  en afdeling Almere, 

  wordt gewijzigd vastgesteld.

 d. Amendement 141, ingediend door Kamercentrale Zuid Holland Noord, wordt ter vergadering ingetrokken.

10. Het Europees verkiezingsprogramma is vastgesteld.

11. Benk Korthals sluit de vergadering om 14.15 uur.



"De belangrijkste uitdaging is de WD klaar maken voor toekomst"

Henry Keizer n ieuw e p a rtij v o o rz itte r
SAM EN  - Op het Vooijaarscongres is 
Henry Keizer (53) gekozen tot nieuwe 
voorzitter van de WD. Keizer, die al ruim 
dertig jaar politiek actief is voor de par
tij zegt “verheugd en trots' te zijn dat 
de WD-leden hem hun vertrouwen heb
ben geschonken, “zodat wij samen kun
nen werken aan een mooie liberale toe
komst.'

Want die toekomst, dat is waar Keizer 
zich graag mee gaat bezig houden. Aan 
ervaring zal het hem in ieder geval niet 
ontbreken. Keizer doet als ondernemer 
en bestuursvoorzitter van (internatio
nale) organisaties veel met herpositione
ring en het succesvol doorvoeren van ver
anderingen. Daarnaast is Keizer lid van 
de Raad van Advies van onder meer de 
Stichting Hulphond Nederland, het Zeld
zame Ziekten Fonds, Students in Free 
Enterprise Universiteit Leiden en de Fa
culteit Diergeneeskunde van de Univer
siteit Utrecht. En hij is als mentor actief 
voor 'TopFem, Netwerk voor Ambitieuze 
Studentes’ . Keizer: 'Het nemen van be
sluiten als bestuurder is één ding, maar 
het meekrijgen van alle betrokkenen is 
altijd een uitdaging. Hoe meer traditie 
en historie, hoe lastiger het proces. Als 
voorzitter van de Raad van Bestuur van 
een organisatie met een 140-jarige histo
rie en achthonderd medewerkers in tien 
verschillende landen, ben ik mij van de 
complexiteit van dit soort processen be
wust.”

Bagage genoeg dus om de W D  toekomst- 
bestendig te maken. Want de zuilen zijn 
niet meer en de bereidheid van de kiezer 
om zich lang te binden aan één partij 
is niet meer vanzelfsprekend. "De W D  
heeft ongeveer 34.000 leden, maar had 
bij de laatste Tweede Kamerverkiezingen 
zo’n twee en een half miljoen kiezers! 
De W D is er voor haar leden én haar kie
zers. In het binden van die kiezers ligt de 
grootste uitdaging; de denkkracht en het

QUOTE

enthousiasme van onze leden is de sleu
tel om die kiezers te binden aan de W D,” 
aldus Keizer.

c o a c h
Daarbij komt het succes van de W D 
vooral van de leden zelf en niet van de 
voorzitter, zegt Keizer. "De voorzitter 
moet optreden als coach van het team. 
De coach van een team kan nog zo goed 
zijn, maar het zijn de spelers die de goals 
moeten maken. Het 
is daarbij aan de 
voorzitter om dat 
proces op gang te 
brengen door de 
juiste vragen te stel
len. Hoe binden we 
onze kiezers aan onze liberale uitgangs
punten en ideeën? Hoe geven we gehoor 
aan, en betrekken we ondernemers bij de 
WD? En dan vooral MKB-ers die het ge
voel hebben dat ze niet gehoord worden, 
terwijl ze wél voor de welvaart zorgen? 
Hoe leggen we de kiezers uit wat ons toe
komstbeeld van een liberaal Nederland 
nu is? En hoe maken we duidelijk dat 
we geen strenge boekhouder zijn omdat 
dat zo leuk is, maar omdat het nódig is 
als Nederland een fantastisch land wil 
blijven om in te wonen? Het belangrijk
ste is dat iedere discussie tot iets leidt.

De voorzitter is daar verantwoordelijk 
voor. Discussie is goed, maar alleen als 
het een doel heeft! Het is wat mij betreft 
daarom meepraten en meedóen!'

De noodzaak tot aanpassing en vernieu
wing betekent overigens niet dat alles 
wat we vandaag doen niet deugt. “In
tegendeel, veel doen wij heel erg goed. 
In de afgelopen periode zijn bijvoorbeeld 
grote stappen gezet op het belangrijke

gebied van opleidingen en trainingen. 
Zo kwamen in maart 2013 - precies een 
jaar voor de Gemeenteraadsverkiezingen 
- bijna 1.200 (!) raadskandidaten bij elkaar 
in de Rijtuigenloods in Amersfoort voor 
de grootste Haya-training ooit! Dat is toch 
geweldig!"

V rijw ill ig e r
Een voorzitter kan noodzakelijke aan
passingen en vernieuwingen alleen suc
cesvol doorvoeren als hij rekening houdt 
met historie, traditie, persoonlijke ver
houdingen en bestaande uitgangspunten

binnen een organisatie. “En tegelijkertijd 
moet een voorzitter ook zijn blik op de 
toekomst richten en oog hebben voor wat 
er in de partij gebeurt. Juist de ervaring 
en de kracht in de partij moet een voor
zitter benutten om de partij sterker te 
maken. Dit is ook meteen de aller-moei- 
lijkste taak die er voor bestuurders be
staat.' Onafhankelijkheid is daarbij een 
groot goed. “Ik verdien mijn dagelijks 
brood buiten de partij. Ik wil een voorzit

ter zijn die als vrij
williger tussen de 
vrijwilligers staat," 
zegt Keizer. Daarom 
zal hij vooral zicht
baar zijn binnen 
de partij en bereik

baar zijn voor de leden die de partij ma
ken. “Het is aan de gekozen politici om 
naar buiten op te treden. Natuurlijk zal 
de voorzitter zich ook in de media pre 
senteren, maar ik vind dat een voorzit
ter zich in het algemeen terughoudend 
moet opstellen en alleen nadrukkelijk in 
beeld moet komen wanneer dat nodig en 
gewenst is.'

Reacties op dit artikel kunt u 
sturen naarllBer@wd.nl

"Ik w il een v rijw illig er  
tussen de vrijw illigers  zijn"
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Meestal spreek ik op deze 
plek over onze economie. 
Logisch, want dit kabi

net is bezig met een aantal van de 
grootste economische hervormin
gen van de afgelopen honderd jaar, 
tijdens de grootste economische 
crisis van die periode. Die econo
mie gedijt en bloeit echter alleen 
in vrijheid. Vrijheid voor onderne
mers om ideeën te bedenken, te in
vesteren en te produceren. Vrijheid 
om met elkaar te handelen, binnen 
Europa en met de rest van de we
reld. Vrijheden die niet vanzelfspre
kend zijn, maar moeten worden 
verdedigd, In Europa lijkt veilig
heid echter vanzelfsprekend gewor
den, vooral dankzij de bescherming 
die de Verenigde Staten ons via hun 
grote bijdrage aan de NAVO decen
nia lang hebben geboden.

In West-Europa is de afgelopen de
cennia de focus in plaats van op 
defensie, vooral gelegd op de op
bouw van omvangrijke verzorgings
staten. In Nederland bijvoorbeeld, 
halveerde de uitgaven aan defensie 
de afgelopen 20 jaar tot 7.5 miljard 
euro. Terwijl de uitgaven aan ge
zondheidszorg verdubbelden tot 
bijna 80 miljard euro. Maar wat is 
de waarde van een uitgebreide 'so- 
cial security' als je 'basic security', 
de veiligheid van je  land, wordt 
bedreigd? Als je  vrijheid wordt be
dreigd? Als je baan wordt bedreigd?

Over deze vragen moeten wij in 
Europa serieus nadenken. Want de 
Verenigde Staten zullen niet on
eindig voor onze veiligheid blijven 
betalen. Zij zijn hun focus aan het 
verleggen. Niet langer zijn Europa 
en het Midden-Oosten het middel
punt van het veiligheidsbeleid van 
de Verenigde Staten, steeds meer 
wordt naar opkomende economi
sche grootmachten in Azië geke
ken.

In de tussentijd wordt de wereld er 
niet veiliger op, vaak ook dicht bij 
de buitengrenzen van de Europese 
Unie. Europa was overtuigd dat vre
de en veiligheid vanzelfsprekend 
is en dat militair conflict op dit 
continent tot het verleden behoor
den. De situatie in Oekraïne laat 
ons zien dat niets minder waar is. 
Wat betekent het als staatsgrenzen 
zo makkelijk kunnen verschuiven? 
Wat betekent het als een buurland 
een groter grondgebied nastreeft? 
Wat betekent dat voor de veiligheid 
van ons land? Voor de onafhan
kelijkheid en vrijheid waar wij zo 
hard voor hebben gestreden? Voor 
onze economie, handel en de ba
nen van Nederlanden?

De handel in ons land zou niet 
plaats kunnen vinden zonder vei
ligheid. Er kan geen vrijheid zijn 
zonder veiligheid. Die veiligheid, 
een kerntaak van de overheid, is de 
verantwoordelijkheid van alle Euro
pese landen.

Daarom moeten wij meer in ons 
veiligheidsbeleid investeren, om de 
waarden die voor ons zo belangrijk 
zijn, onze vrijheid en welvarend
heid, ook in de komende jaren te 
kunnen blijven garanderen.

Halbe ZIJIstra
Fractievoorzitter Tweede Kamer

mailto:naarllBer@wd.nl
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Zeker van energie
O NM ISBAAR - Energie. We staan er 
nauwelijks bij stil en toch gebruiken we 
het in bijna iedere dagelijkse handeling 
die we ondernemen. Probeert u maar 
eens te bedenken op welke manieren u

de afgelopen uren energie heeft aange
wend. Van een ritje in de auto tot het 
zetten van een verse kop koffie o f thee 
en van kijken naar de televisie tot het ge
bruik van internet op een laptop, tablet

o f smartphone. Ook bij alle stappen die 
zijn gezet bij het maken van deze Liber is 
energie onmisbaar geweest.

Het nieuwste geschrift van de Telders- 
Stichting, 'Zeker van energie. Een li
beraal perspectief op het Nederlandse 
energiebeleid’, staat geheel in het teken 
van dit thema en het enorme belang er
van voor onze huidige en toekomstige 
samenleving. In Nederland is de voorzie
ning van energie heel betrouwbaar. Stop 
ergens een stekker in het stopcontact en 
het apparaat in kwestie begint te werken. 
Draai het gasfornuis open en het gas zal 
beginnen te stromen. Vanzelfsprekend? 
Voor ons gevoel misschien wel, maar ach
ter de schennen bestaat een complexe 
wereld waarin van alles gebeurt voordat 
wij uiteindelijk gebruik kunnen maken 
van energie. Die deels verborgen wereld 
wordt in het geschrift onder de loep ge
nomen.

Dat levert een veelzijdig beeld op van een 
bijzondere wereld die momenteel volop 
in beweging is. Te denken valt aan de op
komst van lokale energieproductie door 
burgers zelf, verschuivingen in geopoli
tieke verhoudingen door de intrede van 
schaliegas en -olie, de complexe maar 
belangrijke transitie naar een duurzaam 
energiebeleid en alles wat daarbij komt 
kijken, en de Europese zoektocht naar 
minder afhankelijkheid van grote ener
gieproducenten, waaronder Rusland en 
Saoedi-Arabië.

Ook Nederland heeft te maken met al 
deze uitdagingen. In het geschift wordt 
daarom uitgebreid stilgestaan bij de

e l d e r s S t i c h t i n g
omdat  kenni s  ertoe  doet

vraag wat voor gevolgen dat alles heeft 
voor de inrichting van onze huidige en 
toekomstige energievoorziening. Hoe 
kunnen wij met alle veranderingen die 
op ons afkomen zo goed mogelijk zorg 
blijven dragen voor onze energievoorzie- 
ningszekerheid? Zoals u van de Telders- 
Stichting gewend bent, wordt specifiek 
gekeken naar de vraag hoe liberalen te
gen deze thematiek aankijken. Daarbij 
staat de kwestie rondom de reikwijdte 
van de markt en de rol die de staat speelt 
binnen de energiesector(en) centraal.

G a ra n t ie
Tijdens de zoektocht naar het antwoord 
op bovengenoemde vraag wordt uitge
breid stilgestaan bij actuele, concrete 
onderwerpen en ontwikkelingen. Zo heb
ben de auteurs onder andere gekeken 
naar de wijze waarop landelijke en regi
onale energie- en gasnetten worden ge
financierd; de kwaliteit van afgenomen 
energie en hoe die ook in de toekomst 
gegarandeerd kan blijven; de kwestie 
van klimaatverandering en hoe daarmee 
om te gaan in het nationale en Europe
se energiebeleid; actuele vraagstukken 
rondom duurzame energie, kernener
gie en schaliegas; en de manier waarop

Nederland kan komen tot een robuuste, 
gediversifieerde energiemix die bestand 
is tegen uitdagingen van de toekomst

Met als doel de toegankelijkheid van 
energie voor Nederland blijvend zeker te 
stellen, wordt in het geschrift uiteinde
lijk gekomen tot een serie van concrete 
aanbevelingen. Het geheel is op 2 juli jl. 
tijdens een persconferentie in Novotel 
City Centre Den Haag gepresenteerd. 
Voor mensen die zich verder willen ver
diepen in dit boeiende onderwerp is het 
rapport verkrijgbaar in de TeldersShop, 
in zowel gedrukte boekvorm als in een 
digitale editie. Alles is te vinden op de 
website van de TeldersStichting, www. 
teldersstichting.nl

Stephan de vries scnreef als medewer
ker van de prof.mr. B.M. TeldersStlcntlng 
het rapport zeker van energie. Daarnaast 
werkten aan het rapport mee: Jan kam- 
mlnga (voorzitter). Fleur de Beaufort, 
Catrlnus Jepma, Peter Rauwerda, Rode- 
rlck Timmer en Jannes verwer.

[O  www.teldersstlchtlng.nl

Jonge liberalen ontmoeten minister president Estland

M ISSIE ■ Begin juni waren Fabiènne 
Hendricks (actief als voorzitter van de 
Partijcommissie Onderwijs en als raads
lid in Bloemendaal) en Dennis Wiersma 
(28) (actief voor de commissie Perma
nente Inhoudelijke Verdieping, waar 
hij het thema Sociale Zekerheid leidt) 
te gast bij de grootste politieke partij 
van Estland, de Estse Hervormingspar
tij.

“De partij levert ook de jongste minis
ter president vafï Europa, de 34-jarige 
Taavi Roivas. Maar niet zo heel gek als je 
je  bedenkt dat de democratie in Estland 
pas zo’n 20 jaar jong is. De voorvechters 
van toen, zijn de ministers van nu. Hun 
gemiddelde leeftijd ligt ook zo rond de 
35 a 40 jaar. Het bezoek vond plaats in 
Tallinn, de hoofdstad van Estland en 
werd georganiseerd door The Academy 
o f Liberalism. Hun missie is om meer

kruisbestuiving te laten plaatsvinden 
tussen jonge liberalen in Europa en sa
men te zoeken naar nieuwe (liberale) 
ideeën voor huidige en toekomstige 
vraagstukken.

O n b ev a n g en
Taavi Roivas en diverse ministers na
men uitgebreid de tijd om ons te ont
moeten. Wat direct opviel was het en
thousiasme, de onbevangenheid en de 
grenzeloze wil om Estland elke dag een 
stukje beter te maken. We kregen een 
inkijk in tal van actuele vraagstukken. 
Niet zelden getuigden de oplossingen 
van de nodige creativiteit en lef. Zo ligt 
er nu een voorstel om de stemgerechtig
de leeftijd naar 16 jaar te verlagen om 
zodoende jonge mensen al vroeg te be
trekken bij maatschappelijke en politie
ke uitdagingen. En hebben de ministers 
bij het uitbreken van de crisis zonder

aarzelen hun salaris met 20% verlaagd. 
Ook het salaris van ambtenaren werd 
met datzelfde percentage gekort (het 
alternatief was dat een grote groep 
ambtenaren hun baan zou verliezen). 
In Nederland ondenkbaar. Hetzelfde 
geldt voor de snelheid waarmee men 
besluiten neemt. Het lijkt bij te dragen 
aan hun veerkracht en positieve grond
houding: “samen kunnen we vrijwel elk 
dilemma aan“. Een diepgeworteld stuk
je  “ontplooingsliberalisme” in deze nog 
zo jonge democratie.

Het debat over de geopolitieke verhou
dingen tussen Rusland en Oekraïne 
maakte de meeste indruk. Want dat 
Rusland invloed heeft, staat buiten kijf. 
Hoeveel invloed wordt pas echt duide
lijk op het moment dat je er als land 
aan grenst. In Estland wordt dagelijks 
de druk gevoeld. Of het nou gaat om 
het gevoel dat de verkiezingen door 
Rusland beïnvloedt worden o f het stij
gende aantal Russische militairen aan 
de grens.
Niet verwonderlijk dat de ongerust
heid over de Russische agressie groeit, 
net zoals hun bereidheid tot (militair) 
ingrijpen.

Ingewikkeld
Tijdens onze trip kregen we ook uitleg 
over de totaal verschillende interpreta
ties van Rusland en (West-) Europa op 
het gebied van internationaal recht 
Om dit te begrijpen analyseerden we 
ook invallen van j  aren terug in Irak en 
Kosovo. Internationaal recht blijkt nog 
ingewikkelder dan we zelf al dachten. 
Het bezoek aan Estland zet in elk ge
val te denken. Natuurlijk, de situatie 
in Rusland en Oekraïne grijpt ook ons 
aan. Maar we betrappen ons er ze lf op 
dat het a f en toe wat ver weg voelt. 
Onbegrijpelijk vinden de liberalen in 
Estland. Het leidt tot een stevig debat 
over het al dan niet (blijven) investeren
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in moderne militaire capaciteit, over de 
tweeprocentnorm voor defensie-uitga- 
ven (waar Nederland ver op achter blijft 
en waar Estland keurig aan voldoet), 
over de voor- en nadelen van dienst
plicht, en over solidariteit tussen Euro
pese landen onderling. Als wij spreken 
over ‘Europa, waar nodig’, hoort een 
gezamenlijk en stevig defensie beleid 
er dan niet gewoon bij?

Op bovenstaande vragen is natuur
lijk geen pasklaar antwoord te geven.

En niet alle ideeën zijn direct over te ne
men in Nederland. Toch denken we dat 
we van Estland kunnen leren. Ze zijn 
in staat echte keuzes te maken. 'Weten' 
zien ze daarbij als ‘vasthouden’. ‘Her
kennen’ en ‘keuzes maken’ als ‘losla
ten’. Een instelling waarmee ze nog ver 
kunnen komen. Niet gek dus dat Twee
de Kamerlid Mark Verheijen tijdens 
een workshop op het vooijaarscongres 
Estland noemde als misschien wel het 
meest liberale land van Europa. Het zou 
zomaar eens waar kunnen zijn.'”

http://www.teldersstlchtlng.nl
http://www.wd.nl
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Nieuwe leden Hoofdbestuur vicevoorzitter Jeannette Baljeu
PRO CEDU RE - Op de Algemene Le
denvergadering van 14 juni hebben 
de leden van de W D  drie nieuwe 
bestuursleden gekozen. Jeannette 
Baljeu is onze nieuwe vicevoorzitter 
en Stephanie ter Borg de nieuwe alge
meen secretaris.

Henry Keizer is de nieuwe W D  voor
zitter. Aan zo'n verkiezing gaat een 
heel traject vooraf.

In december 2013 maakte Benk Kort
hals bekend geen tweede termijn te 
willen als voorzitter van de WD. Het 
Hoofdbestuur van de W D  is om de ta
fel gegaan om te kijken op welke ma
nier er het beste een nieuwe voorzit
ter gekozen zou kunnen worden.

Het hoofdbestuur heeft op 20 decem
ber 2013 aan de leden voorgesteld de 
nieuwe leden van het hoofdbestuur 
te kiezen conform artikel 25.5 van 
de statuten: “De leden van het hoofd
bestuur worden uit de gewone leden 
gekozen door de algemene vergade
ring.” Leden konden tegen deze pro
cedure bezwaar maken. Dit is niet 
gebeurd.

In het verleden is afwisselend gewerkt 
met het systeem van verkiezing van 
de voorzitter via een ledenraadple
ging o f tijdens de algemene ledenver
gadering. Jan van Zanen en Ivo Op- 
stelten zijn via een ledenraadpleging 
gekozen. In het voorstel bij de verkie
zing van Benk Korthals zou. indien 
zich tegenkandidaten zouden stellen, 
de voorzitter zijn gekozen tijdens de 
algemene ledenvergadering.

Er is deze keer voor een verkiezing tij
dens de Algemene Ledenvergadering 
gekozen omdat een Ledenraadpleging 
predes in de campagne van de Euro
pese verkiezingen zou vallen. Dit leek

het Hoofdbestuur niet in het belang 
van de partij.

Het Hoofdbestuur heeft vervolgens 
een profielschets opgesteld waaraan 
een nieuwe voorzitter in haar ogen 
moest voldoen. Iedereen kon hierop 
sollidteren. Daarna is er een selec
tiecommissie ingesteld die met een 
groot aantal kandidaten heeft gespro
ken. Uiteindelijk heeft de commissie 
Henry Keizer naar voren geschoven.

Hierna zijn door afdelingen in het 
land Bert Homan en Peter Smit kan
didaat gesteld.

In dezelfde periode bereikte het 
Hoofdbestuur signalen dat leden niet 
tevreden waren over de procedure en 
de voorkeur gaven aan een ledenraad
pleging. Het bestuur is niet bevoegd 
om een ledenraadpleging uit te schrij
ven. Alleen de Algemene Ledenraad
pleging kan dit doen. Er is toen door 
het hoofdbestuur besloten om de keu
ze voor de procedure voor te leggen 
aan de Algemene Ledenvergadering.

Voor de drie kandidaten is door het 
Algemeen Secretariaat een reeks ken- 
nismakingsavonden in het land geor
ganiseerd waar leden kennis konden 
maken en vragen konden stellen. Ook 
hebben verschillende lokale WD- 
afdelingen zelf soortgelijke avonden 
georganiseerd.

Vervolgens hebben de leden tijdens 
de Algemene Ledenvergadering op 14 
juni besloten om zelf de voorzitter te 
willen kiezen. Peter Smit heeft zich 
daarna als kandidaat teruggetrokken 
omdat hij alleen via een ledenraad
pleging gekozen wilde worden. De le
den hebben vervolgens Henry Keizer 
tot nieuwe voorzitter gekozen.

We zijn de leukste, enige échte libera
le politieke partij van Nederland. Een 
partij om lid van te zijn en om politiek 
te bedrijven. Dat mogen we meer uit
dragen. Om een volgende verkiezing 
weer op volle steun van de kiezers 
te kunnen rekenen. De W D is zeker 
ook een gezelligheidsvereniging, een 
debatpartij, een opleidingsinstituut 
en een netwerk. Waar het leuk is om 
met elkaar activiteiten te doen, van 
gedachten te wisselen en te zorgen 
voor ontwikkeling van nieuwe talen
ten. Gebouwd op vrijwilligers. Zonder 
die vrijwilligers is de W D  niet wie wij 
zijn. De voortdurende opgave is inzet 
voor maximaal liberaal geluid. Hoe 
kunnen we weer groeien in aantal le
den, o f moeten we voor hele andere 
vormen van deelname overgaan? Hoe 
spreken we kiezers aan? Met welke 
mensen doen we dat? Hoe blijven we 
doorbouwen aan een sterke toekomst

Dit is een opgave waar alle kamer
centrales en afdelingen voor staan. 
Hoe kunnen we dat zo slim. effectief 
en leuk mogelijk doen en als hoofd
bestuur de afdelingen er zo goed 
mogelijk bij helpen? Mijn antwoord 
is: Talenten, jong o f oud(ere) zoeken, 
scouten, ontwikkelen. Mensen en
thousiasmeren om zich in te zetten 
voor en namens de W D, onder meer 
in het maatschappelijk middenveld.

Dat is de taak die ik graag wil oppak
ken. De landelijke scoutingcommis- 
sie is hier al een goed voorbeeld van. 
Er moet meer komen. Daarom wil ik 
de portefeuille van dit vicevoorzitter- 
schap inclusief talentscouting graag 
invullen. Ik wil graag mijn tijd inzet
ten om de W D  te versterken. Om sa
men met de andere bestuursleden het 
team te vormen dat de vragen voor de 
partij voor de komende tijd aankan.

Het zijn op zich geen nieuwe vragen, 
maar die moeten wel in de nieuwe tijd 
geplaatst worden. Daar ligt de uitda

ging-

Algemeen secretaris Stephanie Ter Borg

Na een mooie en leerzame periode van 
12jaarals raadslid en wethouder in de 
gemeente Barendrecht heb ik bewust 
de keuze gemaakt op zoek te gaan 
naar een nieuwe uitdaging buiten de 
'actieve' politiek. Daarnaast heb ik de 
afgelopen 4 V4 jaar met veel plezier de 
functie van bestuurslid Opleiding en 
Training vervuld binnen de Kamen 
centrale Dordrecht. Voor mij stond en 
staat voorop dat ik mij wil blijven in
zetten voor de WD.

Graag wil ik mijn opgedane ervaring 
en kwaliteiten inzetten en verder

ontwikkelen als Algemeen Secretaris 
van het Hoofdbestuur. Energie, daad
kracht en enthousiasme zijn eigen
schappen die mij kenmerken. Plezier 
en energie haal ik uit samenwerking 
en het gezamenlijk werken vanuit een 
passie en drive, uitgaande van ieders 
kwaliteiten en opvattingen, voor de 
partij.

Ik heb er zin in en kijk uit naar de 
samenwerking in en met het Hoofd
bestuur en met alle leden van onze 
mooie partij!

H et A lgem een secre ta riaa t van de W D  gaat aan h e t e in d e  van h e t Jaar 

h e t kan to o r aan d e  Laan copes van c a tte n b u rg h  v e rla te n  en verhu izen  

naar de M auritskade. De h u u rp erio d e  in h e t huid ige pand lo o p t te n  

e in de, en  de W D  h e e ft  een  locatie gevond en  d ie zow el qua gebouw , 
ligging en prijs in te ressan ter is.

M eer in fo rm a tie  

h ie ro ve r v o lg t na 

de zom er. Laan Copes 
van CB i i f i i r i n s S

M auritskaöe

Van de Laan naar de Kade
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Jonge docenten maken kennis met de politiek
EX C E LLEN T  - De W D  werkt mee aan 
het programma "Eerst de Klas”. Eerst 
de Klas is een traineeprogramma voor 
jonge academici ontwikkeld door over
heid, onderwijs en bedrijfsleven. Wer
ken in het onderwijs, een intensieve op
leiding tot topdocent en meedraaien in 
een leiderschapsprogramma. Het is de 
manier om excellente academici zowel 
voor het onderwijs te interesseren, als 
een brede maatschappelijke blik te bie
den. De W D  wAkt daarom graag mee 
aan het programma. Zo konden jonge 
docenten op 23 mei kennis maken met 
de politiek.

Onder leiding van Tweede Kamerleden 
Pieter Duisenberg en Karin Straus wer
den bijna 60 docenten ontvangen. Er 
was een programma samengesteld om 
ze het politieke debat zelf te laten erva
ren, een kijkje achter de schermen van 
de Tweede Kamer te bieden en te infor
meren over politieke stromingen.

In de ochtend werd door Haya-trainer 
Jeannette Baljeu (fractievoorzitter Rot
terdam) de groep aan het werk gezet 
op de stellingen 'De Ov-studentenkaart 
moet worden afgeschaft", "Differenti
atie in beloning is goed voor het onder
wijs" en "De bovenbouw van havo/vwo 
moet drastisch op de schop”. Er werd 
druk voorbereid in kleinere groepen

waarna per stelling het debat plenair 
werd gevoerd. Daarna gaven Pieter Dui
senberg en Karin Straus uitleg hoe de 
standpunten van de politieke partijen 
in de Tweede Kamer lagen. Zo konden 
de docenten zien dat hun eigen argu
menten ook door partijen worden ge
hanteerd.

Met dit ochtend deel wil de W D  jonge 
docenten bewust maken dat allerlei 
maatschappelijke vraagstukken onder
deel zijn van het politieke debat. En 
natuurlijk hopen we dat zij zelf ook het 
debat onder hun eigen leerlingen zul
len bevorderen.

Tijdens de lunch werd een rondleiding 
door de TK gegeven. De jonge docenten 
werden door de Kamerleden en hun me
dewerkers in groepjes door het Kamer
gebouw rondgeleid. De vele anekdotes 
van gebeurtenissen in de geschiedenis 
en in de huidige politiek van het Bin
nenhof leidde totveel leuke gesprekken 
en reacties.

u itd a g in g
Na de lunch verzorgde Lennart Sale- 
mink (beleidsmedewerker Tweede Ka
merfractie) een workshop over politieke 
stromingen. De belangrijkste politieke 
stromingen kwamen aan bod en de do
centen werden uitgedaagd om ook zelf

hun positie op het politieke spectrum 
te bepalen. De workshops werd leven
dig afgesloten met een quiz.

Het middagdeel werd afgesloten door 
Staatssecretaris Onderwijs Sander Dek
ker die met de jonge docenten in geani
meerd in gesprek ging over hoe het voor 
jonge mensen aantrekkelijker gemaakt 
kan worden om voor het onderwijs te 
kiezen. Voor de jonge docenten was dit 
natuurlijk een uitgelezen kans om hun 
mening over het onderwijs direct met 
de staatssecretaris te kunnen delen.

Ondanks dat de meesten zich van te 
voren geen voorstelling hadden kun
nen maken wat ze van deze dag in de 
Tweede Kamer mochten verwachten, 
waren de reacties aan het einde van de 
dag heel positief.

De organisaties die aan het programma 
“Eerst de Klas” meedoen, verzorgen 
niet alleen een dergelijke eendaagse 
workshop aan de trainees, maar verbin
den zich ook aan het programma via 
een stage opdracht.

Voor de W D  biedt participatie aan het 
programma “Eerst de Klas" in ieder 
geval een unieke kans om aan een ver
nieuwd concept voor de onderwijsop
leiding mee te werken.

Kadertraining

IN TEN SIEF  • Het afgelopen voorjaar 
is voor de 17e keer de Kadertraining 
georganiseerd door de Haya van So- 
merenstichting. De 75 deelnemers 
(zie foto) volgden een intensief maar

training dit jaar doorliep. Daarnaast 
zijn er ervaren politici vanuit de Twee
de Kamer, Eerste Kamer, gemeenten en 
provincie aanwezig als beoordelaar en 
trainer. “Met 75 enthousiaste en goede 
WD'ers zijn we tijdens de Kadertrai
ning getraind op liberalisme, debat
teren, presenteren en onderhandelen. 
Met als klap op de vuurpijl colleges van

sentatie I) en debatvaardigheden (mo
dule Debat I) o f een afgeronde Regio
nale Masterclass zijn nodig om je  in 
te kunnen schrijven voor de Kadertrai
ning. Heb je deze trainingen nog niet 
gevolgd en wil je  je wel aanmelden voor 
de Kadertraining? Zorg dan dat je  de 
komende periode trainingen volgt bin
nen je  eigen afdeling ter voorbereiding.

leerzaam traject. Voor volgend jaar zijn 
de voorbereidingen alweer gestart.

Tijdens vier intensieve zaterdagen 
wordt een groep talenten getraind in 
Breukelen bij de Business Universiteit 
Nyenrode. De trainingen staan in het 
teken van politieke verdieping en poli
tieke vaardigheden. De vraag die daar
bij centraal staat is hoe je  het liberalis
me kunt vertalen in politiek handelen. 
Naast de trainingen liberalisme zijn er 
daarom trainingen in presenteren, de
batteren en onderhandelen.

Kan s
Deelname aan de Kadertraining is niet 
alleen een kans om je  politieke vaardig
heden op een hoger plan te tillen, je  
leert ook de partij beter kennen. Er zijn 
deelnemers uit het hele land met ver
schillende functies. “Bij de Kadertrai
ning ontmoet je  W D ’ers uit het hele 
land die je  alle hoeken van de (Tweede) 
Kamer kunt laten zien (en zij jou). De 
beste manier om politiek te oefenen," 
aldus Boudewijn Beukers die de Kader-

onder andere Mark Rutte en Halbe Zijl- 
stra", vervolgt Boudewijn die in het da
gelijks leven in de Tweede Kamer werkt.

W a n n e e r
Deelname aan de Kadertraining kost 
tijd. Niet alleen de vier zaterdagen kos
ten tijd, ook de voorbereiding. Tijdens 
de trainingsdagen word je deelname 
beoordeeld door ervaren politici uit on
der andere de Tweede Kamer. Je wordt 
getraind door ervaren trainers en po
litici van de Haya. De training beslaat 
vier volle zaterdagen in 2015. De voorlo
pige data zijn:
17 januari 
7 februari 
28 maart 
11 april

V o o rw a a rd e n
Om het maximale uit de Kadertraining 
te halen is het belangrijk dat je al een 
aantal trainingen bij de Haya hebt ge
volgd. Een training liberalisme (module 
Liberalisme in de Praktijk o f Liberale 
Kernwaarden) presenteren (module Pre-

Er zal geen landelijke opfristraining 
meer zijn voor deelnemers die de trai
ningen nog niet gevolgd hebben.

Het is een pré als je al actief bent voor 
de W D. Bijvoorbeeld als raadslid, in 
een afdelingsbestuur o f met het orga
niseren van politieke cafés. Tevens zal 
er naar een schriftelijke motivatie en 
ambitie worden gevraagd. Deelname 
aan de Kadertraining is niet leeftijdsge- 
bonden.

A a n m e ld e n
Na de zomer start de inschrijving voor 
de Kadertraining. Hou hiervoor de web
site www.wd.nl/kadertraining, Liber en 
Thorbeckeweb in de gaten. De inschrij
ving is via Mijn W D.

Mocht je  vragen hebben over de Kader
training, de aanmeldingsprocedure o f 
hoe je je  het beste kunt voorbereiden, 
neem dan contact op met de Karin de 
Kok:

E l  k.de.kok@wd.nl

D AN K

Dit is de eerste keer dat ik als lan
delijk voorzitter een column voor 
onze Liber mag schrijven.
Ik grijp die gelegenheid aan om 
vooral 'dank' te zeggen.

Allereerst natuurlijk voor het ver
trouwen dat u aan mij hebt gegeven. 
Ik realiseer mij heel goed welke ver
antwoording dat vertrouwen met 
zich meebrengt. Ilc zal zo veel als 
mogelijk Kamercentrales en Afde
lingen proberen te bezoeken, zodat 
ik u persoonlijk kan bedanken en 
ontmoeten.

In de periode voor het Congres heb
ben de kandidaten voor het voor
zitterschap een campagne tour ge
maakt door Nederland. Twee weken 
lang waren Peter Smit, Bert Homan 
en ik bijna iedere avond samen op 
pad. Dank aan de kamercentrales, 
afdelingen en het Algemeen Secre
tariaat, die deze avonden hebben 
georganiseerd en aan de leden die 
de avonden hebben bezocht.

Veel dank ook aan Peter en Bert 
voor de plezierige manier waarop 
we invulling hebben gegeven aan 
de debatten: scherp, inhoudelijk, 
maar altijd met respect naar elkaar. 
Onze democratie kan alleen functi
oneren wanneer er kandidaten zijn, 
die de bereidheid hebben om aan 
een verkiezing mee te doen zonder 
dat de garantie bestaat dat je ook 
daadwerkelijk gekozen zal worden. 
Peter en Bert hebben die bereidheid 
meer dan getoond en dat verdient 
ons aller respect.

De campagneteams van de verschil
lende kandidaten hebben enorm 
veel werk verzet. Ook zij verdienen 
een woord van dank. In mijn geval 
waren dat Ursula Doorduyn, Ferdi 
de Lange, Benjamin van Es, Frits

Huffnagel en Theo de Natris. In de 
periode van de debatten door het 
hele land werd verreweg het zwaar
ste werk verzet door mijn chauffeur 
Richard Hess.

Bij het schrijven van deze column 
zit ik midden in het proces van 
inwerken, het afstemmen van 
agenda's, kennismakingsbezoeken 
en de overdracht van dossiers. Veel 
tijd voor inwerken is er niet, want 
er is nu eenmaal bepaald dat de 
nieuwe landelijk voorzitter direct 
in functie treedt na het sluiten van 
het Congres. Ik krijg daarbij een 
fantastische ondersteuning van de 
medewerkers van ons Algemeen Se
cretariaat.

Tot slot wil ik natuurlijk Benk Kort
hals bedanken voor zijn inzet als 
onze partijvoorzitter in de afgelo
pen jaren. Benk is er in geslaagd 
om in zijn periode het belang van 
training en opleiding nog hoger op 
de W D  agenda te krijgen. Hij heeft 
ons in dat verband een stevig fun
dament gegeven om op verder te 
bouwen.

Ik kijk er naar uit om velen van u 
te ontmoeten tijdens de komende 
campagne voor de Provinciale Sta
ten verkiezingen. Ieder van u kan, 
op de manier die u het beste past, 
een bijdrage leveren aan die cam
pagne. Laat vooral weten aan uw af
deling o f uw provinciebestuur dat u 
actief mee wilt doen. Meedoen aan 
een campagne is niet alleen heel be
langrijk, maar ook heel leuk.

Van harte wens ik u een mooie zo
mer, zodat we daarna weer volle
dig uitgerust aan de slag kunnen. 
Ik verheug me er opl

E I  voorzltter@vvd.nl

Congres
seniorennetwerk

Het eerstvolgende Seniorennetwerkcongres 
vindt plaats op 1 2  s e p t e m b e r  2 0 1 4  In Haarlem.

in de ochtend zijn er twee presentaties over de 
maatschappelijke kracht van senioren door 

Covert Cijsbers van TNO, en wilna wind, directeur van 
het npcp over de (rechts)positie van de patiënt/cliënt.

in de middag zijn er workshops over pensioenen, 
financiën, arbeidsparticipatie, wonen, zorg en w m o . 

Daar zijn ook leden van de Tweede kamer bij aanwezig.

De uitnodigingen voor het congres zullen begin Juli 
worden verstuurd, introducés zijn welkom.

H e n ry  K e ize r, 
P a r t i jv o o r z it t e r

http://www.wd.nl/kadertraining
mailto:k.de.kok@wd.nl
mailto:voorzltter@vvd.nl
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Congres Liberal International groot succes
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BIJZON DER - Op 25 en 26 april kwa
men ruim 260 afgevaardigden van li
berale partijen uit de hele wereld in 
Rotterdam bijeen voor het 59e congres 
van Liberal International. Het was een 
bijzonder congres, niet alleen omdat de 
W D  de eer te beurt was gevallen om dit 
congres te organiseren, maar ook om
dat dit congres het laatste congres was 
voor Hans van Baaien als president van 
Liberal International. Bij zijn afscheid 
roemde zijn opvolger. Juli Minoves, 
Van Baaien voor zijn inzet voor liberale 
waarden en benoemde hem op voor

dracht van premier Rutte onder luid 
applaus tot erepresident van Liberal 
International. Naast deze zeldzame eer 
ontving Van Baaien van de Partido Libe
ral de Chile de Chileense Orde van Ber- 
nardo O’Higgins, de hoogst mogelijk 
civiele onderscheiding voor niet-Chi- 
lenen, voor zijn inzet voor democratie 
en de rechtsstaat in Chili. Van Baaien 
grapte tijdens zijn afscheidsrede over 
het feit dat gedurende zijn tijd als pre
sident hij meerdere malen landen uit 
is gezet wegens zijn strijd voor het libe
rale gedachtengoed.

v r ijh a n d e l
Het feit dat het congres van Liberal In
ternational dit jaar in Rotterdam werd 
gehouden, was niet alleen toepasselijk 
omdat dit de geboorteplaats van Hans 
van Baaien is, maar ook omdat Rot
terdam het toonbeeld is van internati
onale handel; het thema van het 59e 
congres. De afgevaardigden konden 
genieten van een rondvaart door de 
Rotterdamse haven en in de welkomst- 
speeches van burgemeester Aboutaleb 
en premier Rutte stonden handel en 
de leidende rol die Nederland hierin 
speelt, centraal. De afgevaardigden 
spraken zich eensgezind uit voor het 
afbreken van handelsbarrières en han- 
delsbelemmerende regelgeving, omdat 
vrije handel leidt tot een toename in 
ontwikkeling, welvaart en democratie. 
Gomoleno Motswaledi, president van 
de BMD uit Botswana, schetste hoe op 
zijn continent protectionisme in naam 
van de bescherming van de voedselze
kerheid leidde tot de ineenstorting van 
de landbouwsector, omdat boeren hun 
producten niet meer over de grens kon
den afzetten. Volgens de Europese com

missaris voor Handel, Karei de Gucht, 
is vertrouwen tussen de verschillende 
handelspartners essentieel voor het op
bouwen van een goede handelsrelatie. 
Ben Verwaayen, oud-CEO van Alcatel- 
Lucent, benadrukte dat het de consu
ment is die vrije handel drijft en niet 
instituten. In verschillende deelsessies 
werd dieper ingegaan op de obstakels 
voor vrije handel in onder meer Afrika 
(slechte infrastructuur en gebrekkige 
industrialisatie), maar natuurlijk ook 
op kansen, zoals handel als ontwikke- 
lingsmechanisme en het vrijhandels-

verdrag tussen de Europese Unie en de 
Verenigde Staten.

Ook andere speerpunten van liberalen 
kwamen in verschillende deelsessies 
aan bod, zoals mensenrechten, vrou
wenrechten en homorechten. Verschil
lende sprekers spraken hun zorgen uit 
over het (gewelddadig) onderdrukken 
van vreedzame protesten in Singapore 
en Venezuela, maar in kader van de 
mensenrechtenschendingen tijdens de 
organisatie van grote sportevenemen
ten. Ook riepen afgevaardigden op tot 
het bespreekbaar maken van homo
rechten in Afrika, vooral nu in verschil
lende landen zeer repressieve anti-ho- 
mowetgeving wordt aangenomen. De 
avond voor het officiële begin van het 
congres konden de deelnemers kennis
maken met de Nederlandse tolerantie 
op dit gebied tijdens een kroegentocht 
langs verschillende homobars in Rotter
dam. Tenslotte riep het congres ook op 
tot het stoppen van geweld tegen vrou
wen.

De nieuwe president van Liberal In
ternational, Juli Monives, herinnerde 
in zijn inauguratiespeech het publiek 
eraan dat het tegenwoordig niet mak
kelijk is om liberaal te zijn. Terwijl 
Francis Fukuyama aan het eind van 
de vorige eeuw nog het einde van de 
geschiedenis en de overwinning van li
berale democratie voorspelde, moet li
beralen tegenwoordig zich steeds meer 
verdedigen tegen opkomend populisme 
en steeds repressievere regimes, zoals 
Venezuela en Rusland. Hans van Baaien 
had eerder al opgemerkt dat libera
lisme weer een "fighting force" moest 
worden, een kracht die gevreesd wordt

door dictators en populisten. En dat 
liberalen kunnen vechten bewezen de 
liberale partijen uit Oost-Europa die -  
ondanks opkomend populisme, de drei
ging van Rusland en restanten van Sov- 
jet-apathie -  na decennia hard werken 
een plaats hebben weten te veroveren 
in het politieke landschap. De afgelo
pen jaren is ook het aantal liberale par
tijen in Afrika en het Midden-Oosten 
aanzienlijk gegroeid, hoewel zij in som
mige landen voor lastige keuzes komen 
te staan door de politieke instabiele 
situatie ter plaatse. In Zuid-Amerika 
vertoont een gemengd beeld. Enerzijds 
geniet Liberalisme in landen als Chili 
een tweede jeugd, terwijl anderzijds de 
roep om vrijheid in landen als Venezu
ela met geweld wordt beantwoord. Het 
positiefste nieuws voor liberalen kwam 
uit Azië waar Sam Rainsy, leider van 
de Camobjaanse CNRP, sprak van een 
omgekeerd domino-effeet: land na land 
valt voor het Liberalisme.

S ch e n d in g
Tenslotte kreeg de situatie in Oekraïne 
speciale aandacht tijdens het congres. 
Hans van Baaien herhaalde dat de an
nexatie van de Krim in zijn ogen een 
grove schending van het internatio
nale recht was en noemde de ontwik
keling een wake-up call voor Europa. 
Door Ruslands acties hangt er weer 
een dreiging van oorlog over Europa en 
wordt het weer duidelijk hoe essentieel 
veiligheid is voor vrijheid en vrije han
del. Alleen zijn momenteel de militaire 
capaciteiten van Europese legers door 
de doorlopende bezuinigingen sterk 
uitgehold, waardoor Europa nogmaals 
-  zoals eerder tijdens de Joegoslavië- 
oorlogen - machteloos aan de zijlijn

O PVA LLEN D  - Ingrid Jansen is be
noemd tot voorzitter van de Neder
landse Vakbond Varkenshouders 
(NW). Jansen was tot voor kort se
nior beleidsmedewerker Landbouw, 
Natuur en Voedselkwaliteit (LNV) 
voor de WD-ffactie in de Tweede 
Kamer. Zij werkte onder ander voor 
W D  Tweede Kamerleden Helma Lod
ders, Rudmer Heerema, Andre Bos
man en Bart de Liefde op de genoem
de onderwerpen. De stap van Jansen 
is opvallend in een maatschappelijk 
middenveld waar voornamelijk CDA- 
ers rondlopen.

Ingrid Jansen over haar nieuwe po
sitie: "De W D  benadert boeren en 
tuinders als ondernemers en dat is 
de reden dat ik op jonge leeftijd lid 
ben geworden van deze mooie par
tij. Boeren moet je  niet pappen en 
nathouden met allerlei subsidies 
en dwarszitten met knellende regel
geving. Boeren moeten de ruimte 
krijgen om te ondernemen want ze 
leveren een forse bijdrage aan de Ne
derlandse economie. Alleen de var- 
kenshouderijsector draagt hier al 3,5 
miljard aan bij. Daar mogen we best 
beetje trots op zijn. En juist die trots 
wil ik samen met het bestuur van de 
N W  en de leden van de N W  terug
brengen in de samenleving, politiek 
en de achterban.

De agrarische sector moet worden 
gezien als echte ondememerstak. 
Het is dan ook een juiste zet van de 
W D  geweest om het ministerie van 
LNV samen te voegen met het minis
terie van Economische Zaken (EZ). De 
landbouwsector is één van de pijlers 
waar de Nederlandse economie op

komt te staan, onmachtig om gewa
pende agressie te stoppen. Daarom riep 
Jeanine Hennis-Plasschaert, in gesprek 
met haar oud-Defensiecollega’s uit het 
Verenigd Koninkrijk en Finland, op om 
de bezuinigingen op Defensie te stop
pen. samenwerking tussen Europese 
legers te stimuleren en als Europa niet 
te blijven vertrouwen op Amerikaanse 
militaire bescherming. In een andere 
deelsessie werd over het nut van sanc
ties tegen Rusland gediscussieerd door 
ambassadeur van Oekraïne en diverse 
Russische en Oekraïense oppositie
leden. De sprekers riepen op tot een 
Marshallplan voor Oekraïne en bena
drukten het belang van Oekraïne voor 
Poetin’s plannen voor een Euraziati-

draait. Het is van cruciaal belang dat 
dit geluid niet alleen binnen de W D  
vertolkt wordt, maar ook daarbuiten. 
De bestuurders binnen de agrarische 
sector zijn over het algemeen vijftig 
plus, man en lid van het CDA. Ik vind 
het dan ook van le f getuigen dat de 
N W  dat zij mij hebben gekozen als 
voorzitter: jong. vrouw en lid van 
de W D. Van deze gelegenheid wil ik 
volop gebruik maken om het liberale 
en ondememersgezinde gedachte
goed te laten horen. Van belang is 
om op te merken dat de N W  altijd 
een zeer vooruitstrevende club is ge
weest en de afgelopen jaren geleid is 
door W D ’ers Wyno Zwanenburg en 
Bennie van Til. Ook de huidige Vice- 
voorzitter Theo Duteweerd is actief 
lid voor de W D.

De agrarische sector en in het bij
zonder de varkenshouderijsector ver
dient het ook om op deze manier te 
worden neergezet. Helaas is het besef 
hiervan nog niet overal doorgedron
gen. De komende jaren wil ik de sec
tor opnieuw op de kaart zetten. Een 
paar feiten om dit te ondersteunen. 
Vanuit de hele wereld komen men
sen kijken hoe goed wij onze die
ren verzorgen. De sector is ook heel 
duurzaam. Voor één zeug in Neder
land hebben we twee zeugen elders 
in de wereld nodig om dezelfde var
kensvleesopbrengst te realiseren. De 
sector levert met 3,5 miljard een be
langrijke bijdrage aan de economie. 
En de sector is in staat om zonder 
één cent subsidie en allerlei natio
nale bovenwettelijke regelgeving bo
venop Europese regelgeving op een 
hoogwaardig manier te produceren. 
Deze boodschap moet worden uitge-

sche douane-unie. Maar Rusland blijkt 
ook op andere vlakken niet zonder Oe
kraïne te kunnen: Oekraïense bedrijven 
bouwen en onderhouden de Russische 
ballistische rakketten en de Russisch 
Orthodoxe kerk haalt 38% van inkomen 
uit Oekraïne.

Maar ondanks de onrust in Oekraïne en 
andere delen van de wereld heerste op 
het congres een duidelijk can do-men- 
taliteit en vond er een vrije uitwisseling 
van ideeën onder de aanwezigen plaats. 
Het 59e congres van Liberal Internatio
nal kan op dit punt zeker een liberaal 
succes worden genoemd.

C ti rist laan Dulnmaijer

dragen in de samenleving zodat on
wetendheid die momenteel bestaat 
over de veehouderij wordt weggeno
men en de sector de ruimte krijgt om 
te ondernemen.

De komende jaren w il ik in samen
werking met de W D  op zowel regi
onaal, landelijk als Europees niveau 
het belang van de agrarische sector 
en met name de varkenshouderij 
vertegenwoordiger door een helder, 
zakelijk, ondernemersgezind en li
beraal geluid te verkondigen. Door 
de onwetendheid in de samenleving 
weg te nemen en het eerlijke verhaal 
te vertellen onderbouwd met facts 
en figures. En door te vertellen dat 
Nederland niet zonder de agrarische 
sector kan en de agrarische sector 
niet zonder Nederland. Want uit
eindelijk hoort landbouw en in het 
bijzonder de varkenshouderij bij Ne
derland en moeten we hier trots op 
zijn.'

Een WD'er tussen CDA'ers
. .—  .— .—     _  . ,  „ i   *
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DE W D  EN DE ALDE-FRACTIE IN HET EUROPEES PARLEMENT:

Alle hens aan dek!
S TEM P EL • Op basis van een geoliede 
verkiezingscampagne, onder leiding 
van Han ten Broeke, mag de W D trots 
zijn op stemmenwinst (plus 50.000) 
en zetelbehoud (3). De campagne was 
mede gebaseerd op de inzet van her
kenbare kandidaten, die actief regio
naal campagne voerden dan wel zich op 
specifieke doelgroepen richtten. Onze 
sterke nummer 2 Cora van Nieuwenhui
zen was ons stemkanon in Brabant. Jan 
Huitema wist zich als landbouwkandi-

mee de uphill struggle te winnen. 
Indien de W D  haar stempel op het 
politieke proces in het Europees Par
lement van 751 leden wil drukken, 
moet zij deel uitmaken van een sterke 
ALDE-fractie. Vanwege het grote verlies 
van de Britse Liberal Democrats (van 
12 naar 1 zetel) en de Duitse FDP (van 
12 naar 3 zetels) is de slagkracht van 
de ALDE aangetast Als inmiddels oud- 
voorzitter van de Liberale Internatio
nale en als delegatieleider van de W D

de campagne daartoe formuleerde, zijn 
hierbij voor de W D  richtinggevend. De 
Europese Unie moet zich concentreren 
op het overwinnen van de financieel- 
economische crisis door het bevorderen 
van economische groei en het daarmee 
scheppen van banen, banen en nog eens 
banen. Dat betekent prioriteit voor het 
versterken van de interne markt, het 
sluiten van handelsovereenkomsten 
met derde landen, zoals de VS en Japan, 
het oprichten van een energiegemeen- 
chap, het bestrijden van de nadelige 
gevolgen van arbeidsmigratie, zoals uit- 
keringstoerisme, en het afschaffen van 
onnodige, belemmerende regelgeving. 
Kortom, we moeten naar een Europa 
dat werkt voor handelsland Nederland. 
De Benelux-partijen (Vlaamse Open 
VLD, de Waalse MR, de Nederlandse 
W D  en D66) 14 zetels in de ALDE. Dat is 
waarschijnlijk een kwart van de ALDE- 
fractie. Alle Benelux-partijen hebben 
een sterke, liberale marktoriëntatie ge
meen. Alleen het particuliere bedrijfs
leven kan echte banen creëren.

daat te profileren en werd met meer 
dan 26.000 voorkeursstemmen direct 
in het EP gekozen. Net als Cora, bewees 
hij dat Nederland meer is dan alleen 
de Randstad. Caroline Nagtegaal - van 
Doorn werd met meer dan 19.000 voor
keursstemmen eerste opvolger. Tevens 
Wisten ook Maarten Smit. Mark Dijk, 
lijstduwer Derkjan Eppink en vele an
deren mooie resultaten te boeken. Het 
Europese verkiezingsprogramma "Euro
pa waar nodig", gebaseerd op een ont
werp van de commissie-Van Ballekom, 
vormde het noodzakelijke inhoudelijke 
fundament voor de campagne. Na de 
gemeenteraadscampagne onder leiding 
van Klaas Dijkhoff, wist Han ten Broeke 
het enthousiasme in de partij vast te 
houden. De campagne was daarmee een 
veldtocht van de hele partij. Premier 
Mark Rutte was als politiek leider van 
de W D  onvermoeibaar voor de partij op 
pad. Bewindslieden, Eerste- en Tweede 
Kamerleden, kandidaten, medewerkers 
en heel veel vrijwilligers wisten daar

ben ik nauw betrokken bij het werven 
van nieuwe leden voor de ALDE-ffactie. 
Nieuwe partijen en onafhankelijke 
Europarlementariërs, die zich nog bij 
een politieke fractie in het EP moeten 
aansluiten, komen daarbij in het vizier. 
Met 7 zetels is de Nederlandse delega
tie van W D  en D66 in de ALDE een van 
de grootste groepen. 'Size matters' in 
de ALDE. Dit noopt ons tot praktische 
samenwerking, mede ten aanzien van 
het binnenhalen van belangrijke porte
feuilles en posities voor de WD- en D66- 
Europarlementariërs. Nieuwkomers 
binnen de ALDE zien daarmee tevens 
dat twee liberale partijen uit één land 
vanuit regering en oppositie, ondanks 
verschillen, zakelijk met elkaar kunnen 
omgaan.

Wanneer het nieuwe Europees Parle
ment op 1 juli voor het eerst in nieuwe 
samenstelling bijeenkomt, zal de nieu
we ALDE-ffactie zich moeten bewijzen. 
Wat willen we in het EP bereiken? De 
5 punten, die WD-leider Mark Rutte in

De nieuwe realiteiten in de ALDE en 
in het Europees Parlement vragen om 
een verdieping van de WD-opstelling 
in Den Haag, Brussel en Straatsburg. 
Het gaat erom hoe we onze 5 prioritei
ten kunnen verwezenlijken en wat we 
gaan doen, waar we het voortouw kun
nen nemen en waar we steun kunnen 
bieden. In de campagne hebben we dui
delijk laten zien dat de W D  v ó ó r de Eu
ropese samenwerking kiest. Dat is het 
tegendeel van een alles o f niets benade
ring. Partijen die uit de EU willen stap
pen en partijen die alles via Brussel wil
len regelen, hebben beide ongelijk. Als 
handelsnatie kiezen we voor de Euro
pese Unie als handelsgemeenschap. Als 
land van Hugo de Groot kiezen we voor 
de Europese Unie als rechtsgemeen
schap. Als middelgroot land kiezen we 
voor de Europese Unie als belangenge
meenschap. Als efficiënt land kiezen 
we voor een Europese Unie daar waar 
nodig. In dit kader moet worden voor
komen dat er over het voorzitterschap 
van de Europese Commissie een loop
gravenoorlog tussen de Europese Raad 
en het Europees Parlement wordt ge
voerd. Het voorzitterschap van de Euro
pese Commissie en de wijze waarop de 
commissievoorzitter wordt benoemd 
o f gekozen, is ondergeschikt aan wat 
de Europese Commissie, het Europees 
Parlement en de Europese Raad inhou
delijk gaat doen.

Hans van Baaien roemt 
(oud-) collega Jan Mulder

De wetgevingsagenda van de Europese 
Commissie dient zich de komende 5 
jaar te richten op de interne markt, in
ternationale handel, energie, een goed 
functionerende Europese arbeidsmarkt 
en deregulering. Hiermee wordt ge
kozen voor het Europa der vrijheden, 
het Europa van kansen in plaats van 
een Europa als keurslijf. In de cam
pagne heb ik steeds aangegeven dat 
Nederland niet boos is, niet bang en 
niet naar binnen gekeerd. We moe
ten niet afwachten, maar initiatief 

nemen. Sinds Frits Bolkestein 
streven we niet naar een ever 
closer union per se, maar naar 
de best mogelijke oplossingen 
voor de burger, soms via Euro
pese samenwerking, soms via 
de lidstaten, soms via decen
trale overheden als gemeenten 
en provincies. Deze opvatting 
verbindt de fracties in de beide 
Kamers der Staten-Generaal, de 
WD-delegatie in het Europees 
Parlement, onze bewindslieden 
en onze partij. Het is de komen
de 5 jaar Alle hens aan dek!

Hans van Baaien, voorzitter w o - 
delegatle Europees Parlement

Hans van Baaien heeft op het afge
lopen WD-congres zijn collega Jan 
Mulder uitgezwaaid. Jan Mulder, 
die bijna 20 jaar voor de W D  in het

Europees Parlement zat en grote 
naam heeft gemaakt op terreinen 
zoals landbouw en begroting, was 
op eigen verzoek niet meer her

kiesbaar. Volgens Van 
Baaien staat EP-lid Jan 
Mulder voor eerlijk
heid, herkenbaarheid 
en deskundigheid, 
de beste eigenschap
pen die een politicus 
kan combineren. Van 
Baaien en Mulder 
waren het niet altijd 
eens, maar tussen hen 
bestond en bestaat een 
hoge mate van respect, 
die liberale politici 
kenmerkt. Van Baaien 
sprak de hoop uit dat 
Jan Mulder binnen en 
buiten de W D  actief 
blijft en overhandigde 
hem als dank een oude 
verkiezingsposter met 
Mulder als kandidaat 
nummer 2 op de WD- 
lijst voor de Europese 
verkiezingen in 2004.
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Kleine Plus
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KRACHT - Met een 'kleine plus’ en 
een 'dikke derde zetel’ sluiten we de 
Europese verkiezingen af. Anders 
dan in 2009 ditmaal geen restzetel, 
maar een zetel op eigen kracht. De 
ruim 50.000 extra stemmen die we 
op 22 mei behaalden zijn niet in 
het minst te danken aan het feit 
dat vrijwel alle kandidaten (!!) op 
onze kandidatenlijst meer stemmen 
wisten binnen te halen dan ze, op 
basis van hun campagneplannen, 
hadden verwacht. Daarbij zijn er 
enkele spectaculaire resultaten be
haald. die dan ook terecht op deze 
pagina extra aandacht verkrijgen. 
De ruim 85.000 stemmen die Cora 
van Nieuwenhuizen als nr. 2 be
haalde, zijn spectaculair te noemen 
en zetten haar als WD-boegbeeld 
uit Brabant op de kaart. Dat "Brus
sel wel wat boerenverstand kon 
gebruiken" werd bewaarheid door
dat meer dan 25000 kiezers Jan 
Huitema afvaardigden. En hoewel 
Caroline Nagtegaal-Van Doom met 
een frisse, Rotterdamse campagne 
-  maar liefst 19370 stemmen - wel 
de voorkeursdrempel haalde, was er 
niet die vierde zetel, die we natuur
lijk graag hadden binnen gesleept.

Bij de Europese verkiezingen, die 
helaas niet zo populair zijn bij de 
kiezers en dus een lage opkomst 
(37%) genereren, is het van belang 
dat de WD-kiezers maximaal wor
den gestimuleerd om naar de stem
bus te komen. Net als hier in Neder
land, heeft de W D  ook in Europa de 
afgelopen jaren verantwoordelijk
heid genomen om de eurocrisis het 
hoofd te bieden. Dat verdient niet 
altijd de populariteitsprijs, maar de 
resultaten worden gelukkig lang
zaam zichtbaar. Tijdens deze cam

pagne hebben we aangegeven waar 
Europa nodig was om problemen op 
te lossen en waar we dat het beste 
ze lf kunnen doen.

K ra a k h e ld e r
Tegenover het beeld dat Europa een 
alles-of-niets benadering vergt heb
ben wij onze visie geplaatst die erop 
neerkomt dat ook de EU moet bij
dragen aan een vrijer, welvarender 
en veiliger Nederland. Dat staat bij 
de W D  voorop. Europa moet ervoor 
zorgen dat het makkelijker wordt 
voor Nederlanders om banen te 
creëren. Zodat meer mensen in ons 
land aan de slag kunnen. Daar rich
ten wij ons op in Europa. Daar moet 
Europa zich op richten. Niet op on
zin, maar op banen. Op wat goed is 
voor Nederland.

Met de slogan "Voor Nederland. 
Voor Banen" kozen we daarom voor 
een positieve en kraakheldere bena
dering in een verkiezingsstrijd die 
daardoor niet werd versmald tot de 
schijnkeuze voor o f tegen Europa 
en de respectievelijke partijen die 
daarbij horen.

Het is aan lijsttrekker, nu delega
tieleider. Hans van Baaien om er 
tijdens de onderhandelingen over 
de portefeuilles het beste voor de 
W D  uit te halen. Als er iemand is 
die weet hoe de hazen lopen, is dat 
Hans wel. Samen met de ervaring 
en kennis van Cora en de frisse blik 
van Jan hebben we een sterk team 
dat het WD-geluid met kracht naar 
voren kan brengen de komende ja
ren.

Han ten Broeke 
campagneleider EP14

C am pagneleider Kim Bogte  
over de cam pagne van Jan H uitem a

met goede voorbereiding

gens ook in de toekomst vanuit Brussel
actief zal blijven), om de vele geïnteres- campagne en alvast vooruit naar Cora’s 
seerden op de hoogte te houden. periode in Brussel. Daar zal zij zich ie

dere dag maximaal inzetten voor het 
Nederlands belang.

Wordt vervolgd!
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Een goed resultaat begint

V R IJW ILLIG ER S - Het resultaat was 
geweldig: 86.237 voorkeurstemmen
voor Cora van Nieuwenhuizen, num
mer twee op de kandidatenlijst voor 
het Europees Parlement en scheidend 
Tweede Kamerlid. Maar wat ging eraan 
vooraf?

Alle goede resultaten beginnen met 
een goede voorbereiding. Zo kwam het 
campagneteam al enkele maanden voor 
de verkiezingen bijeen met een groep 
enthousiaste vrijwilligers. Tijdens deze 
sessies werd uitgebreid gebrainstormd 
over de kernboodschap, de doelgroep 
en de manieren van communiceren.

zij zich als Gedeputeerde zo voor heeft 
ingezet, die momenteel zorgen voor 
veel banen.

Om de kiezer te bereiken, werden di
verse podia gebruikt. Zo is er een cam- 
pagnefilmpje gemaakt, waarbij vier 
Brabantse topondernemers vertellen 
waarom Europa voor hen belangrijk is. 
Er zijn interviews gegeven aan talloze 
vakbladen, landelijke en lokale media. 
Bedrijfsbezoeken afgelegd in de meest 
uiteenlopende sectoren. Twee keer een 
bezoek aan de Li- 
belle Zomerweek.
En natuurlijk veel 
politieke debat
ten, door het hele 
land. Al deze ac
tiviteiten werden 
natuurlijk ook ge
deeld op Twitter 
en de Facebook- 
pagina "Cora in 
Europa" (die overi-

Een duidelijke kernboodschap is een 
belangrijke voorwaarde voor een suc
cesvolle campagne. Deze boodschap 
moet herkenbaar zijn voor potentiële 
kiezers, maar tegelijkertijd ook pas
sen bij de partij en de kandidaat. Voor 
Cora was de kernboodschap simpel: 
Europa moet zorgen voor banen. Dat 
betekent minder beperkende en inge
wikkelde Europese regels, meer ruimte 
voor ondernemerschap en een goed 
georganiseerde interne markt. Bedrij
ven zorgen immers voor extra banen, 
niet de overheid. Dat sluit goed aan 
bij de zorgen die leven op het gebied 
van werkgelegenheid én bij de erva
ringen en ambities van Cora. Zij heeft 
zich, als woordvoerder Sociale Zaken & 
Werkgelegenheid, de afgelopen jaren 
immers intensief beziggehouden met 
vraagstukken op het gebied van werk
gelegenheid.

Nadat de kernboodschap was bepaald, 
moest de doelgroep worden geïdenti
ficeerd. Het zwaartepunt van de cam
pagne lag hierbij in Noord-Brabant en 
Gelderland. Cora is opgegroeid in Har
derwijk, heeft zich na haar studie ge
vestigd in Oisterwijk en is daarna altijd 
actief geweest in de Brabantse politiek. 
Het zijn bovendien de Brabantse inno
vatieve sector en maakindustrie, waar

Het is allemaal zeker niet voor niets 
geweest Met een goed gevoel kijkt het 
campagneteam terug op een geslaagde

Boer zocht stem, 
en kreeg die!
mmmm^m^^ÊmmÊÊÊÊÊmÊÊm
BINGO) - "Al gauw bleek dat het een 
bijzondere campagne zou gaan worden. 
Jan had direct allerlei bruisende ideeën 
over een trekker en aanhangwagen met 
slogans.

I

stedentocht op de trekker), we werkten 
gezamenlijk aan de flyer, poster en slo
gans voor de aanhangwagen, borden 
voor langs de (snel)weg werden bij een

te hebben en zonder elkaar allemaal 
te kennen (ik werkte vanaf openbare 
computers in het EP o f via w ifi in ca
fés. ik heb geen internet thuis), konden 
we toch razend snel communiceren en 
de taken verdelen. Zo hadden we in het 
team een aannemer, iemand die een 
bus had en met de aanhangwagen (met 
daarop de trekker) kon rijden voor lan
ge afstanden, een ander deed het came
rawerk, weer iemand anders de social 
media, twee hadden contacten in Fries
land voor diverse bedrijfsbezoeken enz.

eveneens. Zo luchtig mogelijk vroeg ik 
o f hij niet ook even bij de trekker wilde 
komen. De volgende dag stond Jan in de 
Digitale Telegraaf met Mark Rutte, en 's 
avonds was hij met trekker en flyer vol 
in beeld bij het NOS Journaal.

Nu de pers lucht van Jan had gekregen, 
kregen we vele aanvragen binnen. Het 
werd een kwestie van goed timen. Dan 
die krant, dan die radio. Hierdoor werd 
ik ook persvoorlichter: de redacties wil
den zich toch eerst gaarne laten

de benodigde 'vlotte babbel' modus te 
komen. Op 15 mei stond Jan in maar 
liefst zeven regionale kranten. En voor 
de Elfstedentocht met de trekker lukte 
het ons om de laatste twee dagen vóór 
de verkiezingen Hart van Nederland en 
Wakker Nederland opnamen te laten 
maken, kwam Jan live in de uitzending 
bij Radiol, en was hij te zien bij RTL 
Late Night. Nog veel meer bingo dus."

Jan heeft inmiddels een volle kaart en 
is lid van het EP.

Boer zoekt stem  itam i J '

Toen het Jan vervol
gens lukte om met 

de trekker de 
Floraliën-

5» Jan Huitema, nr. 6 ■h jan HartemJ nr»

En
binnen de 
kortste keren had 
hij een team om zich 
heen geformeerd van 
bijna vijftien man. Ik zag de 
campagne gelijk helemaal voor me. 
Aan mij de schone taak om de ideeën, 
stunts, teamleden, campagneplan- 
ning en media aan elkaar te smeden. 
Ik maakte een overzicht per dag. een 
draaiboek voor de campagnestunt (Elf-

bevriend aannemer in elkaar ge
timmerd, en we planden een gedegen 
mediacampagne.

Als team hadden we meerdere what- 
sapp-groepjes. Ideaal, want zonder ooit 
één gezamenlijke bijeenkomst gehad

beurs binnen 
te rijden bij de 
landelijke campagne- 
aftrap op 10 mei, dacht 
ik: bingo. De pers dóók op 
Jan met zijn trekker en aanhangwagen. 
Chris Ostendorf, Brussels correspon
dent bij de NOS die ik nog kende, was er

overtuigen.
Als ik met een redactie ging 
bellen, nam ik daarom stan
daard twee bakken sterke koffie om in
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w orkshops

M ERK • Traditiegetrouw bestond 
het programma op zaterdagochtend 
uit een aantal workshops voor de 
congresbezoekers. Naast workshops 
over de statuten van de partij, actief 
worden en een politiek café, stond 
ook het thema ledenwerving op de 
agenda. In de workshop “W D: een 
sterk merk. Nu en in de toekomst”, 
stond een bekende W D ’er stil bij het 
belang van '1-op-l ledenwerving'.

Tegenwoordig is het lidmaatschap 
van een politieke partij veel minder 
vanzelfsprekend dan vroeger, toen 
de samenleving verzuild was en poli
tieke partijen sodaal-maatschappe- 
lijke houvast boden. Door de ontzui
ling verloren politieke partijen deze 
functie. In 1982 had de W D  meer 
dan 100.000 leden; tegenwoordig is 
dat nog maar een kleine 34.000. Als 
partij moeten wij dus meer dan vroe
ger inspanningen leveren om leden 
te werven.

De workshopbezoekers waren het er 
snel over eens; persoonlijk contact 
leidt hierbij tot de beste resultaten. 
De geijkte methode is dus het voeren 
van ‘1-op-l gesprekken met potenti
ële nieuwe leden.

Maar hoe richt je  nu zo'n 1-op-l ge
sprek in? Door het beantwoorden 
van drie simpele maar cruciale vra
gen.

• De eerste stap is om goed het 
antwoord te formuleren op de 
vraag ‘Waarom ben je  ze lf lid 
geworden van de WD?'. De 
antwoorden op deze vraag waren 
uiteenlopend. Erwin Weggemans, 
vice-voorzitter van Kamercentra
le Drenthe, vertelde dat hij lid 
was geworden nadat hij als 
tiener de Berlijnse muur had 
gezien. "Ik was zo onder de 
indruk van dit toonbeeld van 
de onvrije samenleving, dat ik 
besefte hoe belangrijk vrijheid 
is. Toen ben ik lid geworden 
van de W D .”

• ‘Wat heeft de W D  ons gebracht?' 
is de tweede vraag. “Naast kennis 
en persoonlijke ontwikkeling, 
heeft de W D  ons voornamelijk 
een netwerk gebracht. Het is dan 
ook de gezelligheid die ons 
onderscheidt van andere partij
en,” zeggen veel leden.

• Stel jeze lf vervolgens de laatste 
vraag; 'Wat kan de W D  anderen 
in het algemeen bieden?” WD'ers 
noemen meedere elementen: van 
invloed op lokale beslissingen, 
training en kennis tot een 
platform voor discussie.

Binnen de partij ben je altijd een 
hand verwijderd van uiteenlopende 
en interessante mensen waar je naar 
op zoek bent: "Wie heeft er hier con
tacten in de kappersbranche?” Meer 
dan de helft van de zaal stak zijn 
hand op.

Algemene Ledenvergadering
A FSCH EID  • De ALV toonde aan 
dat de W D  ook niet stil zit op het 
gebied van partijorganisatie en dat 
door veel W D ’ers hard wordt ge
werkt aan de inrichting van de par
tij. Zo presenteerde de werkgroep 
Inhoudelijke Verdieping de ‘agenda 
2030'. Onderdeel hiervan is 'de libe
rale lakmoestest’, een klein boekje 
met daarin v ijf criteria waaraan 
een beleidsvoorstel moet voldoen 
om liberaal genoemd te mogen 
worden.

Ook de Permanente Partijcommis- 
sie Integriteit liet van zich horen 
door de presentatie van het nieuwe 
integriteitsbeleid van de W D, dat 
is gestoeld op een aantal nieuwe 
vuistregels. Bovendien heeft deze 
partijcommissie vertrouwensper
sonen aangesteld voor o.a. leden 
van de Eerste Kamer, de Tweede 
Kamer en het Europees Parlement. 
Verder is het integriteitsbeleid in
tegraal onderdeel geworden van de 
verschillende W D  trainingen. Het 
doel van deze maatregelen is dat de 
W D  voorop loopt op het gebied van 
integriteit.

Zoals gebruikelijk presenteerde 
ook de Financiële Commissie zich

op het congres. Uit de rapportage 
van deze commissie bleek dat de 
partijfinanciën goed op orde zijn. 
In het geval dat er. onverhoopt, 
binnenkort verkiezingen zouden 
moeten worden gehouden, dan 
zouden er voldoende middelen 
zijn voor het voeren van een goede 
campagne. De Financiële Commis
sie werd dan ook middels een luid 
applaus door de vergadering gede- 
charcheerd.

A fsc h e id
Een belangrijk onderdeel van deze 
ALV was het afscheid van een drie
tal Hoofdbestuursleden en de aan
stelling van drie nieuwe leden. 
Partijvoorzitter Benk Korthals, vi- 
cevoorzitter Wiet de Bruyn en par
tijsecretaris Judith Tielen namen 
afscheid. Voor hun goede werk en 
bijzondere inspanningen werden 
zij door de partij onder luid ap
plaus bedankt. Benk Korthals werd 
bovendien verrast met een voor de 
gelegenheid gemaakt afscheids- 
fïlmpje, waarin collega's hem ka
rakteriseerden als een goede partij
voorzitter met bijzondere aandacht 
voor opleiding en training binnen 
de WD-gelederen.
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Mark Rutte:

"Ik ben schuldig aan optimisme"

H ER STEL - “Mensen zeggen de laat
ste tijd tegen me: 'Ik merk wel dat het 
in mijn omgeving beter gaat maar ze lf 
zie ik het nog weinig terug.’ En dat

klopt ook. Volgens de statistieken gaat 
het economisch beter, ook De Neder- 
landsche Bank zegt dat de economie 
structureel aan het herstellen is. Dus 
wat ons nu te doen staat, is verder

werken aan dat herstel. Aan de 
groei van de werkgelegenheid. 
Een baan is namelijk meer 
dan alleen geld verdienen. 
Het is ook jeze lf ontwikkelen, 
vriendschappen sluiten en so
ciale contacten opdoen.”

O p tim ism e
“Er wordt mij weleens enig op
timisme verweten. Waaraan 
ik schuldig ben. Wij liberalen 
lachen meer. Ik hoor soms dat 
als je  een paar PvdA’ers bij el
kaar zet, je  een milieuvergun
ning moet aanvragen. Daarop 
zeg ik dat als je  een paar WD- 
ers bij elkaar zet, je  een tap- 
vergunning moet aanvragen. 
Maar voor mijn optimisme is 
ook echt een reden. Als ik in 

het buitenland ben, hoor ik een paar 
unieke dingen terug. Bijvoorbeeld de 
Nederlandse afwezigheid van hiërar
chie. Wij kijken niet naar de plaats 
in het organisatieschema, maar er is

juist respect voor de kwaliteit van de 
bijdrage die je  levert. Of je nu een vuil
nisman o f professor bent, dat doet er 
niet toe. En daarmee creëren we ruim
te voor creativiteit

Dat het nu beter gaat met Nederland, 
komt niet in de eerste plaats door po
litici. Dat komt doordat heel veel men
sen, organisaties en bedrijven gewoon 
door gaan en Nederland uit de crisis 
trekken. Daarvoor wil ik een warm 
applaus. En wat wij als politici daar
aan bijdragen is vooral de financiën 
op orde brengen. En zorgen voor een 
hervormingspakket waardoor dit land 
vooruit kan."

E u ro p e se  u n ie
“Wat we nu moeten doen is doorgaan! 
We hebben onze handen vol om er
voor te zorgen de hervormingen goed 
landen in de samenleving. De samen
leving regelt zichzelf, die functio
neert echt wel. Wat wij als liberalen 
moeten doen is ervoor zorgen dat we 
zaken weg halen die de samenleving 
tegenwerken en vertragen. Niet voor
schrijven, maar vrijheid geven! En de

volle focus op werk houden. Nu de EP 
verkiezingen zijn geweest, moeten we 
zorgen dat er een Europese Unie is die 
zorgt voor werkgelegenheid voor haar 
inwoners. De interne markt moet 
beter functioneren, er moet een vrij- 
handelsverdrag met Amerika gesloten 
worden, de gas- afhankelijkheid van 
Poetin en het Midden-Oosten moet ge
reduceerd worden, de uitwassen van 
vrij verkeer moeten bestreden worden. 
En er moet een level-playing-field ont
staan voor onze bedrijven."

K n o k k en
"Een land als Nederland met zoveel 
vrijheid, waar gebrek is aan hiërar
chie, waar respect is voor de bijdrage 
die mensen leveren, dat is een inhe
rent liberaal land. Daar is het niet gek 
dat de W D  de grootste partij is. Daar 
doet de W D  het zé lf niet goed als ze 
niet de grootste is. Daar moeten we de 
komende jaren dus hard voor blijven 
knokken. “

Dit is een bewerking van de speech van 

Mark Rutte tijdens het Voorjaarscongrcs 

op vrijdag 13 juni 2014.

W Q

Ü ?  ïn ok&éyis/
Halbe zijlstra:

De grens is bere ik t”
LICHT * Halbe Zijlstra opent het ple
naire congresprogramma op de za
terdagmiddag met een uitstapje naar 
de Middellandse Zee, zoals hij dat als 
kind vaak met zijn ouders maakte. Hij 
herinnert zich de Gotthardtunnel als 
toegangspoort tot een beter klimaat 
“Na deze lange, duistere tunnel ach
ter je  te hebben gelaten, verruil je  
de regen en kou voor een strakblau
we hemel en heerlijk vakantieweer. 
Eigenlijk maken we deze reis nu met 
zijn allen," zegt Zijlstra. “De financi
ële crisis van de afgelopen jaren is te 
vergelijken met het slechte weer on
derweg. En al die moeilijke maatre
gelen die wij hebben moeten nemen, 
dat is die Gotthardtunnel, waarvan je  
denkt: komt er wel een einde aan?"

Hij benadrukt dat de W D  moeilijke 
stappen neemt met een duidelijk doel 
voor ogen; het perspectief van een 
welvarend, vrij en veilig Nederland.

“De W D  heeft pijnlijke afslagen naar 
links moeten maken, en sommige af
slagen hebben we helemaal gemist. 
Maar nu zien we wel het licht aan het 
einde van de tunnel verschijnen. We 
zien de export aantrekken, we zien 
de bedrijfsinvesteringen aantrekken, 
we zien dat de huizenmarkt aantrekt. 
Maar Nederland is de tunnel nog niet 
uit. Er is nog veel werk te verzetten. 
Veel ondernemers kampen nog met 
een te hoge regeldruk vanuit de over
heid." Hij laakt het plan van linkse 
partijen om lagere lasten op arbeid 
te bekostigen door vermogen extra te 
belasten. "Hoe vaak m oetje die zuur
verdiende Euro nog belasten?," vraagt 
hij zich af. “De grens is nu echt be
reikt, meer kan echt niet."

W a a ro m
De ’waarom-vraag’ komt uitgebreid 
aan bod: waarom schrijven we al die 
hervormingen op ons conto? Waarom

bezuinigen we zoveel? Zijlstra: “Dat 
is uiteraard geen doel op zich, maar 
een middel. Een middel om te komen 
tot een land zoals wij dat als libera
len graag willen zien. Dat is een land 
waar eerlijkheid niet gelijk is aan ge
lijkheid, maar aan rechtvaardigheid. 
Een land, waar zelfredzaamheid en 
verantwoordelijkheid een gTotergoed 
zijn dan afhankelijkheid. Een land 
waar succes wordt beloond, en niet 
afgestraft. Een land waarin iedereen 
lagere belastingen verdient, en niet 
alleen de achterban van je  eigen par
tij."

Halbe Zijlstra spoort de W D  aan om 
door te gaan met het goede werk. 
“Gaan we volhouden, o f gaan we af
haken? Gaan we doorzetten, o f gaan 
we twijfelen? De W D  twijfelt niet: wij 
gaan zorgen voor een liberaal Neder
land, voor een welvarend Nederland 
en voor een vrij Nederland.”

Liberale Lakmoec^c*
1 Laten we mensen écht voldoende vrij?

2 VraQen we Oenoeg verdraagzaamheid
en verantwoordelijkheid»

5 Woroen mensen echt geldwaardig 
en rechtvaardig Behandeld?

d Bieden we mensen voldoende
ontplooiingsmogelijkheden?
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Heeft u nu alvast input voor 

de commissie, mailt u dan 

naar k.martowirono@vvd.nl

QUOTE
“Heel Nederland voelt 

diep verdriet. Heel 
Nederland staat om alle 

nabestaanden heen”

Mark Rutte over de MH17 ramp

De Toekomst, dat is de VVD!
INKIJK - De VVD werkt aan een libera-

ler Nederland. Dit bereiken wij door de 

invloed van de VVD te vergroten. Daar-

voor is het belangrijk dat de partij een 

stevige band onderhoudt met leden en 

kiezers en dat de organisatie optimaal 

is ingericht. Onze partij heeft 33.000 

leden, maar had bij de Tweede Kamer 

verkiezingen van 2012 bijna twee en een 

half miljoen stemmen! Dat betekent dat 

veel mensen in Nederland een ‘liberaal 

hart’ hebben, maar zich niet officieel 

aan de VVD verbinden. De commissie 

‘Toekomst van de VVD-structuur’ kijkt 

hoe wij deze kiezers aan ons kunnen 

binden en onderzoekt of onze partij 

qua structuur nog wel voldoet aan de 

moderne tijd. Daarnaast kijkt de werk-

groep 'Permanente Inhoudelijke Verdie-

ping’ naar inhoudelijke zaken in samen-

hang met verkiezingsprogramma’s. In 

dit themanummer van Liber geven wij u 

graag alvast een inkijkje. 

Doel
De samenleving verandert. De wijze 

waarop mensen hun omgeving orga-

niseren verandert. De klassieke hiërar-

chische structuur van organisaties en 

verenigingen staat onder druk. Mensen 

en groepen organiseren zichzelf steeds 

meer in netwerken: een geheel van losse 

onderdelen die per situatie bekijken wel-

ke samenwerking nodig is om een doel 

te realiseren. Politieke partijen daaren-

tegen, zijn nog klassiek georganiseerd: 

een vereniging met een hoofdbestuur, 

regiobesturen, afdelingsbesturen en een 

zorgvuldig gecultiveerd systeem van 

commissies en werkgroepen. Politieke 

partijen zijn top-down en hiërarchisch 

georganiseerd. Maar door de versnelling 

van de economie en de ontwikkeling van 

digitale communicatie staat deze organi-

satievorm onder druk. Benut de VVD de 

enorme veelheid aan communicatiemid-

delen wel voldoende en effectief en past 

de huidige organisatievorm nog wel bij 

de politieke partij van de toekomst? En, 

belangrijker nog, hoe moet de VVD een 

solide brug slaan tussen de partij en haar 

kiezers?

Het ledenaantal van politieke partijen is 

de afgelopen jaren sterk gedaald. Leden 

zijn volgens sommige politicologen ook 

niet meer de vanzelfsprekende centrale 

intermediair tussen individu en bestuur. 

De vraag is of een nieuwe structuur en 

werkwijze van de partij hiervoor een op-

lossing kan bieden. De VVD wil als groot-

ste politieke partij van Nederland het 

voortouw nemen in deze discussie. 

Het project ‘Toekomst van de VVD-struc-

tuur’ is een verzameling opdrachten die 

zich richt op de rol van de politieke partij 

in de toekomst en de inrichting die hier 

het beste bij past. Het Hoofdbestuur heeft 

een commissie ingesteld, die vorm en in-

vulling gaat geven aan dit project, onder 

leiding van Arno Brok. “Deze opdracht is 

leuk, leerzaam en voegt iets toe aan ons 

werk. Het is belangrijk om te ervaren en 

te voelen hoe we de partij voor de toe-

komst klaar kunnen zetten. Belangrijk 

voor dit onderzoek, maar ook voor de toe-

komst van de partij, is dat er straks een 

advies ligt dat ertoe doet”.

Vragen
De commissie ‘Toekomst van de VVD-

structuur’ stelt zich een aantal vragen. Te 

beginnen met: ‘Wat is de functie van een po-

litieke partij in de toekomst’. De belangrijk-

ste functies zijn natuurlijk het formule-

ren van standpunten, het selecteren van 

personen voor politiek-bestuurlijke func-

ties en een communicatie- en integra-

tiefunctie. Politieke partijen beschikken 

hiervoor (in Nederland) over een beperkt 

budget en gebruiken meestal klassieke 

communicatiemiddelen, zoals ‘het zaal-

tje’, het verenigingsblad, een kieswijzer, 

een partijraad en een congres voor be-

raad en besluitvorming. Maar hiermee 

bereik je een beperkt kader. Arno Brok 

wil daarom ook onderzoeken hoe de VVD-

leden meer betrokken kunnen worden 

bij het formuleren van partijpolitieke 

standpunten. “We leven inmiddels in een 

netwerksamenleving en de politiek moet 

nadrukkelijk haar mening zoeken onder 

de mensen die zich betrokken voelen als 

we een bepaald punt bespreken. Dat kun-

nen leden zijn, maar ook niet –leden ove-

rigens. Het is belangrijk om steeds weer 

te horen wat mensen denken en voelen. 

We moeten luisteren naar wat er leeft 

en, nog meer dan nu het geval is, met 

elkaar de discussie voeren. Die discussie 

moet je open voeren en daar past dan bij 

dat mensen die niet per se uit het kader 

van onze partij bestaan, een grotere rol 

krijgen.”

De tweede vraag die de commissie zich 

stelt is: ‘Op welke wijze kan de partij in de toe-

komst een brug slaan tussen de VVD en haar 

kiezers?’ De VVD heeft als grootste partij 

een achterban van 2,4 miljoen kiezers, 

als we de uitslag van de Tweede Kamer-

verkiezingen van 2012 als uitgangspunt 

nemen. Tegelijkertijd heeft de VVD een 

ledenbestand van 33.000 personen. Van 

de 2,4 miljoen kiezers is een aanzienlijk 

deel vermoedelijk ‘intrinsiek' VVD’er’: hij 

of zij stemt meerdere malen VVD, kan 

zich goed vinden in VVD-standpunten en/

of identificeert zich met bekende VVD-

ers. Deze personen zijn potentiële ambas-

sadeurs van de partij, maar maken geen 

onderdeel uit van het netwerk van de 

VVD. Om groot te blijven is het de moeite 

waard om te onderzoeken of het moge-

lijk is met de mensen in deze groep een 

betrokken relatie aan te kunnen gaan en 

te onderhouden. 

Als laatste kijkt de commissie naar de or-

ganisatiestructuur van de VVD. ‘Hoe ziet 

die er in de toekomst uit, rekening houdend 

met de functie van politieke partijen en het be-

lang van de relatie met de kiezer?´. Er ligt nu 

vrij veel vast in bepaalde structuren. Er 

zijn allerlei bestuurlijke vergaderingen 

op landelijk, regionaal en lokaal niveau 

om afstemming te zoeken. Krijgen we 

door die structuur voldoende zicht op 

dat wat leeft in de buitenwereld? En leidt 

de huidige structuur niet tot verstikking? 

De vraag die we ons als liberale partij 

moeten stellen is of onze liberale partij 

ook met minder structuur kan bijvoor-

beeld”, zegt voorzitter Arno Brok. 

De commissie wil zoveel mogelijk belang-

hebbenden bij het komende proces be-

trekken. In het voorjaar van 2015 brengt 

zij al haar verslag uit aan het Hoofdbe-

stuur. Daarna worden de leden zo snel 

mogelijk op de hoogte gesteld. 

Naast het onder de loep nemen van de 

partijstructuur, wordt er ook gekeken 

naar de inhoud. Zijn de standpunten en 

meningen die wij hebben toekomstbe-

stendig en hoe kunnen wij die nog be-

ter langs de liberale meetlat leggen? De 

werkgroep die hiermee aan de slag gaat 

staat onder leiding van Koen Petersen. 

Op pagina drie vindt u een interview met 

hem. 

Van de 2,4 miljoen kiezers is een 
aanzienlijk deel vermoedelijk 
‘intrinsiek' VVD’er
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Een horizon naar 2030
PRAKTISCH - Naast een commissie die 

zich gaat buigen over de structuur en 

de band met de kiezers van onze partij, 

gaat Koen Petersen (tevens voorzitter 

van de Kamercentrale Amsterdam) met 

zijn werkgroep 'Permanente Inhoude-

lijke Verdieping' (PIV) kijken naar de 

inhoudelijke kant van de zaak. Daarbij 

is de horizon 2030. Hoe zou Nederland, 

als moderne, 21e eeuwse samenleving, 

eruit moeten zien als liberalen het voor 

het zeggen hebben?

Dat wordt een hele praktische, nut-

tige visie. “We gaan geen Utopia dat ge-

speend is van iedere realiteit schetsen”, 

zegt Koen. “Het wordt een vrij specifiek 

document, géén beginselverklaring dus, 

dat toekomstgericht naar de inhoud van 

verkiezingsprogramma’s zal kijken. Ver-

kiezingsprogramma’s hebben een hori-

zon van vier jaar en nemen de huidige 

situatie als uitgangspunt, daar mag dan 

meestal iets af of iets bij. Onze visie zal 

breder zijn en is daarmee tevens handig 

om nieuwe verkiezingsprogramma’s aan 

te toetsen”.

Ontplooiing
De werkgroep 'Permanente Inhoudelij-

ke Verdieping', zoals deze officieel heet, 

probeert twee zaken op elkaar te leg-

gen. Aan de ene kant de beleidsterreinen 

waar de overheid mee te maken heeft. 

Die hebben te maken met de taak om 

de randvoorwaarden voor de ‘Ontplooiing 

van het individu’, te creëren, waaron-

der onderwijs, ondernemerschap, maar 

ook cultuur en media valt. Ontplooiing 

vindt alleen plaats als het individu veilig 

is, dus er is ook een cluster Rechtsstaat & 

Veiligheid. Aan de andere kant zijn er be-

leidsterreinen waarop het individu goed 

voor zichzelf – en waar nodig ook voor 

anderen - moet kunnen zorgen, waar 

Gezondheid & Welzijn en Sociale Zeker-

heid bij horen. Het in het liberalisme zo 

belangrijke ‘individu’ moet ergens leven, 

dus kijkt de werkgroep ook naar het be-

leidsterrein Omgeving & Fysiek. Daar val-

len zaken als ‘ruimtelijke ordening’ en 

‘mobiliteit’ onder. En als laatste opereert 

Nederland met haar individuen in een 

globale context. Dus heeft de werkgroep 

ook een cluster Internationaal geformu-

leerd waar, onder andere, export en Eu-

ropa een rol spelen. 

Verantwoordelijkheden
Met deze zes ‘clusters’ in de hand gaat 

de werkgroep bepalen hoe de ideale li-

berale samenleving eruit zou moeten 

zien. “Daarbij hanteren we twee perspec-

tieven,” zegt Koen Petersen. “ Als je kijkt 

naar verantwoordelijkheden, hoe moe-

ten die dan vanuit liberale invalshoek 

worden georganiseerd? Welke liggen bij 

het individu, welke bij de samenleving, 

de markt en de overheid en wat is de 

eventuele internationale context? Per be-

leidsterrein kijken we naar wie volgens 

liberalen welke verantwoordelijkheid 

zou moeten hebben. Bijvoorbeeld op het 

gebied van onderwijs. Dat is in principe 

een verantwoordelijkheid van het indivi-

du zelf. Je zou je kunnen voorstellen dat 

in de toekomst ‘de markt’, dus bijvoor-

beeld de toekomstige werkgevers, goed 

onderwijs zouden kunnen aanbieden en 

daarvoor de middelen beschikbaar stelt. 

De overheid is dan de ‘marktmeester’, die 

bijvoorbeeld regels opstelt voor transpa-

rantie”. 

De werkgroep kijkt ook naar de zoge-

noemde ‘onomkeerbare trends’ waar we 

in Nederland mee te maken hebben en 

die invloed hebben op alle beleidster-

reinen. Petersen benadrukt nogmaals: 

“We blijven realistisch, we doen niet aan 

wensdenken waarbij we een pretparadijs 

voor iedereen creëren. We brengen de 

relevante trends in kaart door ‘stakehol-

ders’ erbij betrekken. Dat zijn mensen 

die niet noodzakelijkerwijs lid van de 

VVD zijn, maar in de samenleving expert 

of actief zijn op een bepaald gebied. Uit-

eindelijk ligt er dan een kant-en-klaar pa-

let, met opties die een samenhangende 

richting kunnen geven aan verkiezings-

programma’s”.

Discussie
De manier waarop de partij de discus-

sie voert, zou ook permanenter moeten 

worden, als het aan de werkgroep ligt.  

“We moeten als partij onze liberale af-

wegingen zichtbaarder maken in onze 

visies en standpunten. Bijvoorbeeld door 

ons steeds opnieuw de vraag stellen of 

het wel liberaal is waar we naartoe wil-

len,” zegt Koen. Een manier waarop dat 

kan is via de ‘Liberale Lakmoestest’, die 

door de werkgroep werd ontwikkeld en 

tijdens het afgelopen voorjaarscongres 

voor het eerst werd losgelaten op con-

gresgangers. Geen ‘gewone’ workshop, 

maar eentje waarbij alle mensen staand 

en heen-en-weer lopend in de zaal via een 

stap naar voren of naar achteren op een 

lijn steeds het liberale gehalte van een 

standpunt konden aangeven, waarbij de 

omstandigheden rondom dat standpunt 

steeds veranderden". De manier om ons-

zelf uit te dagen om iets te vinden is met 

de Liberale Lakmoestest ieder standpunt 

te toetsen aan vier vragen:

1 laten we mensen écht voldoende vrij?

2 vragen we genoeg verdraagzaamheid en  

 verantwoordelijkheid?

3  worden mensen écht gelijkwaardig en   

 rechtvaardig behandeld?

4  bieden we mensen voldoende   

 ontplooiingsmogelijkheden?

Terug naar het voorbeeld van Onderwijs. 

"Als je de verantwoordelijkheid daarvoor 

overhevelt naar de markt en het individu 

zelf, kunnen we er dan op vertrouwen 

dat de component ‘verdraagzaamheid’ 

verantwoord wordt opgepakt door de 

markt”, legt Petersen uit. Als je stellin-

gen, zoals tijdens het congres, afzet te-

gen deze vragen, dan levert dat op dat 

we goed onderbouwd kunnen uitleggen 

waarom we die mening hebben. We hoe-

ven dus straks niet allemaal het zelfde te 

vinden, maar we kunnen dat wel beter 

uitleggen. En dat is heel belangrijk in de 

toekomst”. 

Instinct
Het is zeker niet zo dat onze partij nu 

opeens twijfelt aan het liberale gehalte 

van haar beleid. Maar zij vindt wel dat 

de liberale grondslag zichtbaarder moet 

worden. Petersen: “Mensen kiezen voor 

de VVD omdat ze al liberale instincten 

hebben. Maar kun je die instincten dan 

ook zichtbaar maken? Tussen de instinc-

ten en het innemen van een standpunt, 

daar vindt een denkproces plaats waar 

wij op zouden moeten inspelen”.

Petersen noemt een recent voorbeeld uit 

Amsterdam. “Daar wilden wij als VVD de 

sociale woningvoorraad terugdringen. 

Mensen die aan de linkerkant van het po-

litieke spectrum zitten, vinden dit door-

gaans een asociaal idee omdat ze denken 

dat wij gewoon niet willen dat de belas-

tingbetaler opdraait voor de huursubsi-

die van de bewoner. Maar als je uitlegt 

dat door de maatregel er een hele andere 

demografische dynamiek in de stad zal 

ontstaan met een betere positie van de 

middenstand en het feit dat daarmee de 

stad gezonder en vitaler zal worden, om-

armen zelfs sommige PvdA mensen het 

idee van het halveren van de sociale wo-

ningvoorraad”.

Oneindig
De werkgroep is inmiddels volop in be-

weging. De Partijraad van december zal 

hier ook over gaan en in 2015 komt er 

een symposium in samenwerking met 
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de Teldersstichting. Dat is dan de eerste 

grote openbare bijeenkomst. Petersen 

denkt erover om deze bijeenkomst ook 

te ‘live-streamen’, waarbij leden en niet-

leden interactief kunnen meedoen met 

‘voting-buttons’. “Want uiteindelijk moe-

ten zoveel mogelijk mensen, VVD’ers en 

niet-VVD’ers, bij dit proces betrokken 

worden,” vindt Petersen. 

De werkgroep Permanente Inhoudelijke 

Verdieping is, zoals haar naam ook aan-

geeft, nooit klaar. “We komen elk half 

jaar met een verdiepte, aangepaste versie 

van ons inhoudelijke document. Er kun-

nen nieuwe trends zijn die van invloed 

zijn, nieuwe thema’s kunnen zich aan-

dienen. De horizon kan dan ook jaarlijks 

opschuiven. Zo hou je ook je netwerk 

vers en de diverse programmacommis-

sies kunnen altijd een beroep doen op de 

laatste ontwikkelingen”, aldus Petersen. 

"Ook in de stijl van discussiëren 
willen we vernieuwend zijn"

1. Laten we mensen écht voldoende vrij?

2. Vragen we genoeg verdraagzaamheid 

 en verantwoordelijkheid?

3. Worden mensen écht gelijkwaardig 

 en rechtvaardig behandeld?

4. Bieden we mensen voldoende 

 ontplooiingsmogelijkheden? 

De Liberale Lakmoestest
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overheid stelt nog altijd enorm veel re-

gels op over hoe je je moet gedragen in 

het publieke domein. Jullie praten wel 

over minder regels, maar in de praktijk 

zijn er onder de afgelopen kabinetten, 

waar de VVD deel van uitmaakte, steeds 

meer regels bijgekomen”.

Verheffingsstaat
 “Als je teruggaat naar de oude libera-

len, van John Stuart Mill tot Milton 

Friedman, dan zie je dat zij al zochten 

naar een overheid die mensen zoveel 

mogelijk vrij laat, maar wel de midde-

len geeft om iets van hun leven te ma-

ken. Niet een verzorgingsstaat maar 

een verheffingsstaat. Het probleem is 

dat de overheid mensen nu vaak niet 

verheft, maar vasthoudt. Als je in de bij-

stand zit en gaat werken ga je er maar 

zo’n 2 tot 3 procent op vooruit – vind 

je het gek dat mensen in de bijstand 

blijven zitten? De regering bestrijdt 

dit door steeds meer gedragsbepalende 

prikkels te introduceren, door boetes in 

te stellen en te focussen op wat er mis 

zou zijn met het individu. Maar meestal 

is er niks mis met dat individu, het is 

de samenleving die niet deugt. Neem 

de voedselindustrie. Terwijl deze troep 

produceert met enorme hoeveelheden 

suiker, vet en zout, waardoor steeds 

meer mensen overgewicht krijgen, pro-

beert de overheid het individu te prik-

kelen tot een gezonder leven. Maar die 

voedselindustrie mag ondertussen zijn 

gang gaan, want hier zou de overheid 

zogenaamd ‘neutraal’ moeten zijn. Ik 

denk dat dit een illusie is. Juist libera-

len zouden weer moeten nadenken over 

wat een goede samenleving is. Iedereen 

functioneert binnen een groter geheel”. 

Bregman vindt het ook “wonderlijk dat 

een liberale partij als de VVD zo weinig 

vertrouwen heeft in de kracht van de 

mensen”. De VVD opereert steeds meer 

vanuit wantrouwen, zegt hij. “Er zal wel 

met bijstandsuitkeringen gefraudeerd 

worden, werklozen moeten langs het 

UWV om eindeloos getraind te worden, 

terwijl uit menig onderzoek blijkt dat 

die cursussen de werkloosheid alleen 

maar verlengen. Soms lijkt het alsof de 

VVD wel vertrouwen heeft in zichzelf 

en haar eigen mensen, maar niet in de 

gemiddelde Nederlander”. 

Diversiteit
“Om meer mensen aan de VVD te bin-

den is het absoluut cruciaal dat je meer 

diversiteit binnen haalt,” vindt Breg-

man. “Veel mensen zien de leden van 

politieke partijen nu als ‘dichtgetim-

merde ideologen’ die zich ‘omhoog wil 

likken naar een leuk baantje’. En dat is  

In een Amsterdams café begint Breg-

man te vertellen dat hij het huidige 

Nederlandse politieke model eigenlijk 

‘een beetje sneu’ vindt. “De neiging van 

de afgelopen jaren was om partijen ge-

lijk te stellen aan bedrijven. En wat is er 

belangrijk voor een goedlopend bedrijf? 

Dat ze resultaatgericht is, gestroom-

lijnd, niet te bureaucratisch en dat ze 

haar product verkoopt. De klant staat 

dus centraal. Wie bepaalt wat voor pro-

duct je verkoopt bij politieke partijen? 

Dat is de kiezer. Via focusgroepen en 

figuren als Maurice de Hond vragen 

partijen aan kiezers wat ze belangrijk 

vinden en bieden dat vervolgens aan. 

De kiezer is constant zijn eigen mening 

aan het consumeren”, zegt Bregman. 

Hij noemt het voorbeeld van D66. “Die 

partij lijkt nu te worden gelanceerd. De 

peilingen wijzen uit dat veel mensen op 

D66 zouden stemmen als er nu verkie-

zingen zijn. Eigenlijk is dat hilarisch, 

want D66 wil min of meer wat het ka-

binet nu al doet”. "De meeste partijen 

lijken tegenwoordig op elkaar", zegt 

Bregman. “Op sociaal-economisch ge-

bied vinden ze allemaal ongeveer het-

zelfde. Het is een politiek model dat op 

de lange termijn niet werkt”. 

Botsen
In een goed werkende democratie is 

het cruciaal dat er ideeën zijn die met 

elkaar botsen, vindt Bregman. Er moe-

ten verschillende visies op de ‘goede 

samenleving’ zijn. Dat houdt de de-

mocratie in beweging, dan kunnen er 

significante keuzes kunnen worden ge-

maakt. “We weten dat het heel gevaar-

lijk is als mensen het alleen maar met 

elkaar eens zijn. In de jaren ‘90 was het 

bijvoorbeeld de vaste overtuiging dat 

zodra je iets privatiseert, en het publie-

ke domein inricht als een bedrijf, er al-

lerlei mooie dingen gebeuren. Dan gaat 

alles ineens superefficiënt en vliegt de 

omzet door het plafond. Inmiddels we-

ten we dat een aantal privatiseringen 

bepaald niet succesvol is verlopen. Het-

zelfde is gebeurd bij de bankencrisis. 

Iedereen was het met elkaar eens dat 

dereguleren de juiste koers was, en zie 

wat dat heeft opgeleverd”. 

Fortuyn
Ook over culturele onderwerpen is er 

vaak teveel eensgezindheid. “We weten 

uit onderzoek dat in de jaren ’90 po-

litieke partijen min of meer dezelfde 

opvattingen hadden over criminaliteit 

en integratie. Ook de meeste Nederlan-

ders maakten zich er niet veel zorgen 

over. En dus liet de politiek het thema 

jarenlang liggen. Veel mensen denken 

dat Fortuyn toentertijd opeens ging 

roepen wat niemand durfde te zeggen, 

maar veel mensen al dachten. Maar dat 

is niet zo. Wat Fortuyn vooral deed was 

wat je ‘het beeldhouwen van het volk’ 

zou kunnen noemen. Het maakte hem 

niet uit dat mensen zich ogenschijnlijk 

niet veel zorgen maakten over proble-

men rondom integratie, hij vond dat ze 

daar een probleem van moésten maken. 

En dus ging hij net zolang op zijn trom 

roffelen totdat mensen achter hem aan 

gingen lopen”. 

En dat is precies wat Bregman bedoelt; 

partijen en leiders moeten iets durven 

vínden. “In de loop van de geschiede-

nis zie je af en toe iemand naar boven 

komen die de kar durft te trekken, die 

kiezers niet hun eigen mening laat con-

sumeren, maar ervoor zorgt dat de kie-

zer hún mening gaat consumeren”. Na-

tuurlijk moet er wel een zekere balans 

en wisselwerking binnen de politiek 

zijn, maar Bregman vindt dat we in Ne-

derland totaal doorgeslagen zijn naar 

het ‘politieke consumptiemodel’. “En 

het treurige is dat partijen zo achter de 

feiten gaan aanlopen. Ze blijven veel te 

lang op oude ideeën teren”.

Bregman waarschuwt voor politici die 

zeggen dat ze slechts hun ‘gezonde 

verstand’ gebruiken. “In de politiek 

moet je altijd bepaalde aannames doen. 

De politiek is geen consultancybedrijf. 

Daarom ben ik ook wel blij met een Par-

tij van de Dieren”, zegt hij. “ Ze hebben 

feitelijk geen macht, maar agenderen 

wel zaken buiten de reguliere onder-

werpen om. Net zoals de PVV, die heeft 

slechts een klein gedoogavontuurtje 

achter de rug, toch is iedereen het er-

over eens dat de impact van de PVV op 

het politieke bestel immens is geweest”. 

Over de manier waarop onze partij de 

laatste tijd te werk gaat is Bregman niet 

bijzonder te spreken. De VVD wil zich 

in de kern zo min mogelijk bemoeien 

met het leven van het individu. Maar 

Bregman zegt dat we ons steeds meer 

schuldig maken aan het door ons zo 

verafschuwde woord ‘betutteling’. “De 

Op het afgelopen VVD congres was Rutger Bregman, historicus, denker en schrijver van het 

boek ‘De Geschiedenis van de Vooruitgang’ te gast. Hij deelde daar zijn visie op de huidige 

politiek en op het liberalisme. In Liber geeft hij u nogmaals zijn gepeperde mening.

De kiezer consumeert 
vooral zijn eigen mening

een niet helemaal onterecht beeld denk 

ik. De VVD zou er alles aan moeten doen 

om van dat beeld af te komen. In de par-

tij lopen – als ik eerlijk ben –  nogal wat 

‘stereotypes van stereotypes’ rond. Ter-

wijl er in die twee-en- een half miljoen 

kiezers natuurlijk heel veel diversiteit 

zit. Daar zit een enorme potentie om, ik 

noem maar wat, de Turkse ondernemer 

binnen te halen om iets actiefs binnen 

jullie partij te gaan doen. Dat is de ma-

nier om de VVD relevant te houden”.

Hij legt de meetlat ook langs coalitie-

partij PvdA. “Die heeft voor iedere be-

schikbare functie twee leden. De kwali-

teit van de bestuurders neemt op deze 

manier ook af, net zoals de aantrekke-

lijkheid van het politieke ambt. Als het 

zo doorgaat dondert het hele kaarten-

huis in elkaar”. 

Bestaansrecht
Na een uurtje en twee koffie verder 

komt dan toch het leuke nieuws. De 

VVD heeft, volgens Bregman, meer 

bestaansrecht dan ooit. “Nederland is 

nog nooit rijker, veiliger en gezonder 

geweest. Het komt er nu op aan een sa-

menleving te creëren waarin iedereen 

echt kan gaan floreren en eigen keu-

zes kan gaan maken”. De focus van het 

moderne liberalisme ligt, volgens Breg-

man, nu nog veel te veel op de negatieve 

vrijheden, zoals die van meningsuiting. 

“Maar wat heb je aan de vrijheid van 

meningsuiting als je geen mening hebt? 

Of als iedereen dezelfde mening heeft? 

De VVD moet meer aandacht geven aan 

waar die vrijheden werkelijk toe leiden, 

en er weer groter ideeën op nahouden. 

Ik was trouwens positief verrast toen ik 

werd  uitgenodigd op jullie vorige con-

gres. Dat zie ik ze bij de PvdA nog niet 

doen - kritiek van buiten naar binnen 

halen. Je moet van de VVD een huis ma-

ken waarin het borrelt en bruist van de 

ideeën en waar in de eerste plaats nage-

dacht wordt over wat het betekent om 

liberaal te zijn in de 21e eeuw. En niet 

over wat het betekent om VVD’er te zijn 

in de 21e eeuw”. 

“Het huidige politieke 
model is eigenlijk een 
beetje sneu”

Door Iris van Delden

Op 15 september verschijnt 

een nieuw boek van de hand 

van Bregman: Gratis Geld voor 

Iedereen: ‘het probleem is niet 

dat we het niet goed hebben, 

het probleem is dat we niet we-

ten hoe het beter kan’. 

Reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl
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Goede start VVD in nieuw EP

De toekomst van de politieke partij

OOGST - Hans van Baalen, Cora van 

Nieuwenhuizen en Jan Huitema heb-

ben in de liberale ALDE-fractie een rijke 

oogst aan portefeuilles binnengehaald. 

Hans van Baalen heeft daartoe de twee 

maanden vanaf de Europese verkiezin-

gen tot en met de laatste Straatsburg-

sessie zonder onderbreken onderhan-

deld, waarbij VVD en D66, met samen 

7 zetels als Nederlandse delegatie bin-

nen de ALDE, een sterke positie hebben 

mits er wordt samengewerkt. Hadden 

VVD en D66 de rijen niet gesloten, dan 

had de Franse delegatie, die ook 7 zetels 

telt, het voortouw kunnen nemen. Uit-

gangspunt van de VVD in de Nederland-

se delegatie was dat de 7 Nederlandse 

EP-leden binnen ALDE alle voor Neder-

land relevante portefeuilles moesten 

binnenhalen. Samenwerking in het be-

lang van Nederland staat daarbij voor-

op. Dat is gelukt.

Aderlating
De ALDE-fractie is van 85 naar 67 zetels 

teruggevallen. Een forse aderlating. 

De Britse en Duitse LibDems en FDP 

verloren samen 20 zetels en de Roe-

meense PNL liep over naar de EVP. De 

Italiaanse liberalen verdwenen geheel. 

ALDE-fractievoorzitter Guy Verhofstad, 

ALDE-partijvoorzitter Sir Graham Wat-

son en Hans van Baalen (van 2009 tot 

2014 voorzitter van de Liberale Interna-

tionale en daarna LI-erevoorzitter) heb-

ben er alles aan gedaan om nieuwe po-

litieke partijen aan de ALDE te binden 

en met een goed resultaat. De verliezen 

konden, echter, met meer ALDE-leden 

uit Frankrijk, Spanje en Portugal en een 

goede score in de Benelux niet worden 

gecompenseerd. 

Vitaal
De ALDE is nu na de christen-democrati-

sche EVP, de sociaal-democratische S&D 

en de conservatieve ECR, de vierde frac-

tie in het EP. Om de ALDE als relevante 

speler binnen het EP te behouden, is er 

een coalitie-akkoord met de EVP en S&D 

gesloten. Hiermee kan de ALDE vitale 

invloed uitoefenen op het beleid van de 

nieuwe Europese Commissie onder lei-

ding van Jean-Claude Juncker en EVP en 

S&D, die onderling zeer verdeeld zijn, 

aan meerderheden helpen. Dat vraagt 

van de twee grootste fracties in het EP 

uiteraard een prijs. Hiermee is de ALDE, 

ondanks het verlies, terug als politieke 

dealmaker. Guy Verhofstadt, herkozen 

als voorzitter van de ALDE-fractie, en de 

VVD hebben daarmee hun succesvolle 

samenwerking voortgezet.

Leidend
Binnen het EP vormen de liberale par-

tijen uit België (Open VLD en Mouve-

ment Reformateur), Nederland (VVD 

en D66) en Luxemburg (Demokratesch 

Partei), die alle succes boekten in de 

afgelopen EP-verkiezingen, de politieke 

en organisatorische ruggengraat van de 

ALDE. Voor de VVD betekent dat een bij-

zondere verantwoordelijkheid. Met pre-

mier Mark Rutte in de Europese Raad, 

met de Nederlandse (VVD-) ministers 

en staatssecretarissen binnen de di-

verse ministerraden, met de grote VVD-

fracties in de Eerste en Tweede Kamer 

en met de VVD als een van de leidende 

partijen in de Liberale Internationale 

en de ALDE-partij en de positie van de 

VVD-leden in de ALDE, kan de VVD veel 

invloed uitoefenen.

De portefeuilleverdeling voor de VVD 

binnen de ALDE-fractie in het Europees 

Parlement ziet er als volgt uit. 

Hans van Baalen is lid van het Bureau 

(algemeen bestuur) van de 67 zetels 

tellende ALDE-fractie en neemt op uit-

nodiging aan de politieke beraadsla-

gingen van het presidium (dagelijks 

bestuur) deel. Hij is lid van de parle-

mentaire commissies voor Buitenland-

se Zaken (AFET), Veiligheid en Defensie 

(SEDE) en Buitenlandse Handel (INTA) 

en is voorzitter van de EP-delegatie voor 

de betrekkingen met Zuid-Afrika. Hij is 

lid van de EP-delegaties voor de betrek-

kingen met de Verenigde Staten en de 

ACP-landen (Afrika, Caribisch gebied en 

de Stille Oceaan). Van Baalen voert voor 

de ALDE het woord over het Oostenlijk 

Partnerschap, waaronder Oekraïne, en 

over Rusland. Tevens volgt hij Annemie 

Neyts op als ALDE-coördinator voor alle 

onderwerpen op het gebied van buiten-

landse zaken, veiligheid en defensie. In 

de crisis rond de Russische interventie 

en de MH17 crash in Oekraïne heeft de 

waarde van deze combinatie van ver-

antwoordelijkheden zich reeds bewe-

zen.

Cora van Nieuwenhuizen is lid van de 

EP-commissies voor Economisch - Mone-

taire aangelegenheden (ECON) en voor 

Industrie, Technologie, Research en 

Energie (ITRE). Van Nieuwenhuizen is 

vice-voorzitter van de EP-delegatie voor 

de betrekkingen met India en lid van 

de EP-delegatie voor de betrekkingen 

met de staten in Afrika, het Caribisch 

Gebied en de Stille Oceaan (ACP). Zij co-

ordineert samen met Sylvie Goulard de 

ALDE-opstelling binnen de ECON-com-

missie. Hiermee heeft zij een mooie 

uitgangspositie om het VVD-geluid in 

het EP te laten doorklinken en directe 

invloed uit te oefenen op alle terreinen 

die de stabiliteit van de Euro, de eco-

nomie, de banken en het bedrijfsleven 

raken.

Essentieel
Jan Huitema is lid van de commissie 

voor Land- en Tuinbouw (AGRI) en voor 

Milieu (ENVI) in het Europees Parle-

ment. Voor het eerst sinds 10 jaar is 

daarmee weer een Nederlander vol, 

stemhebbend lid van de Landbouw-

commissie. Dit is van essentieel belang 

want Nederland is de op een na groot-

ste exporteur van agrarische produc-

ten ter wereld. De Milieucommissie 

is medewetgever op thema's, die van 

grote invloed zijn op het Nederlandse 

bedrijfsleven, zoals luchtkwaliteit. Hui-

tema heeft dit dossier daarom binnen 

de ALDE naar zich toegetrokken. Voorts 

is hij lid van de EP-delegaties met Cana-

da en met Australië en Nieuw Zeeland, 

hetgeen een mooie aanvulling is op zijn 

werk in de Landbouwcommissie.

Energie
Hans van Baalen, Cora van Nieuwenhui-

zen en Jan Huitema gaan met energie 

en plezier in het EP voor Nederland en 

voor de VVD aan de slag. Zij vormen een 

hechte delegatie, die de samenwerking 

met de fracties in beide Kamers der 

Staten-Generaal, met het VVD-smaldeel 

in het kabinet en met de partij centraal 

stelt op basis van het verkiezingspro-

gramma, Europa waar nodig.

Hans van Baalen

www.teldersstichting.nl

VANZELFSPREKEND
Een partijloze democratie is voor ons 

vandaag de dag moeilijk voor te stel-

len. Experimenten in die richting zijn 

vanuit liberaal-democratisch oogpunt 

nooit een groot succes. Maar betekent 

dit ook dat politieke partijen een van-

zelfsprekendheid zijn waar niets op af 

te dingen valt? Geenszins. Sterker nog, 

liberalen hebben altijd een zekere am-

bivalentie gevoeld jegens het verschijn-

sel politieke partij. Enerzijds hoopten 

liberalen dat met behulp van de poli-

tieke partij de strijd in het parlement 

zich hoofdzakelijk op de beginselen 

zou richten en niet op het persoonlijke. 

Anderzijds vreesden liberalen dat hië-

rarchisch geleide organisaties te weinig  

ruimte zouden laten voor de band tus-

sen de volksvertegenwoordiger en hun 

kiezers.

Voor liberalen verliep de partijvorming 

aan het einde van de negentiende eeuw 

dan ook uiterst schoorvoetend. De 

eerste liberale samenwerkingsverban-

den werden geen ‘politieke partij’ ge-

noemd, maar ‘unie’ of ‘bond’, waarmee 

de aarzeling van de onafhankelijk en 

individueel opererende liberale politici 

voor verticaal geleide politieke organi-

saties duidelijk werd. Toch konden ook 

liberalen uiteindelijk geen weerstand 

bieden aan de beweging naar een strak-

ker geleide en goedgeorganiseerde mas-

sapartij. Aan de aanvankelijke verdeeld-

heid onder liberalen in verschillende 

partijen kwam in 1948 een einde met 

de oprichting van de VVD.

Met het vorderen van de twintigste 

eeuw werd ‘de crisis van de democra-

tie’ gekoppeld aan de neergang van de 

massapartij. Denk bij die crisis aan ver-

meende groeiende ontevredenheid van 

burgers over het functioneren van de 

democratie; afnemend vertrouwen in 

politici, politieke partijen en het parle-

ment; krimpende ledentallen van poli-

tieke partijen, waardoor de demografi-

sche en inhoudelijke representativiteit 

van het parlement wordt aangetast; en 

een zwevend, gefragmenteerd electo-

raat als gevolg waarvan partijen niet 

langer kunnen rekenen op een solide 

basis van een vanzelfsprekende achter-

ban. De grote fluctuaties in zeteltallen 

bij de van oudsher grote partijen ma-

ken dit goed duidelijk.

Vanuit liberaal perspectief zijn som-

mige zogenaamde crisisverschijnselen 

welkom, want ze zijn ten dele te rela-

teren aan maatschappelijke veranderin-

gen die door liberalen als positief wor-

den ervaren, zoals individualisering, 

secularisatie en ontzuiling. Dit zijn gro-

te maatschappelijke bewegingen waar 

politieke partijen (gelukkig) nauwelijks 

invloed op hebben. Daarnaast zijn er 

echter ook aspecten van de partijen-

democratie waar politici en politieke 

partijen wel degelijk grote invloed op 

uit kunnen oefen, zoals het kiesstelsel, 

de evenredige vertegenwoordiging, de 

voorkeursdrempel, interne partijdemo-

cratie en ideologische profilering. Zo is 

ook het tot nog toe succesvolle bestaan 

van een met opzet ledenloze partij als 

de PVV een uitdaging voor bestaande 

partijen om na te denken over hun toe-

komst als ledenorganisatie.

Een werkgroep van de TeldersStichting 

heeft in 2013 onderzoek gedaan naar 

de toekomst van de politieke partij 

binnen het democratisch bestel en als 

ledenorganisatie. In de werkgroep had-

den zitting Joost van den Akker (VVD-

fractievoorzitter Provinciale Staten 

Limburg), Caspar van den Berg (uni-

versitair docent Bestuurskunde aan de 

Universiteit Leiden), Patrick van Schie 

(directeur TeldersStichting), Mark van 

de Velde (medewerker TeldersStichting 

en auteur van het rapport) en Herbert 

Zilverentant (oud-directeur van het par-

tijbureau van de VVD en destijds wet-

houder in Leiderdorp). Zij publiceerden 

de resultaten van hun studie in het rap-

port De plicht der politieke partijen. 

Kiezers, partijleden en politici in een 

open partijendemocratie.

Voor de toekomst van de partijendemo-

cratie is de grote vraag voor politieke 

partijen is, aldus de opstellers van het 

rapport, wat zij (potentiële) leden kun-

nen bieden. Waarom zouden anno 2014 

mensen nog lid worden van een poli-

tieke partij? Waarom bent u zelf lid ge-

worden van de VVD en welke verwach-

tingen had u daarbij?

Er zijn talloze redenen om al dan niet 

lid te worden van een politieke partij. 

Aan de politieke partij de uitdaging 

om aan deze verschillende behoeftes 

tegemoet te komen en aansprekend te 

zijn en blijven voor (potentiële) leden. 

Tegelijkertijd is een politieke partij een 

machtsfactor in de democratie, die op 

basis van een ideologisch profiel streeft 

naar een maximaal aantal zetels en 

zoveel mogelijk invloed om de eigen 

ideeën te verwezenlijken. Juist dit ide-

ologisch profiel is volgens de opstellers 

van het rapport ook in de eenentwintig-

ste eeuw van groot belang. De toekomst 

is in hun ogen niet aan de partijen die 

zonder een overkoepelende notie van 

een rechtvaardige samenleving techno-

cratische politiek willen bedrijven.

De werkgroep van de TeldersStichting 

ziet niets in vernieuwingen van het 

bestaande stelsel van evenredige ver-

tegenwoordiging, door bijvoorbeeld 

een kiesdrempel op te werpen om de 

versplintering tegen te gaan. Liberalen 

hebben immers altijd benadrukt dat 

politiek ideeënstrijd moet zijn. Kiezers 

en gekozenen moeten een spontane 

geestelijke gemeenschap vormen en 

behoren niet omwille van de geografie 

tot elkaar veroordeeld te worden. Dank-

zij de evenredige vertegenwoordiging 

vervult ons parlement zijn representa-

tiefunctie uitstekend; het is als gevolg 

van het ontbreken van een kiesdrempel 

zeer toegankelijk voor politieke min-

derheden en nieuwkomers. Wel zou 

meer belang kunnen worden gehecht 

aan voorkeursstemmen bij verkiezin-

gen, door de voorkeursdrempel te ver-

lagen naar bijvoorbeeld 10 procent van 

de kiesdeler.

De opstellers van het rapport doen 

voorts een serie aanbevelingen om le-

den meer te betrekken bij de besluitvor-

ming in de partij, bijvoorbeeld door te 

overwegen ook een kabinetsdeelname 

van de partij tijdens een congres aan de 

leden voor te leggen. Bovendien onder-

schrijft de werkgroep het belang van in-

ternet bij het contact met de achterban. 

Raadpleeg voor alle aanbevelingen het 

rapport.

Het rapport 'De plicht der politieke par-

tijen. Kiezers, partijleden en politici in een 

open partijendemocratie' is zowel digitaal 

(15,50 EU) als in hardcopy (19,50 EU) te 

bestellen in de TeldersShop via www.

teldersstichting.nl. Ook kunt u ervoor 

kiezen om lid te worden van de Telders-

Community op www.telderscommuni-

ty.nl. U kunt zich gratis registreren om 

een kijkje te nemen in de TeldersCom-

munity. Voor 35 euro krijgt u een jaar 

toegang en kunt u meediscussiëren, 

linken met andere leden, filmpjes kij-

ken en alle publicaties van de Telders-

Stichting raadplegen.
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Minder ambitieus,
meer dienstbaar
CENTRAAL - Als we het over de toe-

komst van de VVD hebben, staat in die 

discussie natuurlijk de bevolking, de 

kiezer centraal. Het is daarom dat de 

partij voornemens is om ook de ‘gewo-

ne’ mens te betrekken bij het proces 

dat zich de komende maanden gaat 

afspelen. Liber spreekt alvast met een 

aantal willekeurige personen. Geen 

van allen zijn lid zijn van een politieke 

partij. Wat opvalt, is dat zij bij verkie-

zingen hun keuze op ‘de stand van het 

land’ en ‘het huidige persoonlijk senti-

ment’ baseren. 

In een groot verband denkt onze partij 

na over de functie van een politieke par-

tij in de toekomst. Hoewel veel kiezers 

tot op het laatste moment ‘zwevend’ 

zijn en eerder lijken te stemmen op een 

‘issue’ dan op het gedachtegoed van 

een hele partij, zijn alle ondervraag-

den het erover eens dat een politieke 

partij altijd een bepaalde ideologie, in 

ons geval het liberalisme, moet blijven 

uitdragen. 

Idealen
Maar daar zit wel een kanttekening 

aan, volgens Michael van Dijk, mana-

ger occasions bij een grote autodealer. 

“Ideologie is prima, maar dan moeten 

er wel aantoonbare haalbaarheidsfacto-

ren geformuleerd zijn. Anders streven 

we idealen na die toch nooit gereali-

seerd zullen worden. Maar ideologie is 

wel goed om door de bomen het bos te 

zien.” Ook Wilco Verheij, directeur bij 

een grote onderneming in Den Bosch, 

vindt dat een politieke partij in de toe-

komst nog steeds moet staan voor een 

denkrichting, maar ook met kantteke-

ningen. “Het accent zal steeds meer ko-

men te liggen op goede communicatie 

over behoeftes en bereikte resultaten. 

Daarnaast is een politieke partij ervoor 

om goede bestuurders te leveren en 

zullen de thema’s leiderschap, voor-

beeldfunctie en betrokkenheid aan be-

langrijkheid toenemen”, voorspelt hij. 

Met dat laatste slaat hij de spijker op 

de kop: alle mensen vertelden Liber dat 

er nog steeds een enorme kloof bestaat 

tussen burger en politiek. “De afstand 

tussen politiek en bevolking is nog 

steeds veel te groot”, zegt Jolande ter 

Steege, verkoopmedewerkster bij een 

bedrijf dat zonneweringssystemen ver-

koopt. “Daardoor bestaat er een groot 

wantrouwen jegens politici en hun par-

tijen. En het gekke is dat de politiek wel 

dénkt dat ze luistert naar de bevolking, 

maar dat blijkt verder uit niets”. Ook 

Roland Happel, financieel controller 

van beroep, vindt dat “de huidige po-

litiek te weinig contact heeft met de 

waarden en de realiteit in het land”. 

“Ik geloof in welvaart en welzijn”, zegt 

hij, “de huidige politiek heeft te weinig 

contact met deze waarden en beperkt 

zich doorgaans tot één van die twee. 

Daarom stem ik, afhankelijk van de 

toestand van het land, op verschillende 

partijen bij verkiezingen”.

Jolande vindt dat er soms zelfs reden 

is om de politiek te wantrouwen. “Nu 

heb je het volk, en daarboven zweeft 

de politiek. Kijk alleen al naar het feit 

dat politici wachtgeld ontvangen als 

zij zonder baan komen te zitten. De 

tijd dat dit verschil tussen een gewone 

werknemer en een politicus nodig was 

ligt ver achter ons. De wereld is veran-

derd, maar de politiek verandert niet 

mee en houdt vast aan oude ideeën”, 

aldus Jolande. 

Relatie
De missie van de VVD is om een duur-

zame band op te bouwen met haar 

(potentiële) kiezer. En dat gaat verder 

dan de 33.000 leden die we hebben. 

Dat gaat over, minstens, twee- en- een 

half miljoen mensen die op ons stem-

den tijdens de Tweede Kamerverkiezin-

gen van 2012. Uit onderzoek blijkt dat 

mensen niet op ratio (dus de partijpo-

litieke standpunten) maar op emotie 

(voelt deze partij/ deze persoon goed) 

stemmen. Daarvoor is het nodig dat 

politici niet alleen bereikbaar (Twitter, 

Facebook, blogs, Instagram) zijn, maar 

ook dat de ‘mens’ achter de politici 

zichtbaar is, zeggen deskundigen. Ge-

lukkig zijn politici steeds minder bang 

om emotie te laten zien. De tranen van 

minster Timmermans bij de vergade-

ring van de Verenigde Naties in de na-

sleep van de MH17 ramp, de woede van 

minister-president Rutte over hoe er 

met de lichamen omgegaan werd, maar 

ook het enthousiasme en de diepgang 

van Barack Obama als hij zijn idealen 

schetst zijn daarvan voorbeelden. En 

wie herinnert zich nog de tranen van 

Jan Pronk over de toestand in Afrika? 

Helpen doet dat wel, zeggen de men-

sen die Liber sprak. Het is goed te zien 

dat achter de politicus een mens zit, 

beamen ze. Maar daarop alleen bouwt 

een partij geen duurzame relatie met 

haar kiezer op.  “Elke relatie bestaat bij 

de gratie van een wederzijdse waarde-

ring en kent minimaal tweerichtings-

verkeer”, zegt Roland Happel”. “Zeggen 

wat je wilt en uitleggen wat je vindt en 

van keuzes afwijken indien nodig. Dat 

is in de toekomst cruciaal om de relatie 

tussen burger en politiek te verbeteren.

Ik wil altijd weten hoe de politiek met 

me om zal gaan; waar gaan we heen en 

wat betekent dat voor mij vandaag”. 

“Een relatie opbouwen met kiezers kan 

alleen door je te houden aan beloftes 

en afspraken,” zegt Michael van Dijk. 

“Vertrouwen, vertrouwen, vertrouwen, 

dáár gaat het om”,  voegt Jolande eraan 

toe. 

Dienstbaar
En om communiceren dus. Want van 

eerder gemaakte afspraken kan wel 

afgeweken worden, als je maar uitlegt 

waarom dat nodig is, vinden de on-

dervraagden. Nieuwe media is dan de 

toekomst. “Instagram, Facebook, What-

sapp, LinkedIn, persoonlijke email en 

blogs. En dan afgestemd op de ontvan-

ger, of dat nu een individu of een hele 

gemeenschap is. “Dus niet een VVD-

site, maar een gedachtegoed dat zich 

op alle podia en in vele verschijningen 

Deze Liber staat in het teken van 
‘de toekomst’. Dat voelt eigenlijk 
een beetje vreemd. Nog niet zo 
lang geleden leek de tijd in ons 
land namelijk even stil te staan. Bij 
het nieuws over het neerstorten 
van vlucht MH17 en alle ontwik-
kelingen die daarop volgden werd 
ons land in diepe rouw gedompeld. 
Bij het zien van het indrukwek-
kende ceremonieel op de Luchtha-
ven Eindhoven en de tocht van de 
rouwauto’s naar Hilversum werden 
wij allen stil en stonden we letter-
lijk een minuut stil. De toekomst is 
voor de vele nabestaanden van de 
slachtoffers in één vreselijke slag 
voor altijd veranderd. Zij moeten 
aan hun toekomst vorm zien te ge-
ven zonder hen die zij zo lief heb-
ben. Via de VVD website en in ver-
schillende persoonlijke contacten 
heb ik ons medeleven aan de nabe-
staanden al tot uiting gebracht. 

In het licht van het bovenstaande 
lijkt spreken over de toekomst van 
een politieke partij onbeduidend. 
Maar toch is het nodig. Onze maat-
schappij is enorm veranderd en zal 
verder doorgaan met veranderen. 
Lang werd onze maatschappij en 
de politiek gedomineerd door de 
overbekende zuilen. De katholieke 

zuil ging naar de katholieke voet-
balclub, haalde vlees bij de katho-
lieke slager en (op vrijdag!) de vis 
bij de katholieke visboer. Socialis-
ten gingen als kind naar de AJC (de 
Arbeiders Jeugd Centrale) en luis-
terden naar de VARA (Verenigde 
Arbeiders Radio Amateurs). 

De prominente vertegenwoordi-
gers van de verschillende zuilen 
gaven, vanaf ‘hun’ kansel, via ‘hun’ 
radio en in ‘hun’ kranten, overdui-
delijke stemadviezen.

De tijd van de zuilen is voorbij en 
daarmee ook de vanzelfsprekend-
heid over welke politieke partij de 
voorkeur heeft. Kiezers moeten 
nu de onmetelijke hoeveelheid in-
formatie, die op allerlei manieren 
in een razend tempo tot ze komt, 
verwerken en daarbij een inschat-
ting maken over de juistheid van 
de informatie, om vervolgens een 
aansluiting te vinden bij hun eigen 
mening en overtuiging.

Kiezers zijn daardoor minder ge-
bonden aan één partij. Ze kijken 
meer naar de mening van de par-
tijen op basis van een specifiek 
onderwerp en kijken minder naar 
de traditionele etiketten zoals so-

cialist, christelijk of liberaal. De 
manier waarop wij als VVD met de 
kiezer communiceren zal op die 
nieuwe situatie moeten worden 
aangepast.

Zoals u in deze Liber kunt lezen 
zijn wij inmiddels al druk bezig 
om antwoord te vinden op die 
moeilijke vraag “hoe maken wij de 
VVD klaar voor de toekomst?”. Ik 
ben de leden van de verschillende 
commissies zeer dankbaar voor het 
werk dat zij doen.
 
Maar bij het vinden van de ant-
woorden en de oplossingen reken 
ik niet alleen op de leden van de 
commissies. Bij onze leden en bin-
nen onze afdelingen bestaat een 
schat aan ervaring en kennis. Ik 
reken er dus op dat ook u uw in-
breng geeft en in gesprek gaat met 
de leden van de commissies. Uit-
eindelijk zullen de conclusies en 
aanbevelingen partij breed worden 
besproken met de leden. 

Ik kijk er zeer naar uit om samen 
met u vorm te geven aan een mooie 
liberale toekomst voor de VVD en 
voor Nederland!

Henry Keizer,
Partijvoorzitter VERANDERING

voorzitter@vvd.nl
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beweegt”, aldus Wilco Verheij. “Een 

extra kracht kan dat zijn persoonlijke 

aandacht, via een telefoontje of een 

ontmoeting. Ga terug naar de basis, 

wees meer dienstbaar dan ambitieus en 

vergeet het ego”. 

Maar hoeveel een politieke partij ook 

zal communiceren, hoe bereikbaar een 

politicus ook is of hoezeer de ‘mens’ 

achter de bestuurder zichtbaar is of 

wordt, lid worden van een politieke 

partij is voor alle ondervraagden geen 

optie: Van “ik kan er de interesse niet 

voor opbrengen”, “ik wil me er niet echt 

in verdiepen” tot “ik wil me niet bin-

den”. Lidmaatschap is, voor wat betreft 

deze mensen, inderdaad ‘uit de tijd’. 

En door de veelheid aan politieke par-

tijen in Nederland, vindt men de boel 

inmiddels sowieso te onoverzichtelijk. 

“Er zijn teveel politieke partijen, met 

te eenzijdige belangen”, vindt Jolande 

ter Steege. “In de vluchtigheid van al-

ledag vervaagt het onderscheid tussen 

de partijen en lijkt persoonlijk gewin 

de boventoon te voeren”, voegt Wilco 

Verheij eraan toe. Ook Roland Happel 

vindt het huidige politieke landschap 

te gefragmenteerd. “Doordat de grote 

politieke partijen de kiezer te vaak in 

de kou hebben gezet en geen consistent 

gedrag hebben laten zien, is Nederland 

nu verzwakt in slagkracht en in visio-

nair leiderschap”. 

De commissie die over de toekomst van 

de VVD gaat kan er natuurlijk niet voor 

zorgen dat een aantal partijen zichzelf 

opheft. Wel kan zij bewerkstelligen dat 

de VVD nog beter gaat functioneren. 

Dus met de conclusie dat: 

A het vertrouwen in de politiek omhoog 

moet, door te doen wat je zegt en uit te leg-

gen waarom het later misschien tóch anders 

moet

B via vooral ‘nieuwe’ media een betere, 

liefst persoonlijke band, met de kiezer moet 

worden gesmeed

C er vooral wordt gestemd op een onder-

werp of een persoon, zelden op een partij 

kan zij zeker wél uit de voeten.

Michael van Dijk

Wilco Verheij

Jolande ter Steege

“De politiek denkt wel dat 
ze luistert bevolking, maar 
dat blijkt uit niets”



EEN UNIEK VAREND EVENT
De jarenlange ervaring van Spido vormt de basis voor onvergetelijke 
varende events. De veelzijdige en luxe schepen van Spido zijn 
geschikt voor uiteenlopende evenementen, van diners en lunches 

De vloot bestaat uit moderne schepen die op het gebied van 
ambiance en comfort het allerbeste bieden. U hebt bijvoorbeeld 
de beschikking over audiovisuele hulpmiddelen en culinaire 
hoogtepunten maken elk buffet of menu tot een ware belevenis. 

Aan boord worden u en uw gasten met alle egards ontvangen 

dat het u en uw gezelschap aan niets ontbreekt. Uw wensen zijn 
het uitgangspunt voor de samenstelling van het programma. De 

uw bedrijf zich aan of in de buurt van het water? Dan is het een 
goed idee om Spido ook in uw eigen omgeving de rol van gastheer 
te laten vervullen. 

Willemsplein 85 • 3016 DR  Rotterdam • Tel.: (010) 275 99 88 • Fax : (010) 411 79 43 • events@spido.nl • www.spido.nl/events

NIEUWE KOERS
In 2012 is Spido BV een geheel nieuwe koers ingeslagen met volop 

daarbij zijn Maatschappelijk Verantwoord Ondernemen, open en 

ontwikkeld die aansluiten bij de ontwikkelingen op de 2e Maasvlakte 
en de Wereldhavendagen. 

Vaartochten met telkens wisselende thema’s die aansluiten bij 
bijzondere evenementen en feestdagen zoals de Wereldhaven 

Onlangs nam Spido BV haar nieuwe Ostara ponton in gebruik. De 
nieuwe Ostara afmeerponton vervangt het oude ponton aan de 

lange ponton biedt nu afmeerfaciliteiten voor twee schepen. 

Ook is de Marco Polo 
geheel gerenoveerd en 
compleet gerestyled.

zijn 2 extra groot formaat 
mobiele HD schermen 
beschikbaar. De luxe en 
moderne vormgegeven 
bar alsmede het ge-
heel nieuwe sanitair 
complementeren de beleving van onze gasten aan boord. Met de 
nieuwe styling is het populaire schip weer geheel gereed voor de 
toekomst en uitermate geschikt voor varende events. 

In een vrijblijvend gesprek, al dan niet gecombineerd met een 

van Spido voor u kan betekenen.
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D
it themanummer over de-
bat binnen de partij wordt 
geïllustreerd door de poli-

tieke actualiteit. Vorige maand heb-
ben wij immers een van de meest 
belangrijke debatten van het po-
litieke jaar gevoerd: de Algemene 
Politieke Beschouwingen.

 

Een debat dat bij uitstek duidelijk 

maakt wat het nut van debatteren 

is. Dertien fractievoorzitters heb-

ben hun visie gegeven op de belang-

rijkste thema’s voor het komende 

politieke jaar. Ieder vanuit hun ei-

gen invalshoek en ideologie, met 

eigen accenten en oplossingen.

 

De fractievoorzitters hebben ook 

meteen laten zien hoeveel verschil-

lende stijlen van debatteren er zijn. 

De een kiest voor een metafoor om 

zijn visie en plannen aan op te han-

gen. De ander loopt de plannen in 

de Miljoenennota langs. Sommige 

oppositiepartijen hebben een ge-

degen tegenbegroting gemaakt, 

terwijl andere partijen wel aange-

ven waar zij het niet mee eens zijn, 

maar niet met alternatieven ko-

men. De meeste fractievoorzitters 

debatteren scherp op de inhoud, 

maar in beleefde bewoordingen 

richting hun collega’s. Een enke-

ling vindt het nodig de ministers 

in ‘Vak K’ persoonlijke kwalificaties 

naar het hoofd te slingeren. Dertien 

sprekers, dertien stijlen. Ik vind 

daar soms het mijne van, maar ga 

(gelukkig) slechts over mijn eigen 

stijl.

 

Ik heb mijn spreektijd benut om 

mijn collega’s en vooral ook de vol-

gers van het debat, mee te nemen 

in de veranderde toestand in de we-

reld. Waar wij de afgelopen jaren 

de ‘luxe’ hadden ons vooral met 

economische vooruitgang bezig te 

houden, moeten wij ons er de ko-

mende jaren bewust van zijn dat 

die vooruitgang staat of valt met de 

(internationale) veiligheid die rand-

voorwaarde is voor economische 

groei. Wat hebben onze bedrijven 

bijvoorbeeld aan handelsroutes om 

hun producten af te zetten, als de 

veiligheid op die route niet gega-

randeerd kan worden? We hebben 

simpelweg geen keuze, want wie 

veiligheid offert in ruil voor wel-

vaart, zal beide verliezen.

 

Het debat over de Miljoenennota 

liet zien waar de overeenkomsten 

en verschillen tussen partijen lig-

gen, met als doel tot zo breed moge-

lijk gedragen oplossingen te komen 

voor de problemen in ons land.  

Zo is debat een belangrijk mecha-

nisme om verschillen te overbrug-

gen. Laat dat ook het doel van debat 

in de partij zijn, om standpunten 

uit te wisselen, verschillen te over-

bruggen en er als partij sterker uit 

te komen!

Halbe Zijlstra
Fractievoorzitter Tweede Kamer

DAT CORRESPONDEERT 
(NIET) 

Voorzitter Keizer zet in op discussie & debat

QUOTE

DEBAT - De uitspraak die hij deed tij-

dens de laatste Algemene Ledenvergade-

ring werd veelvuldig aangehaald in de 

kranten en op het NOS Journaal: “Een 

politieke partij zonder debat is als saté 

zonder saus; het kan wel, maar het is niet 

zo lekker.” Niet zo vreemd dus dat het 

Hoofdbestuur in de komende periode vol 

inzet op discussie en debat in de partij. 

Om ons doel, Nederland liberaler maken, 

te kunnen bereiken moeten we de partij 

klaarmaken voor de toekomst. Daar heb-

ben we ieders denkkracht en ervaring bij 

nodig. De samenleving is voortdurend in 

beweging en we moeten er dus voor open 

staan om onze plannen en standpunten 

steeds weer aan te scherpen. Dat zijn 

we, als grootste politieke partij, aan Ne-

derland verplicht, vindt partijvoorzitter 

Henry Keizer. 

Er is binnen de VVD veel gelegenheid om 

met elkaar te debatteren. Dicht bij huis 

binnen Kamercentrales en afdelingen, bij 

politieke cafés. En ook op landelijk niveau 

via de partijcommissies, de partijraad en 

op de congressen. Wat Keizer betreft ra-

ken meer mensen daarbij betrokken in 

de toekomst. Hij pleit dan ook voor veel 

publiciteit rondom de VVD bijeenkom-

sten, vooraf, maar vooral ook achteraf. 

“Meestal worden debatrondes en politie-

ke cafés uitgebreid aangekondigd, maar 

we doen er achteraf vaak maar summier 

verslag van. Er zou op de websites eigen-

lijk altijd een verslag moeten komen van 

wat er besproken is, wat de uitkomsten 

waren, met een paar leuke foto’s.” Maar 

ook op landelijk niveau kan wat Keizer 

betreft van alles veranderen. “Het blijkt 

bijvoorbeeld dat leden de behoefte heb-

ben om op de congressen meer tijdens 

het plenaire deel met elkaar praten en 

minder in deelsessies. Nou, dat kan. Al-

ingevuld worden, vindt Keizer. “Leden 

moeten zelf bereid zijn om onderwerpen 

aan te dragen en invulling te geven aan 

de discussie, inbreng te hebben. Want al-

leen maar vragen om meer debat en ver-

volgens nergens op komen dagen, daar 

koop ik niet zoveel voor”. Geen enkel 

onderwerp is dan taboe. “Wat mij betreft 

valt over alles te praten.”

Het kan dus zomaar gebeuren dat de 

uitkomsten van een VVD debat lijnrecht 

staan op de politieke realiteit van de dag. 

“De fracties en het kabinet gaan over de 

actuele politiek. Wanneer onze handte-

kening onder een coalitieakkoord staat, 

dan zijn we daar goed voor. Maar aan een 

coalitie deelnemen betekent niet dat ons 

denken als partij stopt. Wanneer wij als 

partij discussiëren dan praten we vooral 

over de toekomst. De tijd na deze coalitie-

periode, bijvoorbeeld voor het schrijven 

van een nieuw verkiezingsprogramma, 

vraagt altijd nadrukkelijk aandacht.”

Bewindspersonen en fractieleden spelen 

daarbij volgens Keizer een bijzondere 

rol. Aan de ene kant staan ze uiteraard 

voor het beleid dat de VVD met partners 

heeft afgesproken, maar ze spelen aan de 

andere kant ook een belangrijke rol bij 

het vormgeven van de standpunten van 

de partij voor de toekomst. Keizer: “Er is 

volgens mij niets mis mee wanneer Mark 

Rutte als minister-president van een co-

alitiekabinet bepaalde zaken zal verde-

digen, maar als partijleider van de VVD 

voor de toekomst iets anders voor ogen 

heeft. Laten we de kiezer niet onderschat-

ten, die begrijpt dat best.”

Leidend
Bijzonder wordt het wel genoemd. Dat de 

VVD, die voor het eerst in haar geschiede-

nis de grootste partij van Nederland is én 

de Minister-president levert, juist nu de 

deuren voor discussie over de toekomst 

open zet. Meestal gebeurt dat wanneer 

partijen er niet zo goed voor staan.

Keizer: “Ja, dat herken ik wel. Partijen 

slaan dan plotseling aan het ‘herbron-

nen’ enzo. Maar juist omdát we de groot-

ste partij zijn willen over de toekomst en 

veel andere onderwerpen discussiëren. 

Als grootste politieke partij moet je juist 

je verantwoordelijkheid nemen om lei-

dend te zijn in een nieuwe discussie”, 

zegt Keizer. “Uiteindelijk vergroten we 

daarmee ons draagvlak en onze slag-

kracht.”

Gedoe 
Angst voor ‘gedoe’ is vaak datgene wat 

politieke partijen ervan weerhoudt om 

uitgebreid te gaan debatteren. Discussie 

en debat is niet hetzelfde als gedoe, vindt 

Keizer, maar we moeten wel met de juiste 

intentie aan een debat deelnemen en de 

verwachtingen moeten duidelijk zijn.

“Deelnemers aan een debat moeten be-

reid zijn om naar elkaars argumenten te 

luisteren en open te staan voor andere 

meningen. Anderen met argumenten 

overtuigen is iets heel anders dan het de-

bat willen winnen. Goed luisteren naar 

elkaar en de beste punten aan elkaar 

smeden tot één gedragen standpunt. Dat 

moet het doel zijn. Sommige mensen ko-

men helaas alleen maar naar een debat 

om ‘hun gelijk te halen’. Ze hebben op 

een bepaald onderwerp een onwrikbare 

mening en willen geen daar geen milli-

meter vanaf wijken. Met die instelling ko-

men we niet veel verder. In een politieke 

volkspartij zal het nooit zo zijn dat alle 

meningen één op één op elkaar te leg-

gen zijn. Zeker niet in een liberale partij.  

En dat is maar goed ook!” 

"Juist omdat we de grootste partij zijn 
willen we over de toekomst discussiëren."

“De politiek kan het
gras niet harder laten 

groeien door eraan
te trekken”

Halbe Zijlstra tijdens de
Algemene Politieke Beschouwingen

leen wanneer het debat plaatsvindt op 

een manier die de leden plezierig vinden 

kunnen we samen het maximale uit het 

debat halen.”

Animo
De recent in het leven geroepen ‘Com-

missie Toekomst van de VVD structuur’ 

en de ‘werkgroep Permanente Inhoude-

lijke Verdieping’ bieden een goede moge-

lijkheid om het debat in de partij actief 

te voeren, vindt Keizer. “We hebben deze 

commissies nadrukkelijk gevraagd in-

formatie uit het land te halen en ervoor 

te zorgen dat input van de leden ook in 

de conclusies terecht komt. Vervolgens 

bespreken we de aanbevelingen partij 

breed met de leden. In dat proces zullen 

we zien hoeveel belangstelling er is om 

actief mee te debatteren binnen de partij 

en in welke vorm dat dan gegoten moet 

worden als het aan de leden ligt”. Keizer 

denkt dat er in ieder geval modernere 

manieren van debatteren ingevoerd kun-

nen worden. “Bijvoorbeeld op het inter-

net. Er zijn genoeg mensen die over een 

bepaald onderwerp graag mee willen 

praten, maar geen behoefte hebben om 

naar een congres te komen, ook niet als 

dat congres bij ze om de hoek wordt ge-

houden. Zij hebben geen interesse in de 

vaststelling van de notulen en het jaar-

verslag. Maar ze willen wel een bijdrage 

leveren aan een onderwerp waar ze be-

trokkenheid bij voelen. Ook die mensen 

moeten we bij de discussie betrekken.” 

Niet alleen de vorm, maar ook de inhoud 

van debatten moet samen met de leden 

“Over alles valt te praten”
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In de gereedschapskist van iedere (aspi-

rant-)politicus horen debatvaardigheden 

thuis. Een politicus moet zijn standpun-

ten helder kunnen formuleren, het de-

bat met anderen kunnen aangaan en bij 

voorkeur mensen van zijn gelijk kunnen 

overtuigen. Een goed debat helpt men-

sen om hun gedachten te vormen, laat 

de overeenkomsten en verschillen tus-

sen politieke stromingen zien en kan bij-

dragen aan het succes van een politieke 

partij. Hoewel veel mensen denken dat 

debatteren niet kan worden aangeleerd 

is het tegendeel waar. Iedereen kan leren 

zijn gedachten helder te formuleren en 

over het voetlicht te brengen. Oefening 

baart kunst. Dat geldt ook voor de kunst 

van het debatteren. De Haya van Some-

renstichting biedt uitstekende trainin-

gen aan op het gebied van presenteren 

en debatteren. De hiernavolgende tips 

kunnen helpen om je optimaal voor te 

bereiden op een debat.

Kennis is macht
Een goed debat begint met kennis. Zorg 

dat je het dossier goed beheerst. Dat je 

de voor- en tegenargumenten kent, dat 

je met zoveel mogelijk belanghebbenden 

hebt gesproken en dat je ook details zo-

als relevante cijfers paraat hebt. Zonder 

gedegen kennis sta je niet ontspannen te 

debatteren omdat je het risico loopt op 

inhoud te worden overtroefd.

Respecteer
Hoewel journalisten en het publiek smul-

len van een ordinaire ruzie tussen twee 

politici (“U toont aan dat u knettergek 

bent geworden…”) krijg je daarmee niet 

hun respect. Een spreker die respect af-

dwingt wint het van de spreker die ruzie 

maakt. Argumenteer op de inhoud en 

speel het spel niet op de man.

Structureer
Een heldere opbouw van het betoog 

maakt de gebruikte argumenten mak-

kelijk te volgen. Hierbij kan gekozen 

worden voor een simpele structuur (in-

leiding, argumenten, conclusie) of ‘say 

what you are going to say, say it, say what 

you have said’ maar ook voor de wat 

meer uitgewerkte structuur uit de klas-

sieke retorica. Als je dan gebruik maakt 

van ‘signaalformuleringen’ (woorden die 

aangeven met welk onderdeel je bezig 

bent) wordt het voor het publiek goed te 

volgen. 

Spreek los van papier
Te vaak worden toespraken nog voorge-

lezen en dan ook nog eens in schrijftaal. 

Zo ontstaat er geen (oog)contact met het 

Een goed debat is gebaat bij een zekere structuur en de deelnemers zouden een aantal basisvaardigheden moeten hebben. 

Tweede Kamerlid Ard van der Steur helpt u graag op weg. Ard was in 1991 Nederlands kampioen debatteren en jureerde op de 

wereldkampioenschappen debatteren voor middelbare scholen. 
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER 

KOMT OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET 

VELE PARTIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT 

– TENZIJ ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNT-

BEPALING VAN DE VVD WEER.

publiek. De inhoud zal verloren gaan. 

Voorlezen is vaak saai. Werk met steek-

woorden, een mindmap of losse memo-

kaartjes. Hierdoor heb je de ruimte om 

rond te kijken en de reacties van het pu-

bliek te peilen. Leer je toespraak niet uit 

het hoofd. Als je onderbroken wordt weet 

je vaak niet meer waar je gebleven was. 

‘Be the argument’
Als je krachtige taal uitslaat en erbij staat 

alsof je het liefst zou wegrennen, kom 

je niet overtuigend over. Sta als Obama: 

rechtop, met een open houding. Onder-

steun je woorden alleen met terzake 

doende gebaren en leid het publiek daar-

mee niet af. Herhaal niet steeds een stan-

daard gebaar dat nietszeggend is. Leg je 

handen op het spreekgestoelte of – als je 

zit – op tafel. Kijk af en toe rond en met 

een open blik. Wek de indruk dat je het 

leuk vindt om voor die groep te mogen 

spreken.

Retorische instrumenten
Maak jezelf bekend met de meest ge-

bruikte retorische instrumenten. De drie-

slag (Heerlijk, helder, Heineken, Veni Vidi 

Vici, vrijheid, gelijkheid en broederschap 

maar ook de vader, de zoon en de heilige 

geest) is een van de meest belangrijke. Zie 

voor een voorbeeld ook de tweede en der-

de zin van de inleiding van dit artikel. Zo 

makkelijk kan het zijn. Beeldtaal is een 

ander belangrijk instrument. Gebruik 

beelden om de betekenis van je woorden 

kracht bij te zetten. Zorg ervoor dat de 

toehoorder zich een filmpje kan vormen 

van hetgeen je zegt. Martin Luther King 

deed dat ook in zijn beroemde speech:

 “I have a dream that one day on the red hills 

of Georgia, the sons of former slaves and the 

sons of former slave owners will be able to sit 

down together at the table of brotherhood.” 

De vraag hier is waarom hij spreekt over 

de ‘red hills of Georgia’. Hij had dat ook 

weg kunnen laten. Maar hij doet dat zo-

dat mensen zich van deze heuvels een 

beeld kunnen vormen en daarnaast is 

Georgia ook een symbool van een staat 

waar slavernij bestond. Het heeft dus een 

dubbele betekenis. Als het publiek beel-

den kan maken van wat je zegt, zullen 

ze het makkelijker kunnen onthouden. 

Cicero wist al dat emotie ook een krach-

tig instrument is. Sommige politici zijn 

daarentegen altijd emotioneel. Dat werkt 

uiteindelijk niet. Ook hier geldt dat het 

doseren van belang is. Een krachtig re-

torisch instrument is vervolgens de her-

haling. Dat kan op meerdere manieren. 

Soms is het effectief door juist altijd 

dezelfde woorden te gebruiken, soms 

juist door hetzelfde te zeggen in andere 

bewoordingen. Tegenstellingen maken 

een tekst ook interessant. Zwart of wit, 

ervoor of ertegen zijn contrasten die een 

betoog levendig kunnen maken.

Winston Churchill beheerste de meeste 

instrumenten tot in de puntjes zoals uit 

onderstaand fragment blijkt (zoek de 

beeldtaal, emotie, herhaling, drieslag en 

tegenstellingen): 

“We shall go on to the end, we shall fight in 

France, we shall fight on the seas and oceans, 

we shall fight with growing confidence and 

growing strength in the air, we shall defend 

our Island, whatever the cost may be, we shall 

fight on the beaches, we shall fight on the lan-

ding grounds, we shall fight in the fields and 

in the streets, we shall fight in the hills; we shall 

never surrender, and even if, which I do not for 

a moment believe, this Island or a large part 

of it were subjugated and starving, then our 

Empire beyond the seas, armed and guarded 

by the British Fleet, would carry on the strug-

gle, until, in God's good time, the New World, 

with all its power and might, steps forth to the 

rescue and the liberation of the old.” 

Drogredenen
Zorg dat je bekend bent met de meest 

gebruikte drogredenen (verkeerde verge-

lijking, stroman, ad hominem, omkering 

van de bewijslast, cirkelredenering etc.) 

en weet hoe je daarop adequaat moet re-

ageren. 

Accepteer spanning
Iedereen die presenteert is nerveus. Het 

is en blijft spannend om je voor de leeu-

wen te werpen. Accepteer die spanning. 

Het helpt je scherp na te denken en snel 

te reageren. Je hebt die spanning nodig 

en zolang jij je nervositeit niet laat zien, 

heeft niemand door dat je nerveus bent.

Met deze tips en de uitstekende trainin-

gen van de Haya van Somerenstichting 

gekoppeld aan ervaring, bij een debat-

club, binnen de partij of in de politiek, 

zal het lukken om een interessant debat 

te voeren waardoor de boodschap helder 

overkomt en misschien mensen worden 

overtuigd. 

Veel succes en plezier! 

Debatteren kun je leren

FIJNE KNEEPJES - De VVD afdeling 

Goes komt voortaan beslagen ten ijs de 

raadszaal binnen. Haya trainer Marijke 

van Dobben leerde hen de fijne kneepjes 

van het vak dat debatteren heet. Raadslid 

en deelnemer Dick de Korte brengt ver-

slag uit:

“Niemand had van tevoren een idee wat 

hen te wachten stond en de ervaring met 

debatteren lag uit elkaar. Sommigen had-

den zich nog nooit in een debat begeven, 

maar een aantal mensen had daarmee 

al wel ervaring omdat zij al een poosje 

raadswerk deden. 

Het ochtend gedeelte was theoretisch 

van opzet, maar zeker niet saai. Aan het 

begin werd aandacht besteed aan de vele 

aspecten van het communiceren tijdens 

raads- en commissievergaderingen. Erg 

nuttige en praktische aandachtspunten 

en tips werden daarbij besproken. Vooral 

de houding, de manier van spreken, de 

non-verbale communicatie is belangrijk. 

Ga bijvoorbeeld nooit onderuit gezakt 

in de raadszaal zitten, dat roept aversie 

op bij de toehoorders. Ook ‘ratelen’, snel 

praten, wordt als vervelend ervaren. Veel 

pauzes in je betoog inlassen helpt om je 

boodschap kracht bij te zetten.

Tijdens de middagpauze bereidden de 

deelnemers zich voor op het praktische 

gedeelte, waarin een aantal casestudies 

aan de orde kwamen en er een rollen-

spel gespeeld werd. In de eerste ronde 

werd geoefend met het houden van een 

betoog, gevolgd door een reactie daarop 

zoals dit ook tijdens raadsvergaderingen 

plaatsvindt. In de tweede ronde werd een 

echt debat geoefend. Ook hier werd voor-

al geput uit ervaringen uit de praktijk. 

De deelnemers konden elkaar naderhand 

corrigeren en positieve kritiek geven.

Voor iedereen, ook voor diegenen die al 

ruime ervaring hadden als raadslid en 

dus met debatteren, was het een zeer nut-

tige training. Fractievoorzitter Dick van 

der Velde dacht, voordat hij de training 

deed, dat hij een uitstekend debater was. 

Maar na de training concludeerde hij dat 

zijn techniek voor verbetering vatbaar is. 

Raadslid Ad Schuurbiers zocht in de trai-

ning vooral de vorm om zijn boodschap 

zo te brengen dat deze zijn doel bereikt. 

“Ik weet nu dat de zinnen korter moeten 

en dat ik het betoog niet onnodig lang en 

‘wollig’ moet maken. Ik verheug me erop 

het geleerde in praktijk te kunnen bren-

gen,” zei hij na afloop. Na deze dag ging 

ieder zijns weegs met het gevoel dat hij 

een goed stuk bagage heeft meegekregen 

om het liberale gedachtegoed in de raads-

zaal nóg beter uit te kunnen dragen”. 

Debattraining Goes

Wilt u ook meedoen aan een 
debattraining bij u in de buurt? 

Kijk op www.vvd.nl/opleidingen
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In een themanummer over debat is het juist belangrijk om ook 

kritische geluiden te laten horen. Ongeacht de mening van de 

redactie. 

In deze rubriek krijgt de  

lezer de kans om van een 

zelf gekozen onderwerp 

‘iets te vinden’. U wordt van 

harte uitgenodigd om ook 

uw bijdrage in te zenden 

voor de komende uitgaven 

van Liber, via debat@vvd.nl

Vitale toekomst VVD
komt niet vanzelf

Hulde aan de nieuwe voorzitter die pleit 

voor meer debat in de partij. Debat is wat 

een partij levend maakt: want lidmaat-

schap van een partij is alleen interessant 

als je invloed kan uitoefenen en je ideeën 

terug ziet in de koers van de partij. Leden 

zijn meer dan klapvee.

De oproep van de voorzitter komt onge-

twijfeld niet zomaar. Het heeft de afge-

lopen tijd nogal ontbroken aan debat: 

echte discussie met invloed van leden op 

het beleid. Een bekend voorbeeld was de 

totstandkoming van het regeerakkoord 

Rutte II, najaar 2012, met plots tal van 

maatregelen waar de partij helemaal niet 

mee had ingestemd. De discussie over 

al die maatregelen had in de partij ook 

helemaal niet plaatsgevonden. De weer-

stand had daarom niet alleen betrekking 

op de inhoud, maar vooral ook op het 

proces: hoe voelen leden zich betrokken 

bij politieke meningsvorming.

De VVD heeft veel jaren bewust ingezet 

op het gesloten houden van de gelederen: 

‘We moeten eenheid uitstralen’ is het 

adagium. Dat ondervindt bijvoorbeeld 

een partijcommissie die wil discussiëren 

over hypotheekrenteaftrek, de denktank 

Liberaal Groen die vooral via social me-

dia gevoelige discussiepunten oproept, 

en ook leden wiens amendementen al op 

lokaal niveau van niet onderbouwd nega-

tief advies worden voorzien. Je zou soms 

denken dat er allerlei krachten aan het 

werk zijn. En ondertussen stemt de VVD 

bij kabinetsformaties plotseling in met 

allerlei maatregelen. Hoe serieus neem je 

dan je eigen achterban?

Natuurlijk is het uitstralen van kracht en 

eensgezindheid is electoraal van belang: 

Geen gedoe in de partij is een kwaliteit 

in het gevecht om de kiezer. Met dat ar-

gument wordt een discussie nog wel eens 

ingedamd. Niettemin: de krachten om 

ter wille van eenheid het debat te onder-

drukken zijn niet opgewassen tegen de 

gevoelens en opvattingen die onder de le-

den en kiezers leven. ‘Geen gedoe’ bereik 

je in mijn visie vooral door juist wél met 

elkaar een goede discussie te voeren en 

gevoelige onderwerpen aan te snijden. Zo 

verwerf je draagvlak voor je standpunten.

De partij staat ook niet op zichzelf, en dat 

geldt zeker voor de leden. Er zijn, vooral 

dankzij internet, zoveel plaatsen om dis-

cussie te voeren, je mening te geven en 

invloed uit te oefenen, daar heb je niet 

per sé een partij voor nodig. De toege-

voegde waarde van discussie in partijver-

band is invloed van leden op het beleid. 

Politici moeten daarom zichtbaar maken 

wat ze met de input van de partij doen. 

Wat is het resultaat van het verkiezings-

programma bijvoorbeeld? Houdt het 

Hoofdbestuur dat namens de Algemene 

Ledenvergadering in de gaten? Wordt de 

balans opgemaakt welke beloftes zijn ge-

realiseerd, wordt gecontroleerd of verte-

genwoordigers zich aan het programma 

houden?

Het is heel goed dat de nieuwe voorzitter 

openstaat voor meer discussie, en hij zal 

zich daarom ook realiseren welke conse-

quenties dat heeft voor de partijorgani-

satie en de selectiecriteria voor het aan-

trekken van politici. Partijorganen zoals 

partijcommissies en partijraad zijn niet 

zo gewend om kritisch en onafhankelijk 

van politici op te treden. Ze zijn er wel 

voor bedoeld om die politici te adviseren, 

en de spiegel voor te houden. Vooral do-

minante politici die in die organen parti-

ciperen zijn lang niet altijd ontvankelijk 

voor kritiek, en wie is dan het eenvoudige 

lid dat daartegen in wil gaan?

Voor de kwaliteit van de discussie is de 

vorm waarin die plaatsvindt minder van 

belang. Daar zijn al veel beproefde me-

thoden voor beschikbaar. Belangrijker is: 

Hoe gaan we met elkaar om, hoe ontstaat 

wederzijds respect, hoe bereiken we con-

sensus? Daarvoor is allereerst een veel 

betere balans nodig tussen leden, kiezers 

en politici:

• Partijorganen die goed geëquipeerd 
  het politieke optreden volgen, en aan 
  de bel kunnen trekken;

• Een partijraad die op haar strepen 
  durft te staan, en het geluid van de 
  leden vertolkt;

• Een Hoofdbestuur dat namens de  
 Algemene Vergadering politici bij de 
  les houdt;

• De selectie van politici die dienend 
  zijn aan de leden en de kiezers en 
  steeds draagvlak zoeken als ze stand- 
 punten innemen die afwijken van een 
 eerder vastgestelde koers.

De voorzitter van de partij zal vooral die 

voorwaarden moeten scheppen. Als hij 

daarin slaagt, krijgt de essentie van de 

partij een sterke nieuwe impuls. Dat zal 

leden motiveren aan de discussie deel te 

nemen en dat ook naar buiten toe uit te 

dragen. Als aan die voorwaarden is vol-

daan, verwacht ik voor de VVD een hele 

vitale toekomst.

Gijs Dröge 

Oprichter Liberaal Groen

Geachte heer Zonneveld,

Dank u wel voor uw mail, waarin u 

uw zorgen uit over de nieuwe regels 

voor pensioenfondsen.

Als gevolg van de economische cri-

sis zitten pensioenfondsen in zwaar 

weer.

Het nieuwe Financieel Toetsings-

kader (FTK) moet de huidige situ-

atie verbeteren door grote financi-

ele schokken beter op te vangen en 

duidelijker aan te geven waar en hoe 

de risico’s verdeeld worden. Dat zal 

moeten leiden tot een stabieler pen-

sioen. Het FTK zal door de VVD met 

name worden getoetst op evenwicht 

tussen de verschillende generaties. 

Het FTK vraagt grotere buffers voor 

de pensioenfondsen. Dat betekent 

dat zij meer geld in kas moeten 

houden. Dat kan enerzijds lei-

den tot het later indexeren van 

het pensioen, anderzijds worden 

eventuele kortingen meer in de 

tijd verspreid. Dat betekent dat 

forse kortingen, zoals pensioen-

fondsen die vorig jaar hebben door-

gevoerd, minder aan de orde zullen 

zijn. Indexaties en kortingen hebben 

effecten voor gepensioneerden 

evenals voor werkenden en toe-

komstige generaties.

Het vermogen in de pensi-

oenkassen neemt geluk-

kig toe. Tegelijkertijd 

groeien de aanspraken 

van de mensen die de 

komende tien jaar 

met pensioen gaan, 

nog sneller.

Fondsen moeten dus meer uitkeren. 

We hebben daarnaast gezien dat in 

de afgelopen periode, pensioenfond-

sen onder de huidige spelregels on-

voldoende in staat zijn gebleken om 

klappen op te vangen. Nieuwe regels 

zijn dus nodig.

Tijdens de behandeling van het wets-

voorstel FTK, dit najaar, zullen we 

zeker ook oog hebben voor uw zor-

gen omtrent de inkomenspositie van 

ouderen. 

Met vriendelijke groet, 

Helma Lodders 

VVD fractie / Woordvoerder pensioenen 

en landbouw 

Vanaf deze editie van Liber wordt er ruimte gemaakt om vragen te stellen of opmerkingen te maken over het reilen en zeilen in de partij

of over politieke aangelegenheden. Natuurlijk krijgt de inzender ook reactie. U kunt uw bijdrage insturen via debat@vvd.nl

Geachte VVD, 

De parlementaire behandeling van 

het wetsontwerp Financieel Toetsings-

kader (FTK) is onlangs gestart met de 

vergadering van de Commissie Soci-

ale Zekerheid & Werkgelegenheid. 

Het is goed om bij deze activiteit te 

beseffen dat er grote groepen in de sa-

menleving zich grote zorgen maken. 

Ondergetekende is hier een van.

Ik heb ernstige zorgen over mijn in-

komenspositie. Mijn pensioen is ten 

gevolge van de financiële crisis al een 

groot aantal jaren niet geïndexeerd 

en in het laatste jaar zelfs gekort. 

(Nu reeds 18% sinds mijn pensi-

oendatum)

Invoering van de door staatssecreta-

ris Klijnsma voorgestelde nieuwe re-

gels voor pensioenfondsen tasten de 

inkomens van gepensioneerden nog 

verder aan. Staatssecretaris Klijnsma 

wil dat de pensioenfondsen extra 

grote buffers gaan aanleggen. Dat is 

een volstrekt overbodige maatregel 

en hierover zijn vele deskundigen het 

over eens. 

De Nederlandse pensioenfondsen 

hebben na de financiële crisis samen 

1200 miljard euro in kas en dat is 400 

miljard meer dan aan het begin van 

de crisis. Door de verplichte 

aanleg van nog ho-

gere buffers komt er 

de komende vijftien 

jaar geen geld voor 

indexering. 

Ik zie mijn koopkracht 

daardoor de komende 

jaren verder dalen. 

Met een minimale 

inflatie van ge-

middeld 2% voor 

de komende 

tien jaar, zal de koopkracht nogmaals 

met 22% dalen. Niet alleen gepen-

sioneerden, maar ook werkenden 

krijgen te maken met een fors lager 

pensioen, omdat hun al opgebouwde 

rechten ook niet geïndexeerd worden.  

De Haagse hysterie rond de pensioe-

nen moet daarom nu stoppen.

Het huidige pensioensysteem heeft 

bewezen dat het een forse crisis kan 

overleven. De plannen van Klijnsma 

voor aanpassing van de spelregels 

zijn bewezen overbodig en volstrekt  

onnodig.

Ze zijn slecht voor gepensioneerden, 

voor werkenden en voor de economie 

als geheel. 

Daarom roep ik u op, als mijn volks-

vertegenwoordiger, stop deze activi-

teit van staatssecretaris Klijnsma.  Zet 

mijn pensioeninkomen en dat van 

komende generaties niet verder in de 

achterstand.

Hoogachtend,

Jaap J. Zonneveld

Online discussie en informatie
met elkaar uitwisselen
Binnenkort start de VVD via linkedin.nl 

de mogelijkheid voor leden om met el-

kaar in discussie te gaan en informatie 

uit te wisselen. 

De afgelopen maanden heeft er via het 

netwerk maatschappelijk middenveld 

een pilot gelopen met een discussieplat-

form op linkedin. De ervaringen hiermee 

zijn goed. Dit breiden we nu uit. 

Vanuit Den Haag zullen we discussies 

starten, maar het is voor u ook moge-

lijk om dit zelf te doen. Daarnaast kunt 

u ook vragen stellen. Andere VVD-leden  

kunnen hierop dan antwoord geven. 

Houd het Thorbeckeweb in de gaten voor 

informatie. 
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Hans van Baalen

Europees Parlement,

Buitenlandse Zaken,

Veiligheids- en Defensiebeleid, 

Industrie en Energie

Jan Huitema

Europees Parlement,

Partijcommissie Landbouw

GEWELDIG - Het is heerlijk om gestart 

te zijn. Doordat ik vroeger in het Euro-

pees Parlement gewerkt heb, was het 

bijzonder om weer in Brussel aan de 

slag te mogen gaan. Veel oude beken-

den tussen nog meer nieuwe gezichten. 

Langzaam maar zeker vindt iedereen 

zijn weg in het Europees Parlement. Het 

zomerreces was daarbij een welkome 

pas op de plaats. Zo heb ik in Nederland 

kennis kunnen maken met de land- en 

tuinbouwbestuurders. Geweldig om te 

zien hoeveel kennis en expertise er is 

in de sector, absoluut noodzakelijk om 

resultaatgerichte politiek te bedrijven. 

Graag houd ik korte lijnen voor de be-

nodigde slagvaardigheid. 

De realiteit sloeg meteen in met de 

Russische boycot. Helemaal voor Neder-

land: onze agrarische export is jaarlijks 

goed voor bijna 80 miljard euro. Samen 

met mijn collega's heb ik de Europese 

Commissie gevraagd eventuele steun-

maatregelen te analyseren. In nauwe 

samenwerking met Helma Lodders en 

Bart de Liefde in de Tweede Kamer heb-

ben we gekeken naar de impact voor de 

Nederlandse land- en tuinbouw. Tijdens 

vergaderingen van de landbouwcom-

missie heb ik de Europese Commissie 

aan de tand kunnen voelen over hoe 

zij omgaat met de Russische boycot. Zij 

heeft veel mogelijkheden om in te grij-

pen en dit moet wel op een eerlijke en 

goede manier gebeuren. Op korte ter-

mijn zullen de compensatiemaatrege-

len waarschijnlijk worden uitgebreid. 

Hierbij houd ik het Nederlandse belang 

nauwlettend in de gaten. 

 

Het debat vormt het hart van het werk. 

Toch is de manier waarop het debat 

wordt gevoerd altijd weer anders. Ieder 

debat kent zo zijn eigen mores. Hoewel 

we dit weten, realiseren we ons soms 

misschien nog te weinig hoeveel ef-

fect dit heeft op het politiek resultaat. 

Helemaal als het om Europa gaat. De 

debatcultuur in Europa is consensus-

gericht, omdat er altijd meerderheden 

verworven moeten worden. Het echte 

debat vindt daarom niet plaats voor de 

bühne, maar des te meer in de wandel-

gangen. Er wordt vaak op meerdere bor-

den tegelijk geschaakt want niet alleen 

de nationale invalshoek is van belang. 

Sterker nog, om een nationaal belang 

goed te verdedigen dient vaak een om-

weg te worden genomen. 

 

De toon zetten 
Een van de belangrijkste dingen is de 

toon te kunnen zetten. In het Europees 

Parlement gebeurt dit door rapporteur 

of schaduwrapporteur te zijn. Als lid 

van de landbouwcommissie en plaats-

vervangend lid in de milieu, volksge-

zondheid- en voedselveiligheidscom-

missie ben ik rapporteur geworden op 

verschillende dossiers. Zo ben ik bij-

voorbeeld verantwoordelijk voor een 

dossier dat de uitstoot van bepaalde 

luchtverontreinigende stoffen bij mid-

delgrote stookinstallaties reguleert. 

Voor het Nederlands bedrijfsleven van 

levensbelang. Ook heb ik een rapport 

onder mijn hoede over beschermende 

maatregelen tegen plaagorganismen 

bij planten, die Europese gewassen 

moeten beschermen tegen ziekten van 

buitenaf. 

 

Het belangrijkste en tegelijkertijd 

moeilijkste onderdeel is een zo groot 

mogelijk draagvlak creëren, zodat je 

rapport uiteindelijk door het gehele 

Parlement wordt aangenomen. Doordat 

wij zelf een boerenbedrijf hebben en ik 

landbouwkundig ingenieur ben, heb ik 

zowel praktijk- als theoretische kennis. 

Dit helpt me om collega's te overtuigen. 

De ondertoon is echter altijd politiek. 

Eerder gemaakte politieke deals wor-

den niet zomaar vergeten en het uitrui-

len van standpunten is aan de orde van 

de dag. Het is enorm uitdagend om alle 

standpunten aan elkaar te knopen en 

jouw rapport met zoveel mogelijk eigen 

inbreng uiteindelijk aangenomen te 

zien worden. Ik heb er zin in! 

Jan Huitema

jan.huitema@europarl.europa.eu

ANDERS - Tijdens de eerste maanden 

van je nieuwe baan vallen de verschil-

len met je oude werkomgeving het 

meest op. Dan kijk je nog fris en onbe-

vangen rond. Zo is het ook met mijn 

overgang van de Tweede Kamer naar 

het Europees Parlement. Ik heb me over 

een heleboel dingen verbaasd, want 

veel dingen gaan hier echt anders. Bij-

voorbeeld wanneer het aankomt op het 

debat, het hoofdthema van deze Liber, 

zijn er veelzeggende en soms grappige 

verschillen op te merken. 

Theatraler
Wat meteen opvalt, is dat de debatten 

in het Europees Parlement een stuk 

theatraler zijn dan ik in het Haagse was 

gewend. In de Tweede Kamer zit je bij-

voorbeeld niet zo snel met een schreeu-

wende kleindochter van Mussolini in 

de zaal; hier wel. Ook werd er in mijn 

eerste week al een Griek door de bodes 

uit de plenaire zaal verwijderd omdat 

hij zich niet de mond wilde laten snoe-

ren door voorzitter Schulz.

Het Europees Parlement is veel groter 

dan de Tweede Kamer. In de Tweede Ka-

mer had ik te maken met veertig VVD 

collega’s op een totaal van 150 Kamer-

leden. De ALDE fractie telt 67 leden op 

751 Europarlementariërs. Deze omvang 

heeft een aantal consequenties. Zo is 

de spreektijd in de vergaderingen hier 

veel korter dan in de Tweede Kamer. 

Als voorzitter van de Vaste Kamercom-

missie Financiën in de Tweede Kamer 

kon ik de woordvoerders per debat de 

mogelijkheid geven tot een paar onder-

linge interrupties en een paar inter-

rupties richting de bewindspersoon. 

Hier is daar absoluut geen ruimte voor. 

Meestal krijgen sprekers maximaal 

twee minuten om hun standpunt dui-

delijk te maken. Interrupties zijn niet 

toegestaan. Toen ik onlangs Dijssel-

bloem mocht bevragen in zijn rol als 

voorzitter van de Eurogroep, kreeg ik 

niet meer dan vijf minuten voor zowel 

mijn vraag als zijn antwoord. Omdat er 

geen mogelijkheid is om te reageren of 

door te vragen komt het slachtoffer in 

kwestie hier heel makkelijk weg. Onze 

bewindslieden in de Tweede Kamer kun 

je veel beter het vuur na aan de schenen 

leggen - de sport van veel Kamerleden! 

Ook viel mij toen op dat collega’s die 

na mij aan de beurt waren al gestelde 

vragen herhaalden. Niet omdat ze het 

antwoord de eerste keer niet begrepen 

hadden - neem ik aan - maar om met 

hun videofragment van het debat aan 

het thuisfront te kunnen laten zien dat 

zíj deze belangwekkende vraag hebben 

gesteld. Puur voor de bühne dus.

Onderhandelingen
Of dit betekent dat het werk in het Eu-

ropees Parlement minder inhoudelijk 

is? Zeker niet. Het ontbreken van echte 

plenaire debatten maakt dat je op ande-

re manieren tot inhoudelijke discussie 

en politieke onderhandelingen moet 

komen. Er is veel één-op-één overleg en 

er zijn allerlei bijeenkomsten buiten 

de formele vergaderingen om. Het sy-

steem van rapporteurschappen maakt 

dat je per dossier met je collega's van 

binnen en buiten je eigen groep tot af-

stemming moet komen. Zelf ben ik hier 

al druk mee aan de slag gegaan, want 

ik heb maar liefst negen woordvoerder-

schappen onder mijn hoede gekregen. 

Werk aan de winkel dus!

Cora van Nieuwenhuizen

Cora van Nieuwenhuizen

Europees Parlement

Economische en 

Monetaire Zaken.

Industrie, Research 

en Energie

EUROPESE COMMISSIE - De ko-

mende periode zal het Europees Par-

lement debatteren over de samen-

stelling van de nieuwe Europese 

Commissie onder leiding van Jean-

Claude Juncker. Dit zal onder meer 

gebeuren tijdens de hearings, waar 

de kandidaat-Eurocommissarissen 

door de leden van het Europees Par-

lement zullen worden gehoord over 

hun portefeuille, ambities en achter-

grond. Tijdens deze hearings en de-

batten moet blijken of de kandidaat-

commissarissen op voldoende steun 

kunnen rekenen in het Parlement. 

Hoewel het Europees Parlement for-

meel geen individuele commissaris-

sen kan wegsturen, hebben in het 

verleden controversiële kandidaten 

hun kandidatuur onder parlemen-

taire druk moeten intrekken. Hans 

van Baalen is, als ALDE-coördinator 

voor de parlementaire commissies 

Buitenlandse Zaken en Veiligheid 

en Defensie, nauw betrokken bij de 

voorbereiding van de hearings voor 

de Hoge Buitenlandvertegenwoor-

diger Federica Mogherini (Italië) en 

de kandidaat-commissaris voor Toe-

tredingsonderhandelingen en het 

nabuurschapsbeleid Johannes Hahn 

(Oostenrijk).

De VVD steunt de ambitie van de 

Commissie-Juncker om de economi-

sche groei in Europa te versterken. 

Hiertoe moet de nieuwe Commissie 

krachtig inzetten op de voltooiing 

van de interne markt, de digitale 

markt, het sluiten van handelsver-

dragen met andere economische 

grootmachten (de Verenigde Staten, 

Japan) en snijden in overbodige en 

belemmerende regelgeving. Ook 

moet de Europese Commissie een 

assertievere rol spelen in het bestrij-

den van de crises in Oost-Oekraïne 

en de opmars van de Islamitische 

Staat. Deze conflicten vormen een 

directe bedreiging voor de veilig-

heid van Europa. Hierbij moet nauw 

worden samengewerkt met de NAVO 

en de Verenigde Staten, waarbij een 

harde lijn niet moet worden ge-

schuwd. 

Ondanks het feit dat de ALDE-fractie 

na de verkiezingen de vierde groep 

in het EP is, hebben de liberalen vijf 

zware portefeuilles in de Commissie 

bemachtigd, waaronder twee vice-

voorzitterschappen en de belang-

rijke portefeuille internationale 

handel. 

Nieuwe structuur
Jean-Claude Juncker heeft een nieu-

we structuur opgetuigd waarmee 

beoogd wordt de Europese Com-

missie doelmatiger te organiseren. 

Als voorzitter van de Commissie 

wordt Juncker bijgestaan door zes 

vice-voorzitters, die sturing geven 

aan inhoudelijk clusters waar de 

andere commissarissen onder res-

sorteren met aangrenzende porte-

feuilles. Frans Timmermans, thans 

minister van Buitenlandse Zaken, 

speelt als eerste vice-voorzitter een 

cruciale rol in de coördinatie tus-

sen de inhoudelijke clusters. Hij is 

de politieke manager van de Com-

missie en de plaatsvervanger  van 

Commissievoorzitter Juncker. Dat 

is de topjob die Nederland wenste. 

Timmermans´ eigen portefeuille 

regelgeving, relaties tussen de Eu-

ropese Instellingen, rechtsregels en 

fundamentele rechten zijn voor het 

functioneren van de Commissie en 

de Unie van cruciaal belang. Tim-

mermans kan een stuwende rol spe-

len bij het creëren van een Europese 

energiegemeenschap, die essentieel 

is voor energie-onafhankelijkheid 

ten opzichte van Rusland en het 

Midden-Oosten.

Timmermans
De functie van Timmermans en het 

creëren van coördinerende vice-

voorzitters door Juncker, kan de 

Commissie aanzienlijk versterken. 

Een belangrijke voorwaarde is dat 

alle leden van de Europese Commis-

sie de doorzettingsmacht van Tim-

mermans en de coördinerende rol 

van de andere vice-voorzitters niet 

alleen in woord maar ook in daad 

aanvaarden. Juncker moet Timmer-

mans en de andere coördinerende 

vice-voorzitters hier onverkort in 

steunen. Echter, indien Juncker zich 

laat verleiden om zaken te doen met 

individuele, niet coördinerende Eu-

rocommissarissen, zal het systeem 

vastlopen. 

Hans van Baalen 

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

cora.vannieuwenhuizen
@europarl.europa.eu

Debat in Europa



Beste Jos, 

Vanzelfsprekend ben ik het met je eens dat interne democratie begint en eindigt 
bij de leden.  Ik vraag me echter af: Is hier werkelijk zoveel mis mee? Ik ben van 
mening van niet. De VVD komt er echter wel negatief mee in het nieuws. Zoals bij 
de inkomensafhankelijke zorgpremie. Ik denk dat iedere VVD’er zich dit nog wel kan 
herinneren. Er was destijds een luide roep om een ledenraadpleging of zelfs om con-
gressen om behaalde onderhandelingsresultaten te toetsen. Sterker nog, er wer-
den tijdens het najaarscongres in 2012 verschillende moties ingediend die tot meer 
inspraak zouden moeten leiden. Als resultaat hiervan werd er een werkgroep interne 
partijdemocratie opgericht. Dit is gelijk goed opgepakt met verschillende bijeenkom-
sten in het land. Openbaar toegankelijk voor leden. 

Ook met het voordragen van de nieuwe voorzitter was het weer onrus-
tig binnen de VVD. Enkele leden wilden meer invloed op het kiezen van de nieu-
we voorzitter middels een ledenraadpleging. Maar waarom toch die onrust?  
De VVD-leden hebben mijnz inziens al veel inspraak. Binnen de VVD heeft men talloze 
mogelijkheden om de stem te laten horen. Je kunt allereerst actief worden binnen 
je afdeling. Binnen lokale afdelingen zijn genoeg inspraakavonden, commissies en ac-
tiviteiten waar je intern kunt debatteren en discussiëren. Leden kunnen daarnaast 
ook altijd naar het landelijk congres. Hier staat het vrij om moties in te dienen. Ook 
op het congres kun je met genoeg mensen in debat of discussie. De VVD is juist een 
zeer open club. Intern debat is er voldoende.

Dit is echter niet het beeld dat er BUITEN de VVD bestaat. Want wanneer de VVD 
naar buiten komt met een besluit of intentie, wat altijd het resultaat is van vaak 
zeer intensieve onderhandelingen, of een uitgebreide (en openbare) selectieproce-
dure, gaat men in de media en op de brulblogjes vol op het orgel over gebrek aan 
partijdemocratie. Er zijn namelijk altijd wel een aantal verongelijkte leden te vinden 
die een quotje willen geven. In mijn ogen is het geen gebrek aan debat of partijde-
mocratie. Maar is het grotendeels onwetendheid over de mogelijkheden die er al zijn. 

Binnen de VVD bestaan er zoals gezegd veel mogelijkheden om je uitgebreid te infor-
meren of te laten horen. Maar men neemt de moeite niet. En wanneer er een besluit 
is genomen dan laat men ineens van zich horen. En uiteraard het liefst via de media. 
Of via een of ander brulblogje. 

 Het ontbreekt de VVD totaal niet aan partijdemocratie of intern debat. De klagers 
zijn slechts ‘leunstoelactivisten’ die direct de media opzoeken met kritiek. Meer is er 
niet aan de hand. Boos hun beklag doen. Rabiaat tekeer gaan op Twitter. Vol op het 
orgel op de weblogs. Dat is lekker makkelijk. Veel makkelijker dan op een dinsdagavond 
naar een bijeenkomst van de Kamercentrale. Of op woensdag naar een politiek café. 
Want opstaan uit de luie stoel dat kost moeite. Het kenmerkt de moderne tijd. 

Wanneer je niet bereid bent de daarvoor bedoelde paden te bewandelen... is het dan 
wel belangrijk genoeg? En belangrijker: is het dan al de aandacht die het krijgt wel 
waard? 

Onze voorzitter dient het begrip 'participatielidmaatschap' te introduceren. Leden 
kunnen hun weg zoeken binnen de kaders die er nu al zijn. Een betere partijdemo-
cratie begint bij jezelf. Neem de moeite op te staan uit de leunstoel. Informeer en 
activeer jezelf. Binnen de partij.

In de media bestaat momenteel de indruk dat de VVD een partij is met Noord- 
Koreaanse trekjes. Dit is zoals gezegd geenszins het geval. Er zijn mogelijkheden ge-
noeg om je te laten horen binnen onze mooie partij. De uitdaging voor de VVD is aan 
haar leden duidelijk te maken welke wegen er zijn.

Stop dus met onrust stoken. Daarvan smult de media. 

Ga jij me helpen dit bij onze voorzitter onder de aandacht te brengen? 

 Met Liberale groet, 

 Guido Mulder
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Beste Guido,

Interne democratie begint en eindigt bij een politieke ledenvereniging als de VVD bij de leden. 

De VVD is immers groter dan Mark Rutte en Henry Keizer, de partij is zelfs groter dan Guido 

Mulder en Jos Lubbers. Ik ben ook verheugd dat de nieuwe voorzitter van de VVD het belang 

van de interne partijdemocratie onderstreept en hiervan een speerpunt wil maken. 

Hiermee heeft de nieuwe voorzitter meteen hoge verwachtingen geschapen en dat schept 

een morele verplichting om zijn woorden ook om te zetten in daden. Ik zal hem hier ook per-

soonlijk aan houden, jij ook? Ik hoop dat de woorden van onze nieuwe partijvoorzitter meer zijn 

dan mooie woorden om gekozen te worden. 

Kennelijk is er toch wat achterstallig onderhoud te verrichten aan de democratische inrichting 

en praktijk in onze partij. Bij het laatste congres zei de vorige voorzitter “nee, geen discus-

sie”. Dat is exemplarisch voor de staat van de partijdemocratie in de VVD. Aan de vaststelling 

van de kandidatenlijst voor de Tweede Kamer gaat een ledenraadpleging vooraf, maar deze 

ledenraadpleging resulteert nooit in een andere volgorde van de kandidatenlijst. Hierdoor is de 

ledenraadpleging verworden tot een schertsvertoning. Bij de VVD is men daar ook nog trots 

op, terwijl plaatsvervangende schaamte meer op zijn plaats is.

Om hier de noodzakelijke veranderingen in aan te brengen is het inderdaad van belang dat leden de 

nieuwe voorzitter tot actie aanzetten. De zeggenschap in de partij ligt nu te eenzijdig bij de partij-

leiding, dat hierbij wordt gesteund door het partijcongres dat zich meer en meer manifesteert als  

applausmachine en te weinig als kritische ledenvertegenwoordiging. Om die reden heb ik het 

VVD-congres in de media inderdaad weleens gekwalificeerd als Noord-Koreaans applauscon-

gres. In de VVD heerst nog teveel een cultuur van conformisme waarbij afwijkende kritische 

meningen niet worden gewaardeerd om het maar eens eufemistisch uit te drukken. De VVD mag 

wel iets meer vertrouwen in zijn eigen leden hebben. Dat zijn heel verstandige, verantwoordelijke 

mensen die het beste voor hebben met ons land en de VVD.

Het is toch opmerkelijk dat in de VVD zo weinig discussie en beroering is over het beleid van 

dit kabinet. Er is meer discussie geweest in de VVD over interne perikelen zoals integriteit 

en de democratische wijze waarop de partijvoorzitter is gekozen, dan over het kabinetsbeleid 

dat heel erg steunt op de VVD en toch is er zoveel onvrede in de VVD over het regeringsbeleid: 

over de bezuinigingen op defensie, de lastenverzwaringen en de nivellering van de

 inkomensverdeling. Wat heeft de VVD nou bereikt met dit kabinet behalve 

terugdringing van het begrotingstekort? Dat is toch niet het 

enige wat telt voor liberalen?

Zonder inhoudelijk debat sterft de democratie!

Met democratische groet,

Jos Lubbers

Twee leden met een duidelijke mening kruisen de pennen over debat in onze partij.
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE 

STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE 

UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Nieuw

Henry Keizer, Partijvoorzitter

Terwijl u dit leest, houdt u de vernieuwde Li-

ber in handen. Bladen worden regelmatig in 

een nieuw jasje gestoken. Maar in dit geval 

is er niet alleen voor gekozen om het uiterlijk 

van de Liber op te frissen en aan te passen 

aan de tijd. Naar aanleiding van een gehou-

den enquête onder de lezers, is besloten om 

ook de inhoudelijke kant van de Liber eens 

even een flinke wasbeurt te geven. Lezers 

willen meer lezen over de achtergronden 

van onze politieke beslissingen. De Liber zal 

in de toekomst dan ook meer ingaan op het 

‘waarom’ van standpunten en besluiten. De 

Liber in de nieuwe stijl is vooral ook bedoeld 

om standpunten en meningen met elkaar te 

delen. Ik roep u dan ook nadrukkelijk op om 

een bijdrage aan de Liber te leveren. Debat 

en discussie kunnen immers ook prima op 

papier plaatsvinden. Stuur uw opmerkingen 

en vragen gerust in. En natuurlijk mag dat 

ook scherp op de inhoud, maar altijd met res-

pect voor personen. Zo gaan wij als VVD’ers 

met elkaar om, ook op papier.

De Liber die bij u in de postbus valt is het 

resultaat van hard werk. De redactie en an-

dere medewerkers op het Algemeen Secre-

tariaat werken voortdurend met vastgestelde 

deadlines, een soort permanente race tegen 

de klok. Terwijl u deze Liber leest wordt er 

al weer met volle aandacht gewerkt aan de 

volgende editie. Hun inzet en creativiteit is 

bewonderenswaardig.

Ik hoop dat de “nieuwe” Liber gaat bijdra-

gen aan het uitwisselen van ideeën. Dat zal 

voor het grootste deel afhangen van uw be-

reidheid om daadwerkelijk een bijdrage te 

leveren.

Wat mij betreft geldt in dat opzicht als advies 

aan alle leden: Praat mee, doe mee, maar 

óók: schrijf mee!

Met het VVD-congres staat ons hetzelfde 

voor ogen. Ook hier zult u veranderingen 

gaan bemerken. Het doel blijft natuurlijk om 

u een nuttige en inspirerende dag te bezor-

gen.

Op 29 november beginnen we met het och-

tendprogramma in een nieuwe stijl. Deze 

keer geen workshops, maar een 2 uur du-

rend ochtendprogramma dat in het teken 

staat van actuele onderwerpen en interes-

sante sprekers zoals Frank van Kappen, Edith 

Schippers, Jeanine Hennis en Ivo Opstelten. 

Een programma met volop ruimte voor uw 

vragen en uw ideeën. Bovendien bieden wij 

u de mogelijkheid om uw eigen idee of plan 

te pitchen op het podium.

Ik nodig u van harte uit om ons congres te 

bezoeken. Door uw actieve deelname wordt 

een congres succesvol. Samen met u maken 

we van het congres meer dan ooit een plek 

om denkbeelden uit te wisselen, zaken te be-

sluiten, te netwerken en om geïnspireerd te 

worden.

Ik kijk er naar uit om u op de 29e te mogen 

ontmoeten.

  voorzitter@vvd.nl
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Rijk en de daarop volgende volksverhuizingen en 

bloedvergieten; het was een totale ineenstorting 

van de wereld zoals die toen was vormgegeven. 

Deze globale machtsverschuivingen veroorzaken 

ook regionale machtsverschuivingen, zoals nu in 

het Midden-Oosten gebeurt.” Het enige dat nog 

constant is, zijn de constante veranderingen. 

“Dat zorgt voor enorme onzekerheid en angst 

bij mensen, ook in Nederland”, zegt van Kappen.  

“Ze zien hun stad veranderen, hun buurt veran-

deren, de samenstelling van de bevolking veran-

deren. Daarom zie je in de hele wereld vormen 

van politiek en religieus extremisme ontstaan. 

Mensen zoeken houvast, mensen willen ergens 

in kunnen geloven. Het kan ze niet verdommen 

wát het is, als het maar troost geeft. Dat vergroot 

nóg weer een keer de onzekerheid in de wereld.”

Gevaarlijk
Onze tegenstanders zullen voortaan dan ook 

vooral niet-statelijke entiteiten zijn, extremisti-

sche organisaties, zoals IS. Dat is een gevaarlijke 

vorm van ‘oorlogvoering’. “Terroristen zijn slecht 

herkenbaar, in tegenstelling tot een land of staat. 

IS heeft geen hoofdstad, geen economie, geen in-

frastructuur, geen bestuur. Strijden tegen IS is als 

rond rollen op een waterbed. Als je ergens druk 

op zet, komt het aan de andere kant omhoog. 

IS verdwijnt geruisloos in de bevolking en als 

de druk eraf is, komt ze net zo makkelijk elders 

weer terug. Dat is ook het probleem dat militai-

ren hebben bij dit soort conflicten. Ze opereren 

in grote onzekerheid.” 

IS richt zich niet op verslaan in het slachtveld. 

Ze probeert angst te zaaien onder de wereldbevol-

king. Want angst zorgt ervoor dat het bindweef-

sel in een samenleving verdampt en de politieke 

wil breekt om terug te vechten. Van Kappen: “De 

verschrikkelijke onthoofdingen zorgen ervoor 

dat we niet bang zijn voor de dood, maar bang 

zijn voor de manier waaróp we sterven. En als we 

een bom gooien op een terroristische organisatie 

in Afghanistan, komt het antwoord in Madrid.”

Een strijd, zoals we die nu voeren met IS, kun-

nen we dan ook niet winnen volgens Van Kappen. 

De strijd tegen IS
Sinds begin deze maand zijn 380 Nederlandse militairen actief in Irak, waar zij met 

zes F16’s de Amerikanen helpen de opmars van de Islamitische Staat (IS) in Irak 

een halt toe te roepen, door middel van luchtaanvallen op doelen van IS. Officieel 

is Nederland niet in staat van oorlog, de missie heeft de status van een ‘militai-

re interventie’: Irak is in een burgeroorlog verwikkeld, en wij helpen Irak. Toch 

spreekt Mark Rutte van een ‘zware strijd’, die hij vergelijkt met de strijd tegen 

de Duitse bezetter in de Tweede Wereldoorlog. “Wij moeten onze kernwaarden, 

als dat nodig is, met hand en tand verdedigen. Dat gold toen en dat geldt nu.” 

Volgens generaal-majoor b.d. der Mariniers en VVD Eerste Kamerlid Frank van 

Kappen, moeten we ons voorbereiden op een lange periode van instabiliteit in de 

wereld én in ons land, waarbij we langdurig de strijd aan zullen gaan met terroris-

tische organisaties. “Het wordt nooit meer zoals het was.”

Door Iris van Delden

Van Kappen was tevens de hoogste militair ad-

viseur van secretaris-generaal van de Verenigde 

Naties Boutros-Ghali en heeft groot inzicht in de 

ontwikkeling van conflicten in de wereld: “We 

leven in één van die angstaanjagende periodes 

in de geschiedenis, waarin er sprake is van enor-

me politieke, economische en militaire machts-

verschuivingen in de wereld. We weten uit de 

geschiedenis dat die periodes gepaard gaan met 

grote onrust, onzekerheid en vaak veel bloedver-

gieten. Kijk maar naar de val van het Romeinse Vervolg op pagina 5
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Tijdens de Algemene Politieke Beschouwingen in 

september heb ik gesproken over de inzet van 

de VVD voor een land dat de toekomst met ver-

trouwen tegemoet kan zien. Een land dat tegen 

een stootje kan. Die inzet begint zijn vruchten af 

te werpen. Uit CPB-cijfers blijkt dat het kabinet 

erin slaagt het huishoudboekje van de overheid 

op orde te brengen. We zijn er nog niet, maar we 

zijn goed op weg. 

Maar dan moeten we wel koers houden. We 

moeten doorgaan met het verder aanzwengelen 

van onze economische motor. Met het ontwik-

kelen van het enorme potentieel aan talent in 

ons land. Met het geven van ruimte aan onder-

nemers, die immers de belangrijkste pijlers zijn 

onder onze economische groei. 

Wij moeten ons gelukkig prijzen dat steeds meer 

mensen het heft in eigen hand nemen en als 

zelfstandige aan de slag gaan. Flexibiliteit op de 

arbeidsmarkt is nodig, zelfstandigen hebben we 

nodig. Die mensen moeten we dan ook niet in de 

weg zitten door alles dicht te willen regelen. In-

tegendeel. We moeten meer verlichten, en min-

der verplichten. Wij moeten barrières die banen 

in de weg staan, die welvaart in de weg staan, 

die ondernemerschap in de weg staan, afbreken. 

En we moeten juist stoppen met het steeds weer 

opwerpen van nieuwe barrières.

Dat betekent dat de VVD zelfstandigen dus niet 

in het keurslijf van collectieve regelingen wil 

dwingen. Zij kiezen er immers bewust voor om 

– tegen hogere kosten - zelf voor hun pensioen 

en verzekering tegen ziekte en arbeidsonge-

schiktheid te zorgen. Om die hogere kosten te 

compenseren zijn er fiscale voordelen voor on-

dernemers, zoals de zelfstandigenaftrek en de 

startersaftrek. En dat is goed.

De VVD vindt dat het ondernemers verdraaid 

moeilijk is gemaakt om mensen in dienst te ne-

men. De vele lasten en verplichtingen, zoals de 

langdurige doorbetaling van loon bij ziekte of de 

bureaucratische rompslomp rondom de re-inte-

gratie na arbeidsongeschiktheid, maken werkge-

vers kopschuw om mensen in dienst te nemen. 

Daar zou de discussie over moeten gaan. Zelf-

standigen zijn geen onderdeel van het probleem, 

maar van de oplossing. Als we dat niet erkennen, 

dan remmen we ondernemers 

af om te ondernemen. 

Dan remmen we onze 

groei en daarmee

onze welvaart.

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

Is de VVD de partij waar de belangen van senioren 

veilig zijn? Brengt de partij naar buiten dat zij staat 

voor de belangen van senioren? Wil de VVD een 

partij zijn die senioren aanspreekt als kiezer? Het 

seniorennetwerk van de VVD zet hier vraagtekens 

bij.

Toegegeven, de fractie van de Tweede Kamer 

besteedt veel aandacht aan de dossiers die voor 

senioren belangrijk zijn: pensioenen, arbeidsparti-

cipatie, wonen, zorg, welzijn enzovoort. Zij houden 

de belangen van senioren daarbij wel degelijk in 

het oog. Maar weet de buitenwereld dat? Weet de 

buitenwereld dat er stevig nagedacht wordt over 

de gevolgen van de bezuinigingen in de zorg en 

dat de fractie zich inspant om deze gevolgen zoveel 

mogelijk te verzachten als het gaat om senioren?

In deze rubriek nodigt de redactie u uit om uw  
mening te geven over (partij)politieke  
zaken. Wilt u een bijdrage leveren, mailt u 
dan naar debat@vvd.nl

jaren wordt afgegeven door het seniorennetwerk.

We weten allemaal dat Nederland vergrijst, dat 

in 2016 bijna 50 van het electoraat boven de 50 

jaar is. Het zou dan ook voor de VVD een gemiste 

kans zijn als de partij op gemeentelijk, provinciaal 

en rijksniveau deze doelgroep geen aandacht geeft 

en niet laat zien dat zij opkomt voor hun belangen. 

Laat de partij het gat opvullen dat er ongetwij-

feld gaat komen, nu de reputatie van de 50+ par-

tij wankelt. Want dat de VVD inhoudelijk bezig 

is deze belangen te behartigen staat buiten kijf.  

De boodschap is: laat het de buitenwereld weten!

Stuurgroep seniorennetwerk

 

Weet de buitenwereld dat de belangen van de 

senioren meegewogen worden als het gaat om 

hun pensioenen? Weet de buitenwereld dat bij de 

scheiding van wonen en zorg, er rekening wordt 

gehouden met de belangen van senioren? Weet 

de buitenwereld dat de slechte perspectieven van 

50+'ers als het gaat om arbeidsparticipatie een 

punt van zorg zijn voor de VVD?

Senioren zijn bij al deze thema’s niet de enige be-

langhebbende partij en ook het politieke spel maakt 

dat niet alle wensen en belangen gehonoreerd 

kunnen worden. Maar dat neemt niet weg dat 

deze inspanningen er zijn, maar de buitenwereld 

hoort of leest daar weinig over. Een signaal dat al 
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“We hebben te maken met een niet-traditionele 

tegenstander, die geen oorlog verklaart, geen vre-

desverdrag tekent, de witte vlag niet hijst. En een 

goed gesprek met IS helpt ook niet. We kunnen 

dit dus niet winnen in de traditionele zin van het 

woord. De term ‘war on terror’ is een hele foute 

term, die mensen op het verkeerde been zet. Dat 

is net zoiets als ‘the war on crime’. De dag dat  

alle criminelen zeggen ‘we geven ons over’ zal 

nooit komen. Het enige wat we kunnen pro-

beren is de situatie beheersbaar te houden.  

IS indammen op zo’n manier dat het onze  

samenleving zo min mogelijk aantast.”

Veiligheid
De Nederlandse politiek moet van de strijd tegen 

terroristische organisaties dan ook een prioriteit 

maken, vindt van Kappen. “Als er geen existen-

tiële dreiging is, of als politici die niet zien of 

wíllen zien, richten ze zich op ‘low politics’. Dat 

gaat over het welbevinden van de bevolking, die 

wil weten of hun moeder in de toekomst nog in 

aanmerking komt voor een verpleeghuis. Daar 

zitten de stemmen, daar zitten dus de zetels en 

de politieke macht. Maar de prioriteit zal in toe-

komst moeten liggen bij ‘high politics’, met als 

belangrijkste verantwoordelijkheid de veiligheid 

van de staat en haar bevolking. Doorgaans vindt 

de kiezer geopolitiek, soevereiniteit, defensie en 

het functioneren van de inlichtingendiensten he-

lemaal niet interessant. Pas als er een echte drei-

ging is, dan zie je dat een beetje omslaan, zoals 

nu het geval is.”

Het bedrijven van ‘low politics’ als er geen echte 

dreiging is, dat omslaat naar het bedrijven van 

‘high politics’ als er wel een dreiging wordt ge-

voeld, is een mechanisme dat in veel democratie- 

ën aan het werk is. Maar het is een ‘levensge-

vaarlijke strategie’ volgens Van Kappen, zeker in  

de tijd waarin we nu leven. “De eerste verant-

woordelijkheid van de overheid is het voortbe-

staan van de staat en die is in gevaar.”

De defensiebegroting moet wat Van Kappen be-

treft dan ook niet meer ‘het ondergeschoven 

kindje’ zijn. “We moeten een gedeelte van onze 

rijkdom apart zetten voor defensie, met als mi-

nimum het gemiddelde van wat alle Europese 

landen samen uitgeven aan defensie. Daar zitten 

wij nu ver onder, ook omdat in onze begroting de 

pensioenen zijn meegenomen. Daarnaast is het 

Nederlandse ministerie van Defensie de enige in 

de hele wereld dat BTW betaalt. Als wij een voer-

tuig of een vliegtuig kopen, moeten we daarover 

belasting betalen. Dus wat we daadwerkelijk aan 

defensie kunnen uitgeven in Nederland ligt ver 

onder de één procent en daarmee bungelen we 

echt helemaal onderaan.”

Vaak wordt gezegd dat voor een klein landje als 

Nederland een grote krijgsmacht niet nodig is. 

Maar volgens Van Kappen moet er niet gekeken 

worden naar de oppervlakte van een staat, maar 

naar haar economie. Nederland is de zeventien-

de economie ter wereld, de zevende exportnatie, 

het op drie na rijkste land in de wereld en het 

op twee na rijkste land van Europa. Dat zou een 

grote en goed uitgeruste krijgsmacht meer dan 

rechtvaardigen volgens Van Kappen, die de ver-

gelijking met Israël maakt. “Dat land is qua op-

pervlakte de helft kleiner dan Nederland en zou 

dus kunnen volstaan met een roeiboot en een 

dienstfiets. Maar zij hebben één van de sterkste 

legers van de wereld. De grootte en inzet van de 

krijgsmacht moet afhangen van de rijkdom van 

het land, we moeten een bijdrage aan de inter-

nationale strijd leveren die in relatie staat tot de 

Nederlandse draagkracht.”

Politieke bereidheid
Bezuinigen op de Defensiebegroting is volgens 

Van Kappen echt niet meer aan de orde, die de 

manier waarop Defensie nu moet opereren ver-

gelijkt met ‘voetballen op een voetbalveld waar 

ze iedere keer opnieuw de goal verplaatsen’. Een 

vast deel van de begroting, dat niet-onderhan-

delbaar zou moeten zijn, zou wat Van Kappen 

betreft gebruikt moeten worden om de defen-

sieorganisatie in de toekomst in stand, relevant 

en getraind te houden. Het tweede deel van de 

defensiebegroting zou dan een 'flexibele pot' 

moeten zijn, waarvan de inhoud samenhangt 

met de politieke bereidheid om het defensie ap-

paraat al dan niet in te zetten. “Als we in een re-

geerperiode niet van plan zijn een groot beroep 

op defensie te doen, zit er niet veel geld in die 

pot. Andersom zou er dus veel geld in de pot  

moeten zitten.”

En dat laatste zal vaak het geval zijn, voorspelt 

Van Kappen. Als je gaat kijken naar de uitdagin-

gen van de toekomst, zullen we heel vaak móeten 

optreden. We kunnen de veiligheid van de Wes-

terse wereld niet alleen aan de VS overlaten. Dat 

moet gebeuren in een samenwerkingsverband 

van gelijkgestemde landen, dat voor de fysieke en 

economische veiligheid van de burgers zorgt en 

voor de afzonderlijke soevereiniteit instaat.

Europa is zo’n verbond van gelijkgestemde lan-

den. Van Kappen: “Of je nu voor of tegen Europa 

bent, strategisch gezien hebben we geen keus. Als 

we niet meedoen, krijgen we onmiddellijk de re-

kening gepresenteerd. Als we alleen maar sinas-

appels, fruitmanden en schoolboeken na de ge-

vechten willen uitdelen, maar niet bereid zijn de 

financiële, militaire en morele risico’s te delen, 

worden we daar keihard op afgerekend. Dan pra-

ten we nergens meer over mee. Het buitenland 

ziet ons helemaal niet als klein landje, maar als 

een belangrijke speler op het wereldtoneel.” 

In Syrië, waar IS ook actief is, beperkt Nederland 

zich tot humanitaire en diplomatieke steun. Inter-

nationaal is er geen overeenstemming over een 

‘adequaat volkenrechtelijk mandaat van de VN’ 

voor militair ingrijpen tegen Islamitische Staat in 

Syrië, waarin de taken en bevoegdheden in een 

conflictgebied staan beschreven. Meer daarover 

leest u op bladzijde 6. 

Vervolg van pagina 3
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Beste Guido, Compassie leidt tot zelf-

redzaamheid en optimisme tot een 

self-fulfilling prophecy. Maar ook com-

passie kent zijn grenzen en optimisme moet 

soms omgedacht worden. Ik zeg dit omdat ik 

me zorgen maak over twee binnenlandse ont-

wikkelingen die een explosief mengsel kunnen 

gaan vormen. Ik ben zelden voorstander van 

interventies, maar door deze ontwikkelingen 

vind ik de oorlog tegen de Islamitische Staat 

gerechtvaardigd.

Ik zal beginnen bij de twee binnenlandse ont-

wikkelingen. Ik maak me zorgen over de in-

tensiteit waarmee religie opduikt in het maat-

schappelijk domein. Daarbij kun je denken aan 

gescheiden ruimtes voor mannen en vrouwen, 

de virulente haat tegen Joden en homoseksue-

len en aan vrouwen die onder andere vanwege 

hun partnerkeuze op gewelddadige wijze wor-

den benaderd door onbekenden op straat. Ten 

tweede maak ik me zorgen om criminaliteit 

die schaamtelozer en genadelozer wordt. Denk 

daarbij bijvoorbeeld aan extreem gewelddadige 

overvallen op ondernemers, schoolkinderen en 

pubers die buurten terroriseren en antislacht-

offerdemonstraties. 

De twee zojuist genoemde ontwikkelingen 

kunnen een explosief mengsel gaan vormen. 

Wat dat betekent, zagen we in de Schilderswijk 

als reactie op een anti-ISIS demonstratie. In een 

mum van tijd werd een legertje tegendemon-

stranten verzameld waarvoor zelfs de politie 

terugdeinsde. “Ze hebben het leger nodig om 

ons te stoppen”, zeiden tegendemonstranten. 

Waar criminelen die onze kickboksscholen 

overspoelen en godsdienstwaanzinnigen die 

gebedshuizen bezoeken niet over een kam zijn 

te scheren, voelen velen van hen toch meer 

verbondenheid met elkaar dan met jou en mij. 

Een aanzienlijk deel van hen hangt immers de-

zelfde religie aan, rechtvaardigt hun daden op 

dezelfde religieuze gronden, heeft familieban-

den met elkaar en ziet mensen zoals jij en ik 

als minderwaardige kafirs. Radicale moslims 

zien die overeenkomsten en recruteren nieuwe 

strijders uit het criminele circuit. Voor mijn ge-

voel is het een dubbeltje dat de verkeerde kant 

op dreigt te vallen.

Nu kan ik me voorstellen dat je je afvraagt wat 

dit met internationale betrekkingen te maken 

heeft. Volgens mij heeft het daar alles mee te 

maken. Vooropgesteld denk ik dat interventies 

vaak meer kwaad dan goed doen. Soms kan een 

interventie toch wenselijk zijn. Het voorkomen 

van genocide, bijvoorbeeld, lijkt mij een goed 

motief om te interveniëren. Is daarnaast sprake 

van een wereldwijde strijd tegen een ideologie, 

in dit geval de radicale islam, dan lijkt ingijpen 

mij wenselijk. Deze ideologie bonkt namelijk 

op onze voordeur en wil jouw leven, mijn leven 

en de levens van onze kinderen in gevaar bren-

gen. Het lijkt mij wijs deze strijd, zowel natio-

naal als internationaal, bloedserieus te nemen. 

De radicale Islam moet een oninteressante keu-

ze worden voor wie zich er toe aangetrokken 

voelt. Dat kan alleen door de strijd aan te gaan.

Vind jij ook dat we moeten voorkomen dat een 

grote gelegenheidscoalitie ontstaat van radi-

cale moslims en hun criminele broeders? Dat 

de tijd van compassie met godsdienstwaanzin-

nigen en nietsontziende criminelen weleens 

voorbij mag zijn? En dat optimisme over het 

integreren van deze mensen in onze samen-

leving mag worden omgedacht tot optimisme 

over het verslaan van deze mensen en hun 

opvattingen? Op deze manier maken we een 

begin met het verslaan van de radicale Islam. 

Daarnaast winnen we dan eindelijk de hearts 

and minds van veel moslims die zich nu niet 

in het openbaar durven uitspreken tegen hun 

extremistische geloofsgenoten en van de vele 

(ex-)moslimvrouwen die zich proberen vrij te 

vechten maar zich door onze samenleving in 

de steek gelaten voelen.

Met optimistische groet, Ralph van Graafeiland

Beste Ralph, Ik maak me zorgen over 

het klimaat in Nederland waar gegene-

raliseerd en gepolariseerd wordt. Er is 

zoveel aandacht voor een mogelijke aanslag 

en radicaliserende moslims dat je je als mos-

lim bijna gaat afvragen of er wat mis is met je 

ook al doe je gewoon mee in de Nederlandse 

maatschappij. Juist door zoveel aandacht te 

besteden aan radicaliserende moslims en in te 

grijpen tegen Isis drijf je moslims in de handen 

van de jihadisten. 

Allereerst zijn we momenteel niet in oorlog 

met de radicale islam. Er wordt ingegrepen 

in Syrië en Irak omdat Isis daar dood en ver-

derf zaait. Een alliantie onder leiding van de 

Verenigde Staten grijpt in om genocide te voor-

komen en een stabiele situatie in het Midden 

Oosten te creëren. Nederland levert hieraan 

een bijdrage door de luchtaanvallen actief te 

steunen. Ik vind dit geen goed idee. ISIS vormt 

geen enkele bedreiging voor Nederland noch 

voor Europa. ISIS vormt met slechts 30.000 strij-

ders vooral een bedreiging voor Syrië en Irak 

en de omringende landen. De veiligheid van 

Nederland komt juist in het geding doordat  

Nederland  meedoet aan de strijd tegen ISIS. 

Dit vergroot de kans dat Nederland doelwit 

wordt van een terroristische aanslag. Deze ver-

hoogde dreiging zorgt voor meer polarisering 

tussen moslims en niet-moslims. Daarmee drijf 

je islamitische Nederlanders in handen van 

kwaadwillende ronselaars. 

Dat er geen grondtroepen worden gestuurd 

is een direct gevolg van eerdere interventies 

in Afghanistan en Irak. Deze interventies heb-

ben gezorgd voor destabilisatie en onrust in 

de regio. Iedere militair strateeg beaamt dat 

alleen luchtsteun onvoldoende is om Isis te 

verslaan. Door de gekozen weg van ingrijpen 

is het sturen van grondtroepen dus onvermij-

delijk. Maar dan kom je  in een wespennest te-

recht want in het Midden Oosten is de situatie 

complex. Een goed voorbeeld hiervan is dat 

gezworen vijanden als de Verenigde Staten en 

Iran nu bondgenoten zijn in de strijd tegen Isis. 

Met als gevolg dat iemand als Assad nu ineens 

met rust wordt gelaten door de internationale 

gemeenschap. Assad is immers een vriend van 

het regime in Iran en Iran is keihard nodig in 

de strijd tegen Isis. Internationaal ingrijpen zal 

de instabiliteit van de regio slechts vergroten.

Ik ben liberaal. Liberalen hebben een positief 

mensbeeld. Ik ben ervan overtuigd dat ieder 

mens, ongeacht welke religie ze aanhangen, 

het beste van zijn of haar leven wil maken. Ik 

ontken niet dat er een probleem is met radicale 

moslims. Maar dit probleem is vele malen klei-

ner dan jouw stuk en de aandacht in de media 

doen vermoeden. Jij wil ingrijpen tegen ISIS om 

uiteindelijk ook in Nederland de radicale islam 

te verslaan. Hiermee bereik je echter het tegen-

overgestelde. Juist door de oorlog tegen ISIS en 

de overmatige media aandacht voor jihadis-

ten versterk je de polarisatie. Hierdoor jaag je  

Nederlandse moslims juist weg van onze wes-

terse maatschappij de Jihad in. En zo creëer 

je dus inderdaad een self-fulfilling prophecy. 

Worst of both worlds dus. 

Met liberale groet, Guido Mulder

Twee leden met een duidelijke mening 
kruisen de pennen over de strijd tegen IS.
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De hele wereld kijkt met jaloezie naar het Nederlands pensioenstelsel.  

Dat is iets om trots op te zijn. Maar we hebben de afgelopen jaren gezien 

dat dit niet vanzelfsprekend is. Hoe werkt ons pensioenstelsel eigenlijk en 

voor welke uitdagingen staan we?

Voor de VVD is er één criterium om de regels voor 

pensioenen te beoordelen: eerlijkheid. Dat bete-

kent geen waardeoverdracht van jong naar oud 

of van oude naar de jonge generatie. Wij willen 

een fatsoenlijk en stabiel pensioen voor de ge-

pensioneerden van vandaag, maar ook voor die 

van de toekomst. Iedereen werkt immers hard 

voor zijn of haar pensioen. Of heeft dat vroeger 

gedaan. Het gaat dus om het zoeken naar een eer-

lijke balans. 

Daarom heeft de VVD er nu voor gezorgd dat 

pensioenfondsen meer tijd krijgen om bij een 

lage dekkingsgraad hun vermogen op orde te 

brengen. Dat betekent dat de kortingen minder 

groot zijn als het toch nodig blijkt en de fondsen 

mogen er langer over doen. Tegenvallers worden 

nu over een langere periode berekend. Dat zorgt 

voor meer rust, stabiliteit en voorspelbaarheid 

voor de gepensioneerden van nu. Omgekeerd mo-

gen pensioenfondsen niet te snel de  pensioenen 

indexeren. Meevallers worden dus ook in de tijd 

uitgesmeerd zodat dit niet ten koste gaat van een 

fatsoenlijk pensioen voor de gepensioneerden 

van later.

Hoe werkt ons pensioenstelsel
Pensioen is uitgesteld loon. Je hebt vroeger al ge-

werkt voor je pensioen van vandaag of je werkt 

vandaag voor je pensioen van later. Elke  werk-

nemer betaalt samen met zijn werkgever 

twintig procent van zijn salaris aan 

pensioenpremie. Dat bedrag 

zelf is niet genoeg voor 

later, dus wordt het be-

legd via een pensioen-

fonds. Dat fonds belegt je pensioenpremie in aan-

delen, obligaties en andere financiële producten. 

Je premie plus het rendement is uiteindelijk het 

pensioen wat je krijgt. Een deel heb je zo zelf ge-

spaard, een deel hebben slimme beleggers voor 

je verdiend.

 

Ons stelsel bevat ook een element van solidari-

teit. Of je nu honderd wordt of zeventig, je krijgt 

je pensioen tot het eind toe uitgekeerd. Hoe lang 

je na het bereiken van de pensioengerechtigde 

leeftijd pensioen ontvangt, maakt dus niet uit.

 

Jarenlang leek wel of pensioen uit de lucht kwam 

vallen en vanzelfsprekend kon stijgen. Maar de 

financiële crisis heeft er hard ingehakt. Boven-

dien leven we gelukkig steeds langer en stijgt 

door onze goede gezondheidszorg de levensver-

wachting ook nog eens sneller dan gedacht. Dat 

betekent dat we langer pensioen uit dezelfde pot 

nodig hebben. En  door de crisis en de lage rente 

was die pot minder goed gevuld.

 

De verhouding tussen hoeveel geld er nu in de 

pot van pensioenfondsen zit en hoeveel geld in 

de toekomst nodig is om een fatsoenlijk pensioen 

uit te kunnen keren, is de zogenaamde dekkings-

graad. Bij een dekkingsgraad van honderd pro-

cent heeft een pensioenfonds 100 euro in kas om 

later 100 euro uit te keren. Omdat ons geld ieder 

jaar een beetje minder waard wordt willen wij de 

pensioenen jaarlijks kunnen indexeren. Met de 

euro van vandaag willen we ook over dertig jaar 

nog een brood kunnen kopen. Om te kunnen in-

dexeren en omdat de toekomst onzeker is, is het 

verstandig dat pensioenfondsen een dekkings-

graad van 110 procent aanhouden. Zo hebben ze 

een buffer om tegenslagen op te vangen en een 

fatsoenlijk pensioen te uit te keren. De gemiddel-

de dekkingsgraad in ons land is 108 procent. Ter 

vergelijking: de gemiddelde dekkingsgraad in de 

Verenigde Staten is een magere 67 procent. Niet 

gek dus dat ze jaloers naar het Nederlands pensi-

oensysteem kijken!

 

De afgelopen jaren hebben verschillende pensi-

oenfondsen vanwege een te lage dekkingsgraad 

hun pensioenen met soms wel acht procent moe-

ten korten. Dat is een grote achteruitgang voor 

iedereen, maar al helemaal als je weinig kans 

hebt om je inkomen nog aan te vullen.

Hoe nu verder
Nederland heeft een van de beste pensioensyste-

men ter wereld. Het achterstallig onderhoud is 

nu gedaan. Het Centraal Planbureau is het met 

ons eens dat de nieuwe regels voor pensioenfond-

sen aan die eis voldoen.

Maar we kunnen de zekerheid van een fatsoenlijk 

pensioen in de toekomst alleen blijven bieden als 

we ons systeem aanpassen aan een snel verande-

rende samenleving. Aan een arbeidsmarkt waar 

steeds meer mensen voor zichzelf werken. Waar 

mensen geen veertig jaar meer bij dezelfde werk-

gever doorbrengen. Aan een Nederland waarin 

wij steeds meer onze eigen keuzes willen maken, 

bijvoorbeeld door zelf te kunnen bepalen bij 

welk pensioenfonds je aangesloten wilt zijn. 

Het kabinet wil dat zo veel mogelijk men-

sen deelnemen aan de discussie over 

de toekomst van ons pensioen-

stelsel. Hoe? Dat leest u op: 

denationalepensioendia-

loog.nl. Hoe meer VVD‘ers 

zich in die discussie mengen 

hoe beter!

Een fatsoenlijk pensioen 
voor jong en oud

De VVD werkt aan een vrij, veilig en welvarend Nederland waar 
mensen de ruimte hebben om hun eigen keuzes te maken en te 
leven zoals ze willen. Met een goed draaiende economie, waar-
door mensen een baan hebben, en een overheidsbegroting die 
op orde is. Iedere dag worden er beslissingen genomen die dit 
mogelijk maken. In deze rubriek leest u het ‘waarom’ van deze 
beslissingen. 
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Nieuwe 
commissaris
landbouw
Begin deze maand werd de kandidaat-eurocom-

missaris voor landbouw Phil Hogan ondervraagd 

door de landbouwcommissie van het Europees 

Parlement. Namens Nederland konden collega 

Bas Belder (SGP) en ikzelf de nieuwe landbouw-

commissaris ondervragen. Van de nieuwe land-

bouwcommissaris wilde ik drie concrete voorstel-

len horen, gaat hij de bureaucratie verminderen? 

Want de boer moet geen milieuambtenaar zijn, 

maar de ruimte krijgen om te doen waar hij goed 

in is: ondernemen en innoveren. 

Tijdens de hoorzitting viel het mij op dat Hogan, 

een boerenzoon uit Ierland, het vak begrijpt. 

Boeren die hun zaken goed voor elkaar hebben 

moeten worden beloond, niet gewantrouwd. 

Hij wil zij-aan-zij optrekken met de Nederlandse 

Commissaris Frans Timmermans, die als primai-

re taak heeft de bureaucratie uit Brussel te ver-

minderen.

Het nieuwe gemeenschappelijk landbouwbeleid 

is door de vergroeningseisen een regelrechte bu-

reaucratische ramp. Een bomenrij moet bijvoor-

beeld 100 meter lang zijn en kruinen minstens 

4 meter breed, maar wat als er twee bomen ont-

breken? Of kruinen terug gesnoeid worden naar 

minder dan 4 meter? Het is onzinnig te denken 

dat we dit in Nederland kunnen uitvoeren. 

Toen een Britse Europarlementariër vroeg of hij 

zijn boerderij wilde gaan bezoeken om in prak-

tijk te zien welke uitwerking het gemeenschappe-

lijk landbouwbeleid heeft, grapte Hogan dat hij 

langs wil komen maar dat hij niet moet verwach-

ten dat hij ook nog zijn werk gaat doen. Het lijkt 

mij uitstekend dat Hogan ook met eigen ogen 

ziet dat de Nederlandse land- en tuinbouwsector 

koploper is in de wereld. Helaas belet sommige 

wet- en regelgeving ons deze positie te behouden 

en te versterken.  

Zijn verleden als minister van milieu in Ierland 

toont echter aan dat hij ruimte wil creëren voor 

agrarisch ondernemerschap. Na de hoorzitting 

feliciteerde ik hem welgemeend met zijn sterke 

optreden. Afgelopen week hebben wij de Europe-

se Commissie goedgekeurd, ik denk dat we met 

deze landbouwcommissaris zaken kunnen gaan 

doen! 

Verkiezingen
Oekraïne 
Tijdens de Oekraïense parlementsverkiezingen 

van zondag 26 oktober stemde de bevolking in 

overgrote meerderheid voor gematigde, pro-Wes-

terse en pro-Europese partijen. Niet tegen Rus-

land, maar voor een onafhankelijk Oekraïne.  

De partijen van president Petro Poroshenko (Poro-

shenko Bloc) en van premier Arseniy Yatsenyuk 

(People’s Front Party) waren beide met ruim 20% 

van de stemmen winnaars van de verkiezingen. 

Omdat ook de partijen van de burgemeester van 

Lviv en de Vaderlandspartij van oud-premier Ju-

lia Tymoshenko de pro-Westerse koers steunen, 

heeft de regering in de Rada een comfortabele 

meerderheid. De regering wil de problemen in 

Oost-Oekraïne aan de onderhandelingstafel op-

lossen. Extreem rechts en extreem links waren 

de grote verliezers.

Hans van Baalen was EP-verkiezingswaarnemer 

en observeerde de stembusgang in Kharkiv, de 

tweede en overwegend Russischtalige stad van 

Oekraïne. De werkzaamheden van de waarne-

mers begonnen rond 07.00 uur met de opening 

van de stembureaus en liepen tot na midder-

nacht door met het controleren van de stemmen-

tellingen. Er werden geen onregelmatigheden 

geconstateerd. Overal was het rustig. De opkomst 

lag rond de 50%. De organisatie was goed. Waar-

nemers van de diverse partijen bejegenden el-

kaar respectvol. Han ten Broeke vanuit Odessa en 

Ingrid de Caluwé vanuit Kiev bevestigden deze 

trend. De OVSE sprak van vrije en eerlijke verkie-

zingen. Op de geannexeerde Krim en in het door 

pro-Russische rebellen bezet Oost-Oekraïne kon 

niet worden gestemd.

De Oekraïense regering heeft  het mandaat om 

verregaande economische, politieke en staat-

kundige hervormingen door te voeren. Voor de 

Russische militaire interventie en economische 

chantage was geen begrip. Het Associatieverdrag 

tussen de Europese Unie en Oekraïne kreeg met 

deze verkiezingen de steun van de bevolking.  

Het is nu aan Poetin om de conclusie te trekken 

dat het aan de Oekraïners is om hun eigen pro-

blemen op te lossen.

Op de bres voor 
de black soldier
Tijdens mijn campagne werd ik geconfronteerd 

met één van de grootste kritiekpunten ten aan-

zien van de Europese Unie: overmatige regelge-

ving. Zo bezocht ik een innovatief bedrijf dat in-

secten kweekt als nieuwe vorm van veevoer: dat 

is efficiënter en milieuvriendelijker. De larven 

van de ‘black soldier fly’ blijken namelijk eiwit-

ten en vetten van hoogwaardige kwaliteit te be-

vatten. Maar deze ondernemer wordt in de weg 

gezeten door Europese regels en standaarden. 

Omdat de larven van de black soldier fly officieel 

zijn aangemerkt als landbouwhuisdier (!), mogen 

ze niet als veevoer dienen. 

Dit werd voor mij een aansprekend voorbeeld 

van wat ik wil veranderen aan de EU: het doel 

is minder en betere Europese regels. Ook voor 

de Nederlandse regering is dit een belangrijk 

punt. Het is dus niet toevallig dat de Nederland-

se Eurocommissaris Timmermans de belangrijke 

portefeuille van onder andere betere regelgeving 

heeft gekregen. Ik wens hem veel succes met het 

aangaan van deze grote uitdaging en ik zal hem 

de komende jaren nauwgezet volgen.

In mijn eigen aanpak zijn twee zaken van belang. 

In de eerste plaats moet je goed op de hoogte blij-

ven van wat er speelt in je eigen land. Dit doe ik 

door regelmatig in Brussel groepen ondernemers 

te ontvangen, bijvoorbeeld via het platform ONL. 

In de tweede plaats is het belangrijk dat je als 

Europarlementariër bij al je werk continu het 

principe van goede regelgeving in het achter-

hoofd houdt, want dit is voor alle beleidsterrei-

nen relevant. Daarom ben ik lid geworden van de 

‘intergroup’ die zich richt op ‘better regulation 

and administrative burden reduction’. Zo’n inter-

group bestaat uit een groep Europarlementariërs 

van alle politieke partijen die actief zijn op  ver-

schillende  beleidsterreinen. Juist door de diversi-

teit van deze groep vormen wij een sterk front in 

het najagen van ons doel: het verminderen van 

administratieve lasten voor bedrijven en in het 

bijzonder voor het MKB. 

Jan Huitema
Europees Parlement,
Partijcommissie Landbouw

Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Industrie en Energie
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Wie terrorisme zegt bedoelt vandaag de dag 

meestal religieus terrorisme en meer specifiek 

moslim terrorisme. Toch is terrorisme, zeker op 

nationaal niveau, al veel ouder. Terrorisme is een 

verzamelterm voor een veelal ideologisch gedre-

ven strijd om maatschappelijke verandering te-

weeg te brengen. De strijd wordt op uiteenlopen-

de wijzen gevoerd van dreiging met geweld, via 

gijzelingen tot uiteenlopende geweldsplegingen. 

Soms is er één doelbewust gekozen slachtoffer te 

betreuren, vaker nog wordt juist gepoogd zoveel 

mogelijk burgerslachtoffers te maken. De maat-

schappelijke onrust – veelal inspelend op collec-

tieve angst – die met terroristische daden wordt 

gecreëerd is nadrukkelijk bedoeld om een doel te 

bereiken.

Bekend zijn de groeperingen die met terroristi-

sche aanslagen hun claim op onafhankelijkheid 

kracht probeerden bij te zetten, zoals de IRA in 

Ierland en de ETA in Spanje. Reeds in de negen-

tiende eeuw kwam de aanslag op aartshertog 

Frans Ferdinand van Oostenrijk –aanleiding 

voor de Eerste Wereldoorlog – uit zelfde motie-

ven voort. Dichterbij huis werd Nederland ruim 

veertig jaar geleden opgeschrikt door de treinka-

pingen en gijzelingen in Drenthe, waarmee Mo-

lukkers aandacht vroegen voor een eigen staat in 

voormalig Nederlands-Indië.

Ogenschijnlijk onschuldiger waren de acties van 

de Nederlandse groep RaRa die in de jaren tachtig 

met bomaanslagen en brandstichtingen bedrij-

ven wilde dwingen geen zaken met Zuid-Afrika 

te doen. Tien jaar later richtte de groep zich met 

name tegen het asielbeleid van de Nederlandse 

regering, iets wat staatssecretaris Aad Kosto met 

een aanslag op zijn huis moest bekopen. Onze 

oosterburen werden in de jaren zeventig geterro-

riseerd door de links-extremistische Rote Armee 

Fraktion. In de strijd voor marxisme en tegen 

kapitalisme werden diverse bankovervallen en 

bomaanslagen gepleegd, alsmede 34 moorden. In 

ons eigen land keerden anti-facisten zich met ter-

roristische acties tegen de Centrumpartij en par-

tijleider Hans Janmaat, wiens partner na een aan-

slag voortaan aan een rolstoel was gekluisterd.

Zeker in de jaren zeventig en tachtig werd er 

in Nederland door de overheid relatief rustig 

gereageerd op terroristische acties. In de Dutch  

approach lag de nadruk in eerste instantie op on-

derhandelen en pas in tweede plaats op tegen-

actie of geweld. De vraag is natuurlijk wel hoe  

terecht deze ‘gelatenheid’ was en of geweld in 

veel gevallen niet had kunnen worden voorkomen.

Opmerkelijk is de vergoelijkende toon waarop het 

terrorisme van de jaren zeventig en tachtig ter lin-

kerzijde werd en wordt besproken. Onder het mom 

van ‘jullie rechtsorde is de onze niet’, meenden 

velen dat wetten en regels voor hen niet golden. 

Fundamentele vrijheden en rechten van (politieke) 

tegenstanders mochten omwille van de ‘goede zaak’ 

worden geschonden, ook als daarmee levens op het 

spel werden gezet.

Ook voor liberalen zijn er situaties denkbaar waar-

in een groepering zich tegen het heersende gezag 

keert, we danken als natie niet voor niets ons be-

staan aan een opstand tegen de Spaanse overheer-

sing. Destijds ging het echter niet om een grond-

wettig gelegitimeerd gezag maar een vreemde 

overheersing. In een rechtsstaat gelden regels en 

wetten waar burgers en gezagsdragers zich aan 

moeten houden. Pas wanneer sprake is van machts-

misbruik en schending van de (grond)wet kan een 

opstand opportuun zijn. Tot die tijd zijn er in een 

liberale rechtsstaat andere manier om maatschap-

pelijke verandering teweeg te brengen.

Militaire interventies worden in een adem ge-
noemd met ‘volkenrechtelijk mandaat’. Gaat 
het hier om een randvoorwaarde, of hebben we 
ook te maken met politieke windowdressing?

Allereerst is het goed te weten dat volkenrecht 
het recht van staten onderling betreft. Hand-
having is met het ontbreken van een wereldre-
gering vrij lastig. Dus wat te doen als een staat 
zich misdraagt? Een mogelijkheid is het op-
leggen van sancties, wat feitelijk neerkomt op 
eigen rechtertje spelen. Wanneer vrede en vei-

ligheid wordt bedreigd kan de VN Veiligheids-
raad overgaan tot dwangmaatregelen, waarvan 
militaire inzet de zwaarste is. 

Toch is een VN-mandaat geen absolute voor-
waarde. Zo intervenieerde de Coalition of the 
Willing  op 20 maart 2003 in Irak, terwijl de 
VN Veiligheidsraad pas op 20 mei met een reso-
lutie kwam. Hoewel de soevereiniteit van Irak 
werd geschonden, heeft deze interventie geen 
directe juridische gevolgen gehad voor deze 
coalitie. Er is tenslotte geen internationaal or-
gaan dat de landen in kwestie op de bon kon 
slingeren.

Soms is er wel een VN-resolutie, maar is deze 
dermate vaag geformuleerd dat staten zelf de 
betekenis eruit moeten halen. Dit zorgt ervoor 
dat interveniëren evengoed een politieke keuze 
is: een lidstaat kan kiezen al wapperend met 
een VN-goedkeuringsstempel in te grijpen, of 
de resolutie bewust niet als zodanig te inter-
preteren. De rechtvaardiging is dan impliciet, 
het is aan een lidstaat om deze expliciet te ma-
ken.

Als een VN-mandaat geen randvoorwaarde is, 
vanwaar al die ophef? In de nasleep van de Irak 

oorlog (en diverse wetenschappelijke experi-
menten bevestigen dit) bleek dat burgers po-
sitiever aankijken tegen militaire interventies 
waar een VN-mandaat voor is verleend. Wan-
neer de missie minder goed gaat dan verwacht, 
zijn burgers vaak ook milder in het veroorde-
len van de regering. Hiermee lijkt een mandaat 
een soort van KiesBewust-keurmerk-effect te 
hebben op burgers. Doordat een mandaat ook 
de politieke eindverantwoordelijkheid ver-
deeld over meerdere landen, kleven hier ook 
politieke voordelen aan.          

Tenslotte is het goed om te beseffen dat mi-
litaire interventie altijd een politieke keuze 
is. Deelname in de ISIS-coalitie boven Irakees 
maar niet boven Syrisch grondgebied is hier 
een voorbeeld van. Militair maar ook humani-
tair gezien is het natuurlijk quatsch om ‘wel’ 
in Irak ‘iets te doen’, maar in Syrië niet. Het is 
niet dat ISIS rekening houdt met VN-mandaten 
en minder koppen laat rollen in Syrië dan in 
Irak. Dit doet vermoeden dat het hameren van 
de PvdA op een VN-mandaat eerder voortkomt 
uit politiek eigenbelang dan uit een vlaag van 
volkenrechtelijk of humanitair besef.

Diewertje Kuijpers

Vrijheidsstrijd of terrorisme
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‘Een daadkrachtig Nederland’ 
Congres 29 november: 

Deze keer geen workshops tijdens het Congres, 

maar een ochtendprogramma dat draait om 

debat en interactie. Een dynamisch program-

ma waarin bijzondere invalshoeken, spannen-

de ideeën en vragen stellen centraal staan en 

elkaar snel afwisselen. 

Er wordt gesproken en met elkaar gediscus-

sieerd over de huidige veiligheidssituatie.  

Dagelijks zien wij beelden vanuit Syrië en de 

Oekraïne op het journaal voorbij komen en 

ook binnen Nederland hebben we te maken 

met onrustige situaties. Onder andere Ivo  

Opstelten en Jeanine Hennis-Plasschaert gaan 

met de VVD-leden in gesprek over de veilig-

heidssituatie binnen en buiten Nederland. 

Waar liggen de bedreigingen en de kansen voor 

Nederland en hoe kan Nederland door daad-

krachtig op te treden nieuwe bedreigingen het 

hoofd bieden? 

Maar niet alleen op het gebied van veilig-

heid wordt daadkracht vereist. We zien een 

verschuiving van verzorgingsstaat naar par-

ticipatiesamenleving. De zorg is één van de 

snelst groeiende posten op de begroting en 

dat brengt uitdagingen met zich mee. Naast 

een externe spreker gaan Edith Schippers en  

Tamara van Ark met de aanwezigen in gesprek 

over de trends die zij zien en wat de rol is die 

voor de politiek is weggelegd.

Tijdens het middagprogramma vindt de  

Algemene Ledenvergadering plaats waar on-

der andere gesproken wordt over het voorstel 

'informatievoorziening na coalitievorming' en 

het voorstel 'Procedure verkiezing voorzitter'.  

Ook worden de kandidaten voor de Eerste  

Kamerverkiezingen voorgesteld en geeft Mark 

Rutte een speech.

www.vvd.nl/av
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1. Partijvoorzitter A.H. (Benk) Korthals opent de 137e Algemene 

 Ledenvergadering op zaterdag 14 juni 2014 om 13.15 uur.

2. Er zijn afmeldingen ontvangen van E.I. (Edith) Schippers 

 en I.W. (Ivo) Opstelten.

3. De heer A.P.A.M. (Dries) van Bergeijk uit St. Oedenrode, mevrouw  

 J.P.J.M.  (Jolanda) van Veluw uit Nijmegen en mevrouw M. (Marijn)  

 Trouwborst uit Zuidland worden per acclamatie benoemd tot stem- 

 en notulencommissie.

4. Er komt een ordevoorstel waarin wordt voorgesteld om de volgorde van  

 de agenda te wijzigen. Het betreft het eerder behandelen van agenda 

 punt “Benoeming vacatures in het Hoofdbestuur”. In verband met 

 overige te behandelen agendapunten wordt geadviseerd dit voorstel  

 niet over te nemen en wordt het voorstel uiteindelijk niet in stemming  

 gebracht. 

5. Het jaarverslag 2013 wordt goedgekeurd.

6. Het financieel jaarrapport 2013 wordt goedgekeurd.

7. De financiële commissie verleent decharge aan het Hoofdbestuur voor  

 het gevoerde beleid in 2013.

8. De volgende leden worden per acclamatie (her)benoemd tot leden van  

 de financiële commissie:

 • De heer L.J.V.P. (Leo) Krüger uit Rotterdam;

 • De heer J.A. (Jan Arie) van Maarle uit Leiderdorp;

 • Mevrouw A.J. (Yvonne) van Mierlo uit Helmond;

 • Mevrouw E.A.S. (Esther) Rommel uit Heiloo.

9. Het voorstel ‘hoogte contributie 2015’ wordt goedgekeurd.

10. De heer J.W. (Johan) Remkes uit Haarlem wordt per acclamatie 

 benoemd tot lid van de Permanente Scoutingscommissie.

11. De volgende leden worden per acclamatie (her)benoemd tot leden van  

 de Commissie van Beroep:

 • De heer H.L. (Herbert) Zilverentant uit Leiderdorp;

 • Mevrouw W.J.M. (Miep) Bregman-Kaats uit Roden;

 • De heer G.A. (Gert-Anne) van Pruissen uit Haarlem;

 • Mevrouw M.N. (Marianne) Kallen-Morren uit Zeist 

  (plaatsvervangend lid);

 • De heer M.A.P. (Michiel) van Haersma Buma uit Voorburg 

  (plaatsvervangend lid);

 • De heer M.P. (Marco) Swart uit Deventer (plaatsvervangend lid).

12. Er is een motie (1) ingediend door de afdeling Ede, deze heeft 

 betrekking op de zichtbaarheid van de liberale boodschap:

 Motie 1:
 Indieners roepen de VVD-Kamerfracties op om het kabinetsbeleid  
 indringender aan de liberale uitgangspunten van het VVD-verkiezings 
 programma te toetsen; en, verzoekt de nieuwe partijvoorzitter om een  
 open, kritische gedachtewisseling in alle geledingen binnen de partij op  
 gang te brengen, met als doel: consistent en vertrouwenwekkend liberaal  
 beleid.
 De motie wordt overgenomen en niet in stemming gebracht.
13. Mevrouw S.J.A. (Stephanie) ter Borg uit Barendrecht wordt per 

 acclamatie benoemd tot Algemeen Secretaris van de VVD.

14. De leden kiezen een nieuwe vice-voorzitter. Voor de functie van  

 vice-voorzitter zijn twee kandidaten: mevrouw J.N. (Jeannette) Baljeu  

 uit Rotterdam en de heer G.H.J. (Gert-Jan) Weierink uit Maartensdijk. 

15. De benoeming van de nieuwe vice-voorzitter wordt in stemming ge 

 bracht en mevrouw J.N. (Jeannette) Baljeu wordt gekozen met 85,4%  

 van de stemmen.

16. De leden kiezen een nieuwe voorzitter. Voor de functie van voorzitter  

 zijn drie kandidaten: de heer B. (Bert) Homan uit Amerongen, de heer  

 J.M.H.J. (Henry) Keizer uit Den Haag en de heer P.W.M. (Peter) Smit uit 

 Den Haag.

17. Er is een motie (2) ingediend door 18 afdelingen en 27 leden, deze  

 motie heeft betrekking op de installatie van de nieuwe voorzitter:

 Motie 2:
 Indieners stellen de ALV voor te besluiten:
 Dat er in 2014 een ledenraadpleging wordt georganiseerd voor het 
 partijvoorzitterschap waarbij de installatie zal plaatsvinden op het 
 najaarscongres van 2014 en het HB opdracht uit te geven uitvoering  
 te geven aan deze motie.
 De motie wordt ingetrokken door de indieners.
18. Het Hoofdbestuur heeft voorafgaand aan de ledenvergadering een  

 voorstel gedaan om de leden te laten beslissen over de wijze waarop de  

 nieuwe voorzitter gekozen dient te worden: verkiezing via een leden- 

 raadpleging of verkiezing door de ALV.

 Het voorstel wordt nu in stemming gebracht. 44,7% van de aanwezigen  

 stemt voor verkiezing via een ledenraadpleging en 55,3% van de 

 aanwezigen stemt voor verkiezing door de ALV.

 Naar aanleiding van deze uitslag trekt de heer P.W.M. (Peter) Smit

 zich terug uit de procedure.

19. De benoeming van de nieuwe voorzitter wordt in stemming gebracht  

 en de heer J.M.H.J. (Henry) Keizer wordt gekozen met 74,9% van 

 de stemmen.

20. Er is een motie (3) ingediend door 19 afdelingen en 27 leden,   

 deze motie heeft betrekking op de wijze van verkiezing van de  

 nieuwe voorzitter:

 Motie 3:
 Indieners stellen de ALV voor te besluiten:
 De ALV spreekt als haar mening uit dat de VVD het uitgangspunt  
 hanteert dat er altijd een ledenraadpleging wordt georganiseerd voor het  
 partijvoorzitterschap wanneer er tenminste twee kandidaten zijn.
 Het Hoofdbestuur van de VVD een beargumenteerd voorstel kan doen  
 om af te wijken van bovengenoemd uitgangspunt en dit voorstel dan ter  
 besluitvorming zal voorleggen aan de ALV;
 Het Hoofdbestuur de opdracht te geven om de twee genoemde 
 uitgangspunten te verwerken in de Statuten en deze statutenwijziging  
 voor te leggen aan de eerstvolgende Algemene Leden Vergadering.
 De motie wordt aangehouden tot aan de volgende Algemene 
 Ledenvergadering.
21. De heer A.H. (Benk) Korthals sluit de vergadering om 16.35 uur.

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart als volmacht aan 

een ander stemgerechtigd VVD-lid worden afgegeven.

Naam

Postcode

Huisnummer

Handtekening

Verleent volmacht aan:

Naam

Postcode

Huisnummer

138e AV: 29 november 2014, Passenger Terminal, Amsterdam

Machtigingskaart 
138e AV
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“Leuk, praten over je hobby”, zegt minister 

Kamp. Vanuit de woonkamer is zijn huidige Hon-

da toermotor, waarvoor deze afspraak bij hem 

thuis in het Twentse dorpje Diepenheim gemaakt 

is, goed te zien. Naast de Honda prijkt de Yamaha 

van zijn vrouw. Daarover later meer.

 

De minister steekt enthousiast van wal. “Het gaat 

mij niet zozeer om de motor op zich, het gaat mij 

om het rijden”, legt hij uit. “Het is gewoon altijd 

heel erg leuk om op mijn motor te rijden. Ik heb 

plezier in het rijden met auto’s, maar op de motor 

is het een intensere ervaring. Je kunt veel sneller 

‘accelereren’ en je voelt alles directer. Dat maakt 

het allemaal spannender.”

 

Het bezitten van je eerste motor op 50-jarige 

leeftijd is misschien wel hét kenmerk van een 

midlifecrisis. Toch was zijn eerste motor een 

verjaardagscadeau van zijn vrouw en kinderen. 

“Normaal gesproken koop je dan zelf een motor. 

Ik zou dat denk ik niet gedaan hebben, maar was 

wel erg blij met het cadeau.”

Door Sander Troost

 

Zijn eerste motor is een zeer bijzonder exemplaar; 

een Moto Guzzi NAVO V500. Deze voormalige 

legermotor was een reservemotor van de Neder-

landse landmacht. Een motorrijbewijs is de minis-

ter, destijds minister van VROM, vervolgens gaan 

behalen. Dat was ook wel nodig, want de eerste 

rijervaring was geen goede, geeft hij eerlijk toe. 

“Op mijn verjaardag wilde ik graag laten zien dat 

ik kon rijden. Voor alle verjaardagsgasten deed ik 

even een stukje heen en weer in de straat achter 

ons huis, maar viel prompt. Mijn kleren waren ka-

pot en schaafwonden hier en daar. Kwestie van 

zelfoverschatting.”

 

“Na het behalen van mijn motorrijbewijs ben ik 

er veel op gaan rijden. Ik heb er vervolgens van 

een vriend een tweede identieke overgenomen. 

Helaas vroegen beiden veel onderhoud, anders 

gezegd, ze deden het nogal eens niet. Om toch 

te kunnen rijden heb ik toen een Honda gekocht, 

die doet het altijd.”

 

De minister deelt de passie voor de motor samen 

met zijn vrouw. Zij is de trotse bezitter van een Ya-

maha toermotor. Daarmee kwam de teller op vier 

motoren te staan. Inmiddels was minister Kamp tot 

Commissaris voor Bonaire, Sint Eustatius en Saba 

beëdigd en daardoor woonachtig op Bonaire.  

De Moto Guzzi’s gingen mee. “Op Bonaire kan 

je echt heerlijk rondrijden.” Maar nadat deze drie 

eilanden in oktober 2010 ‘bijzondere gemeen-

ten’ van Nederland werden, zat zijn klus erop. De 

Moto Guzzi’s bleven achter. “Twee hele goede 

kennissen van mij wilden ze graag hebben en vier 

motoren was toch teveel.” Op de vraag of de 

minister deze motoren mist antwoordt hij reso-

luut: “Ik hecht niet zozeer aan materiële dingen. 

Ik vond ze mooi en leuk, maar ben nu tevreden.”

 

Het hebben van een hobby is nuttige ontspan-

ning voor een minister, vertelt hij. Als je echt ge-

kozen hebt om te werken voor de publieke zaak, 

dan ben je daar permanent mee bezig. Je kunt 

dat alleen maar doen als dat je hobby is. Toen ik 

jong was, was politiek al mijn hobby. Ik volgde al-

les wat er op het nieuws was en hoe de rol van de 

politiek daarin was. Later heb ik daar mijn werk 

van mogen maken en daar vergroei je vervolgens 

helemaal mee.”

 

Op heel efficiënte wijze worden werk en hobby 

40 jaar later gecombineerd. Zo’n één à twee keer 

per maand gaat de minister namelijk op de motor 

naar Den Haag. “Heerlijk, fijn toeren. De chauf-

feur neemt dan de tassen en andere spullen mee 

en ik rijd dan op de motor daar naartoe.”

 

Toch is dit niet de favoriete motortoertocht van 

de minister. De favoriete motortoer moet gaan 

door ‘zijn’ omgeving en het liefst samen met zijn 

vrouw. Als het even kan proberen zij samen over 

de wegen in Twente en de Achterhoek te toeren. 

“Het rijden gaat eigenlijk altijd door. Alleen als 

het hard vriest, dan is de rit wat korter.”

Zo weinig tijd, maar zoveel uitdagende hobby’s. Minister Henk Kamp  
van Economische Zaken gaat in zijn schaarse vrije tijd graag op zoek 
naar spanning en sensatie. Daarbij is toeren op zijn motor vandaag de 
dag zijn grootste passie.

‘Vroeger was politiek mijn hobby. 
Nu ligt dat anders.’

Onze politici werken iedere dag aan een vrijer, veiliger en welvarender Nederland. Dat doen zij 
met hart en ziel, met altijd maar één doel voor ogen: Nederland nóg liberaler maken. Maar onze 
politici zijn ook maar gewoon mensen. Daarom geeft Liber u een inkijkje in het privéleven van 
onze ministers en volksvertegenwoordigers, zodat u de mens achter de politicus leert kennen. 

De Hobby 
van... 

minister 
Kamp
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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Op naar het
volgende congres

Henry Keizer, Partijvoorzitter

Het was voor mij een indrukwekkende en 

mooie ervaring om de eerste keer als partij-

voorzitter deel te nemen aan ons Congres.

Ik ben al een paar dagen lid van onze mooie 

partij en het is lang geleden dat ik mijn eerste 

VVD congres mocht meemaken. Als nieuw lid 

kijk en luister je, een beetje onwennig, naar 

alles wat er gebeurt. Al snel werd ik zelf actief 

binnen de partij en werden de partijcongres-

sen ook een soort reünie. Toch ben ik nooit 

vergeten hoe het voelde om de eerste keer 

een congres te bezoeken. Als nieuweling was 

ik blij dat er toen VVD-leden waren die je 

open tegemoet traden. Je voelde je welkom. 

Ik probeer daarom altijd tijdens een congres 

juist even te spreken met gezichten die ik nog 

niet ken.

Bij andere politieke partijen en bij de journa-

listen staan onze congressen erom bekend 

dat het er ook gezellig is. Er wordt hard ge-

werkt en ik herinner mij congressen waar het 

er inhoudelijk ook stevig tegenaan ging, maar 

altijd was er ook voldoende gelegenheid om 

in opperbeste stemming oude partijvrienden 

te treffen en nieuwe te maken.

Het leggen van contacten, zodat we ervarin-

gen en ideeën kunnen uitwisselen, is zeker 

belangrijk tijdens onze congressen. Gezellig-

heid helpt daarbij en ik zie met plezier hoe 

VVD’ers, ongeacht hun functie of positie, 

ongedwongen met elkaar omgaan. Maar een 

congres biedt meer. We hebben er de kans 

om de inhoudelijke achtergrond van onze 

standpunten toe te lichten en samen uit te 

diepen. We kunnen kennis maken met ge-

dreven VVD’ers die ons deelgenoot willen 

maken van hun standpunt of idee. Er moet 

ruimte zijn om moeilijke maatschappelijke 

kwesties en actuele politieke afwegingen toe 

te laten lichten door verschillende experts. 

Uiteindelijk leidt dat alles tot het innemen van 

standpunten en besluitvorming. Er is enorm 

veel denkkracht en ervaring beschikbaar bin-

nen onze partij. Ik hoop dat de deelnemers 

aan ons laatste congres hebben opgemerkt 

dat het programma er op gericht was om al 

die belangrijke elementen samen te binden.  

Tijdens het voorjaarscongres bouwen we 

weer verder op de ervaringen die we in Am-

sterdam hebben opgedaan.

Het organiseren van een congres is een enor-

me klus, waar door de medewerkers van het 

Algemeen Secretariaat heel hard aan gewerkt 

wordt. Maar al die voorbereidingen zijn te-

vergeefs wanneer de leden niet actief parti-

ciperen. Uw aanwezigheid en inbreng maken 

een congres tot een succes. Ik hoop dat het 

congresverslag in deze Liber voor u aanlei-

ding is om aan ons volgende congres deel te 

nemen. U bent meer dan van harte welkom!

Ik maak van deze gelegenheid gebruik om u 

en de uwen, namens het Hoofdbestuur en de 

medewerkers van het Algemeen Secretariaat, 

goede feestdagen te wensen en een in alle 

opzichten gelukkig, gezond en liberaal 2015.

      voorzitter@vvd.nl
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Hervormingen waar tientallen jaren veel over 

werd gepraat, maar waar weinig tot niks aan 

werd gedaan, zijn door dit kabinet opgepakt. Het 

zijn stuk voor stuk hervormingen die ons liberale 

Nederland weer een stukje dichterbij hebben ge-

bracht. 

wZo is de vastgeroeste woningmarkt op de schop 

gegaan, zodat een sociale huurwoning er alleen is 

voor degene die het nodig heeft. En de verpleeg-

ster, leraar en politieagent weer een huis kunnen 

vinden dat bij ze past. De arbeidsmarkt is her-

vormd, zodat het ontslagrecht je weer beschermt 

tegen willekeur in plaats van je te veroordelen tot 

werkloosheid. De bijstand wordt weer een spring-

plank waarbij het vanzelf spreekt dat je je best 

doet om zo snel mogelijk weer op eigen benen 

te staan, de taal leert spreken en in de tussentijd 

kijkt of je ook iets terug kunt doen voor je om-

geving. 

 

In de zorg is het eindelijk gelukt om de explo-

derende kosten in bedwang te krijgen. Daar-

mee blijft zorg ook voor toekomstige generaties  

beschikbaar en betaalbaar. 

 

De zorg wordt niet meer in een Haagse ministerie-

toren georganiseerd, maar in de gemeente waar 

je woont en waar je de buren kent. We gaan weer 

kijken naar wat je zelf kan, naar wat je vrienden 

en familie voor je kunnen betekenen en dan pas 

naar de overheid. Want iedereen kan een bijdrage 

leveren aan zijn of haar omgeving. 

Nederland staat er beter voor dan een jaar geleden. Er waren grote offers nodig 

om uit de diepe economische crisis te komen en om de uitgaven van de overheid 

terug te brengen naar een niveau dat houdbaar is. Maar ook om onze zorg en so-

ciale voorzieningen aan te passen aan een sterk veranderde samenleving. Want de 

groei van onze welvaart is de afgelopen tientallen jaren afgenomen naar ongeveer 

anderhalf procent per jaar. We worden gelukkig steeds ouder en we blijven langer 

gezond, maar het aantal mensen dat in staat is om te werken, en dus belasting te 

betalen, neemt af. We moesten dus alle zeilen bijzetten om onze welvaart en onze 

voorzieningen in stand te houden. 

De afgelopen jaren heeft het kabinet voor 51 mil-

jard euro aan ombuigingen doorgevoerd. Dat is in 

de Nederlandse geschiedenis ongeëvenaard. Die 

inspanning leidt tot resultaat. Onze kernbelofte – 

het op orde brengen van de overheidsfinanciën – 

ligt op koers. Waar landen als Italië en Frankrijk, 

die te weinig hebben hervormd, kampen met een 

stijgende werkloosheid en tegenvallende groei, 

doet ons land het economisch steeds beter. Vervolg op pagina 4

Het komt
er nu op aan
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Dat doen we allemaal de hele tijd. Naar elkaar 

omzien, voor elkaar zorgen. Zonder dat iemand 

ons vertelt dat het zo hoort. 

 

Om al deze dingen voor elkaar te krijgen heeft de 

VVD ook politieke pijn moeten nemen. Het kabi-

net heeft die ambitieuze agenda alleen door kun-

nen voeren door compromissen te sluiten. Al deze 

maatregelen en de grote offers die daarmee soms 

gepaard gingen werpen nu langzaam maar zeker 

hun vruchten af. Het lukt steeds meer mensen om 

een nieuwe baan te vinden. We durven weer hui-

zen te kopen en de prijzen van die huizen gaan 

eindelijk weer omhoog. Steeds minder onderne-

mers hoeven hun deuren te sluiten en de export 

trekt steeds verder aan. Of we nu consumeren of 

investeren, we zien de toekomst met steeds meer 

vertrouwen tegemoet. Nederland laat de crisis 

stap voor stap achter zich. En we komen er als 

land zelfs sterker uit. Dat is te danken aan al die 

Nederlanders die, crisis of niet, zijn blijven wer-

ken, ondernemen, en aanpakken. Dat is te danken 

aan al die Nederlanders die niet hebben opgege-

ven en op wat voor manier dan ook de schouders 

eronder zijn blijven zetten.

 

Wij allemaal hebben tijdens de crisis grote offers 

gebracht. En nu die offers stap voor stap zichtba-

re, positieve resultaten beginnen op te leveren 

en Nederland sterker uit de crisis komt, is er een 

kans dat andere partijen dit willen slopen. Dat 

mag niet gebeuren, we moeten dit vasthouden. 

Het komt er nu op aan om koers te houden. En bij 

de VVD is deze agenda veilig. Dat is het belang van 

een goede uitslag op 18 maart.

 Eén van die dingen die nog niet klaar zijn en 

waaraan we na 18 maart door willen werken is 

het belastingstelsel.  De inzet van de VVD is hel-

der: het moet eenvoudiger, het moet rechtvaardi-

ger en liefst ook nog lager. Natuurlijk binnen het 

kader van ons hoogste doel – het op orde brengen 

van de uitgaven van de overheid. Want met een 

belastingverlaging op de pof zijn we nog verder 

van huis. Velen vinden dat de lasten op arbeid om-

laag moeten. En terecht. Die lasten zijn zo hoog 

dat ze werkgevers huiverig maken om mensen 

aan te nemen. Daarmee remmen de belastingen 

onze groei, onze banen en onze welvaart. Maar 

wij trekken een streep als partijen zeggen: be-

taal dat maar door spaargeld zwaarder te belas-

ten. Want dat spaargeld is al vele malen belast. 

En het is geen dood geld. Het zit in fabrieken, in 

bedrijfshallen, in onze economie. Dat spaargeld 

gaan we dus niet nog zwaarder belasten. 

 

We moeten het onze onder-

nemers juist makkelijker 

maken om te ondernemen 

en om banen te scheppen. 

Zij houden onze economie 

immers draaiende. En dat 

werk is er. Maar onderne-

mers durven nu geen banen 

aan te bieden door de hoge 

kosten en de risico’s die zij 

lopen met personeel, in het 

bijzonder op het terrein 

van ziekte en arbeidsonge-

schiktheid. Daarom moeten 

wij nu de discussie voeren 

over de arbeidsmarkt van 

de toekomst, modern en 

flexibel. Met oog voor zzp-

ers, ruimte voor tijdelijke 

contracten en lagere werkgeverslasten. Want zo 

vergroten we de kans op een baan voor mensen in 

ons land en daarmee ook de welvaart. We moeten 

ook kijken naar de drempels op het terrein van 

ziekte en arbeidsongeschiktheid. Want de drem-

pels voor werkgevers zijn hoog, ook internatio-

naal gezien. Nederland loopt volledig uit de pas 

met andere landen. Zo betalen werkgevers in Ne-

derland per jaar 25 miljard aan ziekte en arbeids-

ongeschiktheid voor (voormalige) werknemers. In 

ons land betalen werkgevers zelfs het inkomen 

van hun zieke werknemers als deze, na een onge-

val geheel buiten het werk om, met bijvoorbeeld 

paragliden of bungeejumpen niet kunnen wer-

ken. Daarnaast is de gemiddelde duur van loon-

doorbetaling bij ziekte in ons land twee jaar, ter-

wijl dit in Europa gemiddeld zes weken is. In welk 

ander land ligt er zoveel risico op het bord van de 

ondernemer? Als we de kosten omlaag weten te 

krijgen, dan betekent dat minder lasten voor on-

dernemers en daarmee meer banen voor mensen 

in ons land. Dat is waar het ons om gaat. Veel van 

de hervormingen die we al hebben doorgevoerd 

en die we nog willen doorvoeren, zoals die van 

het belastingstelsel, lijken te gaan over geld. Maar 

ze gaan uiteindelijk over iets heel anders. Ze gaan 

over het soort land dat wij willen. 

 

Voor ons is dat een land waarin je in veiligheid en 

welvaart kunt leven zoals jij dat zelf wil. Een land 

waar je vrij bent om je eigen keuzes te maken. Dat 

is een land waarin je zorgt voor jezelf, geeft om 

een ander en waar hard werken loont en misdaad 

hard wordt bestraft. Dat is een land waarin je als 

eerlijke, hardwerkende Nederlander het gevoel 

hebt dat de overheid aan jouw kant staat en zorgt 

voor jouw veiligheid en die van je omgeving. Dat 

land, ons Nederland, dat lijkt ons wel een stevige 

campagne waard. 



Deze december kijk ik met trots terug op een 

bewogen jaar. De verdrietige periode rond de 

ramp met MH17 heeft een onuitwisbare indruk 

gemaakt. Dat geldt zeker ook voor de manier 

waarop Nederlanders op dat soort momenten 

om elkaar heen gaan staan. Voor mij was dat 

typerend voor de manier waarop wij in het 

leven staan. We zijn dan wel 17 miljoen indi-

viduele Nederlanders, die graag voor onszelf 

zorgen, maar als het nodig is, zijn we er voor 

elkaar. 

Met díe Nederlanders, met die mentaliteit in 

mijn achterhoofd, geloof ik in de belangrijke 

omslag in de zorg die vanaf volgend jaar door 

gemeenten zal worden uitgevoerd. Die omslag 

brengt veel onzekerheid met zich mee en dat 

maakt veel mensen onrustig. Ik herken dat ook 

in mijn directe omgeving. Ik heb een neefje dat 

zwaar gehandicapt is en als bij hem de chauf-

feur van het gehandicaptenvervoer verandert, 

dan is er al stress in het gezin. Als je dan te 

maken krijgt met een complete stelselwijziging, 

dan is het heel begrijpelijk dat dit tot onzeker-

heid en onrust leidt. Dat geldt niet alleen voor 

mijn neefje, maar voor iedereen die gebruik 

maakt van de langdurige zorg.

En desondanks geloof ik in de omslag, want 

deze omslag stelt de cliënt centraal. De wensen 

van de oudere, de gehandicapte of chronisch 

zieke zijn straks leidend. Zij hoeven zich niet 

meer aan te passen aan een one-size-fits-all 

zorgaanbod. Zij krijgen straks op hun behoef-

ten ingerichte maatwerkzorg. We weten bij-

voorbeeld dat ouderen het liefst zo lang moge-

lijk in hun eigen huis blijven wonen en dat gaan 

we zo regelen. Waarbij we uitgaan van wat 

mensen zelf kunnen, met hulp van hun omge-

ving en natuurlijk de zorg die zij nodig hebben. 

En dan accepteren we dus ook dat verzorgings-

huizen sluiten, omdat ze minder nodig zijn.

De wetgeving is het parlement gepasseerd, 

nu is het aan het kabinet om te zorgen dat 

gemeenten het goed gaan uitvoeren. Dat we 

fouten zoveel mogelijk voorkomen en waar ze 

toch gebeuren, dat we ze herstellen. Een enor-

me klus dus, groter dan veel voor-

gaande kabinetten in vier jaar 

moesten doen. Een mooie 

en belangrijke klus voor 

2015.

Fijne feestdagen!

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

De Belastingdienst voert een nieuw ICT-systeem in. 

Het project kostte tientallen miljoenen meer dan 

geraamd. De gemeente Amsterdam maakt 188 mil-

joen euro aan toeslagen over terwijl dat 18,8 mil-

joen had moeten zijn. Ooit gehoord van de Noord/

Zuid-lijn? 

De nonprofit-sector wordt gekenmerkt door slecht 

management. Uiteraard zijn er ook bedrijven in de 

profit-sector die slecht worden geleid maar daar is 

een oplossing voor. In zo’n geval wordt het topma-

nagement vervangen door beter topmanagement. 

De (semi) publieke oplossing voor managerial failu-

res is echter een geheel andere: de Wet Normering 

Topinkomens. 

Vanzelfsprekend zijn er argumenten te bedenken 

waarom personen in de (semi)publieke sector moe-

ten matigen. Hun salaris wordt immers betaald uit 

In deze rubriek nodigt de redactie u uit om  
uw mening te geven over (partij)politieke  
zaken. Wilt u een bijdrage leveren, mailt u 
dan naar debat@vvd.nl

damenteel probleem. Stel nu dat de (semi) publieke 

sector wel zou beschikken over managers die pro-

jecten op tijd en binnen budget afronden of door 

afslanking miljoenen bezuinigen? Dan lijkt mij een 

salaris van 350.000 euro verdedigbaar.

Ten derde stel ik dat de managerial wereld thans 

complexer is dan één of meer decennia geleden. 

Om die wereld aan te kunnen zijn goede managers 

nodig. Het staat Raden van Toezicht echter vrij om 

het aantal bestuurders uit te breiden. Aldus wordt 

de complexiteit verdeeld over méér mensen. Per 

individu is het inkomen genormeerd, de totale uit-

gaven blijven echter gelijk. 

Kortom, de Wet Normering Topinkomens is een 

slecht idee. Als gevolg van die wet zullen meer én 

slechtere topmanagers kiezen voor de (semi)publie-

ke zaak. De verspilling aan miljarden wordt niet te-

gengegaan maar De Kamer kan rustig slapen: het is 

toch maar mooi gelukt de salarissen te beteugelen. 

de algemene middelen. En met die middelen moet 

je spaarzaam omgaan. Geen speld tussen te krijgen. 

De bezwaren tegen de regeling zijn echter zwaar-

derwegend en die krijgen in het debat geen ruimte. 

Dat is ook logisch: het is uiterst impopulair te stellen 

dat het topmanagement in de (semi)publieke sec-

tor best meer mag verdienen dan nu is voorzien.  

De vraag is echter of iets dat impopulair is tevens 

slecht is. Ik meen van niet.

Ten eerste geloof ik in de markt als oplossing voor 

veel problemen. Daarmee ben ik niet uniek. Als het 

goed is, weet iedereen dat je via de markt de best 

denkbare oplossing vindt. Dit geldt voor producten, 

maar ook voor het verdelen van schaarse manage-

mentcapaciteiten. In het bedrijfsleven wordt meer 

verdiend dus goede managers zullen minder snel 

naar de publieke zaak neigen. Beperking van inko-

mens leidt tot toetreding van slechtere managers. 

Ten tweede zorgt de wet ervoor dat beloning en 

prestatie niet meer zijn gekoppeld. Dat is een fun-

Door Jurriën van Zutphen
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Twee leden met een duidelijke mening kruisen de pennen over het kabinet Rutte II.

B
este Guido,  Het kabinet onder leiding van Rutte heeft het over 

het algemeen goed gedaan. In sneltreinvaart is het grootste deel 

van het regeerakkoord uitgevoerd. Je zou dus kunnen zeggen dat 

het kabinet is uitgeregeerd. Of niet? Halverwege een kabinetsperiode zegt 

de impopulariteit van dit kabinet mij weinig, al dient onvrede onder kie-

zers over immigratie, integratie en lastenverzwaringen serieus genomen te 

worden. Daarnaast hebben we een premier die veel voor elkaar krijgt. Als dit 

kabinet een nieuwe missie formuleert, is het mijns inziens nog niet uitge-

regeerd.

De nieuwe missie kan bestaan uit drie pijlers: islamisering, Europa en het 

zorgstelsel. Ten eerste dient de invloed van islamitische landen en Turkije 

in Nederland te worden teruggedrongen. Kiezers zullen maatregelen hier-

toe direct waarderen. Betreffende Europa geldt dat Frankrijk nog een pot-

je maakt van de staatsfinanciën en dat een eventuele exit van de Britten 

actueel is. Het is wenselijk dat landen die hun zaken op orde hebben zich 

duidelijk laten horen, anders is Europa wellicht spoedig een verloren zaak. 

Ten derde, nu de hervormingen in de zorg zijn doorgevoerd, is het zaak de 

uitvoering van het nieuwe zorgstelsel goed te laten verlopen. Ook hier ligt 

een taak voor Rutte II. 

Een kanttekening plaats ik bij de lastenverzwaringen, want daar zie ik een 

kabinet met de PvdA geen verlichting in brengen. Wat de lastenverzwarin-

gen betreft mag de VVD van geluk spreken dat er geen partij is die geloof-

waardiger is in het beperken van de lasten. Desondanks lijkt een nieuw be-

lastingstelsel mij een brug te ver. Mocht een nieuw stelsel zelfs een links 

feestje worden, dan ontstaat een gapend gat ‘op rechts’. Beide kan de VVD 

zich niet veroorloven.

O ja, niet onbelangrijk, gezien de aard van de pijlers is het aannemelijk dat 

kabinetsbeleid over deze onderwerpen door de Eerste Kamer wordt geloodst, 

ook al zijn de partijen van dit kabinet daar slecht vertegenwoordigd.

Met optimistische groet, Ralph
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B
este Ralph, Het kabinet heeft de afgelopen moeilijke jaren in-

grijpende besluiten moeten doorvoeren. Ondanks de minderheid 

in de Eerste Kamer is er veel wetgeving sneller dan in eerste instan-

tie verwacht door de senaat geloodst. Puur vakmanschap onder leiding van 

onze premier. 

De belangrijkste doelen uit het regeerakkoord zijn vlot bereikt: het pensi-

oenakkoord, het sociaal akkoord en het woningakkoord. De zaken die jij 

noemt - zorg, integratie en Europa - zouden inderdaad de thema’s moeten 

zijn waar het kabinet zich de resterende periode op richt. Ik denk ook aan 

de invoering van een nieuw belasting stelsel. Bij deze thema’s wringt echter 

de schoen. De visie van de VVD en PvdA op deze thema’s verschilt als dag en 

nacht. Het is in mijn ogen niet reëel te denken dat er op deze thema’s een 

voor beide partijen verdedigbaar resultaat gaat komen. 

Gezien de huidige peilingen van de PvdA valt te verwachten dat deze par-

tij een behoorlijke tik krijgt tijdens de Provinciale Staten verkiezingen. Ik 

ben ervan overtuigd dat het kabinet onder leiding van Rutte met wisselende 

meerderheden weer goed zaken kan doen. Ook voor de VVD moet er echter 

iets te winnen zijn. De VVD achterban en het land snakken naar lastenver-

lichting, een hardere stellingname in Europa, een liberaler belastingstelsel 

en een moderner zorgstelsel. Maar of hier met de huidige regeringspartner 

winst te behalen is, betwijfel ik. De komende twee jaar zou het kabinet dan 

louter uitzitten in plaats van doorpakken. Dat is niet wat dit land nodig 

heeft. Dit kabinet verdient alle lof, maar de doelstellingen zijn bereikt en dit 

kabinet is uitgeregeerd.

Met liberale groet, Guido 
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Niet verstandig 
In het Europees Parlement komen vaak veel tech-

nische dossiers voorbij. De politiek dient zich 

hierbij te laten informeren door de wetenschap. 

Vandaar ook dat ik zeer vreemd opkeek toen ik 

hoorde dat de voorzitter van de Europese Com-

missie, Jean-Claude Juncker, de functie van Hoofd 

Wetenschappelijk Adviseur binnen de Europese 

Commissie niet meer laatvoortbestaan. 

 

Mijns inziens is dit geen verstandige zet.  Neem 

bijvoorbeeld het debat over Genetisch Gemodi-

ficeerde Organismen (GGO). De huidige weten-

schappelijk adviseur professor Glover heeft er 

vanuit haar positie steeds op gewezen dat er uit 

de beschikbare wetenschappelijke data geen en-

kel schadelijk effect van GGO-voedsel bekend is. 

Zij wordt bijgestaan door EFSA, de onafhankelijke 

Europese waakhond voor voedselveiligheid.

 

Nieuwe technologieën en innovaties zoals deze 

kunnen positieve effecten hebben voor de voed-

selveiligheid, de belasting van het milieu en 

keuzemogelijkheden voor consumenten vergro-

ten. Wij moeten ons beleid dus niet funderen op 

angst, maar ons door de kansen van nieuwe ken-

nis laten inspireren door te doen waar wij goed 

in zijn: innoveren. Economische groei kan niet 

zonder nieuwe wetenschappelijke kennis en nog 

belangrijker de ruimte om deze kennis te kunnen 

gebruiken.

 

Uiteraard gaat het hierbij niet alleen over GGO’s. 

Ook op beleidsterreinen zoals milieu, energie, 

klimaat en biotechnologie zijn wetenschappelijke 

inzichten van het grootste belang. Geen klimaat-

doelstelling zonder een heldere wetenschappe-

lijke analyse. Geen gezondheidsbeleid zonder te 

weten wat schadelijk is voor de volksgezondheid. 

Samen met mijn Vlaamse collega Philip de Backer 

(OpenVLD) heb ik Juncker een brief geschreven 

waarin wij snel meer duidelijkheid eisen over de 

rol van de wetenschappelijk adviseur. Wij zijn van 

mening dat beleid gebaseerd moet zijn op weten-

schap en niet op emoties. Ik nodig u van harte uit 

de brief te lezen op mijn website:

 

www.janhuitema.nl

 

Thuis alles goed 
geregeld?
Ja hoor, ik kreeg hem weer deze week. De traditi-

onele vraag ‘hoe heb je het thuis geregeld?’. Wat 

is dat toch? Zodra mensen horen dat je als vrouw 

een baan hebt èn kinderen, voelen ze zich direct 

geroepen om te checken of je wel goed voor je kin-

deren zorgt. Ook al zijn ze, zoals in mijn geval, 

tussen de 23 en 19. De ‘ben jij wel een goede moe-

der’-test bevat meestal vragen over hoeveel (kwali)

tijd je met je kinderen doorbrengt, of je wel iede-

re dag zelf verse groente voor ze kookt, of je  nog 

wel tijd hebt om iets gezelligs met ze te doen, goe-

de gesprekken met ze te voeren, of je niet liever 

minder zou werken enzovoort, enzovoort.

Het zijn vragen die je raken op je zwakste plek: de 

liefde voor je kinderen. Je gunt ze toch zeker het 

allerbeste? 9 van de 10 keer schieten we daardoor 

spontaan in de verdediging en leggen we verant-

woording af aan willekeurige vreemdelingen. We 

vertellen in geuren en kleuren hoe perfect het bij 

ons thuis gaat. Met een man die heus wel mee-

helpt, als het zo uitkomt. Natuurlijk is het wel 

zwaar,want het meeste werk in huis komt toch 

op onze schouders terecht,maar we hebben het er 

graag voor over. Nee, we doen het natuurlijk niet 

voor het geld, we hebben zo’n leuke baan en zulke 

fijne collega’s... Herkenbaar?

Waarom krijgen mannen deze vragen nooit? Als-

of je niet samen kinderen krijgt en niet samen 

verantwoordelijk voor ze bent!  We zijn als samen-

leving toch dom bezig als we een belangrijk deel 

van ons arbeidspotentieel laten liggen? Veel vrou-

wen werken bovendien te weinig om financieel 

onafhankelijk te kunnen zijn. Linke soep. 

Zullen we om te beginnen voortaan alle vaders, 

die meer uren gaan werken of promotie maken 

ook maar gewoon die ene vraag stellen:

Hoe ga je het thuis regelen?

Jan Huitema
Europees Parlement,
Partijcommissie Landbouw

Cora van Nieuwenhuizen
Europees Parlement
Economische en 
Monetaire Zaken.
Industrie, Research 
en Energie

Hans van Baalen
Europees Parlement,
Buitenlandse Zaken,
Veiligheids- en Defensiebeleid, 
Industrie en Energie

Van Baalen vice-
president ALDE
Tijdens het 35ste ALDE-partijcongres in Lissabon, 

is Hans van Baalen met een stevige meerderheid 

gekozen tot vice-president van de ALDE-partij. 

Het congres stemde over de invulling van twee 

vacante posities voor vice-president binnen het 

ALDE-partijbestuur. Van Baalen werd met 252 

stemmen verkozen boven de Ierse parlementariër 

van Fianna Fail, Timmy Dooley, die 144 stemmen 

verwierf. Tevens werd ook de liberale Europarle-

mentariër Angelika Mlinar uit Oostenrijk (NEOS) 

verkozen tot vice-voorzitter.

 

Van Baalen voerde campagne onder de leuze: “Po-

litics is Rugby - When the going gets tough, the 

tough get going”. Hij wil de nationale partijen, 

die zijn aangesloten bij de ALDE-partij, meer in-

vloed geven op de ALDE-fractie in het Europees 

Parlement. Ook dient de samenwerking tussen de 

ALDE-partij en de partijen in de lidstaten te wor-

den uitbreid en versterkt. Brussel is van de lidpar-

tijen en niet andersom.

 

Als oud-VVD-campagneleider wil Van Baalen zich 

richten op een permanente campagne ter verster-

king van de Europese liberalen. Het uitwisselen 

van best practices moet de kern van de permanen-

te campagne worden. Thans worden Nederland, 

België, Luxemburg, Estland en Slovenië geleid 

door liberale premiers, maar verdere versterking 

van de liberalen in Europa is noodzakelijk. De 

ALDE-fractie is sinds de EP-verkiezingen in mei 

2014 de vierde groep in het Europees Parlement. 

Dit betekent minder invloed op Europees beleid, 

terwijl de huidige uitdagingen in Europa vragen 

om liberale oplossingen. 

 

Om de economische groei aan te jagen, dient de 

interne markt te worden voltooid en moet de 

EU een actief handelsbeleid voeren met andere 

economische blokken. De hervorming van de 

arbeidsmarkt en het terugdringen van het be-

grotingstekort is vitaal om een gezonde basis te 

leggen voor economische groei. Dit betekent geen 

subsidie voor megalomane banenplannen, maar 

investeringen in innovatie en de nieuwe digitale 

economie. Het wegnemen van interne handelsbe-

lemmeringen is belangrijker dan stimulerings-

programma´s. Alleen een sterk liberaal blok in 

Europa kan deze keuzes afdwingen.
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Max Patelski: 
“Een enorme positieve vibe” 

Marijke Tsoutsanis-Vd Koogh:  
“De Commissie Toekomst van de VVD die 

gepresenteerd werd, is revolutionair. Daaruit blijkt 
dat er wordt geluisterd naar de leden”
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 “Stap voor stap komt ons land er weer bovenop, onder leiding van de 

VVD”, zei Mark Rutte op het VVD-congres. De premier benadrukte dat 

de VVD nog niet klaar is met het liberaler maken van Nederland: “De 

toekomst van ons land is in veilige handen bij de VVD. De kracht van 

Nederland zit hem erin dat we bereid zijn om er voor elkaar te zijn. Niet 

omdat het moet, maar omdat we het willen”. Rutte sorteerde voor op 

een hervorming van het belastingstelsel. “De belastingen in Nederland 

moeten eenvoudiger, eerlijker en lager.”

Eerder op de dag zei VVD partijvoorzitter Henry Keizer dat de tijdsgeest 

vraagt om een liberale premier en een partij die verantwoordelijkheid 

neemt, de VVD. Keizer complimenteerde het kabinet met de “megaklus” 

die het aan het klaren is. “Ik ben ervan overtuigd dat dit kabinet het 

grootste aantal ingrijpende hervormingen sinds de Tweede Wereldoor-

log aan het doorvoeren is”. Bij het hervormen van Nederland hoort een 

partij en een partijorganisatie die snel en effectief op ontwikkelingen in 

de maatschappij kan inspelen. “Daarom gaan we in de komende jaren de 

VVD klaar maken voor de langere termijn, zodat we de liberale samenle-

ving iedere keer weer een stap dichterbij kunnen brengen.”

Tijdens het ochtendprogramma spraken minister Edith Schippers en 

Tweede Kamerlid Tamara van Ark over de hervormingen in de gezond-

heidszorg. “Wat we in 2010 aantroffen was een zorgsysteem dat te duur 

was voor de kwaliteit die het leverde”, aldus minister Schippers. Schip-

pers benadrukte dat patiënten nergens ter wereld betere zorg krijgen 

dan in Nederland. “En met de transitie naar de gemeenten wordt dat 

alleen maar nog beter. Daar mogen we trots op zijn”. Ook Kamerlid Ta-

mara van Ark was positief over de hervormingen. Vanaf 1 januari hoeven 

mensen met een zorgbehoefte niet meer “ een 0900-nummer te bellen, 

maar hebben ze een persoon voor zich met wie samen gekeken kan wor-

den naar wat nodig is. Want mensen weten zelf veel beter wat goed voor 

hen is dan de overheid”, aldus Van Ark.

Generaal-majoor der Mariniers b.d. Frank van Kappen, tevens Eerste Ka-

merlid voor de VVD, hield een uitgebreid betoog over de onzekerheid in 

de internationale omgeving. Van Kappen noemde de toename van het 

aantal ‘niet-statelijke actoren’ een bedreiging voor de internationale om-

geving. “Het enige wat we kunnen doen is dit gevaar zoveel mogelijk in-

dammen, tegenhouden, zodat onze samenleving zo min mogelijk wordt 

ontwricht,” aldus Van Kappen. 

Erelid
Een staande ovatie viel Neelie Kroes ten deel toen zij tot erelid van de 

VVD werd benoemd. Mark Rutte en Henry Keizer benadrukten haar grote 

bijdrage aan de partij en aan de ontwikkeling van een liberaler Neder-

land. “ Neelie Kroes is uitgegroeid tot een uniek visitekaartje voor de 

VVD, voor vrouwen en zelfs voor Nederland.” 

Cobi de Blecourt-Maas: “
Het congres liet zien dat de VVD ook een partij is voor nieuwe 

Nederlanders. Ik heb een heel leuk gesprek gehad met een 
Koerd en ik hoop dat deze introducé lid gaat worden”
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Frits Paymans: 
“Het verhaal van 

Frank van Kappen over
veiligheid was zeer sterk”

. 

Jeroen Spangenberg: 
“Jeanine en Melanie zijn in het 

echt nóg knapper”

Sander Janssen: 
‘’De kinderopvang was perfect, mijn 

kinderen hebben een leuke dag gehad”

Kim Bogte: 
‘’Mark Rutte zei dat in deze tijd moeilijke 
beslissingen genomen moeten worden, 

maar dat we over een paar jaar trots 
terugkijken op dit kabinet’’

Gosia Bruins:  
‘’De borrel is altijd goed bij de VVD, 

een perfecte gelegenheid om te netwerken 
en om met mensen van gedachten

te wisselen”



Pagina 12 VVD Liber • 2014 • Nr. 8

Als u dit leest zijn de medewerkers van het Algemeen Secretariaat net ver-

huisd naar een andere werkplek. Nog niet alle dozen zijn uitgepakt, maar uw  

Algemeen Secretariaat  is wel volledig operationeel!

Het nieuwe pand aan de Mauritskade heeft een andere functie dan het oude 

pand. Naast dat het Algemeen Secretariaat er gehuisvest is, is ons nieuwe on-

derkomen ook een ontmoetingsplek. Een plek waar u van harte welkom bent. 

Waar u altijd een plekje kunt vinden om aan het werk te gaan als u in de buurt 

moet zijn. Waar u VVD-afspraken plaats kunt laten vinden. Maar natuurlijk ook 

een plek waar u, zoals u al gewend bent, altijd terecht kunt als u vragen heeft 

over zaken die met de VVD te maken hebben. 

Ons nieuwe bezoekadres is: Mauritskade 21-23, 2514 HD in Den Haag.  

Wij hopen u daar snel een keer te mogen ontvangen. Het correspondentieadres 

is gelijk gebleven: postbus 30836, 2500 GV, Den Haag

Beste VVD,

Vanaf het begin ben ik van mening dat het Woonakkoord de oorzaak is van 

de grootste ellende in de Nederlandse economie. Door de verplichte aflos-

sing zijn de huizenprijzen met 20 procent onnodig gedaald. Volgens een 

aantal Amsterdamse makelaars zou de prijs met maximaal 5 procent zijn 

gedaald bij een verplichte aflossing tot circa de executiewaarde. Meer dan 

één miljoen gezinnen zitten in de ellende doordat hun huis ‘onder water 

staat’. Veel huizenprijzen zijn lager dan de nieuwbouwprijs.

 

Door de verplichte aflossing worden er miljarden aan de economie ont-

trokken en dat wordt ieder jaar alleen maar erger. Ik heb eens een somme-

tje gemaakt. Als mijn dochter straks afgestudeerd is heeft zij te maken met:

 

• Aflossing studieschuld

• Opbouw pensioen

• Rente en aflossing hypotheek (bij een Amsterdams appartement van 

  500.000 euro, is dat per maand 1000 euro minder te besteden)

Dus ook miljarden minder BTW opbrengsten. Een kind kost gemiddeld 

175.00 euro. Twee kinderen zijn dus niet meer te betalen en het aantal 

geboortes komt verder onder druk. Wie betaalt over 20 tot 30 jaar dan de 

AOW? Er blijft nauwelijks iets over om van te leven.

Het vertrouwen is compleet zoek en het MKB staat volgens mijn accountant 

met 150 MKB bedrijven als klant aan de rand van de afgrond. Nog één dipje 

en meer dan de helft gaat onderuit, zegt mijn accountant.

 

Bij een verplichte aflossing tot 30 procent en een inflatie van gemiddeld  

1,5 procent lopen banken geen risico. Waarom dan dit beleid? 

 

Met vriendelijke groet, Arno Rietveld / VVD Amsterdam 

Geachte heer Rietveld,

De zorgen om de toekomst van uw dochter begrijp ik. Dit kabinet voert 

grote hervormingen door, niet alleen op de woningmarkt, maar ook in de 

sociale zekerheid, het onderwijs en de zorg. Dat geeft onrust, dat kost geld 

en daardoor twijfelen veel mensen aan de toekomst.

We hebben een zware tijd achter de rug. Nederland is in vijf jaar tijd door 

een kredietcrisis, een eurocrisis en een economische recessie gegaan. In die 

vijf jaar bleven de kosten van zorg en welzijn stijgen met 5 procent per jaar. 

Dat was niet houdbaar. De VVD heeft in 2012 beloofd om orde op zaken 

te stellen. Het vertrouwen in financiële producten was zoek, dus daarvoor 

zijn (aflossings-)normen gesteld. Het vertrouwen in de overheidsfinanciën 

moest worden hersteld, dus er is bezuinigd. En Nederland moet weer con-

currerend worden, dus we gaan iets doen aan regeldruk en loonkosten.

Bij dit alles heeft de woningmarkt volkomen op slot gezeten. Ja, de hui-

zenprijzen zijn met 20 procent gedaald, maar dat is een internationale 

prijscorrectie die weinig te maken heeft met een nationale hypotheekvorm. 

Dankzij dit kabinet is er weer rust en stijgen de prijzen, vooral in Amster-

dam. Wat hebben we daarvoor gedaan? We zijn terug naar een ouderwetse,  

begrijpelijke hypotheek, die in een jaar of dertig is afgelost. De corporaties 

richten zich weer op hun traditionele doel: betaalbare huizen voor mensen 

met een kleine portemonnee. Er komt meer ruimte voor de vrijehuursec-

tor. De overdrachtsbelasting is verlaagd naar 2 procent. We zorgen voor een 

vrijere woningmarkt, waar úw wensen vooropstaan.

De hervormingen van dit kabinet hebben een blijvend effect op onze eco-

nomie en onze concurrentiekracht. Maar we beseffen heel goed dat alle 

Nederlanders een financieel offer hebben gebracht en zo langzamerhand 

iets meer geld in de portemonnee willen zien. Dát is dan ook de inzet voor 

de komende jaren.

Met vriendelijke groet, Roald van der Linde / Lid Tweede Kamer
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GROTE KANS DAT U DE AFGELOPEN 
TWEE MAANDEN GEEN MILITAIR IN 
UNIFORM OVER STRAAT HEEFT ZIEN 
LOPEN. WAT IS ER AAN DE HAND? 
 

Er geldt een heus uniformverbod voor militairen, naar aanleiding van concrete 

dreigingen afkomstig van Nederlandse jihadstrijders in Syrië. Het uniform mag 

tot nader order niet langer worden gedragen ‘tijdens woon/werkverkeer of in 

de publieke ruimte als daar om dienstredenen geen noodzaak toe bestaat.’ Voor 

liberalen neigt een uniformverbod al snel naar overdreven bemoeizucht. Toch is 

het zo’n gekke maatregel nog niet.

Natuurlijk zijn incidenten of aanslagen niet volledig uit te sluiten door het in-

stellen van een uniformverbod. Wie dat beweert creëert schijnveiligheid. Een 

van de argumenten voor een verbod is echter dat het kwaadwillenden die in 

een opwelling besluiten toe te slaan op zijn minst moeilijker wordt gemaakt. 

Het neemt datgene weg waar militairen zeer direct en onmiskenbaar aan zijn 

te herkennen en waar een bepaalde categorie onruststokers op aanslaat. Na-

tuurlijk moeten in eerste instantie maatregelen worden getroffen tegen die on-

ruststokers. Maar omdat we te maken hebben met zeer radicale groeperingen 

of individuen, waarvan we weten dat ze er absoluut niet voor terugschrikken 

dodelijk geweld te gebruiken, is een verbod toch te rechtvaardigen. 

Een belangrijk punt is bovendien dat militairen hun uniform dragen uit functie. 

Dat is iets anders dan een bepaald merk trui dragen omdat je dat mooi vindt 

staan of fijn vindt zitten. De vrijheid van militairen wordt dan ook niet fun-

damenteel aangetast door het uniformverbod. Sterker nog, de fundamentele 

vraag is wat het dragen van het uniform buiten werktijd überhaupt voor nut 

heeft.

Twee argumenten worden regelmatig opgeworpen. Ten eerste zichtbaarheid 

voor burgers. Voor de politie gaat dit inderdaad op. Agenten staan middenin 

de samenleving en verlenen hun dienst zeer direct naar de burger toe. Laten 

we wel zijn: dat geldt voor militairen een stuk minder. Het karakter van hun 

werkzaamheden betekent nu eenmaal dat ze hun werk veelal verscholen voor 

de samenleving doen. Hoe vaak komt het voor dat een militair op straat moet 

optreden vanuit zijn functie? Vrijwel nooit. 

Ten tweede het creëren van draagvlak. De Nederlandse bevolking waardeert 

militairen (in 2010 met een 7,3), maar dat vertaalt zich niet altijd automatisch in 

steun voor bepaalde missies of zelfs voor een toereikend Defensiebudget. Ver-

help je dat door zichtbaarder te zijn als krijgsmacht? Hoogstens iets, maar om 

eerlijk te zijn is draagvlak voor Defensie onder de bevolking niet zo belangrijk. 

Hier rust simpelweg een grote verantwoordelijkheid voor politici: zij moeten een 

robuuste verdediging van landsbelangen als topprioriteit beschouwen, ook als 

dat niet de grootste zorg van het volk heeft.

Door Stephan de Vries
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De ‘participatiesamenleving’ was het politieke 

woord van 2013, nadat de koning in de Troonrede 

had aangegeven dat ‘de klassieke verzorgingsstaat 

langzaam maar zeker verandert in een participa-

tiesamenleving. Van iedereen die dat kan, wordt 

gevraagd verantwoordelijkheid te nemen voor 

zijn of haar eigen leven en omgeving.’

Iedereen had hier na afloop wel een mening over. 

Tegenstanders meenden dat het slechts een bot-

te bezuinigingsmaatregel was. Onder het mom 

van de participatiesamenleving kon de regering 

allerlei taken en verantwoordelijkheden terug-

leggen bij de burgers en zo zelf kosten besparen. 

Voorstanders zagen juist kansen. In de participa-

tiemaatschappij zou meer ruimte zijn voor indi-

viduele vrijheid. De overheid deed immers een 

stapje terug.

Hoewel de timing van het kabinet doet vermoe-

den dat de tegenstanders wel degelijk een punt 

hebben, biedt de participatiesamenleving voor 

liberalen eigenlijk vooral kansen. Door de te grote 

overheid, waar onze uitdijende verzorgingsstaat 

mee gepaard ging, werd in feite vrijwel ieder eigen 

initiatief in de kiem gesmoord. Waarom zouden 

mensen immers zelf actie ondernemen als vader-

tje staat toch overal in voorziet?

Voor de huidige verzorgingsstaat vorm kreeg was 

de zelfredzaamheid en onderlinge verbondenheid 

noodgedwongen veel groter. Er was geen overheid 

die voor ieder potentieel probleem een (subsidie)

regeling klaar had liggen. Geleidelijk werd echter 

duidelijk dat particulier initiatief alleen onvol-

doende was, ook de overheid moest een steentje 

bijdragen. Soms raakten mensen immers buiten 

hun eigen schuld om in de problemen. Bijvoor-

beeld wanneer zij door een bedrijfsongeval niet 

meer konden werken en in hun eigen inkomen 

konden voorzien. Liberalen gaven in de negentien-

de eeuw de eerste aanzet tot dergelijk overheids-

ingrijpen.

 

Het ging mis toen in de twintigste eeuw de over-

heid niet alleen een kleine steentje bijdroeg, maar 

zich in toenemende mate met ieder facet van het 

leven van de burgers ging bemoeien. Het is die 

alom-aanwezige overheid, die als een verstikken-

de deken over Nederland ligt, waar liberalen zich 

tegen keren. Juist omdat particulier initiatief in 

zo’n samenleving geen ruimte meer krijgt.

 

Door nu een forse stap terug te doen als overheid 

krijgen burgers niet alleen de ruimte weer meer 

dingen zelf te regelen, maar worden ze soms ook 

gedwongen tot eigen initiatief en zelfredzaam-

heid. Daar waar links moord en brand schreeuwt 

over deze ontwikkeling, schuwen liberalen een 

dergelijk appèl op de eigen verantwoordelijkheid 

niet. Het past bij het liberale ideaal van het auto-

nome individu, waarbij natuurlijk een vangnet 

voor degenen die echt niet op eigen benen kun-

nen staan altijd nodig zal blijven.

Individuele vrijheid en eigen verantwoordelijk-

heid zijn voor liberalen niet voor niets de keerzij-

den van dezelfde medaille. Wanneer de overheid 

in alles voorziet en iedere verantwoordelijkheid 

bij de burgers wegneemt, zal uiteindelijk de indi-

viduele vrijheid het onderspit delven. In de parti-

cipatiesamenleving wordt dit voorkomen.

Fleur de Beaufort en Patrick van Schie schreven 

het zojuist bij uitgeverij Boom verschenen boek 

Sociaal-liberalisme, waarin de historische en the-

oretische wortels van de liberalen die aan de basis 

stonden van de verzorgingsstaat nader worden 

onderzocht. Bovendien wordt in het boek gekeken 

wat het sociaal-liberalisme vandaag de dag nog 

betekent.
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Door Sander Troost

Op zijn werkkamer op de vijfde verdieping van het 

ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap 

(OCW) hangen veel portretten en foto’s, maar gek 

genoeg verwijst niets in zijn werkkamer naar zijn 

grootste passie. Hoe diep de passie voor het wiel-

rennen zit, wordt pas duidelijk wanneer de staats-

secretaris zijn werkkamer binnenloopt en van wal 

steekt: “Ik vind het heerlijk om op de racefiets te 

zitten. Alle drukte in het hoofd raak ik dan kwijt, 

omdat je maar met één ding bezig bent: zo hard 

mogelijk vooruit, met de kop in de wind. Daarom 

staat wielrennen voor mij voor vrijheid!”

 

De combinatie van wielrennen volgen en uitoe-

fenen is nog maar een vrij recente. De fascinatie 

voor het volgen van de sport als toeschouwer was 

er aanzienlijk eerder. Een heel jonge Sander Dek-

ker volgde namelijk al, toen hij met zijn ouders 

in Frankrijk op vakantie was, fanatiek de Tour de 

France. “Wanneer de Tour voorbij kwam, dan gin-

gen we naar die etappe toe. Dat bracht altijd een 

enorme spanning met zich mee. Natuurlijk eerst de 

hele reclamekaravaan, gevolgd door heel veel poli-

tiemotoren en dan kwam pas het peloton.”

 

Dat wielrennen, naast een uiterst fysieke sport, ook 

een zeer tactische sport is, had een jonge Sander 

Dekker al vroeg door. “De mooiste momenten wa-

ren altijd wanneer wij op een berg stonden en er 

plukjes renners klimmend, zwoegend en zwetend 

voorbijkwamen. Zeker op de top van een berg zag 

ik de renners altijd naar elkaar kijken. Wie gaat de 

fietser halen die net is gedemarreerd? Maar als je ‘m 

haalt, dan ben jij waarschijnlijk ook weer net weg-

gespeeld om dan zelf de sprint te winnen.” 

Zoveel jaar later is het nog steeds het tactische 

aspect dat fascineert, legt de staatssecretaris uit. 

“Ik kan me nog het WK Wielrennen in 1995 her-

inneren. Dat WK werd gereden in Colombia en 

verrassend gewonnen door de Spanjaard Olano. 

We zaten toen midden in de hoogtijdagen van zijn 

landgenoot Indurain en iedereen dacht ook: hij wint 

dat WK. In de finale was er een kopgroep en toen 

demarreerde Olano. En wat de grote Indurain toen 

deed was rechtop zitten, kijken naar de andere ren-

ners in die kopgroep om te zien wie Olano wilde 

gaan halen. En iedereen die aanzette, pakte hij in 

het wiel. Die opofferingsgezindheid was zo ontzet-

tend mooi, want daardoor werd Olano wel wereld-

kampioen”.

Toch was het niet dit memorabele sportmoment dat 

de staatssecretaris definitief op de racefiets bracht. 

Dat gebeurde pas toen hij zijn huidige partner Ma-

rieke ontmoette. “Marieke deed aan wielrennen en 

dat was ook de reden dat we direct een klik hadden. 

Ik heb toen onmiddellijk mijn eerste racefiets aan-

geschaft. Dat is nu zo’n tien jaar geleden.”

Inmiddels zijn zij gelijkwaardige wielrenners, maar 

dat was in de beginperiode zeker niet het geval.  

“Ik weet nog onze eerste vakantie, een fietstocht 

van Maastricht naar Bazel, dat ik door haar bij ie-

dere klim werd zoek gefietst. Nou, dat was het mo-

ment dat ik dacht: dit gaat mij niet meer gebeuren. 

Ik ben toen ontzettend hard gaan trainen en sinds-

dien kunnen we elkaar goed bijhouden.”

 

Nu, zo’n tien jaar nadat het wielrennen een groot 

onderdeel in het leven van de staatssecretaris is 

geworden, gaat hij de komende editie van de Tour 

de France fietsen. Dit gaat hij doen samen met 

vrienden en zijn partner Marieke. Een dag voordat 

het echte peloton de etappe rijdt, rijden zij zelf de 

etappe. Bij elkaar 21 etappes met een totale lengte 

van 3.344 kilometer. Op dit moment wordt zowel 

binnen als buiten hard gewerkt om ‘startklaar’ te 

zijn. “Vanwege de vroege schemering trainen we 

nu doordeweeks op de rollerbank en in het week-

end één of twee lange tochten”. En op de vraag of 

Parijs na drie weken wordt gehaald antwoordt de 

staatssecretaris resoluut: “Jazeker!”

Binnen onze partij kan het oer-Hollandse wielrennen op veel liefheb-

bers rekenen. Zo deden er bij de afgelopen editie van de Tour de France 

tientallen mensen van de VVD Tweede Kamerfractie mee aan de  

befaamde tour-poule. Maar geen enkele partijgenoot die deze sport zo 

hartstochtelijk volgt en uitoefent als staatssecretaris Sander Dekker.  

Hij fietst namelijk de komende editie van de Tour de France.

‘Voor mij staat 
wielrennen
voor vrijheid.’

Onze politici werken iedere dag aan een vrijer, veiliger en welvarender Nederland. Dat doen zij 
met hart en ziel, met altijd maar één doel voor ogen: Nederland nóg liberaler maken. Maar onze 
politici zijn ook maar gewoon mensen. Daarom geeft Liber u een inkijkje in het privéleven van 
onze ministers en volksvertegenwoordigers, zodat u de mens achter de politicus leert kennen. 

De Hobby van... 

Staatssecretaris  
Dekker




	Liber 10-1, febr. 2014
	Liber 10-2, mrt. 2014
	Liber 10-3, mei 2014
	Liber 10-4, juli 2014
	Liber 10-5, aug. 2014
	Liber 10-6, okt. 2014
	Liber 10-7, nov. 2014
	Liber 10-8, dec. 2014

